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                  Rok 2009 v Nitre  
 

          Rok 2009 sa pre Mesto Nitra niesol v znamení hospodárskej krízy. Samospráva 
musela riešiť nečakané situácie a reagovať na vzniknuté dôsledky. Mestský rozpočet 
negatívne zasiahol výpadok na dani z príjmov fyzických osôb. Niektoré veľké investičné 
akcie sa preto odsunuli do ďalšieho roka. Vedenie mesta sa snažilo v maximálnej miere 
dokončiť začaté investície. Pre riešenie problémov, ktoré vyplynuli z krízy, samospráva  
vytvorila projekt Solidarita s občanom. V rámci tohto projektu vzniklo Poradenské 
centrum pre občana v núdzi, Fond ekonomickej pomoci a Mestský sociálny podnik. 
Poradenské centrum, zriadené na Mestskom úrade v Nitre ponúklo poradenstvo a služby 
občanom, ktorí v dôsledku krízy prišli o prácu. V rámci Mestského sociálneho podniku 
vzniklo 16 pracovných. Išlo o  samostatné oddelenie v štruktúre mestského úradu a na 
jeho fungovanie prispieval štát.  
     Medzi významné investičné akcie v roku 2009 patrili rekonštrukcia Centra voľného 
času Domino, ktoré odovzdali do užívania vo štvrtok 4. júna 2009 a Základnej školy na 
Fatranskej ulici na sídlisku Chrenová. Veľkým úspechom nitrianskeho školstva bolo 
presťahovanie Základnej umeleckej školy Jozefa Rosinského do nových 
zrekonštruovaných priestorov na Vajanského ulicu, kde dovtedy sídlila základná škola. 
Vedeniu mesta sa tak po rokoch podarilo umiestniť umeleckú školu pod jednu strechu, 
pretože dovtedy boli umelecké odbory roztrúsené po meste. Zo svojho rozpočtu na 
tento účel zrekonštruovalo budovu bývalej školy, náklady dosiahli zhruba milión eur. 
Ďalším úspechom vedenia bola výmena všetkých postieľok v materských školách, ktoré 
mali 20 a viac rokov. Začala sa aj rekonštrukcia  ôsmich materských škôl v Nitre. Na 
budovách vymenili netesné drevené okná za okná z PVC. Následne sa začalo so   
zatepľovaním týchto budov, s cieľom znížiť ich energetickú náročnosť.  
      V jarných mesiacoch samospráva pokračovala v rozširovaní a úpravách priestorov 
Mestského parku na Sihoti. Nasadením techniky a pričinením ľudského faktoru sa park 
v priebehu niekoľkých mesiacov zmenil na nepoznanie. Obyvatelia privítali, že sa vyčistili 
jazierka - mŕtve ramená rieky Nitry, vybudovali sa prístavné móla a v lete sa začalo na 
jazierku člnkovať. V tomto roku pokračovala rekonštrukcia Amfiteátra. Po vrátení tohto 
objektu  z prenájmu do vlastníctva Mesta Nitry bola zrenovovaná dolná a horná časť 
hľadiska. V areáli pribudlo nové osvetlenie a boli zrekonštruované sociálne zariadenia. 
Počas roka mestská samospráva postupne zabezpečila výstavbu 12 viacúčelových ihrísk 
vo všetkých mestských častiach a tiež v mestskom parku, kde pre korčuliarov pribudla 
aj onlinetrasa. V spolupráci s Botanickou záhradou pri SPU v Nitre už po druhýkrát 
umiestnili na stĺpy verejného osvetlenia dvesto závesných nádob s kvetinami, vďaka 
čomu sa Nitra zmenila na mesto kvetov. Rozsiahlou rekonštrukciou a debarierizáciou 
vstupných priestorov prešlo aj Staré divadlo v Nitre (niekdajšie Bábkové divadlo). 
Súčasne doplnilo svoj názov tak, aby nieslo meno pod svojom bývalom riaditeľovi a stalo 
sa Starým divadlom  Karola Spišáka v Nitre. Druhé nitrianske divadlo - Divadlo Andreja 
Bagara - si koncom roka so všetkou parádou pripomenulo 60. výročie svojej existencie.    
      Od 9. septembra sa otvorili brány nákupno-zábavného centra Mlyny, ktoré vyrástlo  
na mieste bývalých Mlynov a cestovinární priamo v srdci mesta. Verejnosť sa počas 
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búrania starých Mlynov a následnej výstavby nákupného centra rozdelila na dve názorové 
skupiny – jedna výstavbu vítala a druhá bola proti. Vzápätí narástli obavy majiteľov 
nehnuteľností a obchodov na pešej zóne z toho, že sa kupujúci presunú do tohto 
obchodného centra. Od vedenia mesta žiadali znížiť dane, zrušiť poplatky za parkovanie 
automobilov a priniesť živoť do centra, čo by im pomohlo zvýšiť návštevnosť 
v obchodíkoch, reštauráciách a kaviarňach.  
     Od 14. septembra 2009 sa začalo s demontážou zhrdzavenej dvojsedačkovej lanovky, 
ktorá bola od roku 1970 pýchou nášho mesta a obľúbeným výletným miestom domácich aj 
turistov.  Lanovku v dĺžke 1,4 kilometra postupne demontovala súkromná firma, ktorú pri 
demontáži pribrzdilo daždivé jesenné počasie. V priebehu roka musela doprava v meste 
znášať dopravnú záťaž, vyplývajúcu z prebiehajúcej výstavby rýchlostnej komunikácie 
R1 medzi Nitrou a Banskou Bystricou. Rozsiahla výstavba sa realizovala pri Veľkom 
Záluží, Kyneku a potom smerom cez Krškany a na Janíkovce. Ďalšie investície sa 
realizovali v lokalite Orechov dvor, ktoré obývali sociálne slabí občania, prevžane 
Rómovia. Z oceľových kontajnerov tu postavili 25 bytov nízkeho štandardu, nové 
priestory dostala aj materská škola, vzniklo tu futbalové ihrisko a komunitné centrum. 
Na výstavbu získalo Mesto Nitra dotáciu z ministerstva výstavby a regionálneho rozvoja. 
Za prácu s rómskou komunitou v tejto lokalite bolo Mesto Nitra odmenené 
Ministerstvom práce, sociálnych vecí a rodiny SR ocenením Sociálny čin roka 2009.  
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Rok 2009 na Slovensku a vo svete 

     Ak by chcel niekto nájsť jeden výraz, ktorý by charakterizoval tento rok, bolo by 
to slovo „kríza“. Hospodárska a finančná kríza doslova gniavila celý svet, denne 
zlikvidovala stovky pracovných miest. Rast nezamestnanosti priniesol so sebou krízu 
sociálnu - a aby toho nebolo málo, stred a východ Európy si prežil plynovú krízu. Svet 
bojoval aj s pandemickou chrípkou a klimatickými zmenami. Slovensko dostalo 
staronového prezidenta Ivana Gašparoviča a vo futbale prepisovalo dejiny, pretože sme 
sa prebojovali do finále MS, ktoré sa v roku 2010 konali v Juhoafrickej republike. Rok 
2009 bol tiež rokom, keď sa americkým prezidentom stal demokrat Barack Obama, 
ktorý bol afro-amerického pôvodu. 

     Pre Slovensko bol rok 2009 rokom zavedenia eura. Od 1. januára začala na území 
Slovenskej republiky oficiálne platiť jednotná európska mena. Slovenská koruna sa pre 
nás stala definitívne minulosťou, pätnásť dní po zavedení novej meny sa skončil aj 
duálny obeh koruny a eura. Náš štát sa aj prakticky stal Európskej únie a v poradí 16. 
členom eurozóny. S eurom sa museli naučiť žiť občania aj podnikatelia vo všetkých 
sférach slovenského hospodárstva. Z hľadiska zavedenia eura po technickej stránke 
sme sa nestretli s väčšími ťažkosťami a zavedenie eura prebehlo pomerne hladko. Aj 
obyvatelia na Slovensku ukázali, že majú schopnosť používať cudzie meny a meniť 
peniaze, ktoré sú v obehu, oveľa lepšie ako v iných krajinách. Problém však nastal v 
prvých mesiacoch v tom, že euro sa na Slovensku zaviedlo v čase vrcholiacej svetovej 
hospodárskej krízy. Kríza mala negatívny dopad najmä na krajiny, ktoré na ňu nemohli 
reagovať oslabením domácej meny. Všetky okolité krajiny, ktoré nezaviedli euro, to 
znamená Poľsko, Maďarsko a Česko, výrazne oslabili svoje meny, čím pomohli časti 
podnikateľov, aby zostali konkurencieschopní. Slovenskí podnikatelia sa museli 
vysporiadať s rovnakým problémom. Výrazne im klesli objednávky aj tržby, a zároveň na 
nich vplývalo i to, že zo dňa na deň sa Slovensko stalo z jednej z najlacnejších krajín 
jednou z najdrahších.  

     V jarných mesiacoch vypukla takzvaná nákupná turistika a Slováci v masovom meradle 
odchádzali na nákupy do okolitých krajín. Malo to veľmi negatívny dopad predovšetkým 
na domáci obchod. V časoch, keď tento rozdiel bol 30 % medzi hodnotou toho istého 
nákupu v Maďarsku alebo v Poľsku v porovnaní so Slovenskom, sa ľudia  správali 
racionálne a neváhali vycestovať za lacnejším nákupom do susedných štátov. Prvé 
mesiace v kombinácii so stupňujúcou sa hospodárskej krízy so zavedením eura, pôsobilo 
euro na našom trhu negatívne.  

    Od 6. januára 2009 nastal krízový stav v dodávkach zemného plynu z Ruska na 
Slovensko. Dodávky poklesli o 70 percent. Dôvodom bol spor medzi Ukrajinou a Ruskom o 
platby za plyn. Po niekoľkých dňoch rokovania, presne 20. januára 2009, Ministerstvo 
hospodárstva SR potvrdilo obnovenie dodávok plynu z Ruskej federácie. Všetci sme si 
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vydýchli, pretože sme sa obávali najhoršieho. Na verejnosti rezonovali názory, že treba 
niečo robiť, aby naša ekonomika nebola v plnej miere závislá od ruského plynu.  

      Verejnosť mimoriadne citlivo vnímala zrážku autobusu s vlakom, ku ktorej došlo 
v sobotu 21. februára 2009 na nechránenom železničnom priecestí v Polomke, okres 
Brezno. Tragédia si vyžiadala 12 mŕtvych a 38 zranených. V autobuse bolo 35 ľudí z 
Bánoviec nad Bebravou a okolia, ktorí cestovali na lyžovačku. Vláda SR na uctenie si 
pamiatky obetí tejto nehody vyhlásila na 22. februára 12-hodinový štátny smútok. 

      Dňa 14. marca si Slovensko pripomenulo 70. výročie vyhlásenia slovenského štátu. V 
Bratislave sa pri tejto príležitosti uskutočnili dve zhromaždenia. Jedno zorganizovali 
ultranacionalisti pod názvom Pochod za národ, odpoveďou naň bolo druhé zhromaždenie 
iniciatívy Bratislavčania, povedzme nie neonacistom.  

     V sobotu 21. marca 2009 sa na Slovensku konali voľby prezidenta SR. Vyše 4,250 
milióna oprávnených voličov v 5919 okrskoch a v 13 osobitných okrskoch mohlo dať hlas 
jednému zo siedmich kandidátov. V nedeľu 22. marca Ústredná volebná komisia 
zverejnila oficiálne výsledky prezidentských volieb. Do ich druhého kola postúpil Ivan 
Gašparovič so ziskom 876 061 hlasov, čo predstavovalo 46,7 percenta, a Iveta Radičová, 
ktorú podporilo 713 735 voličov, čo bolo 38,05 percenta. V sobotu 4. apríla bolo 2. kolo 
prezidentských volieb. Rozhodovalo sa v ňom medzi dvomi najúspešnejšími kandidátmi 1. 
kola: Ivanom Gašparovičom a Ivetou Radičovou. V nedeľu 5. apríla Ústredná volebná 
komisia potvrdila, že víťazom volieb so ziskom 1 234 787 hlasov (55,53 percenta) sa stal 
Ivan Gašparovič. Jeho protikandidátka Iveta Radičová získala 988 808 hlasov, teda 
44,46 percenta.  

     Národné referenčné centrum pre chrípku v Bratislave potvrdilo 28. mája 2009 prvý 
prípad nového vírusu chrípky typu A (H1N1), ktorý spôsoboval mimoriadne ťažký priebeh 
choroby. Našli sa prípady, keď postihnutí chrípke podľahli.  

     V poradí druhé tohtoročné voľby sa konali 6. júna. Slováci po druhý raz v histórii 
volili svojich zástupcov do Európskeho parlamentu. Do tejto nadnárodnej demokratickej 
snemovne sme volili 13 zástupcov. Kandidáti z Nitry neprešli. 

     Od 22. júna sa na Slovensku začali vydávať cestovné pasy s dvoma biometrickými 
údajmi. Okrem digitálnej fotografie je v špeciálnom čipe na zadnej strane pasu aj údaj o 
odtlačkoch prstov.  

     Pre nás, Nitranov, bol zaujímavým dátumom 28. november 2009, keď sa medzi 
víťazov jednej z troch hlavných kategórií ankety Slávik 2009 zaradila na prvé miesto 
nitrianska skupina Desmod. V tomto období najdrahšiu hračku na svete mohli obdivovať 
návštevníci nitrianskeho veľtrhu Nábytok a bývanie v Nitre, ktorý sa konal na výstavisku 
Agrokomplex 10. marca 2009. Plyšový medvedík so zafírovými očami, lemovanými 125 
úlomkami briliantov za 29 750 eur (896.249 Sk), bol jedným z limitovanej edície, ktorú 
dodala na trh nemecká spoločnosť Steiff pri príležitosti 125. výročia založenia firmy. 
Hneď v prvý deň výstavy si ho kúpil slovenský zberateľ. Pre klientov leteckej 
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spoločnosti SkyEurope Airlines bol 1. september 2009 čiernym dňom, pretože táto 
spoločnosť zrušila všetky lety a vyhlásila bankrot. Ministerstvo dopravy, pôšt a 
telekomunikácií SR im následne odobralo licenciu. Naproti tomu tento istý dátum - 1. 
september 2009 bol svetlým dňom pre nefajčiarov,  pretože na Slovensku začali platiť 
ďalšie ustanovenia novely zákona o ochrane nefajčiarov. Na ich základe boli 
prevádzkovatelia pohostinských zariadení povinní stavebne oddeliť v reštauráciách 
priestory pre nefajčiarov, v opačnom prípade museli mať celú prevádzku nefajčiarsku. 
Dňa 19. septembra 2009 za nového predsedu Kresťanskodemokratického hnutia zvolili 
delegáti snemu v Nitre Jána Figeľa. Vo funkcii nahradil Nitrana Pavla Hrušovského. 
Okresný súd v Nitre 14. októbra 2009 rozhodol, že Milan Andrášik, posledný odsúdený v 
prípade vraždy medičky Ľudmily Cervanovej, bude podmienečne prepustený na slobodu.  

     V novembri 2009 sa v Austrálii konali Letné olympijské hry 2009. Nás najviac 
potešila strelkyňa Zuzana Štefečeková z Nitry, pretože obsadila druhé miesto v trape 
žien vo finále SP v brokových disciplínach a pre Slovensko získala striebornú medailu. 
Mesto Nitra si ju uctilo udelením Ceny mesta Nitry. 
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I. MESTO A OBYVATEĽSTVO  
Zimu v bytoch zapríčinila porucha na transformátore 

     V sobotu ráno 10. januára 2009 sa tisícky obyvateľov sídliska Chrenová zobudili v 
nevykúrených a studených bytoch a z vodovodných kohútikov im tiekla iba studená voda. 
Ľudia sa najskôr nazdávali, že zima v bytoch súvisí s plynárenskou krízou. Hlavnou 
príčinou vzniknutej situácie však bola porucha na elektrickom transformátore. Stalo sa 
tak možno aj v dôsledku silných mrazov, ktoré začiatkom januára tohto roku vystúpili na 
- 18 stupňov Celzia. Studené ráno na sídlisku spôsobil výpadok elektriny, ktorý vyradil z 
prevádzky čerpadlá. V priebehu dopoludnia sa dodávky tepla, aj teplej úžitkovej vody do 
bytov na sídlisku Chrenová obnovili. Plynová kríza, ktorá začiatkom roka zasiahla celú 
našu republiku, do bytového hospodárstva žiadne obmedzenia nepriniesla. Teplo, ako aj 
teplú vodu mali majitelia bytov a domov bez obmedzení. Dodávku tepla a teplej vody 
v meste zabezpečuje Nitrianska teplárenská spoločnosť. 

Blahoželania kardinálovi J. Ch. Korcovi k 85. narodeninám 

     Vo štvrtok 22. januára 2009 zavítali do Nitry najvyšší predstavitelia štátu – 
prezident Slovenskej republiky Ivan Gašparovič a predseda vlády SR Robert Fico, aby v 
priestoroch Biskupskej rezidencie na Námestí Jána Pavla II. zablahoželali kardinálovi 
Jánovi Chryzostomovi Korcovi k jeho významnému životnému jubileu – 85. narodeninám. 
V tento deň prevzal Ján Chryzostom kardinál Korec čestný doktorát. Na pôde 
Kňazského seminára v Nitre mu doktorát odovzdal prof. Tadeusa Zasępa, rektor 
Katolíckej univerzity v Ružomberku. Súčasťou slávnostného zasadnutia Vedeckej rady 
Katolíckej univerzity bola aj slávnostná akadémia. Bývalý rektor UKF prof. Peter Liba 
v programe zhodnotil bohatú literárnu činnosť kardinála Korca. Pomocný biskup 
Nitrianskeho biskupstva Marián Chovanec spomenul neľahkú životnú púť, sprevádzanú 
prenasledovaním a väznením. Na viacerých kontinentoch uznávaný lekár, rektor Vysokej 
školy zdravotníctva a sociálnej práce  sv. Alžbety v Bratislave prof. Vladimír Krčméry 
vyzdvihol kardinálove vysoké ľudské kvality, ktoré sú pre neho a jeho žiakov 
celoživotnou inšpiráciou. Veľkým vzorom ho nazvali viacerí profesori teológie. Nitriansky 
diecézny biskup Mons. Viliam Judák poďakoval Jeho Eminencii za svedectvo viery.  
 

Zomrel dramaturg Divadla A. Bagara Ján Laca 

     V utorok 3. februára 2009 zomrel dlhoročný dramaturg nitrianskeho divadla Ján 
Laca. V divadle pôsobil od roku 1955 až do svojho odchodu do dôchodku. Posledná 
rozlúčka s 81-ročným dramaturgom sa uskutočnila v Štúdiu Divadla Andreja Bagara v 
Nitre vo štvrtok 5. februára o 13.00 hodine. Ján Laca sa narodil 12. decembra 1928 v 
Tajnej. V roku 1954 bol jedným z prvých absolventov Vysokej školy múzických umení v 
Bratislave v štúdiu divadelnej vedy, odbor dramaturgia. Ako dramaturg začínal na Novej 
scéne, od roku 1955 už pôsobil v nitrianskom divadle. Spolu s Pavlom Hasprom a novými 
hereckými posilami z VŠMU dokázali v priebehu niekoľkých sezón dostať divadlo v Nitre 
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medzi vtedajšie popredné československé divadelné súbory. Ján Laca sa popri 
dramaturgickej práci venoval prekladom divadelných hier z maďarčiny, ruštiny a z 
češtiny. K veľmi úspešným predstaveniam patrili Molnárova Olympia, Ostrovského Les 
alebo Horníčkovi Dvaja muži v šachu. V osemdesiatych rokoch minulého storočia Laca 
spolupracoval najmä s režisérom Karolom Spišákom a do programových bulletinov 
prispieval portrétmi členov DAB a historiografickými úvahami. Bol iniciátorom a 
dlhoročným organizačným pracovníkom festivalu Májová divadelná Nitra a súčasne 
redaktorom festivalových bulletinov. Aktívnym zostal i vo svojom seniorskom veku.  

Ocenenia Fra Angelica umelcom 

     Pri príležitosti sviatku blahoslaveného Fra Angelica, patróna umelcov - talianskeho 
kňaza a maliara, uskutočnilo sa 18. februára 2009 v Primaciálnom paláci v Bratislave 
slávnostné oceňovanie umelcov za ich prínos kresťanských hodnôt do umenia. Ordinár 
OS a OZ SR Mons. František Rábek, ktorý je súčasne predsedom Rady pre vedu, 
vzdelanie a kultúru pri Konferencii biskupov Slovenska (KBS), odovzdal ceny 13 umelcom 
v troch kategóriách, ako aj mimoriadne ocenenia. V kategórii slovesné umenie Cenu Fra 
Angelica získali: lekár, spisovateľ a prekladateľ MUDr. Pavel Strauss - in memoriam. 
Mons. František Rábek udelil aj mimoriadne ocenenia. Prevzala ho aj vedecká pracovníčka 
z Filozofickej fakulty Univerzity Konštantína Filozofa v Nitre prof. PhDr. Marta Žilková, 
PhD. Na slávnostnom stretnutí sa zúčastnil bratislavský arcibiskup, metropolita 
Stanislav Zvolenský. Odovzdaniu ocenení predchádzala svätá omša v Jezuitskom kostole. 
Rada pre vedu, vzdelanie a kultúru pri KBS udeľuje Ceny Fra Angelica od roku 2003. Je 
to prejav uznania a podpory katolíckej cirkvi zástupcom umeleckej obce, ktorí aj dnes, v 
čase globalizácie, liberalizmu a komercionalizácie, neváhajú presadzovať vo svojej 
tvorbe kresťanské myšlienky a hodnoty.  

Slávnostná rozlúčka s vojakmi misie UNFICYP a ISAF 

      V priestoroch 12. mechanizovaného práporu v Nitre - Krškanoch sa v piatok 6. marca 
2009 uskutočnila slávnostná rozlúčka s príslušníkmi jednotiek OS SR odchádzajúcimi do 
misie UNFICYP (Cyprus) a mierovej operácie ISAF (Afganistan). Vojakom a ich rodinám 
sa prihovoril náčelník Generálneho štábu ozbrojených síl SR generál Ľubomír Bulík. 
Rozlúčky sa za Ozbrojené sily SR zúčastnili i náčelník štábu riadenia operácií GŠ OS SR 
generálmajor Jaroslav Vývlek a generálny vikár OS SR Mons. plk. František Počurek. 
Miestnu samosprávu reprezentoval primátor mesta Nitra Jozef Dvonč. Pre záujemcov z 
radov vojakov celebrovali rozlúčkovú sv. omšu vojenský dekan Vzdušných síl SR plk. 
ThLic. Marko Trochan spolu s vojenským kaplánom mechanizovanej brigády v 
Topolčanoch kpt. Stanislavom Kaníkom. Príslušníci ozbrojených síl SR budú plniť svoje 
poslanie v operácii ISAF vedenej pod záštitou Severoatlantickej aliancie v Afganistane a 
v mierovej operácii UNFICYP pod záštitou OSN v náročných klimatických podmienkach, 
často v prostredí s nie práve priateľským postojom.  S vojakmi na Cyprus odletí ako 
vojenský kaplán kontingentu aj dekan plk. Marko Trochan.  
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Najkrajší kalendár 

     Mesto Nitra sa zapojilo do dvoch súťaží – do 17. ročníka súťaže o Najkrajší kalendár 
Slovenska a do 2. ročníka súťaže o Najkrajší propagačný materiál o Slovensku. Hlavní 
organizátori tohto podujatia, Klub fotopublicistov Slovenského syndikátu novinárov 
v spolupráci s Úniou miest Slovenska, Zväzom polygrafie na Slovensku a Štátnou 
vedeckou knižnicou v Banskej Bystrici, zaregistrovali v tomto roku do obidvoch súťaží 
83 prihlásených vydavateľov kníh, propagačných materiálov a kalendárov. Odborná 
porota, zložená z grafikov, fotografov, vybraných umelcov, tlačiarov a iných odborníkov, 
hodnotila celkom 108 exponátov. Na slávnostnom vyhlásení výsledkov, ktoré sa konalo 
v priestoroch Štátnej vedeckej knižnici v Banskej Bystrici 12. marca 2009, ocenili 36 
kalendárov, 14 kníh, 11 iných propagačných materiálov. Po prvýkrát sa tejto súťaže 
zúčastnilo aj Mesto Nitra, ktoré prihlásilo do oboch súťaží novú kolekciu propagačných 
materiálov z dielne oddelenia cestovného ruchu, propagácie mesta a NISYS Mestského 
úradu v Nitre a v kategórii D Najkrajších kalendárov Slovenska získalo hneď dve 
ocenenia, 1. a 3. miesto. Do súťaže sa zapojil aj Nitriansky samosprávny kraj, ktorý 
v kategórii Knihy o krajoch získal 2. miesto za reprezentačnú publikáciu s názvom 
Šťastný kraj.  

Staré divadlo nesie meno Karola Spišáka 

    Staré divadlo v Nitre dostalo od piatka 13. marca 2009 meno po svojom dlhoročnom 
riaditeľovi Karolovi Spišákovi. Rozhodli o tom poslanci krajského parlamentu na 
mimoriadnom zasadnutí. Súčasne s premenovaním divadla sa v tento deň uskutočnilo aj 
slávnostne otvorenie zrekonštruovaných vstupných priestorov. Novinkou je výťah, 
umožňujúci bezbariérový prístup hendikepovaným divákom. Vynovený je vchod do divadla, 
novú tvár získalo schodisko a vstupné priestory pred štúdiom Tatra a veľkou sálou. 
Kompletnou renováciou prešli toalety. Z vestibulu sa stal výstavný priestor, ktorý umožní 
organizovať vernisáže umeleckých diel. Rekonštrukciou vznikli priestory pre divadelné 
infocentrum, ktoré by malo kultúrnej verejnosti slúžiť od začiatku budúcej divadelnej 
sezóny. Nitriansky samosprávny kraj investoval do rekonštrukcie 700 000 eur (21 mil. 
Sk). Súčasný riaditeľ divadla Ondrej Spišák netajil radosť z toho, že vedie divadlo, 
ktoré ponesie meno jeho otca.  Na podujatí mesto Nitra reprezentoval primátor Jozef 
Dvonč. Súčasťou slávnostného otvorenia zrekonštruovaných reprezentačných priestorov 
Starého divadla K. Spišáka v Nitre, bola vernisáž diela Márie Žilíkovej – Herodekovej 
s názvom Pohľad na seba. Po vernisáži sa v priestoroch štúdia Tatra uskutočnilo 
divadelné predstavenie Lakomstory z Londýna.  

Otvorili Slovenskú poľnohospodársku knižnicu 
 
    V utorok 24. marca 2009 slávnostne otvorili nové priestory Slovenskej 
poľnohospodárskej knižnice a jej vedecko - informačného centra. Na slávnostnom 
otvorení knižnice sa za Mesto Nitra zúčastnil zástupca primátora František Baláž. 
Slovenská poľnohospodárska knižnica patrí medzi najvýznamnejšie knižnično-informačné 
inštitúcie v SR s fondom 520-tisíc knižničných jednotiek. Ročne poskytne viac ako 200-
tisíc výpožičiek. Registruje približne 10-tisíc používateľov, najmä študentov SPU a iných 
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VŠ, obyvateľov Nitry a okolia. Po ukončení rekonštrukčných prác má k dispozícii 5 300 
metrov štvorcových, z čoho vyše polovicu tvoria priestory pre čitateľov. Sklady 
zaberajú 1 500 metrov štvorcových, pričom použitie dvojpodlažného regálového systému 
skladovú plochu takmer zdvojnásobuje. V študovni knižnice sa nachádza literatúra 
rôzneho druhu určená na prezenčné štúdium. Používatelia knižnice majú k dispozícii 72 
študijných miest a 12 počítačov, prípojné miesta na notebooky, Wifi, kopírovaciu službu 
a konzultačný servis. V nových priestoroch sa nachádza prednášková miestnosť s 
kapacitou 34 až 40 miest, ktorá je vybavená prezentačnou technikou.                                                

       Zomrel bývalý riaditeľ Fakultnej nemocnice Viktor Žák  

    Dlhoročný riaditeľ Fakultnej nemocnice v Nitre MUDr. Viktor Žák podľahol vo veku 
59 rokov zákernej chorobe vo štvrtok 26. marca 2009. Posledná rozlúčka so zosnulým 
bola v utorok 31. marca 2009 o 15. hodine na nitrianskom Mestskom cintoríne. Hodinu 
pred pohrebom bola na Kalvárii svätá omša. Slúžil biskup František Rábek, ktorý Viktora 
Žáka aj pochoval, pretože sa osobne sa poznali, boli spolužiakmi na nitrianskom gymnáziu. 
Známy nitriansky lekár naposledy vydýchol v nitrianskej nemocnici, v ktorej dlhé roky 
šéfoval. So zákernou chorobou bojoval do poslednej  chvíle, bol stále aktívny. Pôsobil na 
poste riaditeľa nemocnice v Zlatých Moravciach, zaslúžil sa o vznik fakultnej  
nemocnice, bol prodekanom na Fakulte sociálnych vied a zdravotníctva na Univerzite 
Konštantína Filozofa, aj členom komisie pre zdravotníctvo a sociálne veci, ktorá pracuje 
pri nitrianskom mestskom zastupiteľstve. Pred štyrmi rokmi sa pokúsil o post predsedu 
Nitrianskeho samosprávneho kraja. Viktor Žák stál na čele nitrianskej nemocnice 15 
rokov. V januári 2008 ho minister odvolal a vedením nemocnice poveril MUDr. Jozefa 
Valockého. Posledným pôsobiskom Viktora Žáka bola Mestská nemocnica v Zlatých 
Moravciach. Jej riaditeľom bol od februára 2008. Bol ženatý, s manželkou mali syna a 
dcéru. 

Na výstavisku Agrokomplex výstava psov 

     V Nitre sa cez víkend 28. a 29. marca 2009 uskutočnila celoštátna výstava psov 
Nitracanis 2009. Na výstavisku Agrokomplex predstavili vystavovatelia z jedenástich 
štátov viac ako 2100 psov 240 plemien. Ide o prvú väčšia výstava psov na Slovensku, 
ktorá sa počtom predstavovaných zvierat radí k našim najväčším výstavám. Sobota bola 
venovaná predovšetkým poľovným, severským a pastierskym psom, nedeľa patrila chrtom 
a spoločenským psom. Psy súťažili v deviatich triedach a v 17 súťažiach. Výstavné 
ocenenia psov plnia dôležitú úlohu pri zušľachťovaní jednotlivých plemien. Psy 
dosahujúce na výstavách dobré výsledky a ocenenia, sa stávajú chovnými jedincami, 
ktorých potomkovia môžu získavať preukaz pôvodu. 

Lea Šindlerová s titulom 1. vicemiss Universe SR 2009 

    Na Slovensku máme dve súťaže krásy - MISS UNIVERSE SR 2009, ktorú organizuje 
bývalá úspešná miss Silvia Lakatošová – Chovancová a MISS SR, organizovanú agentúrou 
Forza.  V nedeľu 29. marca 2009 sa uskutočnil finálový večer MISS UNIVERSE a našim 
ohnivkom v súťaži bola 22-ročná študentka slovenského jazyka a angličtiny na 
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Univerzite Konštantína Filozofa Lea Šindlerová, ktorá obsadila druhé miest a získala 
titul I. vicemiss Universe 2009.  Zaujímavosťo súťaže bola skutočnosť, že trojicu 
najkrajších dievčat dopĺňala druhá vicemiss Marcela Ševčíková z Partizánskeho, ktorú 
s Nitrou spája štúdium na súkromnom Konzervatóriu Heleny Madariovej. V programe 
účinkovala nitrianska skupina Desmod a pred televízne kamery sa postavil aj spevák 
skupiny Mário „Kuly“ Kollár.  

Prezident SR Ivan Gašparovič navštívil Nitru 

    Prezident Slovenskej republiky Ivan Gašparovič pracovne navštívil v pondelok 30. 
marca 2009 mesto Nitra a Mestský úrad v Nitre. Pred úradom ho privítali primátor 
mesta Nitry Jozef Dvonč a viceprimátor mesta Nitry Štefan Štefek. Prezident 
diskutoval vo veľkej zasadačke úradu s primátormi a starostami z nitrianskeho regiónu. 
Prítomní boli aj poslanci NR SR, predseda Nitrianskeho samosprávneho kraja Milan 
Belica, rektor SPU Mikuláš Látečka, rektor UKF Libor Vozár, poslanci MsZ v Nitre a iní 
významní hostia. V diskusii boli spomenuté témy týkajúce sa hospodárskej, plynovej a 
finančnej krízy, zahraničnej politiky a vnútropolitickej situácii na Slovensku. Primátor 
mesta Nitry Jozef Dvonč konštatoval, že ho návšteva prezidenta v Nitre potešila. Ivan 
Gašparovič Nitru ako prezident SR navštívil celkovo 47-krát, čo svedčí o tom, že mu na 
Nitre záleží. Jozef Dvonč uviedol, že po svojom nástupe do funkcie primátora v 
decembri 2006, ako prvú významnú návštevu v Nitre - 8. februára 2007, privítal práve 
pána prezidenta.  Prezident SR Ivan Gašparovič  navštívil Nitru  opäť 24. februára 
2009, keď v Divadle Andreja Bagara  diskutoval so študentmi nitrianskych univerzít a 
potom sa prihovoril občanom na Svätoplukovom námestí pri príležitosti Nitrianskych 
fašiangov 2009. 

Vence k Pamätníku osloboditeľov 
 
     Pri príležitosti 64. výročia oslobodenia nášho mesta od fašistickej okupácie sa 
v pondelok 30. marca 2009 uskutočnilo slávnostné zhromaždenie. K Pamätníku 
osloboditeľov sa ako prví  poklonili predstavitelia mesta Nitry: primátor Jozef Dvonč, 
zástupca primátora Štefan Štefek, poslanci mestského zastupiteľstva, zamestnanci 
mestského úradu a vedenie mestskej polície. Vence vďaky položila k pamätníku aj 
delegácia Nitrianskeho samosprávneho kraja na čele s predsedom  Milanom  Belicom, 
delegácia Obvodného úradu v Nitre na čele prednostom Jurajom Horváthom, členovia 
Slovenského zväzu protifašistických bojovníkov, ktorých viedol predseda Oblastného 
výboru v Nitre Milan Sivecký.  Pamiatku padlých si pripomenuli tiež príslušníci 
Ozbrojených síl SR, členovia strany Smer – SD a občania mesta Nitry.  Spomienkové 
zhromaždenie pripravilo mesto Nitra spolu s nitrianskym Oblastným výborom 
Slovenského zväzu protifašistických bojovníkov. K občanom sa prihovoril primátor mesta 
Nitry Jozef Dvonč, ktorý v krátkosti pripomenul historické obdobie spred 64. rokov, 
ktoré sa nám dnes zdá príliš vzdialené.  
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Položili základný kameň výstavby rýchlostnej komunikácie R1  

     Symbolickým poklepaním základného stavebného kameňa v priestore Volkovce - 
Olichov sa v piatok 3. apríla 2009 oficiálne začala výstavba rýchlostnej komunikácie R1 
medzi Nitrou a Banskou Bystricou. Na slávnostnom začatí výstavby R1 vo Volkovciach, 
časť Olichov, v okrese Nové Zámky sa okrem iných významných predstaviteľov 
zúčastnili predseda Vlády SR Robert Fico, podpredseda vlády SR Robert Kaliňák a 
minister dopravy SR Ľubomír Vážny. Mesto Nitra na oficiálnom začatí výstavby R1 
zastupovali primátor mesta Nitry Jozef Dvonč a viceprimátor mesta Nitry Štefan 
Štefek. V roku 2010 bude odovzdaných prvých 20 kilometrov tejto rýchlostnej 
komunikácie, ďalšie úseky tejto 51,5 kilometra dlhej trasy budú dokončené koncom roka 
2011. Rýchlostná komunikácia R1 bude postavená v štyroch etapách: Nitra--Selenec, 
Selenec–Beladice, Beladice–Tekovské Nemce a Banská Bystrica–severný obchvat. 
Výstavba trasy bude stáť 1.5 miliardy €, financovaná je z troch zdrojov: zo štátneho 
rozpočtu, z Operačného systému doprava a z PPP projektov. Úsek R1 Nitra, západ – 
Selenec bude mať dĺžku 12,59 km, nachádzať sa na ňom bude 12 mostných objektov, z 
ktorých 9 bude na rýchlostnej ceste, jeden na križovatke v Lehote a dva nad 
rýchlostnou cestou. Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč netajil radosť nad tým, že 
doprava v Nitre sa po výstavbe R1 výrazne odľahčí a cez mesto tak pôjde menej áut z 
juhu Slovenska, ako aj z Banskej Bystrice. Súbežne s výstavbou rýchlostnej komunikácie 
R1 mesto pripravuje vnútornú štruktúru dopravy, ktorá určite ešte viac pomôže k 
zlepšeniu dopravnej infraštruktúry v Nitre. 

Na tržnici bol veľkonočný gazdovský dvor 
 
     Veľkonočný gazdovský dvor spestril od piatka 3. do nedele 5. apríla 2009 bežnú 
ponuku nitrianskej Mestskej tržnice. Veľkonočné gazdovské trhy sa v tomto čase konali 
vo všetkých krajských mestách na Slovensku a mali byť spestrením veľkonočného trhu s 
potravinami. V Nitre tovar ponúkalo 23 predajcov z Nitrianskeho kraja. Zákazníkom 
predávali mäsové výrobky, veľkonočné špeciality, mliečne produkty, pečivo, perníky, 
med, medové výrobky, vajcia, čerstvé a sušené ovocie, víno a ďalší sortiment. Stánky 
Veľkonočného gazdovského dvora zoradili na tržnici do jedného radu, aby boli pre 
nakupujúcich viditeľnejšie. Cieľom tohto podujatia bola podpora slovenských výrobcov s 
dôrazom na potravinovú bezpečnosť a sebestačnosť vo výrobe potravín. Organizátorom 
akcie bolo Ministerstvo pôdohospodárstva SR, Nitriansky samosprávny kraj, Krajská 
veterinárna a potravinová správa Nitra a Mesto Nitra.                                                                                             

Začala sa rekonštrukcia Ulice Československej armády 

     V centre Nitry začali v pondelok 12. apríla 2009 rekonštruovať Ulicu Československej 
armády. Pre autá, prichádzajúce v smere od Krškán, bola táto komunikácia úplne 
uzavretá. Vodiči idúci v opačnom smere mohli využiť len polovicu cesty, pretože na 
druhej strane sa pracovalo. V stredu 14. apríla navrhol Okresný dopravný inšpektorát PZ 
ďalšie opatrenie, ktoré zostali v platnosti aj po ukončení rekonštrukcie. Ulica 
Československej armády sa stala hlavnou, Ulica richtára Peregrína vedľajšou. 
Rekonštrukcia vozovky trvala do 19. júna 2009. Cesta sa zároveň rozšírila, pribudli na nej 
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odbočovacie pásy do nového obchodného centra Mlyny, ktoré otvorili začiatkom 
septembra.  

Tibor Ujlacký dostal rytiersky rád od pápeža 

     Darček k 40. narodeninám dostal 17. apríla 2009 Tibor Ujlacký priamo od pápeža. 
Benedikt XVI. ho vymenoval za rytiera Rádu svätého Silvestra. Ocenenie v podobe 
dekrétu mu odovzdal počas slávnostnej omše v pútnickom mieste v Marianke, ordinár 
Ozbrojených síl a ozbrojených zborov SR František Rábek. V dekréte sa písalo, že Tibor 
Ujlacký sa zaslúžil o dobro a rozvoj katolíckej cirkvi, a preto ho pápež vyvolil, ustanovil a 
vyhlásil za rytiera a udelil mu právomoci používať všetky privilégiá spojené s rádom 
svätého Silvestra. Udelenie tohto ocenenia je najvyššou odmenou, ktorú mu Svätá stolica 
mohla udeliť za jeho dlhoročnú prácu pre katolícku cirkev a duchovnú službu v 
Ozbrojených silách a ozbrojených zboroch SR. Tibor Ujlacký sa aktívne podieľal na 
zriadení prvej vojenskej kaplnky sv. Fabiána a Sebastiána v Nitre a na príprave Zmluvy 
medzi Slovenskou republikou a Svätou stolicou o duchovnej službe v jej ozbrojených 
silách. Stál aj pri zrode vojenskej diecézy na Slovensku, v štruktúrach ktorej pracuje 
ako kancelár a zároveň hovorca vojenského ordinára.  

Konferencia o drevinách v mestách 
 
     Verejná zeleň je vystavená pôsobeniu mnohých negatívnych faktorov vonkajšieho 
prostredia. Okrem vírusov, baktérií, húb, rôznych živočíšnych škodcov sú dreviny 
poškodzované aj neúplnou a často neodbornou údržbou. Je veľa prípadov výsadby na 
nevhodné stanovištia. Hromadia sa žiadosti o výrub stromov, obyvatelia sa často sťažujú 
na alergie. A práve týmto témam sa venovala konferencia s medzinárodnou účasťou pod 
názvom Dreviny vo verejnej zeleni, ktorá sa uskutočnila v Nitre v dňoch 22. – 23.  apríla 
2009. Odborníci z pobočky Biológie drevín v Nitre Ústavu ekológie lesa SAV spolu 
s ďalšími odborníkmi z arborét, botanických záhrad, univerzít hovorili o 
fytopatologických problémoch drevín, živočíšnych škodcoch na drevinách v mestskom 
prostredí, karanténnych škodlivých činiteľoch na drevinách.  
 

Jarné čistenie Zobora 
 
     V sobotu 25. apríla 2009 sa v Nitre už po tretíkrát uskutočnilo Jarné čistenie 
Zobora, ktoré spoločne organizoval Nitriansky horský spolok, Správa Chránenej 
krajinnej oblasti Ponitrie a Mesto Nitra. Do upratovania sa zapojilo 80 dobrovoľníkov, 
turistov, milovníkov prírody, žiakov a študentov. Brigáda sa začala pred Špecializovanou 
nemocnicou sv. Svorada na Zobore. Pre všetkých účastníkov boli k dispozícii pracovné 
rukavice a vrecia na odpad. Cieľom akcie bolo vyčistiť turistické chodníky a ich okolie, 
medzi Dražovcami, Pyramídou, Zoborom a Žibricou od rôzneho odpadu, ktorý tam počas 
roka zanechali nezodpovední návštevníci. Naplnené vrecia s odpadom odvážali do 
kontajnerov,  pripravených pri nemocnici. Súčasťou brigády bola asanácia nelegálnej 
skladky na území prírodnej rezervácie Lupka. Likvidáciu nazbieraného odpadu 
zabezpečilo Mesto Nitra.  
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  Telesné pozostatky pilota Dalibora Brocharda sa po 65. rokoch vrátili do Nitry 

     So všetkými vojenskými poctami sa  v utorok 28. apríla 2009 uskutočnil na Párovskom 
cintoríne v Nitre pietny akt uloženia urny s telesnými pozostatkami vojenského letca, 
rotmajstra Dalibora Brocharda, ktoré sa po takmer 65. rokoch vrátili do jeho rodného 
mesta, do Nitry. Dalibor Brochard zahynul ako 21-ročný na Azorských ostrovoch 14. 
marca 1945 po havárii lietadla Liberator EW626, ktoré pilotoval. Jeho meno je vyryté aj 
na pamätníku padlých v druhej svetovej vojne vo Veľkej Británii. Doteraz bol pochovaný 
na cintoríne RAF v mestečku Lajes na ostrove Terceira. Dalibor Eugen Brochard sa 
narodil 11. mája 1924 v Nitre, kde rodina krátko žila. Jeho otca Otakara, vojaka z 
povolania, po krátkom čase prevelili. Pri pátraní po príbuzných sa nepodarilo zistiť ďalšie 
miesto pobytu rodičov letca, preto a rozhodli pochovať ho v meste, kde sa narodil. 
Mladý letec nemal ešte ani 16 rokov, keď koncom roka 1939 ilegálne opustil Slovensko a 
prihlásil sa do protifašistického odboja v Anglicku. V lietadlách Kráľovských leteckých 
síl bol účastníkom mnohých bojov nad Atlantikom. Pietny akt sa uskutočnil za 
prítomnosti štátneho tajomníka Ministerstva vnútra SR Vladimíra Čečota, štátneho 
tajomníka Ministerstva obrany SR Daniela Duchoňa, primátora mesta Nitry Jozefa 
Dvonča, zástupcov primátora mesta Nitry Štefana Štefeka a Františka Baláža, 
prednostu Obvodného úradu v Nitre Juraja Horvátha, ktorí týmto vzdali hold jednému 
z množstva hrdinov druhej svetovej vojny.  

Začala sa rozsiahla rekultivácia Mestského parku na Sihoti 

      Mestský park na Sihoti v Nitre bude krajší a pre návštevníkov atraktívnejší. Približne 
od polovice apríla 2009 sa tu po dlhých rokoch začala prvá rozsiahlejšia rekultivácia 
zelene. Úpravy a čistenie ľavej strany jazierka v Mestskom parku na Sihoti sa začali 
likvidáciou drevín. Z vody a brehov robotníci spolu s hasičmi vyniesli 170 ton stavebnej 
sute, z jazierka vytiahli 37 popadaných stromov. Brehy spevnili veľkými kameňmi. Všetky 
práce smerujú k vybudovaniu novej oddychovej zóny. 
       

Železničnej polícii šéfuje žena 
 
     Železničnej polícii v Nitre od 1. mája 2009 šéfuje Beáta Šándriková. Je jednou 
z troch žien na Slovensku, ktoré zastávajú takúto pozíciu.  V Nitre hliadkuje desať 
železničných policajtov. Najčastejšie zasahujú na nástupištiach železničnej stanice, ale 
aj vo vlakoch. Dohliadajú na bezpečnosť prepravovaných osôb a ochranu majetku. 
Odhaľujú trestné činy a priestupky spáchané v obvode železničných dráh, zisťujú 
páchateľov a spolupodieľajú sa na pátraní. Riešia prevažne drobné krádeže vo vlakoch 
a na železničných staniaciach, obťažovanie cestujúcich, ale aj dodržiavanie zákona na 
ochranu nefajčiarov. Za prvý štvrťrok tohto roka predviedli 114 osôb, evidovali 36 
priestupkov a 12 trestných činov, udelili 78 pokút vo výške viac ako 800 eur. 
Protiprávneho konania sa najviac dopúšťajú osoby vo veku 30 až 50 rokov. Priemerná 
výška blokovej pokuty, ktorú udelila nitrianska železničná polícia, bola desať eur. 
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Hospodárska kríza priemyselný park Sever obchádzala 
 
     Priemyselný park Nitra - Sever zatiaľ svetová hospodárska kríza výrazne nepostihla. 
Spoločnosť Sony dokončuje svoj nový závod na ploche zhruba deviatich hektárov a 
odkúpila ďalších 15 hektárov. Sony v tejto ťažkej situácii využíva veľmi dobré 
prostredie, ktoré vytvára slovenská ekonomika a nitriansky priemyselný park z pohľadu 
logistiky a pripravenosti územia. Zatiaľ nebolo cítiť výraznú recesiu v Sony, odráža sa to 
na činnosti subdodávateľských spoločností. Tých je päť - kórejská firma Daidong 
Slovakia, európska divízia japonskej skupiny Ryoka Group firma Ryoka, španielska 
Farguell, japonská Meiki a najnovším prírastkom je dcérska firma spoločnosti Mitsubishi 
Plastics Dia Moulding Slovakia, ktorá zamestná okolo sto ľudí. V priemyselnom parku je 
etablovaných 18 firiem. Rokovania s ďalšími investormi uviazli. Kríza sa dotýkala hlavne 
spoločností, úzko naviazaných na automobilový priemysel a na vývoz do Ameriky. V 
priemyselnom parku Nitra – Sever je majetkovo-právne vysporiadaných 220 hektárov 
pozemkov, z toho 110 hektárov je predaných a 30 hektárov bolo rezervovaných pre 
vedecko-technologický park. Pracuje tu okolo 5 000 ľudí. V budúcnosti by tu malo byť 
zamestnaných 15 000 až 20 000 ľudí.  
 

Do rybníkov nasadili vyše 7 ton kaprov 
 
      V Nitre je zaevidovaných 1900 rybárov a 400 detí, ktorí sa umeniu narábať s udicou 
ešte len priúčajú. Najmladší má tri roky, najstarší je 85-ročný. Tento rok sa voda  
symbolicky odomkla  dreveným kľúčom 1. mája 2009. Na Hangócke v Mestskom parku na 
Sihoti sa v tento deň stretli deti mladšie ako 15-ročné. Na druhý deň sa rybári presunuli 
do Veľkého Cetína a  8. mája si nitrianski rybári zmerali svoje schopnosti na 24-
hodinových pretekoch na vodnej nádrži Jelenec 2. Všetky úlovky z pretekov putovali 
naspäť do vody, pretože oficiálna rybárska sezóna sa začala až 15. mája 2009. 

 
Vence k Pomníku osloboditeľov 

 
     Pri príležitosti 64. výročia od skončenia II. svetovej vojny sa  vo štvrtok 8. mája 
2009 uskutočnilo pred Pomníkom osloboditeľov v Nitre slávnostné zhromaždenie 
obyvateľov Nitry a kladenie vencov k Pomníku osloboditeľov. Pamiatke padlých hrdinov 
sa postupne poklonili predstavitelia mesta Nitry: primátor Jozef Dvonč, zástupca 
primátora Štefan Štefek, poslanci mestského zastupiteľstva, zamestnanci mestského 
úradu a vedenie mestskej polície.  Medzi účastníkmi slávnostného zhromaždenia bola aj 
delegácia Nitrianskeho samosprávneho kraja na čele s predsedom  Milanom  Belicom, 
delegácia Obvodného úradu v Nitre na čele prednostom Jurajom Horváthom, členovia 
Slovenského zväzu protifašistických bojovníkov, ktorých viedol predseda Oblastného 
výboru v Nitre Milan Sivecký.  Pamiatku padlých si pripomenuli tiež príslušníci 
Ozbrojených síl SR, členovia strany Smer – SD a občania mesta Nitry.  K účastníkom sa 
prihovoril prednosta Obvodného úradu v Nitre Juraj  Horváth, ktorý zdôraznil vojnové 
hrôzy a tiež utrpenie civilného obyvateľstva.  Medzi účastníkmi  zhromaždenia bol aj 
dnes už 92-ročný partizánsky veliteľ Karol Fraňo, ktorý sa na uctení pamiatky padlých 
hrdinov vojny zúčastnil aj napriek vysokému veku.   Spomienkové zhromaždenie pripravil 
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Obvodný úrad v Nitre spolu s nitrianskym Oblastným výborom Slovenského zväzu 
protifašistických bojovníkov.  
                                                                                              

Lions Club International pomáha slabým 
 
     Nitriansky Lions Club International Distrikt 122 združuje kluby na území Slovenskej 
a Českej republiky. Vznikol v roku 1994 a v súčasnosti má 41 členov. Ústredná myšlienka 
motta „Pomáhame, kde pôsobíme“ vypovedá o zameraní a cieľoch Lionského hnutia, ktoré 
je na celom svete známe predovšetkým ako hnutie na pomoc slabozrakým a nevidiacim, až 
si za tento svoj postoj si vyslúžili prezývku „Rytieri slepých“. Málokto vie, že používanie 
bielej slepeckej paličky zaviedli lionisti v rámci celého sveta. Predsedom nitrianskeho 
Lions clubu je Jozef Loviška. Nitrianski lionisti spolupracujú s organizáciami 
zaoberajúcimi sa liečbou zraku, sluchu a s lekármi a zdravotníkmi, ktorí dbajú 
o starostlivosť o zrakovo postihnutých.  Zapojili sa do spolupráce s Materskou školou na 
Piaristickej ulici v Nitre, kde sú v špeciálnej triede MŠ sústredené deti s poruchami 
sluchu.  Škole venovali moderné prístrojové vybavenie - prístroj, ktorý ešte v zárodku 
dopomôže identifikovať sluchové ochorenia. Takýto prístroj na zisťovanie kvality sluchu 
novorodencov, majú zatiaľ len v 6 nemocniciach na Slovensku. Nitriansky Lions club 
nedávno oslávil 15. výročie založenia. Nitrianski lionosti bývajú každoročne súčasťou 
Nitrianskeho vianočného či fašiangového mestečka. Za dobrovoľnú sumu predávali 
vianočný punč, kapustnicu, zabíjačkovú kašu a razili mince. Počas dvoch  dní vyzbierali 
30-tisíc Sk. Veľmi úspešne sa nitriansky Lions Club International podieľal aj na 
prázdninovej výmene mladých ľudí od 15 rokov 24 až 26 rokov, ktorí sa takto mohli  
dostať do lionských rodín vo všetkých krajinách sveta.  

Začali stavať park na Borine 

     V Nitre sa v piatok 22. mája 2009 začali prípravné práce na vybudovanie nového 
rekreačného parku na sídlisku Klokočina pod Borinou. Približne 30 detí zo Základnej 
školy na Škultétyho ulici v Nitre pomáhalo vyčistiť prostredie na miestach, kde sa už 
malo začať s výstavbou parku. Hlavná časť financií na výstavbu parku smerovala  
z rozpočtu Mesta Nitry, ale maličkou čiastkou sa prostredníctvom zbierky podieľala 
Nitrianska komunitná nadácia. Rozbehli preto kampaň s názvom Ruka v ruke s Nitrou. 
Symbolom tejto kampane sú tlieskajúce ručičky, ktoré sa predávajú na rôznych 
podujatiach v Nitre za dve eurá.  Do propagácie kampane sa zapojilo aj šesť známych 
nitrianskych osobností - Kuly zo skupiny Desmod, Miko Hladký zo skupiny Gladiátor, 
bývalý futbalový reprezentant Ľubomír Moravčík, tanečníčka zo súťaže Let's Dance 
Ivana Surovcová, herečka Divadla Andreja Bagara v Nitre Eva Pavlíková a herec 
Starého divadla Karola Spišáka Ivan Gontko. Od júna tohto roku boli ich tváre na 
billboardoch, plagátocha na propagačných materiáloch.  
 

Na Svätoplukovom námestí sa konal Mliečny festival 
 
     Pri príležitosti Svetového dňa mlieka sa v sobotu 23. mája 2009 uskutočnil v Nitre na 
Svätoplukovom námestí mliečny festival s netradičným názvom Kravál. Tohtoročný deň 
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sa konal v rámci Propagačného a informačného programu na podporu spotreby mlieka a 
mliečnych výrobkov na Slovensku. Hlavnou myšlienkou bolo heslo  Objav mlieko.  V 
severnej časti námestia bola pre návštevníkov festivalu pripravená plejáda zábavno-
náučných podujatí a koncertov. Pre najmenších návštevníkov malo Divadielko PIKI pod 
stanom pripravené divadielko pod názvom RozKrávka. Podvečer sa vystúpila hudobná 
skupina U.K.N.D. a záver festivalu patril hudobnej skupine IMT Smile. Počas dňa 
návštevníkom ponúkali mliečne miešané nápoje, aby ľudí presvedčili, že konzumácia 
mlieka je zdravá a nanajvýš potrebná. Veľkej popularite sa tešilo meranie kvality kostí 
v stane, kde sa kvôli zvýšenému záujmu vytváral poradovník. Počas programu boli k 
dispozícii rozličné adrenalínové a zábavné akcie, ako je lezecká stena a bungee running. 
Odvážlivci si mohli vyskúšať aj dojenie na umelej krave. Na festivale Kravál sa zúčastnila 
aj Ing. Zuzana Nouzovská, ktorá pôsobí vo funkcii generálneho sekretára  Slovenského 
mliekárenskeho zväzu a riaditeľka Slovenského zväzu prvovýrobcov mlieka Ing. Margita 
Štefániková, ktoré sú autorkami projektu Objav mlieko. Tento projekt sa realizoval 
v rámci trojročného programu a bol podporovaný Európskou úniou, Mliečnym fondom a 
Ministerstvom pôdohospodárstva SR. 

Pozdĺž Hviezdoslavovej triedy pribudne 185 nových bytov 

     Koncom mája 2009 sa verejnosť dozvedela informáciu, že v Nitre sa začne výstavba 
185 nových bytov, ktoré plánuje postaviť spoločnosť Reality SIM, s.r.o. za približne 9,3 
mil. eur. Ako vyplýva z investičného zámeru, ktorý spoločnosť už predložila na posúdenie 
vplyvov na životné prostredie (Environmental Impact Assessment - EIA), s výstavbou 
bytov pozdĺž Hviezdoslavovej triedy v Nitre investor začal na jeseň 2009. Ukončenie 
výstavby  naplánovali na rok 2011. Obytný súbor sa má rozprestierať na ploche 900 
štvorcových metrov. Stavba by mala okrem bytovej plochy o rozlohe takmer 8,5 tis. 
štvorcových metrov, poskytnúť aj viac ako 200 metrov štvorcových plochy pre občiansku 
vybavenosť. Obytný súbor bude pozostávať zo štyroch päťposchodových samostatne 
stojacích objektov a jedného osempodlažného. Investor plánuje v objekte celkovo 
postaviť aj viac ako 170 parkovacích miest. Spoločnosť Reality SIM so sídlom v Holíči 
vznikla v roku 2006.  

V Nitrianskej galérii návrhy budúcej podoby Svätoplukovho námestia 
 
     Výsledky verejnej anonymnej urbanisticko–architektonickej súťaže na riešenie 
Svätoplukovho námestia predstavili od 27. mája 2009 na výstave, inštalovanej v Salóne 
Nitrianskej galérie. Na vernisáži sa zúčastnili primátor Jozef Dvonč, podpredseda NSK 
Ján Vančo, zástupca primátora František Baláž, primátor mesta Topoľčany Peter Baláž, 
hlavný architekt mesta Nitry Stanislav Babčan, poslanci mestského zastupiteľstva 
a ďalšie osobnosti. Porota, na čele s predsedom Bohumilom Kováčom, hodnotila 29 
návrhov renomovaných architektonických ateliérov, ako aj  jednotlivcov. Prvé miesto 
udelili architektonickému ateliéru v zložení: Michal Bogár, Ľubomír Králik, Juraj Polyák a 
Ľudovít Urban. Druhé miesto v súťaži získal kolektív: Tibor Zelenický, Patrícia 
Kvasnicová, Martina Mrkvicová a Marián Žilík. Na treťom mieste sa umiestnil kolektív 
architektov Juraj Kalus a Zuzana Kalusová. 
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      Mesto Nitra vyhlásilo túto súťaž ešte 3. novembra 2008. Jej výsledky sú 
pokračovaním diskusie s občanmi o budúcnosti Svätoplukovho námestia. Súťaž pomohla 
získať nové názory na riešenie a dostavbu vymedzeného územia centrálnej mestskej 
zóny, pri hľadaní jeho ústredného priestoru s dôrazom na komplexné riešenie celého 
územia, vrátane dopravných a prevádzkových väzieb. To všetko pri zohľadnení 
vlastníctva nehnuteľností – pozemkov. Závery súťaže budú premietnuté do základných 
zásad, stanovených pre pokračovanie investičnej činnosti na Svätoplukovom námestí 
a nadväzný proces obstarania územnoplánovacej dokumentácie na úrovni zóny.  Svoj 
pohľad na súťaž vyjadril aj primátor mesta Jozef Dvonč, keď povedal, že obyvateľom 
a návštevníkom Nitry chcú predstaviť jednu z alternatív usporiadania Svätoplukovho 
námestia. Výsledky tejto medzinárodnej súťaže boli považované za dôležitý materiál pre 
diskusiu s občanmi a pre prípadnú zmenu územného plánu danej lokality. Nedá sa vylúčiť 
ani dlhšie trvajúce „zrenie“ takejto závažnej zmeny. V roku 2003 bol mestským 
zastupiteľstvo schválený nový Územný plán mesta a v roku 2007 bol spracovaný 
a schválený  Územný plán centrálnej mestskej zóny v Nitre. Nový návrh ÚPN CMZ 
pripúšťa možnosť navrátenia pôvodného stavebného uzatvorenia a vytvorenia námestia.  
 

Krajské riaditeľstvo Policajného zboru SR sa presťahovalo  
 
     Nitrianski policajti vo štvrtok 28. mája 2009 slávnostne uviedli do prevádzky svoju 
novú budovu na Pieskovej ulici, donedávna patriacej Slovenskému plynárenskému 
priemyslu. Sťahovanie sa začalo ešte na prelome apríla a mája. Do nových priestorov sa 
presunul vnútorný, personálny a ekonomický útvar. Z Piaristickej ulice sa tam 
presťahoval aj Odbor poriadkovej polície a z Nábrežia mládeže Pohotovostná 
motorizovaná jednotka. Na slávnostnom otvorení sa zúčastnili minister vnútra SR Robert 
Kaliňák, primátor mesta Nitry Jozef Dvonč a riaditeľ Krajského riaditeľstva Policajného 
zboru v Nitre Dušan Síleš.  Policajný zbor odkúpil budovu od Slovenského plynárenského 
priemyslu za 1 659 696 eur. Sťahovanie zlepšilo pracovné podmienky policajtov a zlepší 
sa aj koordinácia riadenia, pretože doteraz riaditeľstvo sídlilo v štyroch budovách na 
Kalvárskej, Piaristickej, Osvaldovej ulici a na Nábreží mládeže. 
 

Do užívania odovzdali zrekonštruované CVČ Domino 
 
     Vo štvrtok 4. júna 2009 sa uskutočnilo slávnostné otvorenie zrekonštruovaných 
priestorov budovy Centra voľného času Domino na Štefánikovej triede. Na otvorení sa 
zúčastnili predseda vlády SR Róbert Fico, ktorý spolu s primátorom mesta Nitry 
Jozefom Dvončom slávnostne prestrihol pásku. Rekonštrukcia budovy Domina sa začala v 
roku 2008. keď najskôr vymenili strechu a v roku 2009 prišli na rad ostatné 
rekonštrukčné práce. Vymenili okná, podlahy, urobili nové  omietky, zrekonštruovali 
toalety a vybudovali výťah. Budova teraz spĺňa požiadavky bezbariérového prístupu.  

  
V hradnej katedrále hľadali dôkazy o hrobe svätého Svorada 

 
     V Katedrále svätého Emeráma na Nitrianskom hrade začali archeológovia hľadať 
dôkazy o tom, že tu bol pochovaný svätý Svorad – patrón Nitry. Jeho údajný hrob tu 



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 19 

našli na jeseň minulého roka pri výskume východnej časti katedrály. Objavili 
pozostatky krypty zrejme z 11., prípadne z 12. storočia. O uložení ostatkov svätých 
Svorada a Benedikta v hradnom chráme hovorí písomný dokument Život svätých 
pustovníkov Svorada - vyznávača a Benedikta - mučeníka z polovice 11. storočia. 
Archeológovia sa nádejali, že sa našla časť hrobky svätého Svorada. Výskum prebiehal 
do začiatku júla 2009. Počas Cyrilo-metodských slávností, ktoré bývajú v prvé júlové 
dni, bol hrob otvorený pre verejnosť. Od polovice júla 2009 sa začali práce na 
prezentácii východnej časti katedrály. Výsledky bádania archeológov sprístupnili 
verejnosti do konca tohto roka. Záujemcovia o históriu si mohli pozrieť múry kostola s 
výklenkami z obdobia gotiky, ktoré sa našli pod podlahou dnešného Dolného kostola. 
Archeológovia objavili aj viaceré murivá, ktoré sú staršie ako z polovice 11. storočia. 
Podľa niektorých vedcov pochádzajú až z obdobia Veľkej Moravy. Mohlo by ísť o stopy 
po prvom kresťanskom kostole na našom území, ktorý dal podľa písomných prameňov v 
roku 833 postaviť knieža Pribina. Nájdené kusy malty boli veľmi podobné tým, ktoré sa 
našli v násype veľkomoravského valu na hrade. Jednoznačné dôkazy však chýbajú. 
Podarilo sa tu nájsť aj vyše 20 stredovekých hrobov, zaujímavým objavom bola kostra 
nedonoseného novorodenca, pochovaná v drevenej rakvičke. Biskupskému úradu Nitra 
sa  nepodarilo uspieť so žiadosťou o finančné prostriedky z Nórskeho finančného 
mechanizmu na obnovu viacerých častí areálu hradu a katedrály. Pokúša sa však získať 
peniaze zo štrukturálnych fondov a iných zdrojov.  

 

Židovská náboženská obec chce obnoviť cintorín 

      
     Židovská náboženská obec v Nitre začala podnikať kroky v snahe obnoviť starý 
židovský cintorín na sídlisku Klokočina. Na ploche šiestich hektárov sa tu nachádza 
približne 5000 hrobov. Cintorín je značne zanedbaný. Na projekte jeho obnovy sa 
podieľa Katedra záhradnej a krajinnej architektúry Slovenskej poľnohospodárskej 
univerzity v Nitre. Študenti 4. ročníka spracovali niekoľko návrhov revitalizácie 
cintorína. Komplexne riešia drobnú architektúru – mobiliár, dlažby, prehodnotenie 
komunikácií, zeleň, sadové úpravy a zároveň trochu inak funkčne členia cintorín oproti 
súčasnému stavu. Návrhy však rešpektujú základné rozdelenie cintorína na ortodoxnú a 
neologickú časť. Starší cintorín, kde pochovávali len ortodoxných židov, bol založený 
okolo roku 1750, neologická časť bola pribudla v roku 1860. Židovská náboženská obec 
si teraz môže vybrať buď jeden z návrhov, alebo vytvoriť projekt syntézou viacerých. 
Na základe projektu chce žiadať finančnú podporu z eurofondov. Ak sa jej nepodarí 
získať dostatok peňazí na obnovu, chce cintorín aspoň zakonzervovať a uchovať v 
lepšom stave než je v súčasnosti. Na židovskom cintoríne sú pochované viaceré 
významné osobnosti ako rabín Ezechiel Baneth, učenec známy aj za hranicami 
monarchie. Zomrel v povesti svätca a jeho hrob sa stal pútnickým miestom. Leží tu aj 
bohatý obchodník Jozef Engel, ktorý bol známym ľudomilom a v čase hospodárskej 
krízy rozdával jedlo chudobným Židom i Nežidom. Na svojich predkov si sem 
chodievajú zaspomínať návštevníci zo zahraničia, najmä z Izraela. Hroby však musia 
hľadať, pretože neexistuje plán toho, kde je kto pochovaný. Židovská náboženská obec 
v Nitre vznikla už v roku 1750. Z tohto mesta pochádza aj najstaršia zmienka o 
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židovskej osade na Slovensku. Už tzv. Zoborská listina z roku 1113 spomína Mons 
Judeorum, čiže židovský vrch. Od 14. apríla 1942 bolo z Nitry deportovaných 4363 
židov do koncentračných táborov. Dnes ich tu žije už len zopár.  

 
V Tesco behu rekordný počet bežcov 

 
     Rekordných 1498 účastníkov sa v sobotu 6. júna 2009 zapísalo do štartovacej listiny 
2. ročníka Tesco behu pre život. Na trať dlhú 4 km, vedúcu do mestského parku, sa 
vydali Nitrania od najmladšej vekovej kategórie až po najstarších. Všetci s cieľom urobiť 
niečo pre svoje zdravie a súčasne finančne prispieť na výskum rakoviny.  Medzi bežcami 
boli aj poslanci mestského zastupiteľstva. Ako prvá do cieľa dobehla Marta Rácová, 
niekoľko minút po nej dobehli Štefan Štefek, František Baláž, Ján Vančo, Ján Greššo a 
Ivan Juhás. Primátor Jozef Dvonč odovzdával v cieli medaily všetkých bežcom spolu 
s patrónom celoslovenskej kampane Tesco beh pre život Patrikom Švajdom. Nitrania 
vďaka masívnej účasti vyzbierali zo štartovného sumu 3 616  € (108 935 Sk). Ďalšie eurá 
pošle na konto výskumu rakoviny primátor Jozef Dvonč, ktorý zaplatil štartovné za 
štartujúcich žiakov nitrianskych ZŠ po zrátaní ich celkového počtu. Výťažok zo 
štartovného sa použije na kúpu prístroja Real-time PCR za 50-tisíc € (1,5 milióna Sk), 
ktorý dokáže určiť prítomnosť génov, súvisiacich s výskytom rakoviny. Beh pre život už 
druhý rok organizovalo Tesco a Nadácia Výskum rakoviny.  

Na výstave Grand Prix rekordný počet psov 
 
     Pavilóny nitrianskeho výstaviska Agrokomplex sa cez víkend 6. - 7. júna 2009 zaplnili 
milovníkmi psov. Dôvodom bola 26. medzinárodná výstava psov všetkých plemien Grand 
Prix Slovakia 2009. Návštevníci videli 1704 prihlásených psov 242 plemien, ktoré pod 
Zobor pricestovali z 10 krajín Európy. Udelené boli tituly a čakateľstvá CAJC, Víťaz 
mladých Grand Prix Slovakia 2009 (CAJC), Víťaz Grand Prix Slovakia 2009 (CACIB), 
BOB, Víťaz skupiny z triedy mladých (Junior BOG), Víťaz dňa z triedy mladých (Junior 
BOD), Víťaz skupiny (BOG), Víťaz dňa (BOD) a Víťaz výstavy (BIS). O tituloch 
rozhodovalo 18 medzinárodných rozhodcov zo 6 krajín Európy. Návštevníci boli svedkami 
súťaží ako Junior Handling, Dieťa a pes, Najkrajší pár psov, Chovateľská skupina a 
Veľká cena národných plemien.  

Smútok za obeťami baníckeho nešťastia 

    Slovensko sa v stredu 12. augusta 2009 zahalilo do smútku a štátne vlajky sa spustili   
na pol žrde. Vláda vyhlásila jednodňový štátny smútok po tragickom banskom nešťastí v 
Handlovej, pri ktorom v pondelok 10. augusta 2009 vyhaslo 20 ľudských životov. Ľudia 
vyjadrili svoju spolupatričnosť s pozostalými po obetiach, ktoré tragicky zahynuli pri 
výbuchu vo východnej šachte bane Handlová v Hornonitrianskych baniach a ktorých smrť 
otriasla celou spoločnosťou. V tento deň bolo zakázané prijímať vklady, stávky, vyplácať 
výhry, žrebovať, jednoducho hrať hazardné hry. Počas štátneho smútku bolo upravené 
televízne a rozhlasové vysielanie, obmedzili sa kultúrne a zábavné programy a podujatia.  
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Obyvatelia nášho mesta vyjadrili úprimnú sústrasť pozostalým podpismi do kondolenčnej 
knihy, ktorá bola umiestnená vo vestibule Mestského úradu v Nitre.   

V mestskom parku likvidovali premnožené kliešte 

      Po prvý raz v histórii si Mesto Nitra objednalo postrek proti kliešťom v Mestskom 
parku. Dôvodom bol ich vysoký výskyt na miestach, kde sa hrajú deti. Nitriansky región 
patrí k najrizikovejším ohniskám výskytu kliešťov. Keďže oblasti nákazy sa v posledných 
rokoch posúvajú do nadmorských výšok, v akých ešte donedávna neboli, v Nitre sa 
objavujú v parku, na ihriskách aj na sídliskách. Podľa nitrianskeho entomológa Jozefa 
Brestovského, ktorý sa ako jediný venuje ich mapovaniu v Nitre, sú miesta, kde na 
piatich metroch štvorcových možno zachytiť aj dvadsať kliešťov. Aj keď nie každý 
kliešť je nosičom rôznych  infekčných ochorení,  nitriansky región  je oblasť, kde je 
vyššie riziko nákazy kliešťovým zápalom mozgových blán či lymskou boreliózou. K 
oblastiam, kde bol v Nitre zaznamenaný najväčší výskyt kliešťov, patrí mestský park, 
vysoký výskyt bol zaznamenaný aj na ihrisku na Kalvárii, v Brezovom háji a na 
Šibeničnom vrchu. Po kontrolnom testovaní sa ukázalo, že likvidácia bola úspešná. 
Zvýšený výskyt kliešťov zaznamenali v tomto roku aj v areáloch nitrianskych škôl 
a materských škôl. V Nitrianskom kraji zaznamenali  najvyššiu chorobnosť za sledované 
20-ročné obdobie na lymskú boreliózu. Bolo hlásených 206 ochorení, čo je v porovnaní s 
rokom 2007 nárast  o 68,9 percenta.  

Premávku v Dolných Krškanoch zrýchlila okružná križovatka 

    Od stredy 22. júna do piatku 31. júla 2009 sa upravovala cesta I/64 v Dolných 
Krškanoch za Plastikou, kde vznikla okružná križovatka. Práce realizovalo Mesto Nitra. 
Prebudovala sa tu klasická, odborne nazvaná „styková trojramenná križovatka“, v ktorej 
boli umiestnené aj autobusové zástavky, na nový výkonnejší a menej nehodový typ malej 
okružnej križovatky s pripojením štvrtého ramena z areálu spoločnosti Muehlbauer s.r.o. 
Pripojenie areálu firmy Idea a spevnených plôch pred areálom sa vyriešilo dvoma 
ramenami, z nich jedno bolo pre autobusovú zástavku.  

Nitru aj tohto roku zdobili kvety 
 
      Nitriansku pešiu zónu, priľahlé ulice, Svätoplukovo námestie a Námestie Jána Pavla 
II. na Nitrianskom hrade zdobili aj tohto roku závesné kvetináče, umiestnené na stĺpoch 
verejného osvetlenia. Ďalšia kvetinová výsadba z letničiek a  trvaliek lemovala ulice 
a chodníky. Mestská zeleň bola znakom vyspelej mestskej kultúry, o ktorú sa usiluje 
vedenie mesta na čele s primátorom Jozefom Dvončom. V meste bolo umiestnených 
celkovo 204 závesných kvetinových zostáv. Oproti minulému roku pribudlo päťdesiat 80-
litrových nádob. Z celkového počtu bolo 54 závesných kvetináčov s objemom 60 litrov 
a zvyšných 150 kusov pozostávalo z 80 litrových nádob. Výsadbu realizovala Botanická 
záhrada Slovenskej poľnohospodárskej univerzity v Nitre,  údržbu zabezpečovali 
Mestské služby Nitra, ktoré nádoby zalievali jedenkrát do týždňa. Starali sa aj 
o odstránenie  odkvitnutých častí letničiek a odburinenie nádob. Na výsadbu boli použité 
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bežné druhy letničiek, ako sú ťahavé muškáty – Pelargonium peltatum, petúnie – Petunia 
hybrida, Plectranthus, ktoré obohatili letnými chryzantémami, surfíniami a verbenami.                                                            

 
Štefan Klein skonštruoval aeromobil 

 
      Dizajnér Štefan Klein z Nitry vytvoril lietajúci automobil. Toto jedinečné dielo, 
o vzniku ktorého písali všetky denníky i týždenníky, bolo témou aj jeho diplomovej práce 
na Vysokej škole výtvarných umení v Bratislave. Idea vytvoriť lietajúci automobil vznikla 
ešte v 90. rokoch minulého storočia, keď po páde totality premýšľal nad vytvorením 
novodobého dopravného prostriedku. Jeho aeromobil je momentálne vo fáze funkčnej 
makety.  Nový dopravný prostriedok by sa mohol na trhu objaviť do dvoch rokov  a jeho 
cena by mala byť približne taká ako stojí športový automobil. Aeromobil s dizajnom  
športového auta je približne päťkrát ľahší, váži len 400 kilogramov a vyrobený je 
z karbónu. Od zeme sa odlepí pri rýchlosti 130 kilometrov za hodinu, dosahuje 250-
kilometrovú rýchlosť. V porovnaní s malými lietadlami má komfortnejší a kvalitnejší 
interiér a určený je pre ľudí, ktorí si radí dvíhajú adrenalín. Dizajnér Štefan Klein má 
predstavu, že ľudia nasadnú do lietajúceho auta vo svojej garáži, počas jazdy si vybavia 
formality potrebné pre let, prídu na letisko alebo na trávnatú plochu pri diaľnici a zapnú 
tlačidlo, ktoré transformuje auto na plnohodnotné lietadlo. Udeje sa to počas 20 
sekúnd, bez toho, aby museli vystúpiť. Dizajnér si realizáciu aeromobilu financoval  
z vlastných prostriedkov a do realizácie  investoval 4 milióny korún.  

    Na jazere v parku na Sihoti sa v lete člnkovalo 

     V Mestskom parku na Sihoti fungovala od pondelka 24. augusta 2009 požičovňa 
mestských člnov. Člnkovalo sa na plastových pramiciach. Plavčík na brehu síce nebol, ale 
člnkujúci dostali záchranné vesty. Do väčšej pramice sa zmestilo maximálne päť ľudí, do 
menšej vošli traja ľudia. V prípade priaznivého počasia sa člnkovalo denne - cez pracovný 
týždeň od 15. do 18.30 hodiny, cez víkend už od 13. hodiny. Za požičanie člna sa platila 
jednotná taxa - 1,50 eura na tridsať minút, bez ohľadu na počet osôb a veľkosť 
pramice. Mesto Nitra plánovalo tento rok kúpiť aj dva vodné bicykle, nenašlo však 
dodávateľa. Jazero, po ktorom sa člnkovalo, podstúpilo dôkladnú očistu. Z vody a brehov 
vyniesli 170 ton stavebnej sute a popadané stromy.  Zmenilo sa aj okolie jazera. Na 
mieste, kde boli ešte nedávno skleníky a staré budovy, vznikla oddychová zóna 
s altánkom a lavičkami. Mesto investovalo do revitalizácie parku už tretí rok. Vybudovalo 
sa tu aj nové detské ihrisko s atrakciami, drevené pódium so sedením, dráha pre 
korčuliarov a cyklistov, občerstvenie a tiež aj verejné toalety. Za tri roky bolo v parku 
preinvestovaných približne 663 878 eur, čo je 20 miliónov korún.  

Cena CE. ZA. AR 2009 za rekonštrukciu knižnice 

      Univerzitná knižnica a Pastoračné centrum UKF Nitra získali 30. augusta 2009 Cenu 
Slovenskej komory architektov za architektúru CE · ZA · AR 2009 v kategórii 
Rekonštrukcia a obnova stavieb. Z ocenenia sa mohli tešiť autori - architekti Ing. arch. 
Ľubomír Holejšovský a Ing. arch. Juraj Polyák. Cena sa udeľuje od roku 2002. Porota 
ocenila rekonštrukciu tejto časti novovznikajúceho areálu Univerzity Konštantína 
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Filozofa, ktorá nadväzuje na už zrealizované priestory dispozičnou, výrazovou a 
materiálovou kontinuitou. V hodnotení uviedli, že „obsahom nová funkčná náplň je 
nekonfliktne včlenená do organizmu školy, použité výrazové prostriedky vhodne napĺňajú 
a definujú charakteristiku funkcií knižnice a pastoračného centra v rámci 
vysokoškolského areálu."  

Pešia zóna sa rozširuje až na Mariánsku ulicu 

     V septembri 2009 sa začalo s postupnou rekonštrukciou Mariánskej ulice a Ulice na 
Vŕšku. Po dokončení rekonštrukčných prác sa pešia zóna predĺži z Kupeckej ulice až na 
Vŕšok, k Mariánskej ulici, kde sa sčasti zachová aj  pôvodná historická dlažba z 18. 
storočia. V Nitre sa začali dláždiť ulice v roku 1776. Dá sa teda predpokladať, že dlažba 
z kopaného kameňa, ktorou je pokrytá ulica, pochádza zrejme z druhej polovice 18. 
storočia. K historickým skvostom patrí aj  historická studňa z 18. storočia. Objavili ju 
počas rekonštrukčných prác a chcú ju odkryť pre verejnosť. V minulosti slúžila 
obyvateľom ako zdroj pitnej vody, dnes je však bez vody.  
     

V okolí pešej zóny sa neplatilo za parkovanie po 16.00 hodine 
 
     V centre Nitry v okolí pešej zóny sa od 19. októbra 2009 neplatilo za parkovanie po 
16.00 hodine. Túto zmenu schválili poslanci Mestského zastupitestva v Nitre a týkala sa 
Palárikovej ulice, Farskej ulice, Kúpeľnej ulice, Sládkovičovej ulice, Mostnej ulice, Ulice 
Fraňa Mojtu a Župného námestia. Doteraz sa za parkovanie platilo do 18. hodiny. 
Výnimku sa Mesto Nitra rozhodlo udeliť s cieľom oživiť pešiu zónu, pretože ľudia 
parkovali radšej zadarmo na parkoviskách pred obchodnými centrami. Zrušenie 
parkovného po 16.00 hodine bolo zatiaľ prvým krokom z viacerých plánovaných opatrení, 
smerujúcich k oživeniu pešej zóny. Za prvú hodinu parkovania platili vodiči v centre Nitry 
0,50 € a za každú ďalšiu hodinu euro. V ostatných mestských častiach boli sadzby nižšie. 

 
Na Zobore pribudlo detské ihrisko 

 
    Na Jazernej ulici v Nitre, v susedstve malého športovo-oddychového areálu, odovzdali 
v stredu 28. októbra 2009 do užívania detské ihrisko, spĺňajúce prísne kritéria EÚ. 
Znamená to, že je vyrobené výlučne z drevených prvkov a celý areál so šmýkačkami, 
hojdačkami a pieskoviskami je ohradený tak, aby sa zamedzilo prístupu psov 
a prípadnému znečisťovaniu týchto priestorov psími exkrementmi. Na slávnostnom 
otvorení sa zúčastnil primátor Jozef Dvonč, viceprimátor mesta Nitry Štefan Štefek, 
poslanci mestského zastupiteľstva Renáta Kolenčíková a Vladimír Libant, riaditeľka 
Správy materských škôl Kvetoslava Mikulová a ďalší. V krátkom kultúrnom programe sa 
predstavili žiaci na Základnšj školy na Dražovskej ceste.  

 
Uctili si osobnosť Ľudovíta Štúra 

 
     Pri príležitosti 194. výročia narodenia Ľudovíta Štúra sa pri jeho pamätníku na 
Štúrovej ulici v Nitre uskutočnilo vo štvrtok 29. októbra 2009 spomienkové 
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zhromaždenie občanov, ktoré pripravilo Slovenské hnutie obrody. Pamiatku veľkej 
osobnosti slovenskej histórie – Ľudovíta Štúra, ktorý celý svoj život zasvätil boju za 
práva slovenského národa, si prišlo uctiť niekoľko desiatok Nitranov. Primátor mesta 
Nitry Jozef Dvonč sa organizátorom poďakoval za to, že sa obyvateľom snažia 
pripomínať významné osobnosti našej histórie, ktoré sa výraznou mierou podieľali na 
kodifikácii slovenského jazyka. Predseda SHO Róbert Švec občanom pripomenul, že Ľ. 
Štúr bol významným politikom, estetikom, pedagógom, básnikom a publicistom, no 
predovšetkým jednou z ústredných osobností slovenského kultúrno-politického života 
polovice 19. storočia. O spestrenie spomienkového zhromaždenia sa „postaral“ spevácky 
zbor Glória a tiež sólista Opery Slovenského národného divadla Ivan Ožvát zaspievaním 
starodávnych slovenských piesní.   

 
Pobočka Slovenskej pošty už aj v OC Centro Nitra 

 
    V pondelok 2. novembra 2009 bola v Obchodnom centre CENTRO v Nitre na sídlisku 
Chrenová otvorená nová pobočka Slovenskej pošty. Podávacia pošta sa sem presunula 
z Chrenovskej ulice č. 30. Pošta bola otvorená od pondelka do nedele, v čase od 9.00 h 
do 14.00 h a 14.30 h do 19.00 h. Náklady na novú prevádzku predstavovali takmer 210-
tisíc eur, prístup do novej pošty bol bezbariérový. Na otvorení tejto pobočky sa 
zúčastnili aj primátor Nitry Jozef Dvonč, viceprimátor Nitry Štefan Štefek.   

 
Rada seniorov pomáha svojimi skúsenosťami 

 
    Pri príležitosti Mesiaca úcty k starším sa v Centre voľného času Domino v Nitre 
uskutočnilo v stredu 4. novembra 2009 slávnostné stretnutie s primátorom mesta 
Jozefom Dvončom a s predsedom Nitrianskeho samosprávneho kraja Milanom Belicom. 
Predsedníčka Jednoty dôchodcov Slovenska, Miestnej organizácie č. 1 Oľga Csákayová 
pred nich predstúpila s návrhom zriadiť Radu seniorov, ktorá bude dávať návrhy. Do 
rady seniorov nominovali ľudí, ktorí boli počas svojho aktívneho života na významných 
postoch hospodárskeho a spoločenského života. Do Rady seniorov zasadli Ladislav Švihel 
(top manažment), Ján Plesník (veda a výskum), Ľubomír Kubina (vysokoškolský pedagóg), 
Ľudmila Nagyová (vysokoškolská učiteľka a reprezentantka Univerzity tretieho veku), 
Pavol Škabla (podnikateľ), Milan Halás (zdravotníctvo a šport), Vladimír Libant 
(architektúra a pamiatky), Oľga Csákayová (predsedníčka Jednoty dôchodcov Slovenska 
Nitra) a zástupcovia okrajových častí Helena Duchovičová (ekonomika) a Ján Divinec 
(Klub dôchodcov).       
 

Odhalili pamätnú tabuľu k Novembru '89 
 
    Pamätnú tabuľu k 20. výročiu 17. novembra 1989 odhalili na stene Domu módy na 
Štefánikovej triede v Nitre v piatok 13. novembra 2009. Pripomínala totalitný režim a 
jeho pád. Toto podujatie bolo súčasťou projektu „Dvadsať rokov po...“, ktorý 
organizovala občianska iniciatíva na čele s Jánom Vančom a Ondrejom Ščurkom. 
Bronzovú tabuľu s rozmermi približne 40 x 40 centimetrov vyrobil akademický maliar 
Marián Žilík. Na podujatie boli pozvaní predstavitelia politického života a aktéri 
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novembrových udalostí. Súčasťou projektu k oslavám 20. výročia Nežnej revolúcie bola 
aj výstava, ktorá na dvadsiatich paneloch priblížila fotograficky aj textom obdobie 
komunizmu. Fotografie poskytol Ústav pamäti národa.   
 

Areál kasární pod Zoborom už nepatrí armáde  
 

     Bývalé kasárne pod Zoborom previedlo Ministerstvo obrany SR do vlastníctva  
Archeologického ústavu Slovenskej akadémie vied v Nitre a do majetku Mesta Nitry 
ešte na jeseň roku 2008. Archeológovia získali 12 budov, zvyšných 34 Mesto Nitra. 
Väčšina z nich bola v zlom technickom stave. Archeologický ústav v Nitre začal už na 
jeseň r. 2009 s rekonštrukciou prvých dvoch budov, pričom jednu z nich chce využívať 
už v roku 2010. Zriadia tu depozitár pre nálezy a laboratóriá. Na jeseň začali s výmenou 
strechy. Rekonštrukciu hradili z vlastných zdrojov, ale zamerajú sa na získanie 
prostriedkov z eurofondov. Kasárne pod Zoborom sú dôležitou archeologickou lokalitou 
nazývanou Martinský vrch. Nachádzajú sa tu pozostatky veľkomoravského kostola z 9. 
storočia, ktoré  chcú archeológovia predstaviť verejnosti archeoskanzenom. Jeho 
súčasťou má byť aj múzeum s najzaujímavejšími nálezmi z nášho regiónu. Na projekt 
prezentácie a konzervácie kostola žiadali archeológovia financie od Nitrianskeho 
samosprávneho kraja. O areál má záujem viacero organizácií a firiem. Najskôr však musí 
byť schválený územný plán. O prenájom budov Mesto Nitra požiadalo 12 osôb a 
inštitúcií. Univerzita Konštantína Filozofa sem chce presťahovať rektorát a Filozofickú 
fakultu, Divadlo Andreja Bagara chce priestory pre sklady. Ďalší záujemcovia tu chcú 
zriadiť výcvikovú základňu záchranárskych psov, fitnescentrum, hudobný klub pre 
mládež, Európske centrum seniorov, Ústav pre výskum kultúrneho dedičstva a múzeum 
vojenských lietadiel. Hodnota mestských budov je podľa znaleckého posudku 2 740 962 
eur. Spolu s ďalšími stavebnými objektmi ako sú komunikácie, ihriská, studne či žumpy 
je celková hodnota majetku mesta v kasárňach 3 289 517 eur.  

Európska výstava hydiny, holubov, vtákov a morčiat  

     V dňoch 20. a 22. novembra 2009 privítalo nitrianske výstavisko AGROKOMPLEX 
vystavovateľov z 23 krajín Európy na 26. Európskej výstave hydiny, holubov, vtákov 
a morčiat. Výstavu organizujú  raz za tri roky v inej krajine Európy. Pre rok 2009 bolo 
vybraté Slovensko a výstavný areál Agrokomplex. Výstava bola najväčšou prehliadkou 
úspechov, ktoré dosiahli chovatelia počas 3 rokov v Európe, a to formou prezentácie  
zvierat priamo na výstave. Vystavených bolo až 28 000 zvierat, ktoré zaplnili všetky 
výstavné haly.  

 
Rekonštrukcia priestorov pred OD Tesco 

 
    Vzhľadom na havarijný stav mobiliára pred Obchodným domom Tesco v centre mesta 
sa vedenie Mesta Nitry rozhodlo urobiť ústretový krok k občanom a okolie pred týmto 
nákupným centrom dalo zatraktívniť a skrášliť.  Staré mobilné nádoby nahradili novou 
zástenou, vybudovanou z gabiónov tzv. „kameňokošov“. Priestor doplnili novým mestským 
mobiliárom – lavičkami s drobnými odpadkovými nádobami a stojanmi na bicykle. Celú 
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zostavu oživili mobilnými nádobami s odrastenými stromami a zaujímavou podsadbou.  
Rekonštrukcia priestoru bola dokončená a odovzdaná do užívania 30. novembra 2009. 
Finančné náklady vyčíslili na 9 940 eur a nový mobiliár stál 16 600 eur. 
 

Internet v autobusoch využívali najmä študenti 
 
     Spoločnosť Veolia Transport Nitra poskytovala od konca roka 2009 cestujúcim na 
diaľkových linkách možnosť pripojenia sa na internet. Toto pripojenie cez technológiu 
Wi-Fi bolo zahrnuté do ceny cestovného lístka. Prístupové heslo na internet získali u 
vodiča autobusu. Internet využívali najmä študenti. Internet v diaľkových autobusoch na 
Slovensku je novinkou, ktorú poskytujú len dvaja prepravcovia, jedným z nich je práve 
Veolia Transport Nitra a druhou Turancar Nitra. Úplne bežnou táto služba nie je ani v 
zahraničí. Pripojenie na internet je v autobusoch zabezpečované prostredníctvom 3G 
Orange siete s maximálnou teoretickou prenosovou rýchlosťou 7,2 Mbit/s. Rýchlosť 
pripojenia je závislá od počtu pripojených účastníkov, pokrytia a vzdialenosti od 
najbližšej BTS stanice. Pre zabezpečenie dostupnosti služieb v lokalitách mimo väčších 
miest sú dostupné aj staršie technológie EDGE a GPRS. Wi-Fi router je v autobuse 
umiestnený v prednej časti autobusu pri vodičovi. Internet môžu využívať cestujúci na 
trasách Nitra - Bratislava, Zlaté Moravce - Bratislava, Topoľčany - Bratislava a Nitra - 
Žilina. Pripájať sa môžu prostredníctvom notebooku, PDA alebo mobilného telefónu. 

 
Centrum Nitry skrášlila nová vianočná výzdoba 

 
    Pešiu zónu a Svätoplukovo námestie tento rok skrášlila úplne nová vianočná výzdoba 
z dielne rakúskej firmy BlueButterflyDesign. Táto firma dodala výzdobu aj pre ďalšie 
slovenské mestá - Martin, Prešov a Poprad. Prácu tejto firmy bolo možné vidieť aj 
v nitrianskom nákupnom centre OC Centro Nitra. Nová výzdoba je ladená do bielo-
snehovej farebnosti a je špecifická množstvom svetelných zdrojov. Nad časťou pešej 
zóny viselo biele „nebo“, zložené z LED diód, na ďalších miestach ju krášili obrovské 
snehové gule a do vianočného trhového mestečka sa vstupovalo popod svetelnú snehovú 
bránu. Poslanci mestského zastupiteľstva, ktorí túto investíciu schválili, si od tohto 
počinu sľubovali spríjemnenie vianočnej atmosféry v našom meste. Pôvodnú „starú“ 
výzdobu Mesto Nitra nezlikvidovalo, ale ju použilo na spríjemnenie predvianočnej 
atmosféry v mestských častiach Dražovce, Krškany a Janíkovce.  
 

Jánovi Kasalovi odhalili pamätnú tabuľu 
 
     V piatok 11. decembra 2009 bola pri príležitosti 137. výročia narodenia ThDr. Jána 
Kasalu odhalená pamätná tabuľa. Malá slávnosť sa uskutočnila na Kasalovej ul. 35, pred 
Lurdskou kaplnkou Panny Márie v Nitre. Ján Kasala patril v minulom storočí medzi 
významné osobnosti, bol kňazom, profesorom teológie, okrem iného, pôsobil aj ako 
bibliotekár Diecéznej knižnice v Nitre. Na slávnostnom odhalení tabule sa zúčastnili 
predstavitelia mesta Nitry a zástupcovia cirkvi. 
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Zomrela akademická maliarka Stanislava Batelová - Michalčeková 
 
     Na Štedrý deň 24. decembra 2009 zomrela náhle vo veku 54. rokov akademická 
maliarka Stanislava Batelová-Michalčeková. Prostredníctvom svojej tvorby rozdávala 
radosť, šťastie a optimizmus. Bola skromná, dobrosrdečná a vždy ochotná pomáhať 
iným. Stanislava Batelová-Michalčeková bola v 70. rokoch učiteľkou v Ľudovej škole 
umenia v Nitre, súčasne pracovala v Divadle Andreja Bagara ako propagačná výtvarníčka. 
Študovala na oddelení monumentálnej maľby v scénografii a architektúre na Strednej 
umeleckej škole v Brne, absolvovala aj štúdium v maliarskej prípravke VŠVU v Bratislave 
a štúdium v odbore textil. Už počas štúdia získala viacero ocenení u nás i za hranicami. 
Svoj umelecký rozhľad si rozšírila študijnými pobytmi v štátoch Beneluxu, v Kyjeve a v 
Moskve. V roku 1982 za diplomovú prácu s tematikou Veľkej Moravy získala cenu 
Martina Benku. Od roku 1986 bola vydatá za kunsthistorika Milana Batela, ktorý v roku 
2006 zomrel po ťažkej chorobe. Po jeho smrti sama vychovávala autistickú dcéru 
Michaelu a veľmi dobre chápala ich problémy a problémy ich rodičov. Umelkyňa bola 
štatutárkou Klubu rodičov autistických detí v Nitre, vlani sa podieľala na organizácii 
akcie Waterball, ktorá nitrianskej verejnosti priblížila život autistických ľudí. 
Stanislava Batelová-Michalčeková na slovenskú výtvarnú scénu vstúpila v prvej polovici 
80. rokov 20. storočia, za 25 rokov profesionálnej činnosti mala asi 20 samostatných 
výstav. Orientovala sa na oleje, tapisérie a pastely, najmä ručne tkané tapisérie jej 
získali uznanie nielen na Slovensku, ale aj v zahraničí. Tematicky bola jej tvorba 
zameraná na štúdie prírody, ročných období, kvetov, stromov, portrétov, zátiší, 
v tapisériách sa objavovali motívy historické, figurálne, sakrálne i prírodné.  
 

Rodičia vyhľadávajú pre deti atraktívne mená  
 

    Do nitrianskej matriky v roku 2009 zapísali 1707  novorodencov ( v r. 2008 – 1615, v r. 
2007 - 1407), z čoho je zrejmý stúpajúci trend pôrodnosti. Narodilo sa viac  chlapcov – 
885, dievčat je o niečo menej - 822.  Najčastejšími mužskými menami, ktoré rodičia 
vyberali pre svojich synov, boli mená: Samuel (54), Adam (38), Martin (38), Matúš (35), 
Filip (33), Jakub (32), Lukáš (26), Matej (26), Tomáš (26), Patrik (25).  V rebríčku 
najobľúbenejších ženských mien defilujú: Natália (40), Nina (31), Sofia (30), Viktória 
(29), Nela (28), Laura (27), Simona (23), Ema (20), Lea (20) a Alexandra (16). 
V matričných záznamoch sú teda zapísané zdvojené mužské mená: Frederik Oliver, 
Marko Rudolf, Dominik Alexej, Šimon Peter, Radoslav Pavol, Peter Jozef, Tomáš 
Alexander, Alex Gregor, Marko Sebastián, Adam Vladimír, Adam Vladimír, Natan Amir, 
Oliver František, Šimon Georg, Timotej Martin, Tobiáš Martin, Sebastián Zdenko, 
Damián Viktor, Markus Jozef, Gregor Andrej, José Sebastian, Marko Ladislav, Niccolo 
Alexej a Jozef Dominik. Z dievčenských dvojakých mien uvádzame: Skarlet Sarah, Lea 
Ruth, Petra Mária, Layla Agnes, Sarah Natália, Eva Nela, Hana Laura, Lucia Dominika, 
Viktória Ella, Amy Laura, Samara Paula, Leona Ester, Nela Eva, Adriana Zoe, Nina Sofia, 
Kristína Tamara, Ema Kristiána, Carla Mia, Mária Bibiana, Sofia Mária, Ella Katarína, 
Pavlína Mária, Alexandra Mária, Petra Lea, Sarah Leila,  Anna Mária, Darina Mia, Viktória 
Sofia. Zo zoznamu exotických mien, zapísaných v priebehu tohto roka do nitrianskej 
matriky, sme vybrali mužské mená Cedric, Timon, Matias, Hugo, Maxim, Luca, Diego, 
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Corrado, Emerich, Oskar a viackrát sa vyskytol Gregor a Tadeáš. Vyskytli sa aj trojité 
mená a to Emma Emilia Elizabeth, Elif Aylin Juliana a Mária Klára Kristin. Pri chlapcoch 
tri mená zapísané neboli.  Z netradičných  ženských mien, ktoré sa mamičky rozhodli 
dať svojim deťom a ktoré nenájdete v bežnom kalendári, ale sú úradne povolené, možno 
spomenúť mená ako: Odette, Aimée, Selina, Zara, Nija, Saskia, Madlen, Rosalinda, 
Fatima, Ranmeet, Charlotte. Ľudia si zrejme myslia, že ak dajú svojmu potomkovi 
zaujímavé meno, zaručia mu tým v živote šťastie a úspech.   
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        II. MESTSKÁ SAMOSPRÁVA 
Samospráva sa začala brániť pred krízou 

      Mesto Nitra, v súvislosti s plynovou krízou, ktorá postihla Slovensko začiatkom 
tohto roka,  začalo uvažovať o využívaní alternatívnych zdrojov energie, ktoré by znížili 
závislosť od zemného plynu. V súčasnosti je takmer 100 percent bytov v meste 
vykurovaných práve zemným plynom. Vedenie mesta, na čele s primátorom Jozefom 
Dvončom, začalo pripravovať energetickú koncepciu mesta. Pre skúsenosti vycestovali 
do Švédska, kde sa radili ako využívať bioplyn. Samospráva uvažuje o získavaní bioplynu 
z biologického odpadu, ktorý sa bude spracovávať v novej kompostárni. Dobudovanie 
kompostárne je medzi prioritami mesta na rok 2009. Hlavným garantom energetickej 
koncepcie mesta sa má  stať vznikajúca energetická agentúra, ktorá začala pracovať od 
19. januára 2009. Jednou z úloh energetickej agentúry bude práve diverzifikácia 
zdrojov energie a tepla v Nitre. 

Rozpočet Mesta Nitry na rok 2009 a svetová finančná kríza 

      Na rozpočte Mesta Nitry na rok 2009 vo výške 44 623 950 € sa svetová finančná 
kríza výrazne neodrazila. Rozpočet sa v priebehu roka upravil na sumu 59 510 776 €, 
pričom čerpanie výdakov v roku 2009 predstavovalo 49 244 469 €. Rozpočet, schválený 
mestským zastupiteľstvom, zostavili tak, aby neboli ohrozené činnosti mesta. 
Pripravoval sa aj určitý krízový režim, ktorý sa netýkal kompetencií, ktoré mesto musí 
zabezpečovať. Vývoj hospodárenia s mestskými peniazmi závisel najmä od štátneho 
rozpočtu, pretože premiér Robert Fico avizoval, že počíta so škrtmi v štátnej a verejnej 
správe. Investičná výstavba predstavovala v návrhu rozpočtu viac ako 10 percent 
príjmov na zabezpečenie originálnych kompetencií. V tomto roku si Mesto Nitra 
predsavzalo investovať do investičnej výstavby a tiež do rekonštrukcie ciest a 
chodníkov. Prioritou  bolo budovanie kanalizácie a v sociálnej oblasti, rekonštrukcia 
bývalej detskej nemocnice na Zobore na domov dôchodcov. Tento domov mesto súrne 
potrebuje, pretože je evidovaných okolo 1 800 neuspokojených žiadostí o umiestnenie v 
domove. Z 11 priorít, na ktoré chce Mesto Nitra žiadať financie z európskych fondov, 
bolo začiatkom roka pripravených 9 žiadostí. Deväť projektov malo celkovú hodnotu  23 
766 846 € (716 miliónov korún), z toho približne  6 638 784 € (200 miliónov) 
predstavoval finančný podiel mesta.  

Mestu Nita sa darí získavať prostriedky z fondov EÚ 
 
     V roku 2009 sa vedenie Mesta Nitry pravidelne každý mesiac stretávalo s novinármi 
na tlačovej besede. Na prvom tohtoročnom stretnutí, vo štvrtok 22. januára 2009, sa 
hovorilo o prioritách, ktoré je potrebné vyriešiť v tomto roku. Primátor Jozef Dvonč 
konštatoval, že z hľadiska priorít sa manažmentu mesta darí pomerne dobre pri získavaní 
prostriedkov z európskych fondov. Doteraz sú schválené projekty na výstavbu mestskej 
kompostárne, ktorej realizácia by mala napomôcť našej orientácii na ekologické 
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a environmentálne mesto. Z eurofondov budú plynúť aj ďalšie finančné prostriedky, a to 
na rekonštrukciu dvoch základných škôl: ZŠ na Benkovej a ZŠ na Fatranskej ulici. 
Zásadnou prioritou je vyriešenie juhovýchodného obchvatu a vnútorného dopravného 
systému. V mestskom rozpočte sa na tento účel vyčlenili ďalšie finančné prostriedky na 
opravu ciest. Na výstavbu juhovýchodného ochvatu mesta bolo vydané stavebné 
povolenie. Bolo vybraté konzorcium na výstavbu tejto trasy. Vo vedení mesta sa 
zaoberali problematikou vnútorného dopravného okruhu. Zmeny sa očakávajú v súvislosti 
s dokončením obchodného centra Mlyny, ktorého dostavba sa očakáva na jeseň tohto 
roka. S otvorením tohto obchodného domu sa očakáva doriešenie Ulice Československej 
armády, ktorá je súčasťou vnútorného  dopravného okruhu. Súčasne sa plánuje vyriešiť 
podchod zo Zobora. Primátor reagoval na nový sociálny zákon, v súvislosti s ktorým sa zo 
strany Útvaru sociálneho úradu Mestského úradu, ako aj Správy zariadení sociálnych 
služieb mesta Nitry, pripravuje realizácia všetkých služieb, ktoré mesto musí zo zákona 
zabezpečiť. Ako najproblematickejšia sa ukazovala situácia s domovmi dôchodcov, keď 
jeden domov sa buduje zámenou za budovu Domova opatrovateľskej služby na Hollého 
ulici a druhý vznikne rekonštrukciou bývalej detskej nemocnice na Zobore, na ktorý chce 
mesto  získať prostriedky z eurofondov. Situácia sa skomplikovala tým, že výzva sa o 
rok posunula, preto mesto chce tento problém vyriešiť výstavbou z vlastných 
prostriedkov. 
 

Januárové zasadnutie mestského zastupiteľstva 

      Vo Veľkej zasadačke Mestského úradu v Nitre sa vo štvrtok 23. januára 2009 
uskutočnilo 23. riadne zasadnutie Mestského zastupiteľstva. Pri úvodnej prezentácii 
bolo prítomných 26, z celkového počtu 31 poslancov. Rokovanie viedol primátor mesta 
Nitry Jozef Dvonč. Na prvom tohtoročnom zasadnutí boli schválené dve dôležité 
koncepcie - Koncepcia rozvoja sociálnych služieb v meste Nitra a Koncepcia budovania 
turisticko-informačného systému mesta Nitra. Poslanci prerokovali návrh na centrálnu 
správu viacúčelových ihrísk na území mesta, ktoré patria Správe športových 
a rekreačných zariadení mesta Nitra. Schválené boli aj finančné kontroly, ktoré boli 
zamerané na hospodárnosť a efektívnosť použitia finančných prostriedkov výborov 
mestských častí. Kontrolou prešlo aj čerpanie finančných prostriedkov investičných 
akcií z roku 2007. Poslanci boli oboznámení so správou o výsledku kontroly dodržiavania 
registratúrneho poriadku Mestského úradu v Nitre. Poslanci schválili tiež návrh na 
pridelenie dotácií z rozpočtu mesta Nitra na rok 2009, pre cieľovú oblasť telesná 
kultúra. Platných bolo 102 žiadostí a schválený globálny objem finančných prostriedkov 
podpory mesta Nitra pre šport je 730 270 €. Mesto Nitra finančne podporilo Fond 
vrcholového športu, sumou 109 540 €, Fond mládežníckeho športu, sumou 109 540 €, 
Fond prenájmu tréningových objektov a úhrady nákladov energií, sumou 438 160 € a 
Fond športových podujatí, sumou 73 027 €. Z dotácií na telesnú kultúru a šport ostala 
ešte finančná rezerva, približne 60 000 €, ktorá bude použitá na dofinancovanie 
niektorých športových podujatí. Atraktívnosť Nitry pre organizovanie významných 
športových podujatí potvrdili aj Majstrovstvá Európy junioriek do 18 rokov, ktoré sa 
uskutočnili v júli 2008 v Mestskej hale na Klokočine.  
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ZMOS a Mesto Nitra riešili možné dopady hospodárskej krízy 

     V dňoch 27. a 28. januára 2009 sa na Štrbskom plese konalo 13. zasadnutie Rady 
Združenia miest a obcí Slovenska (ZMOS). Mesto Nitra na rokovaní zastupoval primátor 
mesta Nitry Jozef Dvonč, ktorý bol ako podpredseda ZMOS-u určený za predsedu 
pracovnej komisie pre riešenie dopadov hospodárskej krízy. Skupina, zložená 
s primátorov miest a starostov obcí, pripravila podklady pre memorandum medzi Vládou 
SR a ZMOS a zároveň pracovala na opatreniach (tzv. komunálny balíček), ktoré 
prerokovalo pre podmienky miest a obcí Predsedníctvo ZMOS vo februári. Mesto Nitra 
sa aktívne pripravovala na možné varianty dôsledkov krízy. Prijali sa všeobecné postupy, 
znižujúce riziko rozpočtovej krízy a vlastné opatrenia, ktoré boli predmetom 
mimoriadneho Mestského zastupiteľstva v Nitre. Medzi navrhované postupy, znižujúce 
riziko rozpočtovej krízy, patrila centralizácia rozhodovania o výdavkoch na prevádzku 
samosprávy, časovanie výdavkov, prioritné čerpanie príslušných rozpočtových kapitol, 
prijatie racionalizačných opatrení v rámci úspor spotrebného materiálu, energií, 
pohonných hmôt a služobných ciest. Podľa primátora mesta Jozefa Dvonča, hospodárske 
výsledky z roku 2008 dávali východiskové podmienky na zabezpečenie všetkých funkcií 
mesta a opatrenia poskytujú možnosť zabezpečenia sociálnej starostlivosti najviac 
ohrozeným skupinám obyvateľstva.  

Investičné priority Mesta Nitry na II. programovacie obdobie 

      Dva roky od komunálnych volieb sa vedeniu Mesta Nitry a Mestskému zastupiteľstvu 
v Nitre darí napĺňať plány, s ktorými nastupovali do funkcií. Príkladom toho je 
skolaudovaná mestská hala na Klokočine, odovzdanie 82 nájomných bytov na Dieloch, II. 
etapa revitalizácie Mestského parku na Sihoti, výstavba nových multifunkčných ihrísk, 
rekonštrukcia kultúrnych domov, v jednotlivých mestských častiach, či riešenie bytovej 
a sociálnej otázky. Medzi priority patrí najmä čerpanie finančných prostriedkov 
z fondov Európskej únie a spolupráca s partnermi, ktorými sú Biskupstvo Nitra, 
Nitriansky samosprávny kraj, Archeologický ústav SAV Nitra a univerzity, UKF a SPU. 
Do II. programového obdobia patria aj tieto investičné projekty: revitalizácia sídliska 
Párovce, rekonštrukcia objektu detskej nemocnice na domov dôchodcov, ZŠ na 
Tulipánovej ulici – Škola tretieho tisícročia, vybudovanie kompostárne, vybudovanie 
mostných prepojení cez rieku Nitra, rekonštrukcia objektu na sociálne integračné 
centrum, rozšírenie, modernizácia a rekonštrukcia športovo-oddychových zariadení 
Mestského parku Na Sihoti, výstavba vedecko-technologického parku, modernizácia 
základných škôl na Benkovej, Topoľovej a Fatranskej ulici, obnova chráneného areálu 
Rolfesova baňa, vybudovanie komplexného turistického informačného systému, 
rekonštrukcia a modernizácia Mestského domu na Štefánikovej triede č. 1, 
rekonštrukcia Župného námestia, rekonštrukcia lanovkovej dráhy, komplexné riešenie 
lokality Orechov dvor, rekonštrukcia polikliník na sídliskách Chrenová a Klokočina, 
rekonštrukcia Domov s opatrovateľskou službou na Ulici Janka Kráľa, Bernolákovej 16, 
Misionárskej 1-15. Z týchto investičných akcií je zrejmé, že rozvoj Nitry v rámci 
investícií bude pokračovať aj v druhej polovici volebného obdobia. 
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Karta klienta ako novinka v kontakte s klientmi 

     Obyvatelia Nitry sa mohli prihlasovať do nového informačného portálu mesta, ktorý 
bol po viac ročnej testovacej fáze spustený do plnej prevádzky. Virtuálna Karta klienta 
sa nachádzala na internetovej stránke www.msunitra.sk. Po kliknutí na ňu získali Nitrania 
prístup do verejnej a privátnej sekcie portálu. Vo verejnej sekcii sa dajú nájsť 
informácie týkajúce sa mestského úradu a samotného Mesta Nitry – tu bol  zverejnený 
rozpočet mesta, informácie o rokovaní mestského zastupiteľstva, znenie všeobecne 
záväzných nariadení, zoznam ulíc, firiem, demografické údaje a podobne. Na vstup do 
privátnej sekcie bolo však potrebné prihlasovacie meno a heslo. Po zaregistrovaní a 
vstupe do tejto časti portálu, získal držiteľ virtuálnej klientskej karty množstvo 
informácií o svojom vzťahu s mestom. Zistil si tak stav svojich záväzkov voči mestu 
a mohol si skontrolovať zistiť, či má uhradené všetky poplatky. Mohol sa tiež  
oboznámiť aj s tým, v akom štádiu je vybavovanie jeho žiadostí, prípadne sťažností. 
Užívatelia klientskej karty si mohli elektronicky, prostredníctvom internetového 
rozhrania, vypĺňať formuláre a úradné tlačivá. Elektronickou formou bolo možné vybaviť 
si napríklad zaplatenie dane, výpisy z matriky a osobné doklady. Klient si mohol vybrať v 
databáze 167 prípadových štúdií, ktoré sa tu dajú vybaviť. Projekt Karta klienta je na 
Slovensku zatiaľ ojedinelý. Nitra zaň v roku 2008 získala ocenenie CGIT 2008 za 
progresívny prístup vo využívaní ISS, pri rozvoji komunikácii s klientom. Súbežne s 
Kartou klienta rozbehlo mesto aj projekt mestskej platobnej karty. Založená bude na 
vernostnom - bonusovom systéme a bude určená pre občanov, ktorí majú trvalý pobyt v 
meste Nitra. Karta bude prispôsobená na prenos dát a bude mať podobu bežnej 
bankomatovej karty. Jej držiteľ získa nárok na rôzne zľavy a bonusy v zazmluvnených 
obchodných aj mestských prevádzkach. 

Vynovená Obradná sieň mesta Nitry 
 
     Obradná sieň mesta Nitry v budove mestského úradu slúžila svojmu účelu viac ako 
dvadsať rokov a jej interiér odzrkadľoval štýl architektúry 80-tych rokov. Práve z tohto 
dôvodu v mestskom zastupiteľstve dozrela vôľa poslancov, dať miestnosti nový 
modernejší šat. K rekonštrukcii sa pristúpilo začiatkom decembra 2008. Slávnostné 
obrady sa v prechodnom období vykonávali v upravenej kongresovej sále úradu, ktorá sa 
nachádza v pravom krídle budovy. Dôkladná rekonštrukcia obradnej sály zahŕňala výmenu 
obradného stola - ten sa riešil špeciálnou objednávkou a výmenou sedadiel. Interiér 
dostal novú tvár výmenou koberca,stoličiek, závesov a ďalších doplnkov, ako sú napríklad 
stojany na kvetinovú výzdobu. Namiesto pôvodných sušených kvetov zdobia sieň živé 
kvety. Silným interiér tvoriacim prvkom sa stali nové úsporné žiarivky, vďaka ktorým sa 
zmenil celkový svetelný charakter miestnosti, ako aj výraz pôvodných svietidiel. 
Moderný dizajn navrhla Ing. arch. Zuzana Mokrášová, architektka z Útvaru hlavného 
architekta MsÚ, ktorá vyhrala súťaž, organizovanú Útvarom hlavného architekta mesta 
Nitry. Celkové náklady na rekonštrukciu predstavovali približne 99 581,76 € (3 mil. Sk). 
Pôvodné kreslá sa po demontáži použili v improvizovanej čakárni vo vestibule mestského 
úradu, kde sa občanom odovzdávali balíčky s eurovými mincami. Po skončení tejto akcie 
ich rozmiestnili po budove úradu, kde poslúžia klientom. Kvetinová sušená výzdoba bola 
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venovaná Základnej umeleckej škole Jozefa Rosinského v Nitre, ktorá sa v letných 
mesiacoch presťahovala do uvoľnených a zrekonštruovaných priestorov bývalej 
Základnej školy na Vajanského ul. v Nitre. 
 

Novorodenci vo vynovenej Obradnej sieni mesta Nitry 
 
    Prvé uvítanie malých Nitranov do života v piatok 3. februára 2009 malo slávnostnejší 
ráz ako zvyčajne, pretože sa uskutočnilo v zrekonštruovanej obradnej sieni.  Primátor 
Jozef Dvonč privítal novorodencov a ich rodičov slovami, že dnešný deň sa do Kroniky 
mesta Nitry zapíše ako dvojnásobný krst. Primátor zdôraznil, že úlohou mesta je 
skultúrniť priestor, v ktorom sa vykonávajú občianske obrady a kde sa konajú slávnostné 
zasadnutia mestského zastupiteľstva pri príležitosti odovzdávania mestských ocenení. 
Na slávnostné uvítanie bolo pozvaných 59 detičiek, z nich 52 sa narodilo v mesiaci 
november 2008, zostávajúcich sedem detí prišlo na svet v zahraničí. Pozvanie zúčastniť 
sa na slávnostnom uvítaní prijali rodičia 21 bábätiek. Ich rodičia, prípadne len mamičky, 
postupne predstúpili pred obradný stôl, kde z rúk primátora Jozefa Dvonča 
a viceprimátora Štefana Štefeka prevzali poukaz v hodnote 85 €.  
     

Investorov z Nitry očakávajú v priemyselnom parku v Báčskom Petrovci 
 
      Primátor Nitry Jozef Dvonč, v prítomnosti viceprimátora Františka Baláža 
a referentky pre spoluprácu s partnerskými mestami Petry Waldnerovej, privítal 
v stredu 4. februára 2009 na pôde mestského úradu oficiálnu delegáciu partnerského 
Báčskeho Petrovca, vedenú predsedom Obce Báčsky Petrovec Vladimírom Turanom, 
ktorý do tejto funkcie nastúpil v januári tohto roku. Do Nitry pricestoval s cieľom 
získať skúsenosti z riadenia mesta, načerpať inšpiráciu a vyzvať slovenských investorov 
na etablovanie sa v priemyselnom parku. Predsedu Obce Báčsky Petrovec  sprevádzal 
predseda miestneho Klubu poľnohospodárov Ján Triaška. Srbská strana sa aj niekoľko 
rokov po vojne borí s problémami, ktoré pribrzďujú  proces vstupu Srbska do EÚ. 
Nedostatok finančných prostriedkov neumožňuje rozvoj miest podľa ich predstáv, 
ďalšie spomalenie hrozí aj vplyvom svetovej hospodárskej krízy. Primátor Jozef Dvonč 
hostí zo Srbska poinformoval o dvojročnom úspešnom pôsobení samosprávy, vďaka 
ktorému sa Nitra stala rýchlo sa rozvíjajúcim krajským  mestom. Mimoriadnu pozornosť 
hostí získali jednotlivé koncepcie Nitry a to: Koncepcia rekultivácie zelene, výsadby 
zelených plôch a kvetinových záhonov na území mesta, Koncepcia výstavby, budovania 
a rekonštrukcie verejných parkov na území mesta, Koncepcia údržby verejnej zelene 
a čistenia mesta a Koncepcia opráv a rekonštrukcií miestnych komunikácií na roky 2008 – 
2010. Primátor hosťom predstavil aj architektonický návrh na rekonštrukciu budovy 
bývalej detskej nemocnice na Zobore na domov dôchodcov na Zobore. Oficiálna 
delegácia z partnerského mesta v sprievode primátora navštívila Správu zariadení 
sociálnych služieb a Mestské služby v Nitre, kde sa zaujímala  o fungovanie týchto 
príspevkových mestských organizácií.         
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Splnomocnenkyňa vlády pre rómske komunity Anina Botošová v Nitre 

     V kongresovej sále Mestského úradu v Nitre rokoval v piatok 6. februára 2009 
primátor mesta Nitry Jozef Dvonč so splnomocnenkyňou vlády SR pre rómske komunity 
Aninou Botošovou. Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč a zamestnanci mestského úradu 
prezentovali splnomocnenkyni vlády SR pre rómske komunity projekty, ktoré sa 
uskutočnili v lokalite Orechov dvor a predstavili jej tiež koncepciu práce s rómskou 
komunitou na ďalšie obdobie. Hovorilo sa aj o práci terénnych sociálnych pracovníkov na 
Orechovom dvore. Splnomocnenkyňa vlády Anina Botošová konštatovala, že rómska 
komunita musí taktiež prispieť k zlepšeniu svojej situácie a nie iba čakať na pomoc od 
druhých.  

Poslanci schválili financie na obnovu kostolov 

      Na záver nedeľňajších bohoslužieb 1. marca 2009 v piaristickom Kostole sv. 
Ladislava predstúpil pred veriacich primátor Nitry Jozef Dvonč. Správcovi farnosti 
odovzdal symbolický šek vo výške 9 960 €. Tento príspevok schválilo pre nitrianske 
farnosti mestské zastupiteľstvo ako vklad na obnovu kostolov. Mesto Nitra podporilo 
túto farnosť už aj v minulosti a v tejto tradícii chce podľa možností pokračovať. 
Primátor Nitry Jozef Dvonč v tento deň navštívil ešte ďalšie farnosti - v Nitre-Dolných 
Krškanoch, Nitre-Horných Krškanoch a na Chrenovej. V nedeľu 8. marca osobne odovzdal 
symbolické šeky v Katedrále sv. Emeráma na Nitrianskom hrade, v evanjelickom Kostole 
Ducha svätého a v Kostole v Nitre -Janíkovciach. V nedeľu 22. februára sa finančným 
príspevkom potešili farníci v kostoloch na Zobore, na Kyneku, v Mlynárciach, Párovských 
Hájoch a na Čermáni. 

 
Vedenie mesta nezabúda na staršiu generáciu 

 
      Zástupcovia primátora mesta Nitry Štefan Štefek a František Baláž sa vo štvrtok 5. 
marca 2009 zúčastnili na členskej schôdzi Jednoty dôchodcov Slovenska, Mestskej 
organizácie č. 1. v Nitre. Medzi seniorov, no najmä medzi seniorky zavítali s jediným 
cieľom, zablahoželať im k MDŽ. Ako prvý pred prítomné dámy predstúpil viceprimátor 
František Baláž. Viceprimátor Štefan Štefek konštatoval, že samospráva 
zrekonštruovala tri kultúrne domy v mestských častiach Janíkovce, Krškany a Drážovce. 
Cieľom je, aby  seniori v každej mestskej časti našli strechu nad hlavou a mali miesto, 
kde sa môžu stretávať a organizovať si rozličné aktivity. Vedenie mesta na čele 
s primátorom Jozefom Dvončom má záujem na tom, aby sa vám v našom meste žilo 
dobre. Zástupca primátora Štefan Štefek deklaroval vôľu vedenia mesta – nezabúdať na 
staršiu generáciu, čoho dôkazom sú aj zrekonštruované priestory CVČ Domino, v ktorých 
majú svoj priestor aj dôchodcovia zo Starého mesta. Na Klokočine je takýmto miestom 
Centrum pre seniorov na Baničovej a podobné zariadenie sa bude rekonštruovať na Ul. 
Ľudovíta Okánika na Chrenovej. Predsedníčka Jednoty dôchodcov Slovenska, Miestnej 
organizácie č. 1 Oľga Csákayová sa v mene seniorov poďakovala primátorovi, ako i celému 
vedeniu mesta za podporu a pomoc staršej generácii Nitranov.  
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Z 25. zasadnutia Mestského zastupiteľstva v Nitre 
 
     Na Mestskom úrade v Nitre sa vo štvrtok 19. marca 2009 konalo 25. zasadnutie 
Mestského zastupiteľstva. Rokovanie viedol primátor mesta Nitry Jozef Dvonč.  
Prítomných bolo 28 z celkového počtu 31 poslancov. Najdôležitejším bodom programu 
zasadnutia bol Návrh záverečného účtu mesta Nitry za rok 2008. Bol spracovaný na 
vysokej odbornej úrovni, spolu s rozbormi hospodárenia príspevkových organizácií mesta 
Nitry. Schválené boli aj ďalšie body programu, ktorými boli: Správa o vybavovaní 
sťažností a petícií za rok 2008, Správa o požiarovosti na území mesta Nitry za rok 
2008, Správa o bezpečnostnej situácii v meste Nitra za rok 2008, Správa o činnosti 
Mestskej polície v Nitre za rok 2008 a Informatívna správa o zápise žiakov do 1. ročníka 
ZŠ v meste Nitra. Zvolení boli aj 7 členovia Mediálnej rady z radov poslancov. Po 
skončení zastupiteľstva mali poslanci informatívny výjazd do Korčuliarskej arény, pri 
Zimnom štadióne Nitra aréna. Vedľajšiu ľadovú plochu,  určená pre nitriansku verejnosť, 
slávnostne otvoria 29. marca 2009. Poslanci rozšírili počet ulíc, na ktorých bude platiť 
zákaz pitia alkoholických nápojov na verejnosti. Doteraz platil zákaz iba na piatky a 
soboty, od tohto dátumu sa stal účinný počas celého týždňa a to v čase od 22.00 hodiny 
do 6.00 hodiny. Zákaz pitia alkoholu na verejnosti bol schválený podľa Návrhu dodatku 
č.2 VZN mesta Nitry č. 15/2007 o dodržiavaní verejného poriadku a verejnej čistoty. 
Vzťahuje sa prakticky na celé Staré mesto – na ulice: Janka Kráľa, Vikársku ulicu, 
Ďurkovu ulicu, Párovskú ulicu, Štúrovu ulicu, ľavý breh Nitry - Nábrežie mládeže, 
Napervillskú ulicu, Parkové nábrežie, Hradný kopec, Jesenského ulicu, Mestský park na 
Sihoti, po pravý breh rieky Nitry, na Cintorínsku ulicu, Staničnú ulicu, Štefánikovu 
triedu, Ulicu Richtára Peregrína, Spojovaciu ulicu, Rázusovu ulicu, Novozámockú ulicu a 
Krčméryho ulicu. Alkoholické nápoje sa nemohli požívať v areáloch škôl a školských 
zariadení a v ich bezprostrednom okolí, najmä s ohľadom na školské vyučovanie, výchovný 
a vzdelávací proces detí a žiakov, počas celého týždňa v čase od 6.00 do 2.00 h. Najviac 
porušení zákazu pitia alkoholu zaznamenali mestskí policajti na Podzámskej ulici a na 
Hradnom kopci. 

                  Dotácie na rekonštrukciu Základnej školy na Topoľovej ulici 

     Dotáciu na rekonštrukciu budovy z fondov Európskej únie získala Základná škola na 
Topoľovej ulici v Nitre. Mesto Nitra požiadalo o dotáciu ešte v minulom roku, žiadosť 
bola schválená v deviatom hodnotiacom kole, ktoré sa konalo vo februári roku 2009. 
Mesto Nitra získalo dotáciu z eurofondov vo výške 1 355 817,39 €, čo je 95% z celkovej 
sumy, potrebnej na opravu tejto školy. Mesto Nitra spolufinancuje projekt 5% z 
celkovej sumy, čo je celkovo 71 358, 81 € a taktiež z vlastných zdrojov dofinancuje 
rekonštrukciu priestorov školského bytu. Spolu bude stáť rekonštrukcia základnej školy 
v mestskej časti Chrenová 1 443 160, 35 €. Základná škola na Topoľovej ulici prejde 
totálnou obnovou, a to vo fázach zateplenia budovy, vrátane opravy strešného plášťa, 
výmenou okenných a drevených výplní, podláh, rekonštrukciou hygienických zariadení, 
výmenou rozvodov vykurovania a vykurovacích telies, výmenou svietidiel, klampiarskych 
výrobkov, opravou vlhkých skladových a pivničných priestorov, samozrejme, s opravou 
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omietok a náterov. Mesto Nitra má zatiaľ vysokú úspešnosť v získavaní nenávratných 
finančných prostriedkov z fondov Európskej únie. 

Založili Priemyselnú radu 

      Mesto Nitra, v zastúpení dcérskej spoločnosti Nitrianskej investičnej, s. r. o. sa 
stalo  členom novovzniknutej Priemyselnej rady, ktorá vznikla z iniciatívy Strednej 
odbornej školy na Dvorčianskej ulici v Nitre. V rade boli zastúpení investori z 
priemyselných zón, Mesto Nitra, zástupca zriaďovateľa školy (VÚC) a SOŠ. Členstvo v 
rade je dobrovoľné a úlohy členov sú zakotvené v stanovách Priemyselnej rady.  Marek 
Šesták, konateľ Nitrianskej investičnej, s.r.o. informoval, že úlohou Priemyselnej rady 
je riešiť požiadavky trhu práce a aplikovať ich do učebných osnov a učebných odborov. V 
budúcnosti plánuje Priemyselná rada vytvoriť spoluprácu aj s nitrianskymi univerzitami. 

Projekt Solidarita s občanom 

     Mesto Nitra po vypuknutí hospodárskej krízy ako prvé z miest na Slovensku 
promptne zareagovalo a vypracovalo projekt Solidarita s občanom. Vedenie mesta Nitry 
začalo pomáhať občanom, ktorí stratili zamestnanie v dôsledku hospodárskej krízy. 
Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, zástupcovia primátora mesta Nitry František Baláž 
a Štefan Štefek v spolupráci s ekonómom, psychológom a právnikom radili a pomáhali 
občanom bez práce. Táto novinka začala fungovať od 1. apríla o 10.00 hodiny v 
Klientskom centre služieb, na Mestskom úrade v Nitre. Zriadená bola aj mailová adresa 
solidarita@msunitra.sk a telefonický kontakt na kompetentných pracovníkov. Informácie 
ohľadne pomoci boli zverejnené na internetovej stránke www.msunitra.sk.  Mesto Nitra 
hľadalo pracovníkov v oblastiach, v ktorých je nedostatok zamestnancov, ako sú 
ošetrovateľky, opatrovateľky, asistentov učiteľov a pracovníkov, ktorí pomáhali pri 
udržiavaní čistoty v meste.  

Veľvyslanec Španielskeho kráľovstva na návšteve Nitry 
 
     Primátor Jozef Dvonč a zástupca primátora Štefan Štefek vo štvrtok 2. apríla 2009 
privítali veľvyslanca Španielskeho kráľovstva na Slovensku José Lópeza Jorrina, ktorý k 
nám v rámci svojej misie na Slovensku zavítal po prvýkrát. Sprevádzali ho zástupca 
vedúceho misie a 1. tajomník veľvyslanectva  Iago Gil Aquado a pridelenec pre vzdelanie 
Luis Pardiňas Béjar. Primátor mesta Jozef Dvonč hosťom v krátkosti predstavil históriu 
a najmä súčasnosť Nitry. Veľvyslanec José López Jorrin si so záujmom prezrel aj 
klientske centrum mestského úradu. Španielsky veľvyslanec sa podpísal do Pamätnej 
knihy Mesta Nitry. Pred návštevou vedenia mesta, navštívili kardinála Jána Chryzostoma  
Korca, ktorý  je pre španielsku stranu stelesním boja Slovenska proti diktatúre.  

Prezentácia Nitry prostredníctvom webovej stránky 

     Internet je fenoménom súčasnosti a webová stránka patrí k základným 
komunikačným a informačným zdrojom. Mesto Nitra s verejnosťou komunikuje 
prostredníctvom troch webových portálov  a to: www.msunitra.sk a www.nitra.sk 
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a podstránkou www.nisys.sk. Od pondelka 30. marca 2009 sa zmenila vizuálna, ako aj 
obsahová štruktúra oficiálneho portálu Mesta Nitry. Autorom vizuálneho konceptu 
stránky je vedúci oddelenia cestovného ruchu, propagácie mesta - NISYS Juraj Novák.  
Na stránke www.nitra.sk občania našli aktuálne spravodajstvo o dianí na mestskom úrade 
a v meste, tiež pozvánky na rôzne podujatia, ktorými tento portál napĺňajú redaktori 
mestského úradu. Webová stránka ponúkala návštevníkom portálov pre rýchlu orientáciu 
logické rozdelenie základných informácií. Občanom slúži portál www.občan.sk, turistom 
portál www.turista.sk a podnikateľom  stránka www.podnikateľ.sk. Aby sa podnikatelia 
pri surfovaní po stránke dostal ďalej, musia byť vlastníkmi Karty klienta. Podnikatelia si 
na internetovej stránke mesta mohli takto rýchlo nájsť všetky informácie, ktoré 
potrebujú.  

 
Nitra je priekopníkom v elektronickej komunikácii s podnikateľmi 

 
     Občania si na webovej stránke mesta nájdu informácie o klientskom centre, úradných 
veciach, úradnej tabuli, o zamestnaní v samospráve. V sekcii „podnikateľ“ sú umiestnené 
napríklad o informácie o investičných akciách, verejnom obstarávaní, verejno-
obchodných súťažiach a podobné informácie tohto typu. Posledná podstránka je 
venovaná turistom. Z kategórie www.turista.sk sa prechádza na portál www.nisys.sk, kde 
dostanú informácie turisti, ktorí chcú navštíviť naše mesto. Zistia, kde sa môžu v Nitre 
ubytovať, čo môžu navštíviť, atď. Novinkou webového portálu sú informácie 
spravodajského charakteru. Spravodajstvo na www.nitra.sk, ktoré funguje od začiatku 
februára 2008, má medzi návštevníkmi tejto webovej stránky, veľkú odozvu, pretože sú 
takto prinášané aktuálne informácie. Aktuality zo života mesta, ktoré sa každodenne 
dopĺňajú a obsahujú okrem iného aj pozvánky na kultúrne podujatia. To všetko je na 
prospech rýchlej orientácii o dianí v Nitre.  Novinkou je aj horná časť webovej stránky, 
ktorá nesie logo mesta, farby a grafiku. Fotografie sú urobené spôsobom, že sa dajú 
veľmi rýchlo a aktuálne meniť. Stránka týmto získava na dynamickosti. Webstránka sa 
prispôsobila novým trendom v grafike a marketingovej komunikácii, spĺňa tiež dôležitý 
moment a to je dodržiavanie zákona č. 275/2006 z. z. a metodický pokyn MF SR, ktorý 
vytvoril štandardy pre internetové stránky samospráv. Vyplýva to zo zákona, ktorý 
umožňuje aj ľudom s určitým postihnutím, aby sa dokázali získať informácie z tejto 
stránky.   

Hospodárska kríza a jej odraz v mestskom rozpočte 

     V čase hospodárskej krízy začalo vedenie Mesta Nitry uvažovať nad zmrazením 
platov zamestnancov. Investičné akcie však neobmedzilo, práve naopak. Na tento účel 
poslanci schválili ďalších 6,6 milióna eur (200 miliónov korún) z prebytku vlaňajšieho 
rozpočtu, peniaze chceli získať aj predajom dubiózneho majetku. Mesto pôvodne 
očakávalo, že od štátu dostane tento rok 21 244 110 eur (640 miliónov korún) na dani z 
príjmov fyzických osôb. Pre hospodársku krízu však táto suma bola nižšia. Na zmiernenie 
dopadov krízy vypracovalo mesto projekt Solidarita s občanom. Jeho súčasťou bol 
sociálny fond so sumou 250-tisíc eur. Ľudia, ktorí zostali bez práce, z neho mohli dostať 
finančnú výpomoc 120 eur ročne.  
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Cena primátora mesta Nitry pre profesora Milana Gajdošíka 

     V utorok 21. apríla 2009 udelili Cenu primátora mesta Nitry Jozefa Dvonča 
profesorovi Milanovi Gajdošíkovi, za celoživotné pedagogické, vedecké i verejno-
spoločenské pôsobenie. Návrh na jeho ocenenie podali mestskí poslanci Oľga Csákayová a 
Vladimír Libant. Milan Gajdošík, 80-ročný rodák z Brezna pôsobil od r. 1952 do r. 1994 
na Slovenskej poľnohospodárskej univerzite v Nitre, vtedajšej Vysokej škole 
poľnohospodárskej. Titul profesora dosiahol v roku 1993, v odbore Špeciálna 
zootechnika – chov oviec. Profesor Milan Gajdošík mal počas svojej pedagogickej 
činnosti bohatú vedecko-výskumnú činnosť. Jeho najvýznamnejším počinom v rámci 
výskumu bolo zošľachtenie prvého slovenského plemena ovce – Zošľachtená valaška.  

Primátor ocenil herca Maroša Kramára 

     V Literárnom klube Janka Jesenského v Nitre privítali v utorok 21. apríla 2009 
populárneho slovenského herca Maroša Kramára, ktorý v Nitre pôsobil v rokoch 1979 až 
1985 a na nitrianskom javisku stvárnil niekoľko zaujímavých postáv. Primátor mesta 
Nitry Jozef Dvonč mu pri príležitosti životného jubilea - 50. narodenín, poslal Pozdravný 
list, ako aj vecný a kvetinový dar, ktoré mu v jeho mene odovzdala vedúca Oddelenia 
kultúry a športu mestského úradu Dagmar Bojdová. V liste bolo doslovne uvedené: „Ctený 
pán Maroš Kramár, schopnosť človeka tvoriť, vzájomne sa obohacovať a rozdávať okolo 
seba radosť je vzácnou hodnotou, vďaka ktorej sa život stáva plnším a bohatším. 
Hodnota snaženia umelca na „doskách, ktoré znamenajú svet“ je znásobená očistnou 
silou umenia vplývajúcou na tisícky návštevníkov divadiel. Pečať Vášho pôsobenia je 
neopakovateľným spôsobom vrytá do sŕdc mnohých divadiel návštevníkov a Vašich 
obdivovateľov. Dovoľte mi preto, aby som Vám k Vášmu životnému jubileu srdečne 
zablahoželal a v mene svojom i v mene mesta Nitry Vám poprial do ďalších dní veľa 
zdravia, spokojnosti, pracovných úspechov a šťastných chvíľ prežitých v kruhu rodiny a 
známych.“ 

Zo zasadnutia Mestského zastupiteľstva v Nitre  

     Vo štvrtok 8. mája 2009 sa zišli poslanci Mestského zastupiteľstva v Nitre. Poslanci 
schválili návrh Koncepcie práce s deťmi a mládežou mesta Nitry, na roky 2009-2013. 
Koncepcia je otvorený dokument, ktorý budú môcť odborníci z oblasti školstva podľa 
potrieb dopĺňať a upravovať. Koncepcia bola predložená aj na základe Programu 
hospodárskeho a sociálneho rozvoja mesta Nitry, ktorý zahŕňa oblasť školstva a 
mládeže. Za prioritné oblasti považuje mesto Nitra vytvorenie podmienok na participácii 
mladých ľudí na živote v meste, výchove detí k zdravému životnému štýlu, zlepšovanie a 
vytváranie lepších predpokladov na plnenie základných funkcií rodiny, ako aj 
presadzovanie nadobúdania samostatnosti a zmyslu pre zodpovednosť u mládeže. Mesto 
Nitra, po zohľadnení vlastných špecifík bude realizovať túto koncepciu na úrovni mesta, 
v kooperácii so školami, školskými zariadeniami, mimovládnymi organizáciami a ďalšími 
subjektmi, pôsobiacimi v oblasti práce s deťmi a mládežou. Koncepcia je konštituovaná 
ako systémový materiál, vychádzajúci z praxe zástupcov školských i mimoškolských 
organizácií. Materiál taktiež vytvára priestor pre prípravu Akčných plánov mesta Nitry, 
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vo vzťahu k deťom a mládeži, kde budú definované konkrétne úlohy na splnenie cieľov. 
Koncepciu schválila a prerokovala 11. marca 2009 Komisia Mestského zastupiteľstva v 
Nitre pre školstvo a mládež, pripomienky členov komisie boli prerokované a do koncepcie 
vhodne zapracované. Dlhodobým cieľom mesta Nitra je implementácia tohto 
koncepčného materiálu do praxe. Navrhované zámery by mali priniesť pozitívne výsledky 
v oblasti výchovného poradenstva, prevencie protispoločenských javov, občianskej 
participácie ako aj mobility mládeže v Nitre.  Mesto Nitra postaví na sídlisku Diely s 
podporou štátu 92 nájomných bytov. Celková výška investície je 3,9 milióna eur, z toho 
30 percent tvorí získaná dotácia z ministerstva výstavby a regionálneho rozvoja. 
Výstavba sa začne v júli.  Ďalšie byty  chce mesto zriadiť v ubytovni ministerstva 
obrany, ktorá sa nachádza v areáli bývalých kasární na Martinskom vrchu pod Zoborom. 
O budovu sa uchádza v ponukovom konaní. Byty by mohli byť určené prioritne pre 
sociálne slabších občanov. V septembri 2008 odovzdalo mesto na sídlisku Diely do 
užívania 82 nájomných bytov. Stáli 3,7 milióna eur, z toho zhruba jeden milión eur 
tvorila štátna dotácia. Byty sú jednoizbové a dvojizbové, dva z nich bezbariérové. Bol 
o ne veľký záujem, na mestský úrad prišlo až 700 žiadostí, z toho 400 bolo oprávnených. 
Príjem žiadateľov nesmel prekročiť 1,3-násobok minimálnej mzdy. Ich poradovník 
schválilo mestské zastupiteľstvo. V jednoizbových bytov je nájomné 109,54 eura, v 
dvojizbových 152,69 eura. Mesto Nitra plánuje kompletne zrekonštruovať štyri 
materské školy. Peniaze žiada z eurofondov. Samospráva by sa finančne podieľala piatimi 
percentami oprávnených nákladov a hradila by aj neoprávnené náklady, na ktoré nemožno 
žiadať financie z fondov. Predpokladané náklady na rekonštrukciu MŠ Benkova na 
sídlisku Klokočina boli 435 961 eur, na opravu MŠ Párovská na sídlisku Párovce 457 869 
eur. Obnovu 33-ročnej MŠ Za humnami na sídlisku Chrenová vyčíslili na 436 453 eur a 
40-ročnej MŠ Nábrežie Mládeže na sídlisku Chrenová na 441 891 eur. V Nitre je 25 
materských škôl. Do nového školského roka 2009/2010 do nich prijali 645 detí. Mali by v 
nich otvoriť 104 tried pre 2 290 detí. Z eurofondov bude Nitra opravovať aj základné 
školy Topoľová, Benkova a Fatranská, na čo už získala nenávratný finančný príspevok. Na 
ZŠ Benkova pôjdu viac ako tri milióny eur, na ZŠ Fatranská 1,89 milióna eur a na ZŠ 
Topoľová 1,44 milióna eur. Mesto bude všetky rekonštrukcie spolufinancovať piatimi 
percentami nákladov. Poslanci schválili zámer budovy zatepliť, opraviť strechy, vymeniť 
okná, rozvody, podlahy, svietidlá, ako aj vykurovacie telesá. 

Na sídlisku postavia štyri hromadné garáže 

     Na nitrianskom sídlisku Klokočina bol akútny nedostatok parkovacích miest. Mesto 
vybralo pozemky, kde by mali vyrásť hromadné garáže. Celkom 568 parkovacích miest by 
mali priniesť štyri hromadné garáže na Klokočine. Podľa návrhu budú mať dve, 
respektíve tri podlažia. Na ich výstavbu chce mesto nájsť súkromného investora. 
Pozemky určil Útvar hlavného architekta mesta Nitry, návrh schvaľovali poslanci. Mesto 
navrhlo vypísať obchodnú verejnú súťaž na prenájom časti pozemkov počas výstavby a 
po dobudovaní odpredať záujemcom aj s garážou. Jeden parkovací dom by mal vyrásť na 
sídlisku Klokočina I, druhý na Klokočine III, s dvomi ďalšími sa uvažovalo na Klokočine 
II. Výbor mestskej časti Klokočina vyjadril s navrhnutým riešením súhlas, dal si však dve 
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podmienky. Žiadal, aby investor urobil prieskum medzi obyvateľmi, či majú o kúpu garáží 
záujem a tiež, aby určil ich predbežnú cenu. 

Mesto Nitra pomáhalo nezamestnaným 
 
     Po dvoch mesiacoch činnosti poradenského centra na mestskom úrade, kde boli 
ľuďom bez práce k dispozícii sociálni pracovníci, personalisti, ekonómovia a právnici, 
hodnotili prvé výsledky. Pre prípad potreby bol na telefóne pripravený pomôcť aj 
psychológ. Kontaktovaný bol dvakrát, pretože si ho vyžiadali klienti. V oboch prípadoch 
to boli ženy, ktoré si s ním dohodli osobné stretnutie. Poradenské centrum za prvý 
mesiac činnosti  navštívilo 110 ľudí, 60 komunikovalo mailom a 80 telefonicky. Nájsť 
prácu pomohli približne 20 ľuďom. V druhom polroku začalo Mesto Nitra vyplácať aj 
peniaze z fondu sociálnej pomoci. Ľudia, ktorí prišli v dôsledku krízy o prácu dostali 120 
eur ročne. Podmienkou bolo, že mali splnené všetky záväzky voči mestu. V opačnom 
prípade sa príspevok znížil na 70 eur. Ak žili v domácnosti napríklad manželia s dvomi 
deťmi suma sa násobila štyrmi. Mesto zmapovalo sociálnu situáciu žiadateľov 
o príspevok. Podmienky predbežne splnilo 80 až 100 občanov. Ak všetkým vyplatia 
jednorazovú pomoc, pôjde o sumu do 20-tisíc eur (600-tisíc korún). Vo fonde sa 
nachádzalo 248 954 eur (7,5 milióna korún), ktoré mesto získalo šetrením na výdavkoch 
vnútornej správy. 
 

Rekonštrukcia štyroch materských škôl 

 
     Poslanci na zasadnutí mestského zastupiteľstva rozhodli o kompletnej rekonštrukcii 
štyroch materských škôl – MŠ Benkova, MŠ Párovská, MŠ Za humnami a MŠ Nábrežie 
mládeže. Peniaze žiada z eurofondov. Samospráva sa finančne podieľala piatimi 
percentami oprávnených nákladov a hradila by aj neoprávnené náklady, na ktoré 
nemožno žiadať financie z fondov. Predpokladané náklady na rekonštrukciu MŠ Benkova 
na sídlisku Klokočina sú 435 961 eur, na MŠ Párovská na sídlisku Párovce 457 869 eur. 
Obnova 33-ročnej MŠ Za humnami na sídlisku Chrenová bude stáť 436 453 eur a 40-
ročnej MŠ Nábrežie Mládeže na sídlisku Chrenová 441 891 eur. V Nitre je 25 
materských škôl, ktoré navštevuje 2 290 detí. Do nového školského roka 2009/2010 do 
nich prijali 645 detí.  

                   Návšteva zástupcu Svätej stolice Dominiqua Mambertiho 

     V stredu 13. mája 2009 navštívil Mestský úrad sekretár pre vzťahy so štátmi, pri 
Štátnom sekretariáte Svätej stolice, J.E. Mons. Dominique Mamberti. Na úrade ho 
privítali zástupcovia primátora mesta Nitry František Baláž a Štefan Štefek. Na prijatí 
vzácnych hostí sa zúčastnili aj bývalá veľvyslankyňa SR vo Vatikáne Dagmar Babčanová a 
hlavný architekt mesta Nitry Stanislav Babčan. J. E. Mons. Dominique Mamberti pôsobí 
vo Vatikáne vo funkcii, zodpovedajúcej ministrovi zahraničných vecí. Narodil sa v roku 
1952 v marockom Marakéši francúzskym rodičom. V roku 1981 bol na Korzike vysvätený 
za kňaza, má doktorát z kánonického i civilného práva. Taktiež absolvoval Pápežskú 
diplomatickú akadémiu v Ríme. Svoju kariéru v diplomatických službách Vatikánu začal v 
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roku 1986. Do terajšej funkcie nastúpil v roku 2006, za biskupa bol vysvätený 3.júla 
2002. J.E. Dominique Mamberti poďakoval za srdečné prijatie v Nitre a bol potešený 
prístupom mesta, k finančnému prispievaniu na rekonštrukcie kostolov. V rámci svojej 
návštevy v Nitre navštívil J.E. Mons. Dominique Mamberti aj Nitriansky hrad a Katedrálu 
sv. Emeráma. Viceprimátor Nitry František Baláž hosťom z Vatikánu prezentoval 
históriu, ako aj súčasnú tvár mesta pod Zoborom. 

Prijatie vedúcich delegácií filatelistických zväzov 

      Zahraničných účastníkov Národnej filatelistickej výstavy Slovensko 2009 prijal vo 
štvrtok 14. mája 2009 primátor mesta Nitra Jozef Dvonč a jeho zástupca Štefan 
Štefek. Medzi hosťami boli predsedovia národných filatelistických zväzov z Českej 
republiky, Maďarska, Rakúska, Poľska, Srbska a Chorvátska. Najvzácnejším hosťom bol 
prezident zväzu filatelistov Ruskej federácie, ktorým je niekdajší ruský kozmonaut 
Viktor Vasiljevič Gorbatko, ktorý bol v kozme trikrát a v súčasnosti pôsobí ako 
prezident Ruského zväzu filatelistov. Do Nitry priviezol jedinečnú zbierku poštových 
známok s tematikou vesmíru.  Primátor Jozef Dvonč hosťom predstavil Nitru ako 
moderné mesto s bohatou históriou a sľubným rozvojom. Konštatoval, že hospodárska 
kríza naše mesto zatiaľ nejako výrazne nepostihla. Hostia si napokon v sprievode 
zástupcu primátora Štefana Štefeka prezreli obradnú sieň mesta Nitry a klientske 
centrum.  

Rumunský veľvyslanec sa zaujímal o vojnové hroby 
 
     Dňa 18. mája 2009 pricestoval do Nitry Florin Vodita, mimoriadny a splnomocnený 
veľvyslanec Rumunska v SR, v sprievode konzulky Georgety Bratuovej. Vzácneho hosťa 
na pôde úradu prijali primátor Nitry Jozef Dvonč a viceprimátor Štefan Štefek. 
Hlavným cieľom pracovnej návštevy bolo sumarizovanie vojnových hrobov občanov 
Rumunska, ktorí počas prvej a druhej svetovej vojny položili svoje životy za slobodu na 
území Slovenska. Na nitrianskom vojenskom cintoríne je pochovaných 33 rumunských 
obetí I. svetovej vojny. Okrem Rumunov tu našli miesto posledného odpočinku aj 
príslušníci ďalších 10 národov, ako sú Česi, Rusi, Poliaci, Srbi, atď.  Veľvyslanec prejavil 
záujem navštíviť tento vojenský cintorín, kde ho osobne sprevádzal primátor Jozef 
Dvonč ako aj zástupca primátora Štefan Štefek. V druhej časti pracovného stretnutia 
sa obe strany prihovárali za zlepšenie vzájomných vzťahov v oblasti hospodárskej 
spolupráce a čerpania prostriedkov z eurofondov.                                                              

Poslanec Európskeho parlamentu Peter Baco v Nitre 

     Na Mestskom úrade v Nitre prijal primátor Jozef Dvonč v stredu 20. mája 2009  
poslanca Európskeho parlamentu Petra Baca. Na stretnutí bol prítomný aj prorektor SPU 
Ján Tomáš. Primátor mesta informoval odborníka z poľnohospodárskeho sektora o 
investičných akciách a čerpaní finančných prostriedkov z fondov Európskej únie, na 
projekty v meste pod Zoborom. Zdôraznil skutočnosť, že Nitra chce byť mestom 
ekologickým a environmentálnym, čo primátor potvrdil svojim podpisom 10. februára 
2009 v Bruseli, pri Dohovore primátorov. Týmto dokumentom sa mesto Nitra zaviazalo   
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znížiť emisie oxidu uhličitého o 20% do roku 2020, v súčinnosti so zavedením čerpania 
alternatívnych zdrojov tepla a energií. Peter Baco, člen Poľnohospodárskeho výboru a 
Výboru pre regionálny rozvoj v EP v Bruseli konštatoval, že čerpanie finančných 
prostriedkov z eurofondov môže byť dôležitým nástrojom pri prekonávaní dopadov 
súčasnej hospodárskej krízy. Zároveň vyslovil želanie, aby sa občania zúčastnili na 
voľbách do EP a nenechali svoj hlas prepadnúť.  

Rekonštrukcia nitrianskeho Amfiteátra 

    Nitriansky amfiteáter je jedným z najväčších kultúrnych stánkov nielen na Slovensku, 
ale aj v Európe. Kultúrne podujatia môže v Amfiteátri sledovať až 15-tisíc návštevníkov. 
Letnú sezónu 2009 na nitrianskom Amfiteátri odštartovala 27. mája 2009 hudobná 
skupina Alphaville. Skupinu preslávil najmä hit z roku 1984 – Forever Young. Na 
obhliadke areálu Amfiteátra sa zúčastnili primátor mesta Nitry Jozef Dvonč a zástupca 
primátora mesta Nitry Štefan Štefek, pretože od 1. apríla 2009 už nie je tento objekt 
vo výpožičke. Mesto Nitra bude využívať tento objekt najmä na mestské akcie a s 
rekonštrukciou Amfiteátra začalo už v roku 2007. Zrenovovaná bola stredná a dolná 
časť hľadiska. Vymenené boli staré lavičky, ktoré nahradili drevené lavičky 
svetlohnedej farby. Nitriansky Amfiteáter má výbornú polohu, akustiku, viditeľnosť i 
celkové architektonické riešenie. Celkové náklady na rekonštrukciu nitrianskeho 
Amfiteátra boli počas posledných dvoch rokov 116-tisíc €, čo je približne 3.5 milióna Sk. 
V priestore Amfiteátra pribudlo osvetlenie a vynovené sú sociálne zariadenia.  

Kúpalisko otvorili už koncom mája 

     Tohtoročná sezóna na letnom kúpalisku sa začala v nedeľu 31. mája 2009. Vedeniu 
Správy športových a rekreačných zariadení sa podarilo získať povolenie na vyrúbanie 14 
topoľov, ktoré rástli v blízkosti bazénov. Otvoreniu sezóny a napusteniu vody dlhé roky 
bránili topoľový kvet, ktorý lietal ponad areál kúpaliska. Náklady na prípravu kúpaliska na 
túto sezónu dosiahli 30-tisíc korún. Tohto roku návštevníkov nečakali žiadne 
prekvapenia. Pred sezónou sa urobila oprava bazénov a toboganu. Zvýšil sa však komfort 
plážového volejbalu a zakúpilo sa 30 nových ležadiel. Voda v dvoch bazénoch kúpaliska  
bude prihrievaná na teplotu 26 stupňov. Už v minulosti sa uvažovalo o napojení kúpaliska 
na geotermálny zdroj. Mesto preto objednalo  štúdiu výskytu geotermálnych vôd v okolí 
Nitry. Obsahovala záznamy existujúcich vrtov za posledných 42 rokov, ale pre kúpalisko 
vyšla nepriaznivo. Zo štúdie vyplýva, že zásobovanie bazénov nitrianskeho kúpaliska 
termálnou vodou by nebolo ekonomické. Možné riešenie ponúka realizácia paroplynového 
cyklu a využívanie odpadového tepla v pomerne veľkých množstvách.  

Na Orechovom Dvore vybudovali nové byty a zriadili materskú školu 
 
    Na Orechovom  Dvore pribudlo 25 nových bytov a do užívania boli odovzdané do 
užívania nové priestory pre už existujúcu materskú školu. Byty nižšieho štandardu, 
určené pre sociálne slabých obyvateľov, vznikli z oceľových kontajnerov a majú rozlohu 
z približne 40 štvorcových metrov. Zámerom mestského zastupiteľstvo bolo, že vznikne 
28 bytov, napokon sa pristúpilo k tomu, že v troch bytoch ( na ploche 114 štvorcových 
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metrov) zriadili priestory pre materskú školu, ktorá bola doposiaľ  na menšej ploche (54 
štvorcových metrov). O nové byty bol veľký záujem a počet žiadateľov prevyšoval 
možnosti. Nový domov v týchto bytoch našli neprispôsobiví občania a neplatiči, väčšinou 
občania rómskeho pôvodu, ktorých mesto opakovane riešilo pre vysoké dlhy na nájomnom. 
V lokalite Orechov Dvor v máji 2009 bývalo 180 ľudí, prevažne Rómov, z toho je 88 detí. 
Bývajú v 36 bytoch nižšieho štandardu, ktoré postavilo mesto. 

 
Napriek kríze malo mesto vyššie príjmy z daní ako minulý rok 

     Mestu Nitra sa darilo aj v čase hospodárskej krízy. Ekonomika mesta Nitry bola v 
dobrej kondícii a počas prvých piatich mesiacov tohto roka dokonca "pritieklo" do 
mestskej pokladne viac peňazí, ako sa v rozpočte očakávalo. Z daní z príjmu fyzických 
osôb získala mestská pokladnica o 265 551 eur viac (8 mil. slovenských korún) ako v 
minulom roku. Primátor Jozef Dvonč na tlačovej konferencii vo štvrtok 28. mája povedal, 
že sa nemusela škrtať žiadna investičná akcia. Jediné opatrenie, ktoré predstavitelia 
mesta urobili bolo, je viazanie rozpočtu v jednotlivých položkách, aby boli pripravení na 
prípad, ak by došlo k razantnejšiemu zníženiu príjmov mesta. V porovnaní s rokom 2008 
sa o sedem percent podarilo zvýšiť aj príjem z miestnych daní a poplatkov. Pod väčšie 
príjmy z miestnych daní sa podľa jeho slov podpísal aj vyšší príjem dane z nehnuteľností. 
Viaceré oddelenia mestského úradu spolupracovali na tom, aby rôzne, doteraz 
neevidované drobné stavby v meste boli na listoch vlastníctva riadne zapísané a aby z 
toho plynul vymeriavací základ pre daň z nehnuteľností. Ľudia si aj sami dávali tieto veci 
do poriadku. Mesto im zasa odpustilo sankcie a oni zaplatili iba dlhy na daniach a 
príslušné poplatky. Dobré ekonomické výsledky dovoľovali mestu pripravovať rozsiahle 
investície, ktoré by mali v tomto roku 2009 dosiahnuť viac ako 33 miliónov eur (viac ako 
jednu miliardu Sk). Približne 12 281 750 eur (370 miliónov Sk) plánovali na rozšírenie 
kanalizácie. Na súvislé opravy ciest mesto použije úver v hodnote 2 489 543 eur (75 
miliónov Sk) a ďalších 829 848 eur (25 miliónov Sk) z vlastného rozpočtu. Ďalšie 
investície budú smerovať do výstavby 92 nájomných bytov, kompostárne, nového mosta 
cez rieku Nitra, rekonštrukcie troch základných škôl a viacerých materských škôl. 
Okrem vlastných a úverových zdrojov chce mesto na tieto investície použiť aj peniaze z 
fondov Európskej únie a Štátneho fondu rozvoja bývania. 

Oficiálna prezentácia Energetickej agentúry 

     V Kongresovej sále Mestského úradu v Nitre bola v piatok 29. mája 2009 oficiálne 
prezentovaná plánovaná činnosť Energetickej agentúry (EA), ktorá aktívne začala 
pracovať od 1. mája 2009.  Jej sídlo je na Ulici Janka Kráľa. Na rokovaní boli prítomní 
primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, viceprimátor mesta Nitry František Baláž, štátny 
tajomník Ministerstva vnútra a regionálneho rozvoja SR Daniel Ács, riaditeľ 
Energetickej agentúry Ladislav Ondrejička a riaditelia mestských organizácií. Členmi 
Energetickej agentúry sa okrem Mesta Nitry stali: Nitrianska teplárenská spoločnosť, 
Energetický inštitút, Energetické centrum Bratislava, Slovenská poľnohospodárska 
univerzita a Mesto Vráble. Hlavnou úlohou agentúry je vypracovanie koncepcie na 
základe ktorej sa zvýši sebestačnosť a zníži závislosť od dodávok zemného plynu. 
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Finančné prostriedky boli získané z projektu Inteligentná energia. Energetická agentúra 
bola oficiálne zaregistrovaná ako Záujmové združenie právnických osôb dňa 7. novembra 
2008. Hlavným predmetom činnosti agentúry je konzultačná činnosť a energetické 
poradenstvo vedúce k zvýšeniu energetickej efektívnosti a sebestačnosti, propagácia 
a publikácia konkrétnych príkladov racionálneho využívania zdrojov energie a opatrení 
v oblasti energetickej efektívnosti, analytické a koncepčné prác vedúce k znižovaniu 
energetickej náročnosti  a dosahovaniu vyššej sebestačnosti ako základného piliera 
v rámci trvalo  udržateľného rozvoja spoločnosti, iniciovanie a príprava projektov  
v oblasti energeticky a koordinácie spolupráce medzi jednotlivými inštitúciami pri ich 
realizácii. podpora vzniku energetického manažmentu kraja, miest a obcí najmä pri 
správe budov, vytváranie opatrení na odstránenie finančných bariéru pri čerpaní 
finančných prostriedkov zo štrukturálnych fondov, resp. rôznych inovatívnych 
finančných podporných mechanizmov, poskytovanie komfortných a účinných služieb pri 
implementovaní princípov priorít  energetickej politiky EÚ na regionálnej úrovni a 
integrácia aktivít a presadzovanie formy partnerstva medzi jednotlivými cieľovými 
skupinami (od spotrebičov energií až po výrobcov, distribútorov, výskumné pracoviská, 
tretí sektor štátna a verená správa). Činnosť agentúry taktiež korešponduje 
s Dohovorom primátorov miest, organizovaným Európskou komisiou na princípe 
partnerstva regiónov. Podpisom dohovoru sa mesto zaviazalo znížiť emisie CO2 do roku 
2020 najmenej o 20 % dosiahnutím 20-perc. zvýšenia energetickej účinnosti a 20-perc. 
podielom obnoviteľných zdrojov energie v skladbe zdrojov energie. Mesto Nitra spolu 
s Energetickou agentúrou budú plniť aktivity vedúce k zníženiu emisií a podniknú všetko 
preto., aby sa ochrana klímy stala záležitosťou všetkých obyvateľov a témou ich 
trvalého a rastúceho záujmu. Sídlo Energetickej agentúry je na Ulici Janka Kráľa č. 122.  

Viacúčelové športové ihrisko aj v Horných Krškanoch 

     Za účasti primátora mesta Nitry Jozefa Dvonča, viceprimátora mesta Nitry Štefana 
Štefeka a poslanca MsZ v Nitre Františka Bečicu bolo v nedeľu 31. mája 2009 v 
Horných Krškanoch slávnostne odovzdané multifunkčné športové ihrisko. Primátor mesta 
Nitry Jozef Dvonč vo svojom príhovore k občanom tejto mestskej časti, povedal, že je 
rád, že sa podarilo odovzdať do užívania toto ihrisko. Je to už desiate ihrisko, ktoré 
odovzdali do užívania v Nitre za posledného 2,5 roka. Nové športovisko nebude slúžiť len 
mladým a deťom, ale športovať tu môžu aj dospelí občania.  

Oslavy MDD v parku na Sihoti 

     Mesto Nitra pripravilo v nedeľu 31. mája 2009 pre deti nevšedné a zaujímavé 
popoludnie, pri príležitosti ich sviatku, Medzinárodného dňa detí. Podujatie slávnostne 
otvoril primátor mesta Nitry Jozef Dvonč.  V bohatom nedeľnom programe mohli deti 
vidieť ukážky kynologickej činnosti, ukážky Hasičského a záchranného zboru v Nitre a 
Ozbrojených síl SR. Veľký záujem bol tiež o jazdu Nitrianskym expresom a jazdu na 
koňoch. Deti a rozprávky k sebe patria, nechýbali ani v Mestskom parku na Sihoti. Deti 
videli rozprávky: Pinocchio, Janko a Marienka, motýľ Emanuel a Pirátska odysea. 
Medzinárodný deň detí na Sihoti bol aj tohto roku na vynikajúcej úrovni a napriek menej 
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priaznivému počasiu si do oázy zelene v Nitre, našlo cestu veľa rodičov so svojimi 
ratolesťami. 

Nová cesta zo Zobora odľahčila dopravu 

     Odľahčiť dopravu na kruhovom objazde pod Zoborom v Nitre mala nová cesta, ktorú 
zaťali budovať z mestskej časti Zobor do centra cez Brezový hájik. Doposiaľ spájala 
Zobor s centrom mesta len jedna cesta a tá bola v čase dopravnej špičky preplnená. 
Vedenie Mesta Nitry preto v júni 2009 rokovalo s Biskupským úradom Nitra o 
majetkovo-právnom vysporiadaní pozemkov. Nasledoval výber jednej z dvoch alternatív 
trasy cesty a napokon výberové konanie na dodávateľa stavby. Ako cenovo výhodnejšia 
alternatíva sa ukázalo byť nahradenie súčasného chodníka pre chodcov, ktorý vedie od 
podchodu pri Univerzite Konštantína Filozofa po skelet obchodného centra City Park pri 
rieke Nitre. Komunikáciu pre motorové vozidlá zrealizovali ako jednosmernú a chodník 
odklonili po inej trase. Nová komunikácia vyústila do novopostaveného kruhového objazdu 
na Napervillskú ulicu. 

Vedenie mesta privítalo súbor Alexandrovci 

     V Obradnej sieni mesta Nitry privítalo 3. júna 2009 vedenie mesta zástupcov 
legendárneho tanečného a speváckeho súboru – Alexandrovci. Vzácnych hostí z Ruska na 
oficiálnom prijatí zastupoval vedúci súboru Leonid Ivanovič Malev. Vedúci súboru Leonid 
Ivanovič Malev informoval, že na Slovensko po prvýkrát priviedli detský súbor, v ktorom 
spievajú a tancujú talentované deti do 14 rokov. Tento ruský súbor vznikol v roku 1928, 
založil ho Alexander Vasilievič Alexandrov, v súčasnosti má viac ako 120 členov. 
Posledné dva roky ponúka aj vystúpenia detského súboru.  

Seniori zo Spišskej Novej Vsi pricestovali do Nitry 
 
     V Obradnej sieni mesta Nitry prijali vo štvrtok 4. júna 2009  primátor mesta Nitry 
Jozef Dvonč a viceprimátor mesta Nitry František Baláž delegáciu seniorov zo Spišskej 
Novej Vsi. Vedeniu nášho mesta sa za srdečné prijatie poďakovala poslankyňa 
Mestského zastupiteľstva v Spišskej Novej Vsi Jolana Prochotská, ktorá pripomenula, že 
20. augusta 2009 uplynie 10 rokov od podpisu Zmluvy o partnerstve a spolupráci medzi 
našimi mestami. Súčasťou pobytu dôchodcov zo Spišskej Novej Vsi v Nitre bola návšteva 
Centra pre seniorov na Baničovej ulici, prehliadka Nitrianskeho hradu a večer strávili na 
predpremiére Višňového sadu v Divadle A. Bagara. Na druhý deň seniori podnikli 
turistickou prechádzku na Pyramídu. Delegácii sa venovala poslankyňa MsZ v Nitre 
a predsedníčka MO JDS č. 1 Staré Mesto Oľga Csákayová a tiež bývalý primátor Nitry 
Vladimír Libant, ktorí ich ako znalec miestnej histórie sprevádzal aj po Nitrianskom 
hrade.  

Finančná pomoc rodine Júlie Schulteovej 

     Do skvelej atmosféry, aká vládla v sobotu 6. júna 2009 na nultom ročníku AmfikFestu 
zapadlo odovzdávanie symbolického šeku v hodnote 1 650 eur na nákup stavebného 
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materiálu rodine Júlie Schulteovej z Nitry, ktorá sa ocitla v ťažkej životnej situácii. Po 
smrti svojej dcéry sa ujala výchovy troch maloletých vnúčat: 12-ročnej Nicolky, 10-
ročnej Ambry a 8-ročného Matea. Okrem nich sa stará aj o svojich 80-ročných rodičov. 
V malom 2-izbovom dome sa tiesni šesť ľudí. Pani Schulteová chcela svojim vnúčatám 
vytvoriť domov a na túto dobu primerané bývanie. V beznádejnej situácii a s volaním 
o pomoc navštívila primátora Jozefa Dvonča, u ktorého našla podporu. Začiatok tejto 
pomoci odštartovali počas sobotňajšieho AmfikFestu. Na základe dohody medzi Mestom 
Nitra a organizátorom AmfikFestu, bola suma 1 650 eur, za prenájom amfiteátra, 
poskytnutá na dobročinné účely ako pomoc rodine Júlie Schulteovej.  

   Cena primátora mesta Nitry policajtom 

      V rámci Dňa polície v Nitre v sobotu 12. júna 2009 ocenil primátor Jozef Dvonč 
dvoch príslušníkov Okresného riaditeľstva Policajného zboru v Nitre. Cenu primátora 
mesta Nitry dostali za dlhoročný prínos a výborné výsledky kpt. Ladislav Cak a npr. Emil 
Hudák.  Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč na malej slávnosti uviedol, že pre mesto je 
mimoriadne dôležité, aby bola dobrá spolupráca medzi mestskou políciou a štátnou 
políciou.  

Darcovia krvi prevzali Jánskeho plakety 

       V nitrianskej Synagóge odovzdal primátor Jozef Dvonč v pondelok 14. júna 2009 
pamätné plakety Jána Jánskeho, pri príležitosti Svetového dňa darcov krvi. Na 
slávnostnom odovzdávaní sa zúčastnili prednosta Obvodného úradu Juraj Horváth, 
Marta Danková z Národnej transfúznej služby SR, pracovisko Nitra a zástupcovia 
Červeného kríža v Nitre. Striebornú Jánskeho plaketu prevzal náčelník Mestskej polície 
v Nitre Miloš Hajnovič, ktorý daroval krv 23-krát. Darcovia krvi z Nitrianskeho kraja 
prebrali strieborné, zlaté a diamantové Jánskeho plakety, udelené boli aj dve 
Kňazovického medaily. 

Evidencia pamätihodností v Nitre 

      Mesto Nitra pripravovalo vytvorenie Evidencie pamätihodností mesta Nitry. Na 
území mesta sa nachádzajú národné kultúrne pamiatky, ktoré sú zapísané v Ústrednom 
zozname pamiatkového fondu SR i hnuteľné a nehnuteľné veci, ktoré v zozname zapísané 
nie sú. Pre mesto a jeho obyvateľov však majú historickú spoločenskú, architektonickú, 
kultúrnu či umelecko-remeselnú hodnotu. Práve tieto pamiatky by mali byť súčasťou 
pripravovanej evidencie, ktorá poslúži aj ako podklad pre premietnutie kultúrno-
historických hodnôt do územno-plánovacej dokumentácie mesta. Evidencia bude 
otvoreným dokumentom, ktorý upraví podmienky výberu a zápisu do evidencie i spôsob 
ochrany pamiatok či spolupôsobnosť mesta pri ich ochrane. Návrhy a podnety na zápis 
hnuteľných i nehnuteľných vecí do evidencie budú môcť podávať fyzické i právnické 
osoby. Návrh prerokujú a posúdia pracovníci Oddelenia kultúry a športu Mestského 
úradu v Nitre, ktorí si môžu vyžiadať odporúčacie stanovisko odborných inštitúcií. O 
zaradení či nezaradení pamiatky do zoznamu rozhodnú poslanci mestského 
zastupiteľstva. Vlastník pamätihodností bude mať právo požiadať mesto o bezplatné 
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poskytnutie odbornej pomoci týkajúcej sa ochrany pamätihodnosti i o finančný príspevok 
na zachovanie jej hodnoty. Do Evidencie pamätihodností mesta Nitry budú byť zapísané 
okrem iných objektov meštianske domy na Štefánikovej ulici i mestské domy na Kupeckej 
ulici. Pamätihodnosťou je aj budova bývalých finančných úradov, dnešné sídlo Krajskej 
prokuratúry, budova prvého štátneho obytného domu na Cintorínskej, obchodná škola i 
budova nemocnice s poliklinikou. Súčasťou evidencie sú obytné domy na sídlisku 
Chrenová, budova tržnice, Veľkoprepoštský palác na Námestí Jána Pavla II. a budova 
bývalého biskupského hostinca v mestskom parku. 

       Primátor Jozef Dvonč v Prahe o energetickom manažmente    
 
      Poskytnutie praktických informácií na realizáciu energeticky úsporných opatrení, 
energetické plánovanie a na využitie obnoviteľných zdrojov energie bolo cieľom 
konferencie s názvom Energetický manažment miest a obcí, ktorá sa v utorok 16. júna 
2009 uskutočnila vo Veľkej sále Magistrátu hlavného mesta Prahy. Okrem odborníkov - 
špecialistov na energetické úspory a obnoviteľné zdroje energie vystúpili zástupcovia 
miest a obcí, ktorí svojím príkladom môžu motivovať ďalšie mestá k cielenej 
racionalizácii svojho energetického hospodárstva a k razantnejšiemu zníženiu nákladov 
na energie. Na konferenciu bol pozvaný aj primátor nášho mesta Jozef Dvonč, ktorého 
oslovili organizátori na prezentáciu energetických aktivít nášho mesta. Primátor 
predstavil  energetickú koncepciu Nitry a celého regiónu, prezentoval Energetickú 
agentúru so sídlom v Nitre, ktorej vznik je výsledkom dohovoru primátorov z 10. 
februára 2009 a akčného plánu - Dohovoru primátorov. Cieľom je 20 % zníženie emisií 
CO2, 20 % zvýšenie energetickej efektívnosti a 20 % zvýšenie využívania obnoviteľných 
zdrojov energie do roku 2010.  

  
Neziskové organizácie a spolupráca s mestom 

 
      V Obradnej sieni Mesta Nitry sa vo štvrtok 18. júna 2009 uskutočnilo stretnutie 
vedenia mesta a vedúcich útvarov za účelom zhodnotenia doterajšej vzájomnej 
spolupráce mesta s neziskovými spoločnosťami a mimovládnymi organizáciami. Na 
stretnutí sa zúčastnil primátor Jozef Dvonč, zástupca primátora František Baláž a 
referentka pre spoluprácu s neštátnymi subjektmi a projektu Zdravé mesto Dana 
Barbaričová. Primátor Jozef Dvonč uviedol, že napriek súčasnej situácii, ktorá nie je 
naklonená gestám v podobe veľkých dotácií, má mesto záujem pomáhať v ich činnosti, 
pretože každý z nich prináša zo života mesta iný pohľad na riešenie problémov. Po 
takmer trojhodinovej diskusii, v ktorej zástupcovia mimovládnych organizácií  
prezentovali svoju prácu a vyslovovali požiadavky, sa väčšina zhodla na tom, že pre ich 
činnosť je prínosom v minulom roku podpísaná Dohoda o partnerstve a spolupráci s  
Mestom Nitra.  

Mestským policajtom udelili hodnosti 

      V Obradnej sieni mesta Nitry v stredu 24. júna 2009 slávnostne udelili hodnosti 
príslušníkom Mestskej polície v Nitre. Na slávnostnom akte udeľovania hodností sa 
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zúčastnili primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, zástupcovia primátora mesta Nitry 
František Baláž a Štefan Štefek a náčelník Mestskej polície v Nitre Miloš Hajnovič. 
Členom Mestskej polície v Nitre udelili hodnosti: kadet, mladší strážnik, strážnik, starší 
strážnik, mladší inšpektor, inšpektor, starší inšpektor, vrchný inšpektor, mladší komisár, 
komisár, starší komisár a vrchný komisár. Najvyššou hodnosťou je vrchný komisár, ktorú 
udelili náčelníkovi MsP v Nitre Milošovi Hajnovičovi.       

Architekt areálu SPU Vladimír Dedeček prevzal Cenu primátora 

     Obradná sieň mestského úradu sa vo štvrtok 25. júna 2009 stala svedkom 
slávnostného udeľovania Ceny primátora. Pri príležitosti 80. výročia životného jubilea 
toto ocenenie z rúk primátora mesta Nitry Jozefa Dvonča prevzal Ing. arch. Vladimír 
Dedeček, ktorý sa na prelome 50. a 60. rokov podieľal na architektonickej realizácii 
v tom čase nezvyčajného diela – areálu Slovenskej poľnohospodárskej univerzity. Touto 
stavbou – predovšetkým polguľovým stvárnením auly, sa Nitra stala známou nielen na 
Slovensku, ale aj za hranicami našej vlasti. Primátor Jozef Dvonč pri odovzdávaní 
ocenenia vyjadril Ing. arch. Dedečkovi obdiv a úctu k jeho nadčasovým myšlienkam, 
ktoré majú pre nás – Nitranov, trvalú hodnotu. Združenie pre rozvoj slovenskej 
architektúry a stavebníctva ho v máji roku 2001 ocenilo v kategórii občianskych 
stavieb titulom Stavba 20. storočia. Ing. arch. Vladimír Dedeček zrealizoval túto 
jedinečnú stavbu na prelome 50. a 60. rokov 20. storočia. Autor mu venoval desať rokov 
života a popri starodávnych symboloch sa stal jednou z novodobých dominánt nášho 
mesta. Na slávnosti sa zúčastnili zástupcovia primátora Štefan Štefek a František 
Baláž, zástupca predsedu Nitrianskeho samosprávneho kraja Ján Vančo, poslanci 
Mestského zastupiteľstva v Nitre, prodekani SPU Ján Tomáš a  Vladimír Rataj, dekan 
Technickej fakulty Vladimír Kročko, prof. Dušan Húska, dekan Daniel Bíro a za UKF 
prorektor Miroslav Tvrdoň. 

Z 27. zasadnutia mestského zastupiteľstva 

      Na Mestskom úrade v Nitre sa vo štvrtok 25. júna 2009 uskutočnilo  27. riadne 
zasadnutie mestského zastupiteľstva. V úvode zastupiteľstve predložil hlavný kontrolór 
mesta Nitry František Halmo správy o finančných kontrolách v spoločnosti Veolia 
Transport Nitra, a.s., a v Mestských službách Nitra za rok 2008. Mestské 
zastupiteľstvo sa uznieslo na vydaní Všeobecne záväzných nariadení, ktorými určilo 14 
názvov ulíc v mestských častiach: Klokočina, Párovské Háje, Chrenová, Janíkovce, Staré 
mesto, Horné Krškany, Mlynárce a Dražovce. Poslanci odsúhlasili návrh na vytvorenie 
Mestského sociálneho podniku, ktorý by mal zamestnať 16 ľudí, na pracovných pozíciách: 
správca multifunkčných ihrísk, asistent učiteľa, prevádzkar Amfiteátra, údržbár, 
opatrovateľka, strážca verejného poriadku a operatívno-technický pracovník na údržbu 
verejných priestranstiev. Mestský sociálny podnik bude samostatným oddelením 
Mestského úradu, ktoré bude priamo riadené prednostom Ľubomírom Martinkom. 
Hlavným cieľom tohto projektu bude verejnoprospešná činnosť, ktorá by mala prispieť k 
rozvoju mesta. Návrh na vstup mesta Nitry do Nitrianskeho regionálneho združenia obcí 
ZMOS so sídlom vo Veľkom Cetíne, súhlasili s návrhom Všeobecne záväzného nariadenia 
Mesta Nitry č. 1/2009 o určení názvu ulice v časti mesta Párovské Háje, s Návrhom 
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VZN č. 6/2009 o určení názvu ulice v časti mesta Chrenová, v časti mesta Staré Mesto, 
v časti mesta Janíkovce, v časti mesta Klokočina, v časti mesta Dražovce.  Odsúhlasili 
Návrh VZN mesta Nitry č. 5/2009 o národných kultúrnych pamiatkach a 
pamätihodnostiach mesta Nitry, s návrhom dodatku č. 5 k VZN č. 1/2001 o poskytovaní 
dotácií z rozpočtu Mesta Nitry. Návrh Dodatku č. 2 k VZN mesta Nitry č. 1/2005 o 
poskytovaní finančných príspevkov na vykonanie opatrení sociálnoprávnej ochrany detí a 
sociálnej kurately (vrátane dodatku Návrh rozpisu použitia finančných prostriedkov na 
zabezpečenie opráv a skvalitnenie služieb v objektoch spravovaných SŠaRZ na rok 2009. 
Odsúhlasili žiadosť Základnej školy kniežaťa Pribinu, A. Šulgana 1, Nitra o zaradenie 
Školského strediska záujmovej činnosti pri Základnej škole kniežaťa Pribinu, A. Šulgana 
1, Nitra do siete škôl. Schválili aj návrh na zámenu nehnuteľností za účelom realizácie 
rozšírenia cintorína v Dolných Krškanoch a hovorili o zabezpečení finančných 
prostriedkov na výstavbu nájomných bytov „Mlynárce – Diely III. stavba Nitra – obytný 
súbor bytové domy C 103 – 48 b. j. a C 301 – 34 b. j. + IS a TV“ v majetku Mesta Nitra.  

Za aktívnym oddychom na squashové ihrisko 

     V Mestskej hale na Dolnočermánskej ulici v Nitre v piatok 26. júna 2009 
symbolickým prestrihnutím pásky odovzdali v jednej z miestností do užívania squashové 
ihrisko. Prostriedky, z ktorých sa vybudovalo squashové ihrisko, venovala vláda SR. 
Squashové ihrisko slúži extraligovým klubom, ale tiež širokej verejnosti. Vedenia Mesto 
Nitry podniká všetky kroky k tomu, aby sa Nitrania aktívne venovali športovaniu. 

Občania mohli pripomienkovať novú mestskú štvrť Párovské Lúky 

    Od začiatku júla do 6. augusta 2009 mohli obyvatelia Nitry možnosť pripomienkovať 
zadanie pre vypracovanie územného plánu novej mestskej časti Párovské Lúky. Tento 
zadávací dokument pre spracovanie územného plánu zóny Párovské Lúky, respektíve 
jednotlivých zón vymedzených podľa územno-priestorových celkov bol zverejnený aj na 
webovej stránke mestského úradu a tiež na úradnej tabuli. Zadanie definovalo základnú 
koncepciu a stratégiu rozvoja územia a určilo postup stavebného rozvoja v území zóny a 
jeho územno-priestorových častiach. Územie zóny bolo rozčlenené v hrubom vymedzení 
na územné celky s prihliadnutím na reálne podmienky územných a technických 
nadväzností a pripravenosti pre zástavbu. Písomné pripomienky mohli občania posielať na 
Útvar hlavného architekta na Mestskom úrade v Nitre. Vypracovaný územný plán ešte 
musel prejsť schvaľovacím procesom v mestskom zastupiteľstve. Výstavba štvrte bude 
závisieť od finančných prostriedkov. Obytný súbor Párovské Lúky však nevznikne hneď. 
Realitou by mohol byť najskôr o 10 až 40 rokov. Čo sa týka vlastníctva pôdy, veľká časť 
územia nie je majetkovo-právne vysporiadaná. Viac ako 58 % pozemkov nemajú vydaný 
list vlastníctva, ale v prevažnej miere si ich nárokuje cirkev. Približne 14 %  územia majú 
vo vlastníctve právnické osoby, 13,3 % patrí cirkvi a 12,3 % fyzickým osobám. Vízia novej 
mestskej štvrte s názvom Párovské Lúky s bytmi pre viac ako 30-tisíc obyvateľov už bola 
predstavená. Vznikne na ploche 434, 5 ha medzi riekou Nitrou a priemyselným parkom 
Sever. Párovské Lúky budú mať urbanistický charakter samostatného mesta, napojeného 
na dopravnú infraštruktúru Nitry tromi novými cestnými mostmi, ale vo svojej podstate 
nebudú klasickým sídliskom. Prevažná väčšina domov bude nízkopodlažných so štyrmi až 
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šiestimi poschodiami. Na tomto území postupne vznikne všetko, čo obyvatelia pre svoj 
bežný životný štandard  potrebujú: obchody, podniky služieb, školy, školské 
a predškolské zariadenia, priestory pre oddych a rekreáciu.                     

Rada ZMOS o informatizácii samosprávy 

     Členovia Rady ZMOS a predsedovia regionálnych združení ZMOS sa zišli dňa 10. júla 
2009 v Nitre na pracovnej konferencii, týkajúcej implementácie OPIS, ktorú bude 
v krátkom čase od obecných a mestských úradov požadovať EÚ. V zasadacej sále MsÚ 
ich privítal primátor mesta Nitry, podpredseda ZMOS a predseda Komory miest pri 
ZMOS Jozef Dvonč. Výkonný podpredseda ZMOS Milan Muška uviedol, že toto pracovné 
stretnutie vyplynulo z uznesenia Snemu ZMOS. Mottom rokovania bola  prezentácia 
súčasného stavu informatizácie samosprávy. V rámci elektronizácie služieb samosprávy 
je zo 137 poskytovaných služieb vygenerovaných 97, ktoré sú svojou frekvenciou 
občanmi požadované najčastejšie. Do zoznamu povinných služieb bude patriť napr. 
platenie miestnych daní a poplatkov, vybavovanie stavebných povolení atď. Mesto Nitra 
ide v tomto procese príkladom, keď ešte vlani iniciovalo podpis Zmluvy Nitriansky 
vedomostný región. So skúsenosťami v rámci zavádzania eGovernmentu sa podelil 
prednosta úradu Ľubomír Martinka. V procese informatizácie bola v Nitre zavedená 
Karta klienta, o ktorú dodnes prejavilo záujem asi 1500 občanov. Títo môžu byť 
v kontakte s úradom prostredníctvom internetu. Na rokovaní však odznelo, že pre vysokú 
finančnú náročnosť procesu bude pre menšie obce a malé mestá výhodnejšie, ak sa do 
implementácie OPIS zapoja cez tzv. dátové centrá.   

Delegácia Mesta Nitry navštívila Báčsky Petrovec 
 
     V dňoch 1. a 2. augusta 2009 navštívila delegácia z Nitry partnerské mesto Báčsky 
Petrovec, kde sa konali Slovenské národné slávnosti. V delegácii Mesta Nitry boli 
zástupca primátora mesta František Baláž, poslanci Mestského zastupiteľstva v Nitre 
Oľga Csákayová, Ján Greššo, Milan Burda a predseda miestneho odboru Matice 
slovenskej v Nitre Ján Petruška. Mesto Nitra podporilo kultúrne a vzdelávacie aktivity 
v meste Báčsky Petrovec sumou 4000 eur. Zmluvu podpísali Vladimír Turan, starosta 
Báčskeho Petrovca a zástupca primátora mesta Nitry František Baláž. Nitrianska 
delegácia sa zúčastnila na programe v Sieni slovenského vojvodinského divadla, 
absolvovala slávnostné zasadnutie Matice slovenskej a galaprogram Z čistého prameňa, 
v ktorom vystúpili folklórne skupiny zo všetkých častí Vojvodiny. 

Sociálny podnik pomôže udržať zamestnanosť  

     V Nitre vznikol od 1. augusta 2009 sociálny podnik. Zriadilo ho Mesto Nitra s cieľom 
udržať zamestnanosť. Jeho cieľom je poskytnúť prácu ľuďom, ktorí o ňu prišli v 
dôsledku hospodárskej krízy. Tvoril jeden z pilierov projektu Solidarita s občanom, 
ktorý prijala vedenie Mesta Nitry na zmiernenie dopadov krízy. Sociálny podnik bol 
samostatným oddelením v štruktúre mestského úradu, riadil ho prednosta úradu. V rámci 
podniku vzniklo 16 pracovných miest – päť správcov multifunkčných ihrísk, dvaja 
asistenti učiteľa, prevádzkar amfiteátra, údržbár, tri opatrovateľky, dvaja operatívno-
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technickí pracovníci na údržbu verejných priestranstiev a dvaja strážcovia verejného 
poriadku. Pracovnú zmluvu dostali na dvanásť mesiacov a v rozsahu najmenej polovice 
ustanoveného týždenného pracovného času. V okrese Nitra miera nezamestnanosti 
oproti roku 2008 vzrástla. V poslednom štvrťroku minulého roka evidoval Úrad práce, 
sociálnych vecí a rodiny v Nitre 4075 ľudí bez práce, čo tvorilo 4,32 percenta z celkovej 
miery nezamestnanosti na Slovensku. Mužov z toho bolo 2001, žien 2074. Počet 
nezamestnaných vzrástol v apríli 2009 na 5861, čím stúpla miera nezamestnanosti na 
6,16 percenta. 

Rokovanie so správcami zelene v Nitre 
 

     Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč a zástupca riaditeľa Mestských služieb Jozef 
Chrenko rokovali dňa 6. augusta 2009 so správcami zelene, ktorí zabezpečujú jej úpravu 
v jednotlivých mestských častiach. Na rokovaní boli navrhnuté konkrétne a adresné 
kroky na zlepšenie situácie v meste. Vo všetkých mestských častiach sa postupne 
uskutoční štvrtá kosba trávnatých povrchov. Z obrubníkov odstránia  burina a bude sa 
dbať o čistotu na parkoviskách. Primátor  Jozef Dvonč prezentoval požiadavku, aby 
jednotlivé plochy verejnej zelene v meste boli označené menovkami vlastníkov. Ide o to, 
aby občania poznali, komu táto zeleň patrí,  kto je jej správcom.  

Mesto predložilo 13 projektov na dotácie z fondov 

     Mesto Nitra v tomto roku predložilo 13 projektov na získanie dotácií zo 
štrukturálnych fondov a z medzinárodných projektov. Z financií štrukturálnych fondov 
Mesto Nitra chcelo zrekonštruovať štyri materské školy. Spolu 289 118 eur žiadalo pre 
MŠ na Benkovej ulici, 425 491 eur pre MŠ na Párovskej ulici, 289 230 eur pre MŠ na 
Ulici Za humnami a 392 941 eur pre MŠ na Nábreží mládeže. Koncom júla 2009 
samospráva predložila projekt na útulok pre bezdomovcov vo výške 1 083 337 eur, v 
septembri na rekonštrukciu objektu bývalej detskej nemocnice na Zobore vo výške 885 
tisíc eur. Pripravený projekt rekonštrukcie mestského domu na pešej zóne, kde v 
súčasnosti sídli Ponitrianske múzeum, predstavuje investíciu v hodnote 2,5 milióna eur. 
Mesto ho predloží po vyhlásení výzvy na kultúrny potenciál. Na vyhlásenie výziev čakalo 
Mesto Nitra aj v prípade veľkých projektov – ako je Nitriansky vedomostný región v 
hodnote štyroch miliónov eur a revitalizácia sídliska Párovce za päť miliónov eur. 
Opakovane sa Mesto Nitra chce uchádzať aj o získanie financií na projekty, s ktorými v 
minulosti neuspeli - 1 290 270 eur potrebujú na rekonštrukciu a modernizáciu zariadenia 
ambulantnej starostlivosti na Poliklinike Klokočina a o 237 153 eur požiadali v septembri 
na budovanie a modernizáciu verejného osvetlenia. Zatiaľ bez rozpočtu sú projekty 
rekonštrukcie ZŠ kniežaťa Pribinu a projekt na podporu cestovného ruchu. 

Poradenské centrum pre ľudí, ktorí prišli pre krízu o prácu 
 
     Ľudia, ktorí prišli pre hospodársku krízu o prácu, sa mohli uchádzať o príspevok. Na 
Mestskom úrade v Nitre pracovalo od 1. apríla 2009 poradenské centrum, kde boli  
nezamestnaným ľuďom k dispozícii sociálni pracovníci, ekonómovia a právnici. 
V nevyhnutných prípadoch bol k dispozícii aj psychológ. Poradenské centrum počas 
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prvého mesiaca fungovania navštívilo 110 občanov, 60 využili komunikáciu meilom a 80 
občanov sa kontaktovalo telefonicky. V druhom polroku r. 2009 začalo Mesto Nitra 
vyplácať príspevok nezamestnaným občanom príspevok vo výške 120 eur ročne z fondu 
sociálnej pomoci. Podmienkou pre vyplatenie tejto jednorazovej podpory bolo, že občan 
musel mať splatené všetky pohľadávky voči Mestu Nitra. V opačnom prípade im bol 
tento príspevok znížený  na 70 eur. V prípade, že žili v domácnosti manželia s dvomi 
deťmi, suma sa zvýšila štvornásobne. V priebehu mesiacov máj a jún sa mapovala situácia 
žiadateľov o príspevok. Podmienky predbežne spĺňalo 80 až 100.  

Súťaž Spolu za rozvoj mesta  

     Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč vyhlásil koncom júla 2009 súťaž pre obyvateľov, 
podnikateľov a firmy pod názvom Spolu za rozvoj mesta, zameranú hlavne na ďalší rozvoj 
služieb, obchodu, podnikania a tvorbu nových pracovných miest. Mesto Nitra ponúklo na 
vypracovanie a predloženie projektov v rámci tejto súťaže nehnuteľnosti vo vlastníctve 
mesta, ktoré neboli efektívne využité, resp. boli schválené ako dubiózny majetok v 
zmysle Uznesenia MZ č. 42/2009. Okrem  navrhnutých nehnuteľností boli akceptované 
aj návrhy, ktorých zámer nepredpokladal využitie nehnuteľností vo vlastníctve mesta, 
ale mali prínos pre mesto. Predkladané projekty sa hodnotili na základe týchto 
základných bodov: celkový prínos pre mesto, vytvorenie pracovných miest, prínos pre 
investora, ekonomika návrhu, udržateľnosť projektu. Súťaž bola zameraná na 
nasledovné oblasti: ochrana životného prostredia, cestovný ruch, dopravná 
infraštruktúra, informačné technológie, odpadové hospodárstvo, využívanie 
obnoviteľných zdrojov elektrickej energie, rozvoj služieb, výstavba bytov a  rozvoj a 
tvorba nových pracovných pozícií. Termín uzávierky predkladania projektov bol určený 
do 30. septembra.  

                             V meste dobudujú kanalizáciu za 10 miliónov eur 

     Už tento rok 2009 sa začne v Nitre a okolí výstavba kanalizačnej siete. Kanalizáciu 
dobudujú najmä v okrajových mestských štvrtiach, kde doteraz chýbala - v Krškanoch, 
Kyneku, Dražovciach, Párovských Hájoch, Janíkovciach a Mlynárciach. Projekt podala v 
októbri 2009 v rámci výzvy ministerstva životného prostredia Západoslovenská 
vodárenská spoločnosť, ktorej najväčším akcionárom je mesto Nitra. Peniaze sú už 
schválené. Približne 10 miliónov eur umožní mestu dobudovať kanalizačnú sieť do 
všetkých mestských častí. Odpadové vody z kanalizácie skončia v čistiarni odpadových 
vôd v Krškanoch. Funguje od roku 2006, stála 10,4 milióna eur. Jej výstavba otvorila 
dvere budovaniu ďalšej kanalizácie v Nitre a okolitých obciach, napríklad v Lužiankach, 
Alekšinciach či Štitároch. Ročne môže spracovať vyše 13 miliónov metrov kubických 
vody. Jej kapacita postačí pre 240 000 obyvateľov, momentálne funguje pre 110 000 
obyvateľov. Čistiareň sa skladá z 59 stavebných objektov a 18 prevádzkových súborov.  

Na mestskom úrade Deň otvorených dverí 

     Mestský úrad v Nitre zorganizoval v piatok 4. septembra 2009 pri príležitosti 19. 
výročia podpísania zákona o samospráve Deň otvorených dverí, ktorý sa konal už po 
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tretíkrát. Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, viceprimátori mesta Nitry František Baláž 
a Štefan Štefek riešili problémy občanov v Klientskom centre služieb. Prezentovaná bola 
aj činnosť všetkých útvarov a oddelení Mestského úradu, ako aj organizácií, kde je úrad 
stopercentným vlastníkom, spoluvlastníkom, či zriaďovateľom. Žiaci základných škôl boli 
informovaní o činnosti Mestskej polície v Nitre, ako aj o prevencii kriminality. Vedenie 
mesta diskutovalo so študentmi stredných škôl, kde im primátor Nitry Jozef Dvonč 
prezentoval činnosť mestského úradu, mestského zastupiteľstva, mestskej rady, ako aj 
štruktúru organizácií, ktoré patria pod mesto. Taktiež im povedal o plánovaných 
investičných akciách v Nitre a vyzval ich, aby tiež prispeli k tomu, aby bolo naše mesto 
čistejšie. Spokojnosť, ale aj nespokojnosť mohli návštevníci počas tohto dňa vyjadriť na 
anketových lístkoch, ktoré boli zlosovateľné. Výhercovia dostali od mesta Nitry 
zaujímavé a hodnotné ceny. Súčasťou Dňa otvorených dverí bol aj projekt Zdravého 
mesta, ktorý sa konal v dňoch od 2. do 4. septembra. Občania mohli taktiež získať 
informácie k projektu Solidarita s občanom. Návštevníci úradu potvrdili fakt, že sa 
o činnosť samosprávy zaujímajú.   

Dni zdravia  
 
     Od 2. do 4. septembra 2009 sa na Mestskom úrade v Nitre uskutočnili Dni zdravia. 
Občania využili možnosť zmerania očného tlaku, očného pozadia a vyšetrenia kožných 
znamienok. Špecialisti taktiež občanom poradili ako predchádzať civilizačným 
ochoreniam, osteoporóze, chorobám dýchacích ciest a poruchám pohybového aparátu. 
Podujatie splnilo svoj účel, pretože pomohlo, poradilo a dalo cenné rady mnohým 
občanom z Nitry a okolia. Na Dňoch zdravia svoju činnosť  prezentovali mimovládne 
organizácie. Podujatie sa konalo pod záštitou Všeobecnej zdravotnej poisťovne.  
         

Hráči FC Nitra získali Cenu primátora 
 

    Pri príležitosti 100. výročia futbalu v Nitre odovzdal primátor Jozef Dvonč dňa 5. 
septembra 2009 ocenenia pre najúspešnejších hráčov nitrianskeho futbalového klubu. 
Primátor ocenil Ďakovnými listami: Ľubomíra Moravčíka – najúspešnejšieho hráča 
histórie Nitry, Vladimíra Puchera –  najdlhšie pôsobiaceho trénera v FC Nitra, Jaroslava 
Dekýša –  za najviac štartov v prvej lige za FC Nitra a  Pavla Klenku – najdlhšie 
pôsobiaceho funkcionára v FC Nitra. Futbalový klub FC Nitra dostal Cenu primátora 
mesta Nitry za úspešnú reprezentáciu mesta. Počas osláv bol pre nitrianskych 
priaznivcov pripravený bohatý kultúrny program, ktorý bol spojený s množstvom 
exhibičných futbalových zápasov.  
        

Sedačkovú lanovku na Zobor začali demontovať 
 
     Zhrdzavená dvojsedačková lanovka s dĺžkou takmer 1,4 kilometra nepremáva už od 
roku 1994, podľa vedenia mesta predstavuje potenciálne nebezpečenstvo najmä pri 
silnom vetre. Sedačkovú lanovku na vrch Zobor v Nitre začali od 14. septembra 2009 
demontovať. Odstraňovala ju súkromná firma, ktorá si ako protihodnotu mohla  
konštrukcie ponechať. Stará a zhrdzavená lanovka s dĺžkou takmer 1,4 kilometra 
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nepremáva už od roku 1994. V prevádzke bola od roku 1970. Mesto sa o jej demontáž 
usilovalo už dlhšie, pretože najmä pri silnom vetre by mohla byť potenciálnym 
nebezpečenstvom pre ľudí. Na odstránenie lanovky vypísalo mesto dve verejné súťaže. 
Do prvej sa neprihlásil nikto, do druhej len jeden záujemca, ktorého ponuku mesto 
odmietlo ako nevýhodnú. Teraz samospráva priamo oslovila firmu CIUS, s.r.o.  Demontáž 
lanovky mala byť podľa zmluvy ukončená do 31. decembra 2009, v prípade nedodržania 
zmluvy je zhotoviteľ povinný zaplatiť objednávateľovi - mestu Nitra pokutu 10 000 eur. 
Firma odstránila všetky oceľové podpery a betónové pätky, 71 sedačiek, oceľové lano, 
kladkové batérie z podpier a staníc a strojovňu vrátane kruhovej stanice. Stavebný 
odpad skončí na skládke Katruša. Zatiaľ sa nedá odhadnúť, koľko materiálu sa tým získa. 
Nitra sa stále nevzdáva myšlienky lanovku na Zobor aspoň sčasti obnoviť. Podľa vedenia 
mesta by riešením mohlo byť verejno-súkromné partnerstvo. 

Na Orechovom Dvore otvorili materskú školu  

      V lokalite Orechov Dvor postavilo Mesto Nitra materskú školu pre deti zo sociálne 
slabých rodín. Okrem predškolského zariadenia tu pribudli nové nízkoštandardné byty, 
ktoré vyskladali z oceľových kontajnerov a majú rozlohu zhruba 40 metrov 
štvorcových. V priebehu výstavby zmenili rozhodnutie a z plánovaných 28 bytov 
vybudovali 25, v troch bytoch zriadili materskú školu. Nové byty a škôlku si vo štvrtok  
24. septembra 2009 boli pozrieť mestskí poslanci. Škôlka tu doteraz fungovala v 
provizórnych priestoroch na ploche 54 metrov štvorcových, teraz má 114 metrov 
štvorcových. Pracovala podľa rovnakého režimu, ako v ďalších škôlkach v meste. Nové 
byty boli po kolaudácii, nájomníci v nich bývali od začiatku septembra 2009. Na ich 
výstavbu Nitra získala dotáciu z ministerstva výstavby a regionálneho rozvoja. V 
lokalite Orechov Dvor je aj ďalších 36 bytov nižšieho štandardu, ktoré tiež postavilo 
mesto. Nemajú kuchynskú linku ani vaňu, dva domy majú spoločnú žumpu, tečie len 
studená voda. Väčšina obyvateľov sú Rómovia. Nezamestnanosť je tu 99-percentná, 
časté je záškoláctvo. Počas celého roka Mesto Nitra pokračovalo v riešení sociálnej 
inklúzie obyvateľov Orechovho dvora. Po otvorení Komunitného centra v apríli 2009 sa 
v priestoroch zabezpečovala terénna a komunitná sociálna práca. Z Fondu sociálneho 
rozvoja sa finančne podporovalo zamestnanie terénneho sociálneho pracovníka, ktorým 
bol Vladimír Szabo. Mesto tiež získalo podporu z Nadácie Pontis na výstavbu 
futbalového a basketbalového ihriska.    
        

 Návšteva partnerského mesta Zielóna Góra počas Vinobrania 2009 
 

     Na pozvanie vedenia mesta Zielóna Góra z Poľskej republiky sa v dňoch 9. až 12. 
septembra 2009 zúčastnila delegácia Mesta Nitry na Dňoch Zielónej Góry, ktoré sa 
každoročne spájajú s tradíciami vinobrania. Mesto Nitru zastupovali riaditeľ Nitrianskej 
investičnej spoločnosti Marek Šesták a odborná referentka pre regionálny rozvoj 
Helena Rýchla. V partnerskom meste sa konali kultúrne, spoločenské a športové 
podujatia. Zástupcovia nášho mesta si prehliadli investície, financované z EÚ. Zúčastnili 
sa na 1. Lubulskom fóre európskych fondov. Príspevok Mesta Nitry bol zameraný na 
Implementáciu schválených projektov s podporou EÚ na rozvoj mesta Nitry. Dňa 11. 
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septembra 2009 bola delegáciu nášho mesta oficiálne prijal viceprimátori Dariusz 
Lesický, Jolanta Danielaková a  Marek Kamiňský.  Hovorilo sa o zakladaní priemyselných 
zón, ale aj o pripravovanom spoločnom projekte, ktorý je zameraný na pomoc ťažko 
zdravotne postihnutým deťom formou hipoterapie. Na tomto projekte  by sa mali 
zúčastniť i deti z Nitry a  Rumunska.  

 
Delegácia Nitry navštívila partnerské mesto Naperville 

 
     V dňoch 14. až 21. septembra 2009 navštívila delegácia Mesta Nitry, vedená 
zástupcom primátora Františkom Balážom, partnerské mesto Naperville. Mestský úrad 
reprezentovali preventista kriminality z Mestskej polície v Nitre Miroslav Duchoň 
a referentka pre spoluprácu s partnerskými mestami Petra Waldnerová. Ďalšími členmi 
delegácie boli Eva Sollárová, dekanka Fakulty sociálnych vied a zdravotníctva UKF, Ján 
Supuka, prorektor pre vedu a výskum z SPU, Miroslav Masarik, riaditeľ Nitrianskej 
regionálnej komory SOPK, Miroslav Tóth, zástupca Apoštolskej cirkvi a Pravoslav 
Prablesk, zástupca Evanjelickej cirkvi a. v. v Nitre. Pre členov delegácie bol pripravený 
bohatý program, ktorého sa osobne zúčastňoval aj primátor Napervillu George Pradel. 
Rokovania prebehli vo všetkých plánovaných oblastiach a to na úrovni vedenia mesta, s 
univerzitami, políciou, podnikateľmi, cirkvami  a v neposlednom rade s členmi komisie pre 
partnerské mestá. Dekanka Fakulty sociálnych vied a zdravotníctva UKF Eva Solárová 
prezentovala v Naperville výsledky UKF v rámci projektu boja proti domácemu násiliu, 
ktorý bol v posledných rokoch 3-krát podporený Rotary Clubom z Naperville. Okrem 
pozitívneho hodnotenia projektu bolo výsledkom aj získanie šeku v hodnote 2000 USD na 
ďalšie aktivity v rámci projektu. Pri rozvoji tejto spolupráce v rámci projektu sa 
osobitne zaslúžila členka Rotary klubu Naperville a čestná občianka mesta Nitry 
Rosemary Wisnosky. Podnetným bolo tiež jej stretnutie s reprezentantmi Benedictine´s 
Univerzity, kde rokovala s vedúcou katedry histórie Dr. Susan Mikula a Caroll Swett, 
zodpovednou za medzinárodné programy. Výsledkom tohto stretnutia bol návrh na podpis 
Memoranda o spolupráci. Toto memorandum deklaruje ponuku na spoluprácu medzi obomi 
univerzitami a to najmä v krátkodobých výmenných pobytoch pedagógov a študentov, ako 
najreálnejšie sa ukazujú oblasti histórie, anglického jazyka a biológie. Nitrianska 
regionálna komora SOPK spolupracuje s Naperville Area Chamber of Commerce od roku 
1998, kedy tiež zorganizovali obchodnú misiu podnikateľov do Naperville. Miroslav 
Masarik sa stretol s novým vedením obchodnej komory v Naperville, s cieľom obnoviť 
doterajšie kontaktya prerokovať nové možnosti na vzájomnú spoluprácu.  
 

Stretnutie s občanmi mestskej časti Kynek 
 

    V stredu 17. septembra  2009 sa stretol primátor mesta Nitry Jozef Dvonč 
s občanmi mestskej časti Kynek. Na stretnutí boli prítomní aj nitrianski mestskí 
poslanci: Štefan Klačko, Milan Burda,  Miroslav Mikulášik a odborný referent 
z investičného referátu Vladimír Derka. Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč v úvode 
stretnutia informoval občanov o celomestských akciách, ktoré sú pre mesto prioritné. 
Prvoradou investičnou akciou je rekonštrukcia bývalej detskej nemocnice na domov 
dôchodcov. V prípade, ak by mesto neuspelo so žiadosťou na Ministerstve výstavby 
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a regionálneho rozvoja SR, plánuje túto investíciu realizovať z vlastných finančných 
prostriedkov. Plánované je tiež  premostenie rieky Nitry. V mestskej časti Kynek boli 
realizované tieto investičné akcie: bezdrôtový rozhlas, miestny cintorín by mal byť po 
výbere zhotoviteľa oplotený, aj s verejným osvetlením a novými parkovacími miestami. 
Táto investícia stála mesto Nitra takmer 120–tisíc eur. Vybudovanie kanalizácie v tejto 
mestskej časti je naplánované koncom roku 2009, resp. začiatkom roku 2010. Občania  
vyslovili v diskusii sťažnosti na miestne komunikácie, Achillovou pätou tejto mestskej 
časti je Ovocinárska ulica.   

  
Denný stacionár dostal masážne lôžko 

 
     Pri príležitosti prvého výročia Denného stacionára pre ťažko zdravotne postihnutých 
občanov na Baničovej ulici v Nitre tomuto zariadeniu 18. septembra 2009 oficiálne 
odovzdali termo–akupunktúrne masážne lôžko. Darcom tohto zdravotnej pomôcky bola  
humanitná spoločnosť Homo Nitriensis. Na tomto akte  sa zúčastnili primátor mesta 
Nitry Jozef Dvonč, prezidentka Homo Nitriensis Margita Štefániková a riaditeľka 
Správy sociálnych zariadení Janka Moravčíková. Súčastou osláv 1. výročia denného 
stacionára bol aj 1. ples ťažko zdravotne  postihnutých občanov.  

 
Podnikatelia z pešej zóny žiadali vedenie mesta o pomoc 

 
     Približne 85 podnikateľov a majiteľov budov, v ktorých sú reštaurácie, kaviarne, 
butiky, banky a kancelárske priestory žiadalo vedenie mesta, aby im pomohlo vrátiť život 
na pešiu zónu a do priľahlých ulíc. V utorok 22. septembra 2009  prišli na mestský úrad 
s konkrétnymi požiadavkami, aby na rokovaní s vedením mesta hľadali riešenia ako tento 
trend zastaviť. Okrem iného žiadali zrušenie poplatku za parkovanie po 16. h a zavedenie 
autobusovej linky, ktorá bude premávať po Farskej ulici. Na pešej zóne by privítali 
pestrejší mobiliár, lepšie osvetlenie, viac zelene, väčšiu čistotu a vybudovanie 
parkovacích domov. Podľa nich, v centre mesta chýbajú mestské toalety, turisti nemajú 
informácie o pamätihodnostiach, ktoré možno navštíviť, pretože sa im stáva, že s mapou 
v ruke sa pýtajú na cestu na hrad, či do galérie. Podnikatelia sa sťažovali aj na 
komunikáciu s pamiatkovým úradom ohľadne rekonštrukcie omietok na historických 
budovách. Privítali by, keby im mesto v tomto roku nevalorizovalo daň z nehnuteľností. 
Primátor Jozef Dvonč prisľúbil, že samospráva podnikateľom podá pomocnú ruku aj pri 
spoločnej propagácii Starého mesta ako obchodného centra. Od nich však očakáva, že sa 
združia a určia si zástupcov, s ktorými budú môcť rokovať. Mesto na oplátku žiada, aby 
sa predĺžila otváracia doba obchodov v centre mesta aspoň do 20. hodiny. Primátor 
Jozef Dvonč na podnikateľov apeloval, aby viac dbali o vonkajší vzhľad a čistotu v okolí 
svojich budov.                               

 
Riaditelia vzdelávacích inštitúcií sa stretli s primátorom 

 
     Riaditelia všetkých typov základných, umeleckých, stredných škôl a gymnázií,  
pôsobiacich na území nášho mesta, sa v stredu 23. septembra 2009 stretli s primátorom 
mesta Jozefom Dvončom. Na stretnutí sa ďalej zúčastnili prednosta Útvaru školského 
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úradu v Nitre Vladimír Ďuga, vedúca Útvaru školského úradu v Nitre Margita Sládečková 
a predsedníčka Komisie školstva, mládeže a vzdelávania MsZ v Nitre Marta Rácová.  
Primátor Jozef Dvonč konštatoval, že školstvo v tomto roku nebude tým 
najpostihnutejším článkom, ktorého sa dotknú výpadky na daniach z príjmov, ktoré 
odhadujeme až do výšky 105 mil. Sk (11 – 12 %). Samospráva mesta Nitry začala 
rekonštrukciu ZŠ na Fatranskej ulici v Nitre. Mestu zostáva ešte realizovať  
odsúhlasenú opravu ZŠ na Benkovej ulici a ZŠ na Topoľovej ulici, čo by sa malo začať od 
15. júna 2010. S pamiatkármi sa vedenie mesto dohodlo na výmene okien v ZŠ kniežaťa 
Pribinu na Ul. F. Mojtu, ktorá je registrovaná ako pamiatková budova. Samospráva aj 
napriek hospodárskej kríze investovala financie do zateplenia a výmeny okien na 8 
budovách MŠ. Na prelome rokov boli v škôlkach vymenené postieľky. Postupnou 
rekonštrukciou by mali prejsť aj ďalšie škôlky a z vlastných prostriedkov sa realizuje 
výstavba pavilónu ZŠ na Tulipánovej ulici v Nitre.  Mesto v roku 2007 a 2008 vybudovalo 
z vlastných finančných prostriedkov viacúčelové ihriská a za podpory štátu jedno 
viacúčelové ihrisko. Mimoriadnym počinom bola rekonštrukcia Základnej umeleckej školy 
J. Rosinského, ktorá po mnohých rokoch pôsobenia v provizóriu a roztrúsená po meste, 
našla svoje miesto v bývalej ZŠ na Sopóciho ulici. Presťahovaním ZUŠ z Ulice J. Vuruma 
na Vŕšku sa uvoľnila budova, do ktorej sa po dohode s Krajským školským úradom 
presťahuje z Levickej cesty Centrum pedagogicko-psychologických služieb.  
 

Zo zasadnutia Mestského zastupiteľstva v Nitre 
 

      Na Mestskom úrade v Nitre sa vo štvrtok 24. septembra 2009 uskutočnilo  29. 
riadne zasadnutie mestského zastupiteľstva. Rokovanie viedol primátor Nitry Jozef 
Dvonč. Poslanci boli v úvode rokovania informovaní o kontrole plnení uznesení z rokov 
1995, 1998 a 2007. Hlavný  kontrolór Nitry František Halmo im predložil správu o 
vybavovaní sťažností a petícií za prvý polrok roku 2009. Predložený bol taktiež návrh 
východiskových ukazovateľov návrhu rozpočtu na rok 2010 a vyhodnotenie plnenia 
rozpočtu za prvý polrok tohto kalendárneho roku.  Primátor  Nitry Jozef Dvonč k 
mestskému rozpočtu konštatoval, že rozpočet počíta s výpadkom, pristupovali sme 
k nemu konzervatívnym prístupom, tie mestá, ktoré mali v rozpočte stopercentné plnenie 
dnes majú veľký problém. Prioritnou investičnou akciou je rekonštrukcia bývalej detskej 
nemocnice na domov dôchodcov, v roku 2010 bude taktiež dokončený most cez rieku 
Nitru. Primátor Jozef Dvonč odovzdal na zasadnutí primátorovi Handlovej Rudolfovi 
Podobovi Kondolenčnú knihu, kde obyvatelia Nitry symbolicky vyjadrili úprimnú sústrasť 
nad augustovou tragédiou v tomto baníckom meste.      

 
Postavia útulok pre bezdomovcov 

 
     Mesto Nitra si v tomto roku dalo za cieľ postaviť nový útulok pre bezdomovcov. Bude 
stáť na mieste toho súčasného na Štúrovej ulici č. 55, ktorý zbúrajú. V novom objekte 
bude samospráva poskytovať rozšírené sociálne služby pre ľudí bez domova - okrem 
ubytovne tu bude denné azylové centrum s príslušnými sociálnymi službami a 
nízkoprahová noclaháreň. Prespávať tu budú môcť aj bezdomovci pod vplyvom alkoholu či 
omamných látok. Kapacita sa zvýši zo súčasných 83 miest na sto miest. Mesto podalo 
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žiadosť o poskytnutie nenávratného finančného príspevku z Regionálneho operačného 
programu dňa 31. júla 2009. Výška požadovanej dotácie predstavuje 1 083 338 eur. 
Zriaďovateľom útulku pre bezdomovcov a vlastníkom nehnuteľnosti je Mesto Nitra, 
prevádzku zariadenia zabezpečí prostredníctvom svojej organizácie - Správa zariadení 
sociálnych služieb. Neďaleko útulku, v budove v areáli bývalého cukrovaru, funguje 
nízkoprahová nocľaháreň pre bezdomovcov, ktorú prevádzkuje Diecézna charita Nitra. 
Je tu 24 stálych lôžok. V Nitre v súčasnosti žije okolo 200 bezdomovcov. 

Podpísali zmluvu o vytvorení Mestského sociálneho podniku 

     Mesto Nitra a Úrad práce, sociálnych vecí a rodiny v Nitre v utorok 29. septembra 
2009 podpísali zmluvu o vytvorení Mestského sociálneho podniku, ktorý zamestnal 16 
ľudí z Nitry na pozíciách asistent učiteľa, prevádzkar Amfiteátra, údržbár, správca 
multifunkčných ihrísk, strážca verejného poriadku a operatívno–technický pracovník pre 
údržbu verejných priestranstiev. Mestský sociálny podnik bol samostatnou zložkou 
Mestského úradu bez právnej subjektivity. Pracovníci začali na nových pracovných 
pozíciách pracovať od 1. októbra 2009. Mestský sociálny podnik bol jedným z piatich 
pilierov projektu Solidarita s občanom. Medzi ďalšie štyri patrili Vzdelávacie centrum, 
Poradenské centrum pre občana v núdzi, Fond ekonomickej pomoci a Stimuly na podporu 
rozvoja mesta. 

Nitriansky fond zdravia podporil masové športové aktivity 
 
     Cieľom projektu Nitrianskeho fondu zdravia bola podpora masových športových 
aktivít občanov mesta Nitry. Slávnostné otvorenie projektu sa uskutočnilo 6. októbra 
2009 v Mestskej hale na Dolnočermánskej ulici, kde vystúpili deti z nitrianskych 
materských škôl  a v rámci programu bola prezentovaná činnosť nitrianskych športových 
klubov. Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč povedal, že mesto chce pre rodiny, 
jednotlivcov, deti a seniorov  zabezpečiť  možnosť, aby si mohli zašportovať. Ambíciou 
samosprávy je prilákať na pripravované podujatia masovú účasť. Projekt Nitriansky fond 
zdravia zahŕňal 7 aktivít a to: Chodecká Nitra 2009, ktorá začala 9. októbra a pod 
dohľadom reprezentanta SR Mateja Tótha propagovala chôdzu. Aktivita s názvom 
Krížom krážom Nitrou podporila 18. októbra pešie a cyklistické a korčuliarske aktivity na 
vyznačených trasách. Medzi ďalšie podujatia patril Jesenný večerný beh Nitrou, Rytmus 
sídliska – cvičme s hudbou a bezplatné korčuľovanie na zimnom štadióne.  

                         

Návšteva veľvyslankyne Nórskeho kráľovstva   

     Primátor Nitry Jozef Dvonč prijal v stredu 7. októbra 2009 na oficiálnom stretnutí 
mimoriadnu a splnomocnenú Tryne Skymoen, veľvyslankyňu Nórskeho kráľovstva na 
Slovensku, ktorá na svoju misiu nastúpila 22. septembra. Uviedla, že v Nitre ju zaujala 
kombinácia nášho kultúrneho dedičstva so vzdelaním. Keďže predtým navštívila UKF, 
potvrdila možnú spoluprácu medzi univerzitami v Nórsku a slovenskými univerzitami. 
Veľvyslankyňu zaujala činnosť pracovníkov v Klientskom centre služieb mestského úradu. 
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       Zmeny v doprave na Mostnej ulici 

     Revitalizácia cestnej premávky v Nitre úspešne pokračovala aj tohto roku. Po 
Popradskej a Kmeťovej ulici prišli na rad zmeny na Mostnej a na Kmeťkovej ulici. Zmena 
dopravy na Mostnej ulici spočívala v rozšírení jazdných pruhov z dvoch na tri. Vodiči, 
odbočujúci z vedľajšej cesty na hlavnú, mohli použiť samostatný pravý jazdný pruh. Túto 
pozitívnu zmenu, ocenili viacerí vodiči, ktorí, keď chceli odbočiť doprava, sa v jednom 
jazdnom pruhu predbiehali, v snahe, čo najrýchlejšie odbočiť. Veľakrát sa stalo, že 
zastali na priechode, a tým porušili dopravný predpis. Na Mostnej ulici pribudli nové 
dopravné značky a obnovené značenie na ceste. Rozšírenie cestnej premávky si vyžiadalo 
zrušenie vyhradených parkovacích miest  - pred Poštovou bankou.  

 
Poslanci zoškrtali rozpočet pre krízu o tri milióny eur 

 
     Poslanci Mestského zastupiteľstva v Nitre upravovali v utorok 14. októbra 2009 na 
mimoriadnom zasadnutí mestský rozpočet. Dôvodom bol nižší príjem z daní z príjmu 
fyzických osôb, ktorý spôsobila kríza. Deficit zhruba tri milióny eur samospráva vykryje 
utiahnutím opasku v rozpočtových kapitolách a odkladom niektorých investícií. V 
schválenom rozpočte na tento rok bol príjem daní z príjmu fyzických osôb vyčíslený na 
zhruba 21,2 milióny eur. Na zasadnutí ho znížili o tri milióny eur a podľa predbežných 
odhadov sa budúci rok prepad ešte prehĺbi o ďalšie dva milióny eur. Rozhodli, že 
výstavba mosta, ktorý nahradí lávku pre peších medzi sídliskom Chrenová a Starým 
Mestom, sa začne až na budúci rok. Financovanie svojej momentálne najväčšej investície 
– prestavby bývalej detskej nemocnice na Zobore na zariadenie sociálnych služieb - 
mesto rozložilo na dlhšie časové obdobie. Mesto však bude realizovať všetky investície, 
ktoré si predsavzalo. Približne 1,2 milióna eur mesto vyčlenilo pre dopravný podnik Veolia 
Transport Nitra, a.s. na vykrytie straty vo verejnom záujme. Poslanci poukázali na 
potrebu čím skôr vytvoriť vlastný mestský dopravný podnik. Z rozpočtu vypadla 
investícia výstavby cyklistickej trasy od mosta na Triede Andreja Hlinku po Priemyselnú 
ulicu, pretože mesto chce na ňu získať peniaze z eurofondov. Z rezervného fondu sa 
použije 378-tisíc eur na dostavbu pavilónu Základnej školy na Tulipánovej ulici.  
 

Mládežnícky parlament diskutoval s vedením mesta 
 
     Zástupcovia Mládežníckeho parlamentu, pôsobiaceho pri Centre voľného času Domino 
v Nitre,  diskutovali v Kongresovej sále mestského úradu s vedením mesta, ktoré 
zastupovali primátor Nitry Jozef Dvonč. Dvadsaťdvačlenný parlament pozostáva zo 
žiakov nitrianskych základných a stredných škôl. Mottom týchto aktívnych mladých ľudí 
je myšlienka „Mladí pre mladých, v spolupráci s mestom.“ Študenti diskutovali s vedením 
mesta o možnosti zriadenia klubu mladých, kde by mohli stretávať a organizovať 
diskotéky a koncerty mladých nitrianskych hudobných skupín. Mladý parlament ocenil 
revitalizáciu Mestského parku na Sihoti, kde sa im páči najmä korčuliarska dráha, ktorú 
často využívajú. Primátor Nitry Jozef Dvonč im na pamiatku daroval knižnú publikáciu 
Nitra od Zobora po Sitno. Inšpiratívne stretnutie sa uskutočnilo pri príležitosti 
Európskeho týždňa miestnej demokracie.  
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     Európsky týždeň miestnej demokracie 
 
     Pri príležitosti Európskeho týždňa miestnej demokracie sa 14. októbra 2009 na 
Mestskom úrade v Nitre  uskutočnilo stretnutie vedenia Mesta Nitry so žiakmi 
nitrianskych základných škôl. Počas takmer dvojhodinovej besedy im podrobne 
predstavili činnosť samosprávy. Žiaci však nezostali len v polohe pasívnych poslucháčov, 
primátora a prednostu zasypali skutočne fundovanými otázkami. Preukázali, že sa o život 
a dianie vo svojom meste živo zaujímajú. Pýtali sa na veci verejné: na dostavbu 
obchodno-spoločenského centra City Park na brehu rieky, na výstavbu kúpaliska na 
sídlisku Klokočina, na rozšírenie parkovacích miest na sídliskách, ako aj na to, prečo sa 
za parkovanie v meste musí všade platiť. Zaujímali sa aj o záležitosti, ktoré sa ich 
bezprostredne dotýkajú, ako sú multifunkčné ihriská, alebo renovácia okien na ich škole. 
Od primátora chceli počuť aj jeho názor na to, prečo vznikla súčasná hospodárska kríza 
a ako sa dotkla nášho mesta. Zo stretnutia a diskusie vyplynulo, že povedomie 
školopovinných Nitranov o miestnej politike je s ohľadom na ich školský vek na celkom 
slušnej úrovni. Títo mladí ľudia, ako budúci aktéri demokratických procesov, sa ako 
dospelí budú vedieť fundovane zapojiť do diania v spoločnosti.  

 
Mestské služby na zimu pripravili 600 ton soli 

 
      Mestské služby v Nitre už v októbri 2009 vyhlásili, že sú na zimu dobre pripravené. 
Na zimnú údržbu mali k dispozícii 600 ton soli, z toho 200 ton mali k dispozícii už 
v októbri a zvyšných 400 ton mali dostať od dodávateľa v januári 2010. Okrem soli mali 
nachystaných aj 600 ton drviny. V rozpočte Mesta Nitry na  rok 2009 bolo na zimnú 
údržbu ciest vyčlenených 166 000 eur. Nitrianske cesty mali posýpať štyri veľké 
sypače, z ktorých jeden je nový. Okrem toho mali k dispozícii tri malé sypače, dva 
traktory s radlicami a tri ďalšie traktory boli zmluvne dohodnuté.  Priemerný vek 
strojov bol jedenásť rokov. Zima na začiatku roku 2009 bola dosť náročná, hlavne 
mesiace január až marec 2009. Zimná údržba sa začala 22. novembra 2008 a vyžiadala si 
72 zásahov, nasadené mali všetky mechanizmy. Oficiálne trvá zimná údržba od 15. 
novembra do 15. marca. Mestské služby mali 24-hodinovú dispečerskú pohotovosť a do 
ulíc vyrazili hneď, ako napadol prvý sneh. 
 

Na Zobore pribudlo detské ihrisko 
 
     Na Jazernej ulici v Nitre, v susedstve malého športovo-oddychového areálu, 
odovzdali v stredu 28. októbra 2009 do užívania detské ihrisko, spĺňajúce prísne kritéria 
EÚ. Znamená to, že je vyrobené výlučne z drevených prvkov a celý areál so šmýkačkami, 
hojdačkami a pieskoviskami je ohradený, čím sa zabráni prístupu psov a prípadnému 
znečisťovaniu týchto priestorov psími exkrementmi. Ihrisko malo poslúžiť deťom nielen 
na hranie, ale aj na športovanie. Primátor povedal, že jeho želaním je, aby tu našli dosť 
miesta na svoje hry a na zábavu. Na slávnostnom otvorení sa zúčastnil viceprimátor 
Štefan Štefek, poslankyňa MsZ a predsedníčka VMČ Zobor, Chrenová Renáta 
Kolenčíková, poslanec MsZ Vladimír Libant, riaditeľka Správy materských škôl 
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Kvetoslava Mikulová a ďalší. V krátkom kultúrnom programe sa predstavili žiaci 
neďalekej Základnej školy na Dražovskej ceste v Nitre.  
 

Firma Sony darovala televízory 
 

     Celkom 289 televízorov venovala firma Sony Slovakia Mestu Nitra. Slávnostný akt 
podpisovania darovacích zmlúv, ako aj samotné odovzdanie televízorov sa uskutočnil 
v stredu 4. novembra 2009 na Mestskom úrade v Nitre a v Mestskej hale na 
Dolnočermánskej ulici za účasti predsedu NSK Milana Belicu, primátora mesta Nitry 
Jozefa Dvonča, podpredsedu NSK Jána Vanča, prednostu Obvodného úradu v Nitre 
Juraja Horvátha a poslancov mestského zastupiteľstva - členov mestskej rady. V prvej 
fáze si televízory prevzali riaditelia stredných škôl a gymnázií, stredných odborných 
škôl, stredísk praktického vyučovania a športových klubov. V ďalšej fáze, v utorok 10. 
novembra, televízory odovzdali materským a základným školám, divadlám, kultúrnym 
zariadeniam a sociálnym zariadeniam. Asistentka prezidenta spoločnosti Sony Slovakia 
Helena Windisch uviedla, že spoločnosť chce pravidelne podporovať regió Nitry. 
Darovanie televízorov je prvým prejavom tejto podpory, nasmerovanej do oblasti 
vzdelávania a na podporu športovej činnosti. Veľkorysý dar spoločnosti Sony Slovakia, 
určený mestskej a krajskej samospráve, ocenil primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, ako 
aj predseda NSK Milan Belica. Firma Sony Slovakia sa v minulom roku etablovala 
v priemyselnom parku Sever a patrí k najväčším zamestnávateľom v Nitre a Nitrianskom 
kraji. 
 

Z 31. zasadnutia mestského zastupiteľstva 
 

     Vo štvrtok 5. novembra 2009 sa na Mestskom úrade v Nitre uskutočnilo 31. 
zasadnutie Mestského zastupiteľstva v Nitre. Rokovanie viedol primátor Nitry Jozef 
Dvonč, prítomní boli aj viceprimátor Nitry Štefan Štefek a prednosta úradu Ľubomír 
Martinka. Primátor predložil Návrh na zriadenie Mestského dopravného podniku, poslanci 
schválili vypracovanie ekonomickej analýzy na druhú predloženú alternatívu. Táto 
alternatíva predpokladá, že mestská doprava bude riadená mestskou spoločnosťou, 
výkon služby by mal zabezpečovať externý dodávateľ, resp. dodávatelia, pričom 
mestská spoločnosť bude vlastniť tarifný systém. Nitrianski mestskí poslanci schválili 
poskytnutie jednorazového vianočného príspevku seniorom nad 62 rokov, invalidným 
dôchodcom a sirotám formou vianočnej poukážky v hodnote 5 eur. Zastupiteľstvo 
schválilo finančné prostriedky na nákup novej vianočnej výzdoby, nakoľko stará výzdoba 
bola finančne náročná na údržbu a je používaná už od roku 2000. Poslanci boli 
informovaní o audite verejného osvetlenia v meste. Firma ELcomp im následne 
prezentovala správu o rekonštrukciách, modernizácii a údržbe verejného osvetlenia, 
cestnej signalizácie a parkovacích automatoch. Mestské služby predložili operačný plán 
zimnej údržby miestnych komunikácií. Schválený bol aj návrh na predloženie žiadosti 
o nenávratný finančný príspevok z Operačného programu Informatizácia spoločnosti.   
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Primátor Jozef Dvonč sa stretol so seniormi z Chrenovej 
 

       Ďalšie zo série predvianočných stretnutí predstaviteľov samosprávy so seniormi sa 
uskutočnilo vo štvrtok 3. decembra 2009 v Základnej škole na Fatranskej ulici v Nitre. 
Po krátkom kultúrnom programe, v ktorom sa predstavili deti, navštevujúce detský 
ľudový súbor Fatranček a tanečná skupina so scénickým tancom Poďme chlapci do 
betléma, sa k občanom prihovoril primátor Jozef Dvonč. Primátor seniorov informoval, 
že aj keď tento rok bol  v súvislosti s hospodárskou krízou náročný, mesto investičné 
akcie neobmedzilo. Občanom postihnutým nezamestnanosťou, sa Mesto Nitra snažilo 
pomôcť vytvorením Fondu ekonomickej pomoci.  Primátor sa zmienil o úspešnom rokovaní 
Rady ZMOS s Vládou SR, ktorej výsledkom je dofinancovanie miest a obcí v roku 2009 
v objeme 100 mil. eur a v roku 2010 sumou 73 mil. eur. Plánované investičné akcie – 
premostenie rieky Nitry a výstavby domova dôchodcov na Zobore samospráva preložila 
na budúci rok. Uvažujeme sa o výstavbe ďalšieho domova dôchodcov s kapacitou 160 
klientov. Občania sa ďalej dozvedeli, že 17. decembra na ministerstve práce, sociálnych 
vecí a rodiny prevezme ocenenie Sociálny čin roka 2009 za systémovú a systematickú 
prácu v lokalite Orechov dvor. Konkrétne bola ocenená výstavba bytov, realizácia 
materskej škôlky a viacúčelového ihriska v Orechovom dvore, ktorý obývajú sociálne 
slabšie skupiny obyvateľstva. Primátor Jozef Dvonč na záver svojho vystúpenia 
dôchodcom zaželal príjemné a pohodové prežitie blížiacich sa vianočných sviatkov. Na 
stretnutí sa zúčastnil poslanec MsZ a predseda VMČ Chrenová Anton Kretter, ktorý 
občanov informoval o investičných akciách, zrealizovaných v tomto roku na sídlisku 
Chrenová III., IV., v časti starej Chrenovej a v Janíkovciach. Zmienil sa tiež o výstavbe 
nového cintorína na Chrenovej.  
 

Pred Vianocami rozdávali seniorom nákupné poukážky 
 
     Mesto Nitra aj tento rok pred Vianocami rozdávalo nákupné poukážky v hodnote 5 €. 
Poslanci na ne v rozpočte vyčlenili 77 500 eur. Poukážky v hodnote päť eur dostali 
seniori nad 62 rokov, invalidní dôchodcovia a siroty. Prevziať si ich mohli od začiatku 
decembra až do Vianoc. Poskytnutie jednorazového vianočného príspevku, formou 
nákupnej poukážky v hodnote 5 eur, schválilo mestské zastupiteľstvo. Nákupná poukážka 
bola platná na nákup v obchodnom reťazci Nitrazdroj aj s ďalším bonusom pri nákupe.  
Oprávnenými príjemcami boli seniori nad 62 rokov veku vrátane s trvalým pobytom 
v meste Nitra, poberatelia invalidného dôchodku s trvalým pobytom v meste Nitra alebo 
občania ŤZP s mierou funkčnej poruchy nad 50 % vrátane s trvalým pobytom v meste 
Nitra a nezaopatrené deti poberajúce sirotský dôchodok s trvalým pobytom v meste 
Nitra. Nákupnú poukážku si mohli prevziať od 1.  do  15. decembra. Poberatelia 
Vianočnej nákupnej poukážky museli splniť podmienky na prevzatie, a to mať trvalý 
pobyt v meste Nitra minimálne k dátumu 31.12.2008. V roku 2008 rozdávala samospráva 
11 300 eurobalíčkov v hodnote 16,6 €. Obsahoval 45 eurových mincí. Dôchodcovia na ne 
mali nárok od 64 rokov. Mestskú kasu stáli 185 886 eur. Občania si ich mohli prevziať na 
rôznych miestach podľa svojho bydliska. V roku 2007 pred Vianocami dostali vybrané 
skupiny obyvateľov od mesta poukážky v hodnote 6,64 eur na nákup v jednom z 
potravinových obchodných reťazcov.  
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Nitra bola v roku 2009 Mestom prevencie 

     Počas celého roka, až do novembra 2009, sa Nitra stala mestom s prívlastkom „Mesto 
prevencie“. Počas jedenástich mesiacov sa Mesto Nitra spolu s mestskou políciou, 
občianskymi združeniami, školami, kultúrnymi inštitúciami i jednotlivcami zameriavalo na 
prevenciu proti závislostiam v akejkoľvek podobe a takisto aj voči rôznym sociálnym 
patologickým javom, akými sú kriminalita či domáce násilie. Pomyselnú štafetu Mesta 
prevencie Nitra prebrala od Šale. Hlavným cieľom bolo zvýšiť informovanosť a právne 
vedomie u obyvateľstva. Na čele mesta prevencie bol mestský policajt, preventista MsP, 
Miroslav Duchoň, ktorý je slovenským odborníkom v rámci prevencie. Cieľom podujatia 
bolo, aby si ľudia uvedomili, že otázka prevencie nie je iba vecou inštitúcií, ale každého 
osobne. Pretože nie všade môže byť policajt, úradník alebo nejaká inštitúcia. Vykonávať 
prevenciu proti závislostiam či kriminalite môže každý z nás. S preventívnymi 
opatreniami sa zameriavali predovšetkým na deti. Cieľom bolo znížiť konzumentskú 
základňu a zabrániť tomu, aby deti neprichádzali s návykovými látkami do styku už v 
nízkom veku. Podľa  skúseností mestskej polície, u detí  dochádzalo k prvým 
experimentom s legálnymi návykovými látkami už v 12. roku veku dieťaťa. 
Jedenásťročné deti dnes bežne fajčia. Boj proti fajčeniu bol jednou z dôležitých 
súčastí projektu Nitra - mesto prevencie. V rámci kampane "Prvého sa nefajčí" sa celé 
mesto vždy v prvý deň v mesiaci zmenilo na nefajčiarske. Aktivisti Mesta prevencie sa 
snažili dosiahnuť, aby sa Nitra aspoň na jeden deň zmenila na mesto bez cigarety a to 
možno bude niekoho inšpirovať k tomu, aby sa tohto zlozvyku zbavil navždy. V rámci 
kampane chodili s detskými hliadkami po obchodných centrách a fajčiarov, sediacich 
v kaviarňach presviedčali, aby cigaretu zahasili a s fajčením prestali.  

Piate výročie Správy zariadení sociálnych služieb v Nitre  
 
     Nitrianska Synagóga sa v pondelok 7. decembra 2009 stala svedkom I. benefičného 
koncertu a súčasne aj slávnostného oceňovania zamestnancov v opatrovateľskej službe 
SZSS v Nitre pri príležitosti 5. výročia vzniku tejto organizácie. Riaditeľka SZSS 
Janka Moravčíková zdôraznila, že základný kameňom pre počiatky vzniku Správy 
zariadení sociálnych služieb, bol azylový dom pre bezdomovcov, ktorý vznikol v roku 
1994. Mesto ho zriadilo v dôsledku rizík a potrieb, ktoré po r. 1989 priniesli nové 
spoločenské a sociálne podmienky.  Najskôr stál na mieste, kde je dnes Hypermarket 
Tesco a po troch rokoch bol presťahovaný na opačnú stranu cesty, kde sa nachádza 
dodnes. V r. 2002 Mesto Nitra rozšírilo azylový dom, ako príspevkovú organizáciu, 
o ďalšiu službu - domov pre osamelých a týraných rodičov, ktorý funguje dodnes na 
Krčméryho ulici ako Zariadenie núdzového bývania. V r. 2002, po delimitáciách 
niektorých druhov sociálnych služieb zo štátu na obce, mesto dospelo k názoru, že treba 
zastrešiť všetky služby pod jednu organizáciu a tou je SZSS. Stalo sa tak rozhodnutím 
MsZ v auguste 2004. SZZS prostredníctvom 21 prevádzok na území mesta dnes 
poskytuje terénnu opatrovateľskú službu a výkon sociálnej práce v teréne. Úzko 
spolupracuje s Útvarom sociálnych úradu MsÚ, ktorý zastrešuje o. i. poskytovanie 
kompenzačných dávok a kuratelu. Výkon v teréne, ako aj  samotnú sociálnu službu 
v teréne, zastrešuje naša organizácia – SZSS so sídlom na Baničovej. Po r. 2005 mesto 
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Nitra ďalej šírilo „leaderskú“ pozíciu v rámci Slovenska v rozvoji sociálnych služieb. Už 
v r. 2006 vznikol denný stacionár pre seniorov a chránené pracovisko centra tiesňových 
volaní, mesto založilo  centrum pre seniorov. Toto zariadenie zastrešuje záujmovú 
činnosť klubov pre dôchodcov, ktorých je v Nitre zhruba 22-tisíc. Je to jedna pätina 
obyvateľstva tohto mesta. Ďalej bol rozšírený Domov pre osamelých rodičov, nakoľko 
kapacitne dlhodobo nepostačoval poskytovať služby všetkým žiadateľom. Postupne sa v 
r. 2006 dobudovala jedáleň s rozvozom stravy pre seniorov a dôchodcovia sa môžu denne 
stravovať aj priamo v jedálni tohto centra. V r. 2008 Mesto rozšírilo denný stacionár 
pre seniorov a zastrešilo aj takú skupinu obyvateľov, ktorými sú ťažko zdravotne 
postihnutí. Mestu Nitra ide o to, aby občania vedeli, na koho sa môžu obrátiť v prípade 
akejkoľvek núdze, alebo krízy. Aby si tiež boli istí, že túto pomoc dostanú. Ako ďalej 
uviedla riaditeľka SZSS J. Moravčíková, za podpory mesta sa im  darí otvárať, alebo 
rozvíjať fungujúce sociálne služby. SZSS Nitra sa nebojí mať také smelé plány, ako je 
dosiahnutie certifikátu kvality ISO 9001, ktorý budú mať potvrdenú kvalitu 
poskytovaných služieb, čo bude pre nich najvyššou nálepkou kvality. Okrem chránených 
pracovísk, ktoré má  Mesto Nitra zriadené, plánujú pre ŤZP ľudí, ľudí sociálne 
odkázaných a ľudí nezamestnaných zriadiť chránené dielne, kde chcú rozvíjať ich 
pracovné návyky a o to ľahšie ich zapájať do pracovnej aktivity. 
     Benefičný koncert pod záštitou primátora nášho mesta Jozefa Dvonča, na ktorom sa 
predstavili klienti denného stacionára pre ŤZP na Baničovej ul v Nitre, deti z MŠ na 
Štefánikovej triede v Nitre a seniori so speváckym zborom Lipka, pracujúci pri Dennom 
centre v Krškanoch, umocnil v ľuďoch slávnostnú predvianočnú atmosféru, ktorá sa  v to 
popoludnie niesla Synagógou. Súčasťou slávnostného popoludnia bolo oceňovanie 
opatrovateľov. Ocenenie z rúk primátora Jozefa Dvonča a riaditeľky SZSS v Nitre 
Janky Moravčíkovej prevzali títo zamestnanci SZSS Nitra: Viera Roganská, Irena 
Bačinská, Mária Orišková, Ľubica Szárszoiová, Anna Tomašeková, Iveta Vöröšová, Anna 
Andrášková, Zuzana Vykoukalová, Libuša Majtanová, Anna Bolfová, Ing. Peter Heiser, 
Oľga Ritschlová, Anna Michalíková, Anežka Molnárová, Mária Lietavová, Magdaléna 
Griesbachová a Božena Šabíková, Antónia Herdová.   
 

Poslanci schválili rozpočet mesta na rok 2010 
 
     Poslanci Mestského zastupiteľstva v Nitre schválili vo štvrtok 10. decembra 2009  
rozpočet na rok 2010. Oproti roku 2008 bol rozpočet o jednu pätinu nižší. Pokles výšky 
rozpočtu zapríčinila svetová hospodárska kríza, mesto malo taktiež nižší príjem z daní 
z príjmov fyzických osôb. Mesto Nitra malo v roku 2010 hospodáriť s čiastkou 
37 468 170 eur. Rozhodujúci príjem tvorili dane z príjmov fyzických osôb vo výške 
16,580 milióna eur,  druhou najvyššou položkou v príjmovej časti sú transfery v rámci 
verejnej správy vo výške 7,310 milióna eur. Do rozpočtu  evidovali aj financie, ktoré 
mesto prijalo od štátu na dofinancovanie miest a obcí. Primátor Nitry Jozef Dvonč sa na 
margo rozpočtu vyjadril, že mesto urobilo všetko preto, aby našlo zdroje, aby bol 
rozpočet na rok 2010 vyrovnaný. Vyfinancované budú všetky základné funkcie mesta.  
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Ocenenie hercov a Divadla A.Bagara  
 
     Primátor mesta Jozef Dvonč odovzdal v piatok 11. decembra 2009 hercovi Divadla 
Andreja Bagara Jozefovi Dóczymu významné ocenenie - Čestné občianstvo mesta Nitry. 
Ocenenie mu bolo udelené za celoživotné pôsobenie na doskách DAB v Nitre a tiež za 
prínos do slovenského divadla a filmu. V ďakovnom prejave Jozef Dóczy spomenul 
svojich rodičov a manželku, ktorým vďačí za úspech. Počas hereckého pôsobenia v Nitre 
naštudoval viac ako 150 postáv. Jozef Dóczy ešte aj v súčasnosti účinkuje v inscenácii 
Višňový sad a v muzikáli Modrá ruža.  
     Cenu mesta Nitry získalo i Divadlo Andreja Bagara. Ocenenie prevzal riaditeľ divadla 
Ján Greššo, ktorý v ďakovnej reči uviedol, že divadlo sa snaží značku kvality udržať 
tam, kde nám ju zanechali naši predchodcovia. Nitrania divadlo milujú a našich divákov 
nám závidí nejedno divadlo na Slovensku.  
     Primátor Jozef Dvonč odovzdal Cenu mesta Nitry za celoživotnú oddanosť mestu a 
šírenie jeho dobrého mena predsedníčke Literárneho klubu Janka Jesenského Eve 
Ruthovej. Rodáčka z Nitry venovala svoj život knihám. V roku 1990 založila Literárny 
klub Janka Jesenského, ktorý vedie dodnes a pravidelne každý mesiac organizuje besedy 
a stretnutia s významnými slovenskými spisovateľmi.  
     Cenu primátora v tento večer prevzala bývalá riaditeľka DAB Hildegarda 
Augustovičová, ktorá sa zaslúžila o vybudovanie novej budovy DAB. Rovnaké ocenenie pri 
príležitosti významných životných jubileí prevzali aj herečky – jubilantky Oľga Hudecová 
a Žofia Martišová.  
 

Vedenie mesta sa stretlo s podnikateľmi 
 

     V piatok 11. decembra 2009 sa v zasadacej sále Mestského úradu v Nitre konalo 
tradičné stretnutie vedenia mesta s riaditeľmi veľkých firiem a spoločností, ktoré sa 
podieľajú na rozvoji mesta a majú rozhodujúci vplyv na ekonomiku a rozvoj 
zamestnanosti v našom meste. Primátor Nitry Jozef Dvonč informoval podnikateľov 
o úspechoch nitrianskej samosprávy za ostatný rok. Informoval ich tiež o tom, že za 
samosprávu prebral ocenenie Sociálny čin roka 2009, ktoré udeľuje každoročne 
ministerstvo práce, sociálnych vecí a rodiny. Rezort práce ocenil nitriansku samosprávu 
za komunitnú sociálnu prácu v lokalite Orechov dvor, kde bývajú sociálne slabí občania, 
prevažne Rómovia. V minulom roku tu postavili z oceľových kontajnerov 25 bytov nízkeho 
štandardu. Nové priestory dostala materská škola, funguje tu aj ihrisko a komunitné 
centrum. Na investičné akcie získala nitrianska samospráva dotáciu z ministerstva 
výstavby a regionálneho rozvoja. Mesto Nitra získalo druhé miesto pri oceňovaní 
najlepších geograficko-informačných systémov (GIS) za internetový portál mestského 
úradu. Mestu sa podarilo zabodovať aj v ďalších dvoch projektoch. Jednu zo štyroch 
hlavných cien dostalo v rámci projektu Slovensko bez bariér.  Prioritami budúceho roka 
2010 bude výstavba nového cestného mostu, prestavba bývalej detskej nemocnice na 
domov dôchodcov a výstavba 92 nájomných bytov. Na stretnutí s podnikateľmi sa 
zúčastnili viceprimátori Štefan Štefek a František Baláž, ako aj prednosta úradu 
Ľubomír Martinka. 



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 66 

Ocenenie Sociálny čin roka 2009  

     Ministerka práce, sociálnych vecí a rodiny Viera Tomanová dňa 17. decembra 2009 
odovzdala primátorovi mesta Nitry ocenenie Sociálny čin roka 2009. Túto cenu získalo 
Mesto Nitra za realizáciu projektu Komunitné centrum Orechov Dvor. Centrum začalo 
pracovať od apríla 2009 a svoje aktivity zameralo na prospech 233 obyvateľov, 
prevažne rómskeho pôvodu. Dôležitou súčasťou práce od začiatku fungovania centra 
bola snaha zapojiť do plánovania aktivít obyvateľov Orechovho Dvora. Projekt bol 
otvorený - zmluvu o partnerstve a spolupráci s mestom Nitra podpísali Parlament 
olašských Rómov Slovenska, Univerzita Konštantína Filozofa v Nitre a Misijná 
kongregácia služobníc Ducha Svätého. V lokalite Orechov Dvor Mesto Nitra zabezpečuje 
okrem bývania aj činnosť Komunitného centra a materskej školy. Na tomto mieste 
zriadili detašované pracovisko mestskej polície. Orechov Dvor je lokalita, kam presunuli 
bývalých neplatičov zo sídliska Diely. Neboli to len Rómovia, ale aj občania, ktorým sa 
hovorí - neprispôsobiví. Koncom roka v lokalite žilo 350 až 400 ľudí.  

Mesto Nitra získalo 2. miesto v súťaži Geoaplikácia roka 2009 
  

  Mesto Nitra sa umiestnilo v súťaži Geoaplikácia roka 2009 na výbornom druhom 
mieste,  striebornú pozíciu dosiahlo mesto za projekt Gisportál. Mapový portál, 
Geografický informačný systém Územného plánu mesta Nitry je k dispozícii všetkým 
občanom a klientom mesta na webe: www. msunitra.sk. Gisportál Územného plánu mesta 
Nitry bol zrealizovaný s podporou Ministerstva dopravy, pôšt a telekomunikácií SR. 
Systém je konštituovaný z dvoch základných mapových projektov: Územného plánu 
mesta Nitry  a Mapy mesta Nitry. V roku 2009 Útvar hlavného architekta, Referát 
urbanizmu a architektúry obstaral aktualizáciu hardvéru, softvéru a zapracovanie Zmien 
a doplnkov č. 1 a č. 2 Územného plánu mesta Nitry a Územného plánu centrálnej 
mestskej zóny v Nitre. V gisportáli sa dá vyhľadávať pomocou zadania čísla parcely, 
adresy, resp. zadaním názvu ulice. Užívateľ následne zistí podrobnejšie informácie o 
funkčnom využití a navrhovanej podlažnosti pre konkrétnu lokalitu. Projekt  bol 
zrealizovaný predovšetkým s cieľom lepšie informovať občanov Nitry o zmenách 
a doplnkoch v  Územnom pláne mesta Nitry, s podporou interaktívneho prístupu GIS 
technológie.   

Ocenenie za internetový portál úradu 

     Mestu Nitra sa podarilo zabodovať aj v ďalších dvoch projektoch. Jednu zo štyroch 
hlavných cien dostalo v rámci projektu Slovensko bez bariér, jeho základnou myšlienkou 
je odstraňovanie a prekonávanie akýchkoľvek bariér, ktoré komplikujú život zdravotne 
postihnutým. Druhé miesto získalo pri oceňovaní najlepších geograficko-informačných 
systémov (GIS) za internetový portál mestského úradu. 

Mesto Nitra podporilo novorodencov sumou 69 555 eur 

     Mesto Nitra pokračovalo vo finančnej podpore novorodencov, ktorých aspoň jeden 
rodič mal trvalý pobyt Nitre. V tomto roku bolo do života slávnostne uvítaných 823  
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novorodencov. Slávnostné uvítanie detí sa konalo s mesačnou periodicitou v Obradnej 
sieni Mesta Nitry za účasti primátora mesta Nitry Jozefa Dvonča a viceprimátorov 
Štefana Štefeka a Františka Baláža. Mesto Nitra podporilo v roku 2009 mladé rodiny 
sumou 69 555 eur. Každý  novorodenec dostal od mesta Nitra finančný príspevok vo 
výške 85  eur. Podpora mladých rodín vychádza zo Smernice č. 4/2007, o poskytovaní 
jednorazového finančného príspevku osobitným skupinám obyvateľom mesta Nitry, v 
znení Dodatku č.1, 2 a 3. Tento dokument schválilo Mestské zastupiteľstvo v Nitre 22. 
marca 2007. Jedinou podmienkou na získanie tohto nenávratného jednorazového 
finančného prostriedku od mesta, bol trvalý pobyt jedného z rodičov na území mesta 
Nitry. Príspevok dostali okrem manželských párov aj občania, ktorí žijú v partnerskom 
vzťahu, slobodné matky. resp. ovdovené matky a otcovia. 

   Činnosť Mestskej polície a Štafeta prevencie 

     Mestská polícia v Nitre mala do konca tohto roka 73 zamestnancov, z toho v 
policajnej profesii 65 príslušníkov.  MsP sa členila na dva obvody -  v obvode mesto 
pracovalo 42 a na sídlisku Klokočina 16 policajtov. MsP venovala občanom pozornosť aj 
prostredníctvom preventívnych akcií: prednášok, stretnutí, poradenstva, súťaží a ukážok 
pre materské, základné a stredné školy, s cieľom zvýšiť dôveru mládeže a širokej 
verejnosti voči  polícii. V rámcii prevencie sa tohto roku venovali predovšetkým Štafete 
prevencie, ktorú Mesto Nitra prevzalo od Mesta Šaľa s cieľom zvýšiť informovanosť a 
právne povedomie obyvateľov. Počas roka  organizovali besedy a prednášky, zamerané na 
prevenciu závislostí, kriminality a propagáciu zdravého životného štýlu. Koordinátorom 
tohto projektu bol preventista Miroslav Duchoň, ktorý Štafetu prevencie organizoval 
spolu s  výborom a koordinátorkou projektu Zdravé mesto Nitra, Danou Barbaričovou. 
Jednou z nových aktivít bola aj kampaň s názvom Prvého sa nefajčí. V oblasti ochrany 
mesta pred vandalizmom a poškodzovaním sa MsP Nitra pomocou kamier zameriavala na 
okolie tých prevádzok a priestorov v meste, pri ktorých sa najčastejšie vyskytoval 
vandalizmus, znečisťovanie alebo iná protispoločenská činnosť.  

                                     Kamerový systém pomáhal v boji s kriminalitou 

     V Nitre bolo v roku 2009 nainštalovaných celkovo 23 kamier, ktoré monitorovali 
verejné priestranstvo. Trinásť kamier bolo v centre mesta, dve na Klokočine a osem 
kamier na Chrenovej. Týchto osem kamier tvorilo takzvaný uzavretý okruh, čo 
znamenalo, že jednotlivé kamery na seba videli a bolo možné s nimi postupne zmapovať 
pohyb osôb, ktoré sa dopúšťali protispoločenskej činnosti, prípadne pohyb motorových 
vozidiel, ktorými bola spáchaná protispoločenská činnosť.  Využitie mestského 
kamerového monitorovacieho systému do značnej miery redukovala potrebu nasadenia 
príslušníkov MsP do monitorovaných priestorov a umožnila ich cielene nasadiť až v  
prípade konkrétneho zistenia priestupku. Mestský kamerový monitorovací systém polícia 
využívala nielen na represiu, ale hlavne na prevenciu. Už len samotné zverejnenie 
informácie o skutočnosti, že určité miesto je pod stálym dohľadom kamery, štatisticky 
znižovalo počet priestupkov a odrádzalo potenciálnych páchateľov od 
protispoločenského konania.  
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III. POLITICKÝ ŽIVOT 
     Politický život v tomto roku sa nieslol v znamení troch volieb. Na ďalších päť rokov 
sme si v dvojkolovom hlasovaní volili prezidenta republiky, uskutočnili sa tiež voľby do 
Európskeho parlamentu a na jeseň si občania volili zástupcov do krajských 
samosprávnych orgánov.   

  Prvé kolo prezidentských volieb vyhral Ivan Gašparovič 

     Prvé kolo prezidentských volieb v sobotu 21. marca 2009 neprinieslo výraznejšie 
prekvapenia. Do druhého kola postúpil úradujúci prezident Ivan Gašparovič a kandidátka 
s podporou všetkých troch opozičných strán Iveta Radičová. Percentuálny rozdiel ani nie 
9 percent hlasov bol však nižší, ako sa očakávalo. Obaja kandidáti po oficiálnych 
výsledkov okamžite pokračovali v kampani. Volebná účasť totiž nebola vysoká, k urnám 
prišlo iba niečo nad 43 percent oprávnených voličov. Kandidáti robili všetko preto, aby 
presvedčili výraznú časť nerozhodnutých voličov. Prvé kolo voľby oslovilo celoštátne 
43,63 percent voličov, ktorí odovzdali  1 875 629 platných hlasovacích lístkov. Súčasný 
prezident SR Ivan Gašparovič získal 876 061 hlasov (46,70 % ), čím sa stal víťazom 
prvého kola volieb. Na druhom postupovom mieste sa umiestnila Iveta Radičová, ktorá 
dostala 713 735 hlasov (38,05% ) platných hlasov zúčastnených voličov. Na 
„nepostupových“ priečkach skončili rodák z Nitry František Mikloško, ktorý získal 101 
573 hlasov (5,41 percenta), Zuzane Martinákovej odovzdalo svoj hlas 96 035 ľudí (5,12 
percenta), Milana Melníka volilo 45 985 občanov (2,45 percenta). Dagmara Bollová si 
získala priazeň 21 378 voličov (1,13 percenta) a za Milana Sidora hlasovalo 20 862 ľudí 
(1,11 percenta). V 71 volebných okrskoch v Nitre volili občania nasledovne: Ivan 
Gašparovič získal  15 496 hlasov (50,01%) Iveta Radičová 10 961 hlasov (35,37 %), 
František Mikloško 1 866 hlasov (6,02 %),  Zuzana Martináková 1 573 hlasov (5.07%), 
Milan Melník 588 hlasov (1,89%), Dagmara Bollová 294 hlasov (0.94%) a Milan Sidor 205 
hlasov (0,66 %). Volebná účasť v meste Nitra dosiahla 44,86 %. 

Za prezidenta sme si zvolili Ivana Gašparoviča 

     Druhé kolo prezidentských volieb sa uskutočnilo 4. apríla 2009. Zaujímavou 
skutočnosťou bolo, že pre druhé kolo voľby si voličské preukazy si až 1 103 občanov 
vybavilo voličské preukazy.  V prvom kole voľby vystavili 800 voličských preukazov.   
Doterajší prezident Ivan Gašparovič presvedčivo zvíťazil nad svojou konkurentkou 
Ivetou Radičovou a zatiaľ ako prvý prezident v novodobej histórii SR zostáva vo svojom 
prezidentskom úrade aj na ďalších päť rokov.  V rámci Nitry sa volilo v 71 volebných 
okrskoch. K volebným urnám prišlo 67 837 voličov, čo je 53,44 % voličská účasť. Ivan 
Gašparovič získal v Nitre 21 533 hlasov, čo je 31,73 percenta hlasov. Ivete Radičovej 
dalo svoj hlas 14 741 Nitranov, čo je 21,72 percenta. Pre úplnosť uvádzame aj oficiálne 
výsledky hlasovania, potvrdené Ústrednou volebnou  komisioui Po sčítaní hlasov zo 
všetkých 5 919 okrskov v SR získal Gašparovič 1 234 787 hlasov, čo predstavuje 55,53 
percenta. Jeho konkurentku Ivetu Radičovú podporilo 988 808 občanov, čo znamená 



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 69 

zisk 44,46 percenta hlasov. Na voľbách sa zúčastnilo 51,67 percenta oprávnených 
voličov.  

    Kandidáti do Európskeho parlamentu boli aj z Nitry 
 
     Medzi kandidátmi do Európskeho parlamentu, ktoré sa konali v sobotu 6. júna 2009, 
boli  aj kandidáti z Nitry – Ján Vančo, člen mestskej rady a poslanec Mestského 
zastupiteľstva v Nitre, ktorý pôsobí na poste zástupcu predsedu Nitrianskeho 
samosprávneho kraja. Za Hnutie za demokratické Slovensko kandidoval Ján Kovarčík, 
poslanec Národnej rady SR, člen Výboru NR SR pre obranu a bezpečnosť a Osobitného 
kontrolného výboru NR SR na kontrolu činnosti SIS. Ján Kovarčík bol spoluzakladateľom 
Verejnosti proti násiliu, pôsobil ako prednosta Okresného úradu v Nitre. Pred pôsobením 
v politike pracoval ako generálny riaditeľ Rádia Hviezda FM. Smer – sociálnu demokraciu 
zastupujú dve kandidátky z okolia Nitry. S heslom Smer proti kríze voličov oslovovala 
Katarína Neveďalová, asistentka poslanca NR SR, podpredsedníčka Mladých sociálnych 
demokratov a viceprezidentka Mladých európskych demokratov. Toto heslo propagovala 
aj politička Gabriela Kečkéšová, ktorá šesť rokov pôsobí ako politická poradkyňa v 
Skupine sociálnodemokratických strán a vedúca kancelárie slovenskej delegácie v 
Európskom parlamente. Medzi kandidátmi Strany zelených bol aj známy publicista, 
spisovateľ, historik a mierový aktivista Eduard Chmelár, ktorý pôsobil ako šéfredaktor 
dvojtýždenníka Knižná revue, založil týždenník Slovo, bol prezidentom Inštitútu pre 
solidárnu spoločnosť. S Nitrou je spojený ako vysokoškolský pedagóg na Katedre 
žurnalistiky UKF, no prednáša aj na Katedre diplomacie a medzinárodných vzťahov UMB. 
Medzi jeho najvýznamnejšie občianske aktivity patrí organizácia demonštrácie proti 
bombardovaniu Juhoslávie a koordinácia úspešnej kampane mimovládnych organizácií za 
zrušenie základnej vojenskej služby. Na listine kandidátov bol aj ďalší vysokoškolský 
pedagóg Juraj Lazarčík, bývalý kandidát na prezidenta za Komunistickú stranu 
Slovenska. Gestor disciplíny Ekonomika potravinárskeho priemyslu na SPU a autor 
mnohých vysokoškolských učebníc zastupuje Komunistickú Stranu Slovenska. Za 
Občiansko-liberálnu stranu kandidovali Nitrania Viliam Ďuriš a Alexander Kečkeméthy. 
Podnikateľ Viliam Ďuriš pôsobil ako interný doktorand na Katedre matematiky UKF. Je 
spoluautorom vedeckej monografie a autorom viacerých odborných článkov, ktoré sa 
venujú problematike implementácie informačných a komunikačných technológií do 
pedagogického procesu vo vysokom školstve. V súčasnosti sa venuje objektovo 
orientovanému programovaniu win32 aplikácií a podniká v oblasti informačných 
technológií. Alexander Kečkeméthy  pôsobil v oblasti vedy ako vedecký pracovník. 
     Kandidátmi do Európskeho parlamentu za Slobodné Fórum boli aj ďalší Nitrania – 
lekár Peter Lukáč a študent Ľubomír Malák. MUDr. Peter Lukáč, ktorý sa v rámci 
kampane zaviazal podporovať projekt Zdravie pre všetkých, pracoval ako lekár v 
Národnom ústave srdcových a cievnych chorôb v Bratislave. Je prezidentom prvej 
nadácie srdcovej chirurgie Zachráňme srdce. V strane pôsobí ako podpredseda pre 
oblasť zdravotníctva. Ľubomír Malák je regionálnym manažérom Nitrianskeho kraja SF 
mladých. 
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         Na voľbách do EP sa zúčastnilo len necelých 20 percent  
 
     V sobotu 6. júna 2009 mali občania Slovenskej republiky možnosť zúčastniť sa na 
jednej z najdôležitejších politických udalostí tohto roka – na voľbách do Európskeho 
parlamentu. Účasť bola v porovnaní s ostatnými krajinami europriestoru podpriemerná - 
iba 19,64%. Strana Smer – Sociálna demokracia získala o dve kreslá viac ako pred piatimi 
rokmi. Konkrétne 264 722 hlasov, čo predstavovalo 32,01 % z celkového počtu 
zúčastnených 826 782 voličov. Počas nasledujúceho päťročného obdobia nás v 
Európskom parlamente v Bruseli bude zastupovať za stranu Smer – SD päť 
europoslancov. Najviac hlasov získala europoslankyňa Monika Flašíková Beňová. Ďalšie 
kreslá patria poslancovi NR SR Borisovi Zalovi, europoslancovi Vladimírovi Maňkovi, 
poslankyni NR SR Monike Smolkovej a asistentke poslanca Kataríne Neveďalovej. 
Najmladšia budúca europoslankyňa Katarína Neveďalová mala na kandidátke Smeru – SD 
číslo päť. Rodáčka z Čeladíc, dedinky blízko Nitry, má iba 26 rokov. Katarína 
Neveďalová, asistentka poslanca NR SR, podpredsedníčka Mladých sociálnych 
demokratov a viceprezidentka Mladých európskych demokratov prezentovala heslo Smer 
proti kríze. Vedomosti z politiky si prehlbuje štúdiom politológie na UKF v Nitre. 

Jána Figeľa zvolili za predsedu KDH na sneme v Nitre 

     Novým predsedom KDH sa stal eurokomisár a bývalý podpredseda strany Ján Figeľ. 
Hlasovalo za neho 304 delegátov XVIII. Snemu KDH, ktorý sa konal  19. septembra 
2009 v Nitre. Ján Figeľ nemal vo voľbách protikandidáta a stal sa v poradí tretím 
predsedom KDH. Stranu od jej založenia v roku 1990 do roku 2000 viedol Ján 
Čarnogurský. Po ňom nastúpil Pavol Hrušovský. Obaja z funkcie odišli dobrovoľne a určili 
svojho nástupcu. Figeľa odporučil zvoliť za predsedu jeho teraz už predchodca Pavol 
Hrušovský Ten viedol stranu deväť rokov. Svoj návrh zdôvodnil tým, že dozrel čas 
na zmenu. Podľa neho je dôležité rozpoznať moment, či človek je schopný hľadať niečo, 
čo by ešte mohol priniesť do politiky.  

Kandidáti na funkciu predsedu Nitrianskeho samosprávneho kraja 

      
O post predsedu Nitrianskeho samosprávneho kraja sa uchádzalo päť kandidátov. 
Kandidačnú listinu podali Milan Belica (Smer-SD, SDKÚ-DS, KDH), Ágnes Biró (SMK), 
Vladimír Karvaj (Európska demokratická strana), Viliam Mokráň (Kresťanská ľudová 
strana) a Imrich Okenka (nezávislý). V regionálnych voľbách sa o priazeň voličov 
uchádzalo aj 20 politických strán a 25 nezávislých kandidátov na poslancov. Hlavnými 
súpermi vo voľbách boli Slovenská koalícia (Smer-SD, KDH, ĽS-HZDS a SDKÚ-DS) a 
Strana maďarskej koalície (SMK). Karty mohla zamiešať aj novosformovaná koalícia 
Most-Híd, Strana zelených, Slobodné fórum, OKS a LIGA-OLS. Koaličnú zmluvu 
podpísala s 52-členným zoznamom mien na kandidačnej listine. Slovenská koalícia 
spoločného kandidáta na župana nemala. Smer-SD, KDH a SDKÚ-DS nominovali 
súčasného predsedu NSK Milana Belicu, ktorý bol vo funkcii už dve volebné obdobia. 
ĽS-HZDS podporovala riaditeľa Agroinštitútu a bývalého rektora Slovenskej 
poľnohospodárskej univerzity Imricha Okenku. Okenkovi vyjadril podporu aj Most-Híd. 
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SMK nominovala poslankyňu Národnej rady SR a podpredsedníčka strany pre kultúru 
Ágnes Biró.  

Slovenská koalícia spísala dohodu o povolebnej spolupráci 
 
     Slovenská koalícia (Smer-SD, SDKÚ-DS, ĽS-HZDS, KDH) v Nitrianskom kraji 
uzatvorila dňa 25. novembra 2009 dohodu o povolebnej spolupráci, ktorá spočívala v tom, 
že každá zo strán si po voľbách vytvorí vlastný poslanecký klub. Najsilnejší klub v 54-
člennom pléne vytvoril Smer - SD s 15 poslancami, Strana maďarskej koalície (SMK) má 
13-členný klub, SDKÚ-DS 9-členný, KDH a ĽS-HZDS 7-členné a tri stoličky obsadili 
nezávislí poslanci. Krajskí predsedovia strán Slovenskej koalície sa po prvý raz od volieb 
stretli druhý týždeň po voľbách, aby rokovali o obsadení postov podpredsedov kraja, 
riaditeľa úradu Nitrianskeho samosprávneho kraja a rozdelení stoličiek na jednotlivých 
odboroch úradu.  
 
    Ustanovujúce zasadnutie Zastupiteľstva Nitrianskeho samosprávneho kraja 
 
     Novozvolený predseda Nitrianskeho samosprávneho kraja Milan Belica a 54 poslancov 
zastupiteľstva NSK zložili slávnostný sľub na ustanovujúcom zasadnutí  Zastupiteľstva 
Nitrianskeho samosprávneho kraja v aule Univerzity Konštantína Filozofa v Nitre 
v pondelok 14. decembra 2009. Milan Belica zostáva na čele Nitrianskeho kraja už tretie 
volebné obdobie. Väčšinu v krajskom parlamente mala slovenská koalícia (Smer-SD, KDH, 
ĽS-HZDS a SDKÚ-DS), ktorá obsadila 38 kresiel. Medzi krajskými poslancami je aj 
primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, ktorý od voličov v nitrianskom obvode získal najviac 
voličských hlasov spomedzi všetkých kandidátov (14-tisíc hlasov), čo hovorí jasnou rečou 
o sympatiách voličov a ich postoji k jeho primátorskej práci. Do kresiel krajských 
poslancov zasadli aj poslanci Mestského zastupiteľstva v Nitre - Renáta Kolenčíková, 
Ján Vančo a Lýdia Forrová. Prioritou Slovenskej koalície v novom volebnom období bude 
výstavba nových dopravných spojení a efektívnejšie využívanie eurofondov. Na 
slávnostnom sľube predsedu a poslancov NSK sa zúčastnili podpredseda NS SR Tibor 
Cabaj a poslanci NR SR, predstavitelia politického, spoločenského, kultúrneho života, 
starostovia obcí, ako aj ďalší vzácni hostia 
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IV. HOSPODÁRSTVO A PODNIKANIE  
Nové mestské autobusy pre Nitru 

     Predstavitelia mesta Nitra za účasti primátora Jozefa Dvonča, spolu so zástupcami 
dopravnej spoločnosti  Veolia Transport Nitra a. s., vo štvrtok 5. februára 2009 
odovzdali do užívania deväť nových bezbariérových kĺbových  autobusov pre mestskú 
autobusovú dopravu v Nitre. Po nitrianskych cestách tak začali jazdiť autobusy typu  
NB  18 CITY od českého výrobcu. Autobusy vďaka nízkej úrovni podlahy a piatim 
priestranným dverám umožňujú rýchly a bezproblémový nástup aj pre pohybovo 
postihnutých cestujúcich, pre cestujúcich s detskými kočíkmi a vďaka výklopnej plošine 
aj pre cestujúcich na invalidnom vozíku. Nitrianska mestská doprava má takto k 
dispozícii už 27 nízkopodlažných autobusov, čo predstavuje takmer tretinu vozidlového 
parku. Sprevádzkovanie nových autobusov dáva záruku, že život v meste bude 
ekologickejší. Autobusy sú vybavené motormi spĺňajúcimi prísne emisné kritériá normy 
Euro 4. Nové prírastky vo vozidlovom parku umožnia nahradiť technicky a morálne 
zastaralé Ikarusy typu 280, ktoré brázdili nitrianske ulice od roku 1974. Najstarší 
autobus, ktorý bol ešte v prevádzke, mal úctyhodých 22 rokov. 

Nábytkársky veľtrh v znamení motta „Domov – prameň radosti“ 

      Na nitrianskom Výstavisku Agrokomplex otvorili vo štvrtok 11. marca 2009 v poradí 
19. ročník výstavy Nábytok a bývanie 2009. Nitra sa tak na pár dní stala mekkou 
nábytku a najmodernejších trendov v bývaní. Súčasťou veľtrhu bol tiež 12. ročník 
medzinárodnej výstavy nábytkového dizajnu Fórum dizajnu, 10. ročník medzinárodnej 
výstavy interiérových a exteriérových svietidiel Svetlo domova a 9. ročník výstavy 
bytových textílií a kobercov Bytex. Mottom veľtrhu bolo Domov - prameň  radosti, ktorý 
sa v návštevníkoch snažil evokovať ideu, že to, ako bývame môže pozitívne, či negatívne 
ovplyvniť správanie, ako aj konanie jednotlivca. Veľtrh sa v posledných rokoch úspešne 
rozvíjal i vďaka tomu, že ľudia začali postupne sledovať vývoj nábytkových trendov 
a novinky v oblasti nábytkárskej výroby doma i vo svete. To zaväzuje výrobcov 
i vystavovateľov k širokej a kvalitnej ponuke. Na výstave sa predstavilo viac ako 400 
vystavovateľov. Okrem slovenských to boli firmy z Českej republiky, Belgicka, Poľska, 
Rakúska, Talianska a Turecka. Veľtrh bo jednou z najvýznamnejších prehliadok nábytku 
a bývania v rámci stredoeurópskeho regiónu. Nadviazal na svetové nábytkárske veľtrhy 
v Paríži, Kolíne, Miláne a Kodani. Veľtrh obohatili o odborné sprievodné akcie. 
Významným čestným hosťom bol prezident EFIC (Európska federácia výrobcov nábytku) 
Paolo Boffi. Tento taliansky podnikateľ a predstaviteľ federácie je súčasne 
prezidentom talianskeho zväzu predajcov nábytku Assarredo a viceprezidentom 
talianskej federácie spracovateľov dreva a výrobcov nábytku Federlegno – Arredo.                                                 
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Spoločnosť Dynamik otvorila kúpeľňové štúdio  
 
     V piatok 13. marca 2009 otvorila spoločnosť Dynamik najväčšie kúpeľňové štúdio 
v Nitre. Na ploche 500 metrov štvorcových mali zákazníci možnosť výberu z 50 
kompletných riešení kúpeľní a obkladov, dlažieb a sanity. Otvorenie novej predajne 
v priestoroch firmy na Novozámockej ulici v Nitre – Dolných Krškanoch sa začalo dňom 
otvorených dverí pre obchodných partnerov s rautom, na ktorý bolo pozvaných 350 
hostí. O zábavu sa postarala ľudová hudba Halúzkovci. Sobotňajší predaj sa začal 
zaujímavými zľavami a akciami.  
 

Národný inšpektorát práce oslávil v Nitre 40 rokov činnosti 
 
    Za prítomnosti ministerky práce, sociálnych vecí a rodiny Viery Tomanovej sa v stredu 
25. marca 2009 uskutočnili v Nitre oslavy 40. výročia inšpekcie práce na Slovensku. 
Medzi hosťami v zasadacej sále mestského úradu bol aj primátor Nitry a podpredseda 
ZMOS Jozef Dvonč, predseda Konfederácie odborových zväzov SR Eduard Škultéty 
a ďalší. Slávnostné zhromaždenie pozdravila ministerka Viera Tomanová. Pripomenula, že 
inšpekcia práce na Slovensku prešla zložitým obdobím, od decimovania v roku 2005 až po 
súčasné obdobie rozkvetu. Prítomným zamestnancom Národného inšpektorátu práce so 
sídlom v Košiciach, ako aj krajských inšpektorátov práce, sa poďakovala za 40-ročnú 
činnosť. Zároveň ocenila, že stoja na strane 2,5 milióna zamestnancov. Generálny 
riaditeľ Národného inšpektorátu práce Andrej Gmitter povedal, že poslaním Národných 
inšpektorátov práce je presadzovanie ochrany zamestnancov pri práci a výkon štátnej 
správy v oblasti inšpekcie práce. Primátor Nitry Jozef Dvonč sa k účastníkom 
slávnostného zhromaždenia prihovoril ako hostiteľ a súčasne z pozície podpredsedu 
Združenia miest a obcí Slovenska (ZMOS)  a predsedu Komory miest ZMOS. Súčasťou 
osláv bolo oceňovanie 26 pracovníkov inšpektorátov bezpečnosti práce.            

Na mieste, kde stál pivovar, bude obytná zóna Nová Nitra 

     V utorok 7. apríla 2009 poklepali základný kameň pre výstavbu obytnej zóny s 
názvom Nová Nitra. Má vyrásť v priebehu piatich rokov v areáli bývalého pivovaru 
Heineken (Corgoň). Investor – svoj ambiciózny projekt predstavil na tlačovej besede 
v kaviarni Friends café. Následne sa všetci aktéri slávnosti  odobrali na poklepanie 
základného kameňa. Obytná zóna Nová Nitra prinesie obyvateľom 550 bytových 
jednotiek, ktoré budú situované do východnej časti lokality – v smere k fakultnej 
nemocnici. Bližšie k Štefánikovej triede postavia administratívne budovy, obchody a 
štvorhviezdičkový hotel. Ambiciózny projekt s názvom Nová Nitra realizuje investor 
IAD Investments v spolupráci s developerskou spoločnosťou WBA property 
development. Náklady na prvú etapu projektu, ktorá by mala byť hotová do konca roka 
2010, predstavovali 13 277 567 eur. Nová obytná štvrť bude mať malé námestia, zeleň, 
obchody aj služby. Zachovať by sa mali zachovať dva historické objekty pivovaru – 
administratívna budova a sladovňa. Dominantou 4,6-hektárového areálu bude 13-
poschodová výšková budova. Štvorhviezdičkový hotel bude mať sto izieb a 200 lôžok, 
bude tu kongresová sála a wellness centrum. Počíta sa s vonkajšími a podzemnými 
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parkoviskami, v prvej etape vznikne 200 parkovacích miest, z toho 70 podzemných. 
Prvých 63 bytov by malo byť hotových do konca roka 2010. Nitru si pre projekt vybrali 
pre jej dobré napojenie na dopravné tepny, perspektívny vývoj celého kraja a výhodnú 
polohu lokality v centre mesta. V blízkosti je nemocnica, úrady, obchodné centrá, 
autobusová aj železničná stanica. Najstaršie budovy pivovaru boli postavené v rokoch 
1893 – 1895. Fungoval v nich Nitriansky mestský pivovar, ktorý zanikol v roku 1926. 
Neskôr tu bola továreň na salámu, sklady na tabak a soľ a sušiareň zeleniny. Pivo sa tu 
začalo znova vyrábať v roku 1950. Heineken presunul svoju výrobu do Hurbanova, 
vedenie firmy odišlo z Nitry koncom roka 2006.  

Výstave Bonsai Slovakia 2009 dominovala exotika 
 

     Od štvrtku do nedele - 16. až 19. apríla 2009 - sa v pavilóne M4 areálu výstaviska 
Agrokomplex uskutočnil 12. ročník medzinárodnej výstavy bonsajov, suiseki a čaju. Na 
podujatí sa prezentovali zaujímaví hostia z exotických krajín, ako Taiwan, Japonsko, 
Čína, Indonézia či Južná Afrika, ale aj Rakúsko, Litva, Slovinsko, Maďarsko, Poľsko, 
Česká republika a Slovensko. Tohtoročná výstava Bonsai Slovakia 2009 sa mohla 
pochváliť niekoľkými zaujímavosťami - čínskou čajovou Taj-či šou, čínskymi čajovými 
obradmi, výstavou keramiky, porcelánu a obrazov. Japonskú kultúru mohli návštevníci 
spoznať prostredníctvom japonského šachu a origami. Taiwan pripravil výstavu fotografií 
prastarých stromov spred troch tisíc rokov z pohoria Yu šan. Indonézia osvieži výstavu 
tradičnými tancami a módnou šou. Bonsajová šou  Dr. Tobieho Kleynhansa a jeho 
manželky Sandry reprezentovala Južnú Afriku. V rámci výstavy mohli návštevníci vidieť 
medzinárodné vystúpenia a demonštrácie tvarovania bonsajov majstrami z krajín ako sú 
Rakúsko, Poľsko, Slovinsko atď.  Pútavé boli aj fotoprezentácie a spomienkové 
rozprávanie Věry Hrdličkovej z ČR. Súčasťou výstavy boli workshopy a súťaže tvorcov 
bonsajov. Výstavu organizovalo Bonsai centrum Nitra a Čajovňa dobrých ľudí v spolupráci 
s výstaviskom Agrokomplex Nitra. Jednotlivé dni výstavy dostali rôzne pomenovania, ako 
napr. Deň nesmrteľných kvetov, Deň bieleho orla, Deň harmónie kontinentov a posledný 
deň výstavy, Deň tisícich ostrovov. 

 
Mühlbauer spustil prevádzku technologického centra  

 
     Nemecká spoločnosť Mühlbauer Technologies, s.r.o. spustila v máji 2009 prevádzku 
svojho vývojovo-technologického centra v Priemyselnej zóne Nitra – Juh. V skúšobnej 
prevádzke bol od začiatku tohto roka. Celková výška investície dosiahla 13,27 mil. eur. 
Spoločnosť postupne v troch etapách zamestná 600 ľudí, z toho 50 až 60 percent 
vysokoškolsky vzdelaných. V prvej etape tu našlo prácu 200 ľudí. Mühlbauer 
Technologies v mestskej časti Nitry Dolné Krškany vyvíjať softvér a prototypy strojov 
na konkrétne objednávky firiem z celého sveta. Spolupracovať chce s nitrianskymi 
univerzitami a strednými školami technického zamerania a vychovávať si vlastných 
pracovníkov. Skupina podnikov Mühlbauer je celosvetovým technologickým koncernom v 
oblasti poradenstva a výroby technologicky inovačných bezpečnostných riešení. 
Spoločnosť ponúka systémové riešenia pre výrobu všetkých typov „kariet z jednej ruky“ 
- výroba ID kariet, e-pasov, e-Visa, kontaktných alebo bezkontaktných kariet, Dual 
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Interface kariet a multimedia kariet, systémy prechodu hraníc. Prípravou priemyselnej 
zóny pre podnikateľov sa zaoberá dcérska spoločnosť mesta Nitry - Nitrianska 
investičná. 
 

Cenu „Inovatívny čin roka“ získalo VD Služba Nitra 
 
     Výrobné družstvo Služba Nitra získalo cenu Ministerstva hospodárstva SR za 
technické riešenie držiaku žiarovky typu W16W použitého pre svetlá automobilov. Cenu 
im odovzdal minister hospodárstva SR Ľubomír Jahnátek na konferencii Inovácie a 
rozvoj konkurencieschopnosti slovenského hospodárstva, ktorá sa konala v nedeľu 19. 
apríla  2009 v pavilóne B výstaviska Agrokomplex Nitra ako sprievodný program  výstavy 
Veda – Vzdelávanie - Inovácie. Túto súťaž vyhlásilo Ministerstvo hospodárstva SR v 
snahe povzbudiť podnikateľské subjekty i fyzické osoby k inovatívnym aktivitám. Vo 
Výrobnom družstve Služba v Nitre sa robia inovácie pre automobilový priemysel už 
pätnásť rokov. Na aplikovanom vývoji  pracoval tím mladých pracovníkov, ktorý svoju 
pozornosť venoval inovatívnym riešeniam v oblasti interiérových a zadných združených 
svietidiel. Inovácie z dielne VD Služba sú súčasťou automobilov značiek Ford, 
Lamborghini, Bugatti, Bently, Audi a ďalších.  
 

Na výstavisku Agrokomplex naraz šesť výstav 

 
     Výstavisko Agrokomplex Nitra pripravilo v dňoch 16. až 19. apríla 2009  výstavné 
podujatia s účasťou viac ako 400 vystavovateľov. Výstavy Gardenia, Expo relax, Bonsai 
Slovakia a Exporelax 2009 ponúkli priestor 150 vystavovateľom s atraktívnou expozíciou 
botanických záhrad, arborét a bonsajíov. Slovenská ornitologická spoločnosť predstavila 
projekt Vtáčia záhrada. Novinkou bola výstava Exporelax, zameraná na relax, masážne 
pomôcky, oleje a všetko, čo súvisí s oddychom. Domexpo predstavil novnky 
v stavebníctve. Súčasťou série výstav bol aj 17. ročník predajnej výstavy výrobkov 
žiakov 91 stredných odborných škôl a stredísk praktického vyučovania - Mladý tvorca. 
Pod názvom Veda – vzdelávanie – inovácie – sa konal tiež veľtrh vedy, výskumu vývoja, 
vzdelávania, inovácií, učebných pomôcok a didaktickej techniky. Na tejto výstave sa 
predstavili podnikateľské subjekty, ústavy Slovenskej akadémie vied, vysoké školy 
a univerzity. 

 
Spoločnosť Sony kúpila v priemyselnom parku 15 hektárov 

 
     Japonský elektronický koncern Sony kúpil začiatkom apríla 2009 v priemyselnom 
parku Nitra – Sever ďalších 15 hektárov. Štvorhektárový pozemok susedí so závodom 
Sony. Vyrastie tu autobusová stanica s parkovacími plochami a priamym vstupom do 
závodu z južnej strany v smere od diaľnice. Dôvodom je, že zásobovanie len z jednej 
strany už Sony nepostačuje. Zvyšných 11 hektárov plánuje spoločnosť využiť pre ďalších 
subdodávateľov, ktorých chce dotiahnuť do Nitry. Sony v súčasnosti dokončuje nový 
závod na ploche deväť hektárov. Hotový by mal byť do dvoch mesiacov. Do Nitry už 
spoločnosť pritiahla päť svojich subdodávateľov – kórejskú firmu Daidong Slovakia, 
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európsku divíziu japonskej skupiny Ryoka Group firmu Ryoka, španielsku firmu Farguell, 
japonskú firmu Meiki a najnovším prírastkom je dcérska spoločnosť Mitsubishi Dia 
Moulding Slovakia, ktorá sa zaoberá výrobou plastových výliskov pre LCD televízory. V 
skúšobnej prevádzke v roku 2009 chce zamestnať 183 ľudí, v roku 2010 by to malo byť 
237 ľudí. Konateľom firmy Nitra Invest, ktorá vlastní pozemky v parku, je Ondrej 
Ščurka. 

Promens Nitra prepustil zamestnancov 

     Spoločnosť Promens Nitra, s.r.o. sa rozhodla do konca septembra 2009 ukončiť 
výrobu vo svojom závode v nitrianskom Priemyselnom parku Sever. Výrobný závod pritom 
spoločnosť spustila do prevádzky len v októbri 2008. Úrad práce, sociálnych vecí a 
rodiny v Nitre potvrdil, že jedna z firiem pôsobiacich v priemyselnom parku Sever 
nahlásila hromadné prepúšťanie. Do konca septembra chcela firma prepustiť 66 z 
celkového počtu 78 zamestnancov. Spoločnosť Promens Nitra, s.r.o. sa zaoberá výrobou 
rôznych druhov a typov plastových výliskov a zmontovaných uzlov pre výrobu 
automobilov. Súčiastky sú určené pre klimatizačné a štartovacie zariadenia, panelové 
prístroje a zostavy, interiérové a exteriérové časti automobilov. Firma pôsobila na 
slovenskom trhu od roku 2000 pod názvom Služba Plastohm, s.r.o. Začiatkom roka 2007 
sa premenovala na Polimoon Nitra, s.r.o. Po zmene vlastníckych vzťahov pôsobí od 
novembra 2007 pod súčasným názvom. Materskou spoločnosťou je Promens Group so 
sídlom na Islande. Do výstavby nového závodu v nitrianskom priemyselnom parku firma 
investovala 5,74 milióna eur (173 miliónov Sk). V minulom roku plánovala spoločnosť 
dosiahnuť obrat 5 miliónov eur (150,63 milióna Sk). Počas otvorenia závodu vedenie 
Promensu deklarovalo záujem v priebehu tohto roka zdvojnásobiť výrobné priestory.  

Otvorili druhú časť OD CENTRO Nitra 

     V piatok 15. mája 2009 sa po troch rokoch od otvorenia prvej časti OD Centro, 
uskutočnilo oficiálne otvorenie druhej časti obchodných priestorov. Výstavba 
obchodných priestorov si vyžiadala takmer 16,6 milióna eur. Pre hospodársku krízu však 
otvorili len štvrtinu prevádzok, zostávajúcich 35 by malo pribudnúť až v letných 
mesiacoch. Okrem butikov a predajní s rôznym tovarom sú súčastou obchodno-
spoločenského centra 2 reštaurácie, 5 rýchlych občerstvení, pošta, očná optika, 
lekáreň a umyváreň automobilov. Na streche majú kupujúci k dispozícii 102 ďalších 
parkovacích miest, čím dosiahlo parkovisko kapacitu 832 miest, ktoré sú k dispozícii 
nielen nakupujúcim. Výstavba druhej etapy obchodného centra sa začala v marci 2008. 
Investorom bola firma Zeon, s.r.o. Centro Nitra bolo prvým veľkým nákupným centrom 
v Nitre, odvtedy pribudli ďalšie. V súčasnosti je v Centro Nitra k dispozícii 17 300 m2 
prenajímateľnej plochy, v druhej fáze sa rozšíri o viac ako 7 000 m2. V plnej 
prevádzke bude viac ako stovka prevádzok a pracovné príležitosti tu nájde 370 ľudí. 
Centro Nitra pôsobí v Nitre od apríla 2006, keď otvorilo prvú časť obchodného 
centra. Na ploche 17.300 štvorcových metrov v nej pôsobí 70 rôznych prevádzok.  
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Strojársky veľtrh otvorili za pomoci robotov 

      
     Úderom 10. hodiny v utorok 19. mája 2009 oficiálne otvorili 16. ročník 
medzinárodného strojárskeho veľtrhu v Nitre. Išlo o netradičný robotizovaný spôsob 
odštartovania tohto prestížneho podujatia na výstavisku Agrokomplex v Nitre. Na ploche 
vyše 23-tisíc metroch štvorcových sa predstavilo takmer 700 vystavovateľov zo 
Slovenska, Európy a ďalších kontinentov. Strojársky veľtrh bol rozčlenený do 23 
základných komoditných skupín. V tomto roku bolo súčasťou verľtrhu ďalších päť výstav 
so samostatnými subvýstavami, medzi ktoré patril Eurowelding, Cast-Ex, Chemplast, 
EMA a Stavmech. Počas veľtrhu odovzdali vystavovateľom ocenenia, ako bola Cena 
Medzinárodného strojárskeho veľtrhu, Cena výstavy Eurowelding, Cena výstavy 
Chemplast, Cena výstavy EMA a Cena výstavy Stavmech i Cena za najkrajšiu expozíciu. 
Zväz strojárskeho priemyslu udelil ceny Strojársky výrobok roka 2008.  

Agrokomplex trval len štyri dni 

     Tohtoročný poľnohospodársky veľtrh sa konal od štvrtka 20. augusta do nedele 23. 
augusta. Taký krátky Agrokomplex ešte nikdy nebol. Skôr narodení si spomínali, že 
poľnohospodársky veľtrh trval za socializmu dva týždne, neskôr aspoň jeden týždeň 
s dvoma víkendami. Skrátenie malo zabezpečiť atraktívnejší  program a zníženie 
nákladov vystavovateľov. Tento trend zvolil nový riaditeľ štátneho podniku Agrokomplex 
- Výstavníctvo Miloslav Pisár, ktorý minulý rok nastúpil do funkcie po Ladislavovi 
Švihelovi. Na 36. ročníku výstavy sa prezentovalo viac ako 450 vystavovateľov. Na 
tohtoročný Agrokomplex sa prihlásili firmy zo Slovenska, Českej republiky, Francúzska, 
Kanady, Holandska, Maďarska, Nemecka, Poľska, Rakúska a Srbska. Okrem hlavnej 
výstavy prebiehali na výstavisku aj ďalšie podujatia - Coopexpo  (družstevná 
kontraktačno-predajná výstava), Živnostenské trhy (výstava malých a stredných 
podnikateľov), Bio - Agrokomplex (výstava biopotravín), Regióny Slovenska (výstava 
vidieckeho cestovného ruchu), Coba (špecializovaná výstava pekárstva) a Obnoviteľné 
zdroje energie (kontraktačno-predajná výstava). Počas štyroch dní boli pripravené rôzne 
sprievodné podujatia a akcie, napríklad majstrovstvá Slovenska v orbe koňmi, ochutnávky 
a prezentácie piatich slovenských pivovarov, i ochutnávky medu. Záujemcovia si mohli 
pozrieť ukážky westernového jazdenia, vyskúšať jazdu zručnosti na traktoroch, pozrieť 
si súťaže vo voltíži, zúčastniť sa na dni chovateľov, pozrieť si vystúpenia šermiarov, a 
lukostrelcov, dozvedieť sa viac o kampani Objav mlieko, pozrieť si traktorparádu, 
podujatia Kone a ľudia, Slovenské pivné dni, Farmárske dni a iné zaujímavosti. 
Tohtoročnou novinkou bola aj súťaž v hode vidlami do diaľky Vidlomet-cup.  

Veľkolepé otvorenie obchodného centra MLYNY    

    „Magický“ dátum 9. 9. 2009 si zvolili na otvorenie obchodného megakomplexu na 
mieste bývalých Mlynov v Nitre. Developerovi sa podarilo v pomerne krátkom –
 dvojročnom časovom horizonte, (so začiatkom projekčných prác v roku 2007 a záverom 
realizácie v septembri 2009), zrealizovať naozaj reprezentačné obchodno-spoločenské 
priestory. O ich nespornom nadregionálnom význame svedčí aj jeho exkluzívna poloha 
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v samom strede Nitry, vis-à-vis pôvodnému obchodnému domu Prior - teraz Tesco, ktorý 
tak teraz pôsobí oproti svojmu niekoľkonásobne väčšiemu „mladšiemu bratovi“ trochu 
prikrčene a malo. Na podlažnej ploche 78 160 m2 sa na troch nadzemných obchodných 
podlažiach s celkovou prenajímateľnou výmerou 28 500 m2 nachádza spolu až 
126 obchodných jednotiek – z toho 103 predajní a 23 prevádzok služieb a gastra –
 domácich, ako aj svetových značiek (H&M, Benetton, Mango, Marks&Spencer, 
Samsonite a mnoho ďalších). Parkovací 4-podlažný dom s prvým podlažím v suteréne 
ponúka až 1 100 parkovacích miest. K pohodlným nákupom pod jednou strechou prispieva 
aj spoločensko-relaxačná zóna, ktorú tvoria dizajnové kaviarničky a bistrá či sieťové 
prevádzky ako napríklad Emporio a Potrefená husa, klasický fast-food court, posilňovňa 
vo veľkoplošnom fitnescentre a nakoniec kasíno. Štvorpodlažná architektúra celého 
objektu od hlavného architekta projektu Radovana Vranku a generálneho dodávateľa IN 
VEST zo Šale pôsobí zvonka možno stroho, no celkovým výberom kvalitných a vizuálne 
zaujímavých materiálov tak celá hmotová kompozícia dostáva naozaj moderný mestský 
šmrnc. Ide napríklad o lacobel – farebné lakované sklá tmavých a svetlejších šedých, 
zelených a červených farieb na čelnej i bočnej uličnej fasáde, resp. biely alucobond na 
odťažitej zadnej fasáde. Nákupné centrum nahradilo pôvodný areál mestských mlynov, 
ktorých história siaha do roku 1863. Od začiatku 90. rokov minulého storočia boli mlyny 
nefunkčné. Investor mal pôvodne časť pamiatkovo chránených budov zachovať a 
zakomponovať do nového centra. Objekty však poškodili pri odstraňovaní ostatných 
stavieb a statik nariadil ich likvidáciu. V Nitre sú v súčasnosti v prevádzke aj ďalšie 
nákupno- zábavné centrá ako: Centro Nitra na Triede A. Hlinku, MAX na Chrenovej, 
Galéria Tesco pri Hypermarkete Tesco a Family Center na sídlisku Klokočina. Spoločnosť 
Zeon, s.r.o. otvorila v máji tohto roka druhú etapu nákupno-spoločenského komplexu 
Centro Nitra. Jej výstavba sa začala v marci minulého roka a stavebné náklady dosiahli 
16,6 milióna eur (pol miliardy Sk). Výstavbu nákupno-spoločenského a športového parku 
City Park v Brezovom háji, na ktorej sa podieľala investičná spoločnosť Euro City 
Park,a.s., investor na jeseň r. 2008 zastavil.  

Na Autosalóne premiéra Peugeota 5008  

     Na tohtoročnej výstave Autosalón 2009, ktorú otvorili 1. októbra 2009 a trvala do 5 
dní, sa predstavilo zhruba 100 vystavovateľov. Pre návštevníkov boli pripravené 
prezentácie tohtoročných automobilových noviniek značiek Škoda, Seat, Honda, 
Mitsubishi, Citroën, Opel, Renault, Dacia, Chevrolet, Hyundai, Nissan, Peugeot, Fiat, Alfa 
Romeo, Lancia a ďalších. Po svetovej premiére vo Frankfurte nad Mohanom mohli 
návštevníci nitrianskej výstavy ako prví na Slovensku vidieť Peugeot 5008, ktorý 
komerčne majú uviesť na trh až začiatkom roka 2010. V slovenskej premiére sa 
predstavil aj nový Peugeot 207, Seat uviedol kombi verziu limuzíny Exeo, vozidlo EXEO 
ST. Citroën prezentoval kompletnú modelovú ponuku osobných a ľahkých úžitkových 
vozidiel s dôrazom na slovenský C3 Picasso. Pre milovníkov luxusných športových 
automobilov bola určená expozícia LUXURY EMOTION, v rámci ktorej sa predstavili 
ikony superšportových vozidiel. Návštevníkov zaujala tohtoročná novinka Ferrari 
California, ktorá je vypredaná až do roku 2012, Ferrari F 430 F1, Maserati GTS 
Grandturisimo S so špeciálnou rýchlou prevodovkou, Lotus Evora v slovenskej premiére a 
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Lotus Elise. Automobilka Lotus prišla na trh s novým modelom Lotus Evora po 14 rokoch. 
V špeciálnej karbónovej edícii sú vystavené modely áut BMW X6, Alfa Romeo Mito, Fiat 
500 Puch a Ford Fiesta.  

Japonský Dia Moulding Slovakia otvoril závod v Nitre 
 
     V priemyselnom paru Nitra - Sever v piatok 9. októbra 2009 slávnostne otvorili závod 
na výrobu plastových rámov pre televízory Sony. Dia Moulding Slovakia je dcérskou 
spoločnosťou japonskej Mitsubishi Plastics a zameriava sa na výrobu a vývoj lisov na 
plastové výrobky. Na otvorení spoločnosti sa zúčastnil veľvyslanec Japonského cisárstva 
Yoshia Nomotu, predseda Nitrianskeho samosprávneho kraja Milan Belica,  primátor 
mesta Nitry Jozef Dvonč a ďalší hostia. Investícia predstavuje 22 mil. eur. Spoločnosť 
v súčasnosti zamestnáva 60 ľudí, pri plnej prevádzke v roku 2010 by ich tu malo 
pracovať dvesto. V súčasnosti spoločnosť zamestnáva 60 ľudí. S myšlienkou na výstavbu 
závodu prišli v júni 2008, postavili ho približne za rok, pričom  investícia prekročila 20 
miliónov eur ( 603 miliónov Sk). Pri otvorení boli v prevádzke dva z deviatich 
vstrekovacích lisov. Sony do Nitry pritiahlo viacero svojich dodávateľov.  
 

Nitrianske kariérne dni 2009 
 
     V priestoroch Pedagogickej fakulty UKF v Nitre sa v dňoch 21. a 22. októbra 2009 
uskutočnili Nitrianske kariérne dni (NKD), ktoré zorganizoval Nitriansky samosprávny 
kraj, Mesto Nitra, Úrad práce, sociálnych vecí a rodiny a UKF v Nitre. Na otvorení sa 
zúčastnili primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, prednosta Obvodného úradu v Nitre Juraj 
Horváth, riaditeľ Úradu práce, sociálnych vecí a rodiny  Stanislav Ivanička, rektor UKF 
Libor Vozár a ďalší hostia. V roku 2008 nezamestnanosť v Nitre bola na úrovni nad 4 %, 
v súčasnosti vystúpila nad 7 %.  Počas prvého dňa navštívilo Nitrianske kariérne dni aj 
viac ako tisíc žiakov deviatych ročníkov ZŠ, ktorí absolvovali prezentácie študijných a 
učebných odborov SOŠ. Informácie a ponuku práce poskytovalo 18 zamestnávateľov, 9 
poradenských inštitúcií a personálne agentúry. V rámci Burzy informácií sa mohli občania 
informovať na možnosti pracovných príležitostí. Druhý deň NKD patril Okrúhlemu stolu, 
za ktorým sa stretli zástupcovia úradu PSVR, NSK, Nitrianskej investičnej spoločnosti, 
zástupcovia SOŠ a VŠ, zamestnávateľov, Centra pedagogicko-psychologického 
poradenstva a prevencie a Krajského školského úradu.  
 

      Základný kameň pre výstavbu nového pavilónu vo Fakultnej nemocnici  

     Vo štvrtok 15. októbra 2009 sa uskutočnilo slávnostné položenie základného kameňa 
výstavby Liečebného pavilónu Fakultnej nemocnice Nitra. Na slávnostnom akte sa 
zúčastnili predseda vlády SR Robert Fico, minister zdravotníctva SR Richard Raši, 
poslanci Národnej rady SR, primátor mesta Nitry Jozef Dvonč a ďalší predstavitelia 
štátnej správy, samosprávy, cirkvi a kultúry v Nitre. Ministerstvo zdravotníctva SR ako 
riadiaci orgán pre Operačný program Zdravotníctvo schválilo nenávratný finančný 
príspevok pre Fakultnú nemocnicu Nitra vo výške 22 544 335 € na výstavbu Liečebného 
pavilónu Fakultnej nemocnice Nitra. V priestoroch nového pavilónu bude umiestnená 
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Kardiologická klinika, Interná klinika, Neurologická klinika a ústavy patológie, 
mikrobiológie a laboratórnej medicíny. Ukončenie výstavby Liečebného pavilónu je 
plánované v roku 2011. Liečebný pavilón postaví nitrianska stavebná spoločnosť Inpek, 
s.r.o. Celková suma zákazky je 22,544 mil. eur vrátane dane z pridanej hodnoty.  

Prvý automat na kravské mlieko v Nitre 
 
     V areáli Slovenskej poľnohospodárskej univerzity v Nitre uviedli v piatok 27. 
novembra  2009 do prevádzky prvý predajný automat čerstvého surového kravského 
mlieka na území Nitry. Zariadenie je príspevkom Slovenskej poľnohospodárskej 
univerzity a Vysokoškolského poľnohospodárskeho podniku SPU, s.r.o., Kolíňany k 
zlepšeniu racionálnej výživy obyvateľstva. Ponúkané mlieko pochádza od vybranej skupiny 
dojníc chovaných na rekonštruovanej farme Vysokoškolského poľnohospodárskej podniku 
v Oponiciach. Je produktom najvyššej kvality v triede Q, čo znamená dennú permanentnú 
kontrolu kvality a zdravotnej nezávadnosti farmy. Do automatu ho dopravujú špeciálnym 
klimatizovaným vozidlom. Pre zvýšenie komfortu predaja je automat doplnený o predaj 
plastových resp. sklených fliaš. Využívať ho možno 24 hodín denne, aj počas víkendov 
a vo sviatok. Liter mlieka stojí 0,50 eur.  

         

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 81 

V. KULTÚRNY A SPOLOČENSKÝ ŽIVOT             
 
Plesovú sezónu otvoril Župný a divadelný ples 

 

     Plesovú sezónu v Nitre otvoril Reprezentačný župný a divadelný ples. Konal sa pod 
záštitou predsedu Nitrianskeho samosprávneho kraja Milana Belicu v piatok 9. januára 
2009 v priestoroch Divadla Andreja Bagara v Nitre. Po úvodnom prípitku, ktorý 
predniesol predseda NSK Milan Belica, nasledoval zábavný program s Karlom Šípom a 
jeho hosťami: Marošom Kramárom, Andreou Zimányiovou, Ivanou Surovcovou a Tomášom 
Surovcom pod názvom Šípova párty. Otvárací plesový valčík odtancovali deti z tanečnej 
školy ECHO - krúžok Talentíček spolu s tanečnou dvojicou Tomáš a Ivana Surovcovci. Na 
tanečný parket pozýval Orchester Štefana Reitera, skupina Forte a DJ Juraj. Pri 
dobrej hudbe a kulinárskych špecialitách sa vyše troch stoviek zúčastnených hostí 
zabávalo do skorých ranných hodín. Tancovalo sa na dvoch miestach – v upravenom 
divadelnom štúdiu a v divadelnej kaviarni. Váženými hosťami plesu boli prednosta 
Nitrianskeho samosprávneho kraja Milan Belica s manželkou, primátor Nitry Jozef 
Dvonč a priateľkou Margitou Štefánikovou, riaditeľ Divadla Andreja Bagara Ján Greššo, 
rektor Univerzity Konštantína Filozofa v Nitre Libor Vozár s manželkou Vlastou, rektor 
Slovenskej poľnohospodárskej univerzity Mikuláš Látečka s manželkou Darinou.  

Hosťom Literárneho klubu herec Marián Slovák 

     Hosťom Literárneho klubu Janka Jesenského bol vo štvrtok 15. januára 2009 
bratislavský herec Marián Slovák, ktorý 8. januára 2009 oslávil životné jubileum - 60 
rokov. Do kresla pre hosťa v Literárnom klube Janka Jesenského v Nitre ho pozvala Eva 
Ruthová. Svoju profesionálnu dráhu začínal v roku 1972 na doskách nitrianskeho divadla, 
kde spolu s manželkou Evou Matejkovou pôsobili spolu skoro 20 rokov. Mariána Slováka 
viažu k Nitre viažu milé spomienky na kolegov, z nich viacerí sa stali jeho priateľmi na 
celý život. Spomínal na svoje obľúbené roly, ktoré v Nitre vytvoril: Tita Andronica v 
rovnomennej Shakespearovej hre, Ametistova v Bulgakovovom Zojkinom byte, či Paula vo 
Virginii Woolfovej. Režisér Jozef Bednárik ho obsadil do hlavných postáv vo viacerých 
muzikáloch. Nezabudnuteľný bol ako mliekar, tatko Tovje v muzikáli Fidlikant na 
streche. V Nitre hrá dodnes v komédii Testosterón. V rokoch 1991-1995 bol členom 
činohry Novej scény v Bratislave, od roku 1996 pôsobí ako herec v slobodnom povolaní.  
 

Dražovský kostolík na novej poštovej známke 
 
     V piatok 23. januára 2009 v Kultúrnom dome v Nitre – Dražovciach slávnostne 
pokrstili novú eurovú známku s hodnotou 2 €. Je na nej zobrazený Kostol sv. Michala 
archanjela, v Dražovciach. Ide o jednu z najznámejších románskych stavieb na 
Slovensku, ktorá stojí na malej plošine vápencového ostrohu nad obcou Dražovce. Na 
slávnostnom uvedení známky sa zúčastnil minister dopravy, pôšt a telekomunikácií 
Ľubomír Vážny, primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, zástupca predsedu Nitrianskeho 
samosprávneho kraja Ján Vančo a ďalší. Na slávnosti sa zúčastnil autor výtvarného 
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návrhu, akad. maliar Karol Felix a rytec František Horniak, ktorí počas autogramiády 
niekoľkými stovkami podpisov potešili filatelistov. Známka je súčasťou emisie 12 
základných eurových poštových známok „Kultúrne dedičstvo Slovenska - predrománske a 
románske pamiatky“. Prvé eurové poštové známky majú nový dizajn, na ktorom 
participoval holandský dizajnér slovenského pôvodu Peter Biľak a renomovaný slovenský 
grafik Peter Augustovič. Základnou myšlienkou novej emisie bolo prezentovanie 
slovenského kultúrneho dedičstva z počiatkov kresťanskej kultúry na Slovensku, 
nakoľko práve kresťanstvo bolo v minulosti zjednocujúcim prvkom celej Európy. Pre nás 
je potešiteľné, že na príprave novej emisie známok sa podieľali aj ďalší nitrianski umelci 
– okrem akad. maliara Karola Felixa, ktorý realizoval dve známky (Kostola sv. Michala 
archanjela v Dražovciach ak Kostol Panny Márie v Bíni) a ďalší Nitran, Igor Benca, ktorý 
výtvarne dotvoril známku Kostola sv. Egídia. 

Akademický ples nitrianskych univerzít 

     Druhý akademický ples nitrianskych univerzít sa konal v sobotu 24. januára 2009 v 
Estrádnej hale PKO v Nitre. Týmto podujatím univerzity pokračovali v kultúrno-
spoločenskej tradícii akademických plesov. Do tanca hrala  hudobná skupina ORION a na 
počúvanie, ale i do tanca zahrala Cimbalová muzika Jožka Severína z Kostic z Českej 
republiky. Vzácnych hostí plesu, medzi ktorými nechýal primátor mesta Nitry Jozef 
Dvonč s partnerkou Margitou Štefánikovou, vítali obaja rektori nitrianskych univerzít.    

Miroslav Cipár a Pavol Hammel prevzali Cenu Pavla Straussa 
 
     V Štúdiu Divadla Andreja Bagara v Nitre prevzali v pondelok 26. januára 2009 Cenu 
Pavla Straussa za rok 2008 výtvarník Miroslav Cipár a spevák a skladateľ Pavol Hammel. 
Cenu za trvalý prínos v oblasti kultúry udeľuje každoročne od roku 2005 Kulturologická 
spoločnosť, Katedra kulturológie a Filozofická fakulta Univerzity Konštantína Filozofa v 
Nitre. Touto formou oceňujú významné osobnosti, ktoré urobili na poli kultúry a umenia 
veľký kus práce pre propagáciu Slovenska. Laureátov na ocenenie navrhuje komisia 
študentov a pedagógov Katedry kulturológie nitrianskej univerzity. Názov pre ocenenie 
nevybrali náhodne. Veľký humanista, lekár, spisovateľ, básnik a prekladateľ Pavol 
Strauss, pochádzajúci z Liptova, pôsobil viac ako dve desaťročia v budove, v ktorej dnes 
sídli Filozofická fakulta Univerzity Konštantína Filozofa. Pracoval tam ako lekár vo 
vtedajšej poliklinike. Cena Pavla Straussa pozostáva z drevenej plastiky od umeleckého 
rezbára Miroslava Poláka a grafického listu od akademického maliara Petra Galvánka. 
V uplynulých štyroch ročníkoch získali ocenenie Ján Chryzostom kardinál Korec, herečka 
Emília Vášáryová, básnik Milan Rúfus, spevák Peter Dvorský, lekár Jaroslav Siman a 
husľový virtuóz Peter Michalica. V bohatom kultúrnom programe účinkoval Komorný 
orchester z rodiska Pavla Straussa Liptovského Mikuláša, herec Dušan Jamrich. Laudácie 
na ocenených predniesli poslanec NR SR František Mikloško a spisovateľ, textár 
a rozprávač Boris Filan.   
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Reprezentačný mestský ples 
 
     Pod záštitou primátora mesta Nitry Jozefa Dvonča, prezidentky Homo nitriensis  
Margity Štefánikovej a prezidenta LIONS CLUBU Jozefa Lovišku sa v sobotu 31. 
januára 2009 v Estrádnej hale Parku kultúry a oddychu v Nitre uskutočnil 
Reprezentačný ples mesta Nitry. Začal sa predtancovaním v podaní študentov 
maturitných ročníkov Gymnázia na Golianovej ulici v Nitre. Ples otvoril primátor mesta 
Jozef Dvonč so svojou partnerkou, prezidentkou Homo nitriensis Margitou Štefánikovou 
a prezidentom Lions Clubu Jozefom Loviškom. Do tanca vyhrávala hudobná skupina Profil, 
striedala ju ľudová hudba Furmani pod vedením Mateja Galgóciho. Hostia si pochutnali na 
skvelom plesovom menu: na pečenom moriakovi, pečených kačiciach s lokšami a dusenou 
kapustou, na pečenom prasiatku, na ragú z diviny na brusniciach, na grilovanom losose na 
masle, na lahôdkovej brokolici s jabĺčkami a mandľami, na grilovaných kuracích 
stehienkach a na lahôdkovej klobáske. Ako prílohy boli pripravené: francúzsky lahôdkový 
zemiakový šalát, opekané zemiačiky, hrášková ryža, banketové pečivo, pagáčiky a tyčinky 
z lístkového cesta, miešané zeleninové šaláty a ovocné misy. Cukrári pripravili na ples aj 
špeciálnu Sacherovu tortu a rôzne druhy štrúdle.  

 
     Videnie sveta podľa grafika a rytca poštových známok Martina Činovského 
 
     Obdivovatelia poštových známok si od 5. februára do 29. marca 2009 mohli v  Salóne 
Nitrianskej galérie pozrieť výstavu diela nášho popredného grafika, rytca poštových 
známok a pedagóga na Vysokej škole výtvarných umení v Bratislave,  Martina Činovského. 
Nitrianskej verejnosti sa predstavil súbornou výstavou pod názvom IDENTITY, ktorú 
stelesňujú návrhy a rytiny poštových známok, voľná grafika, ale aj maliarska tvorba, 
ktorej sa začal venovať v posledných piatich rokoch.  

Folklórny súbor Furmani oslávil piate výročie existencie 

     V sobotu 7. februára 2009 bola Veľká sála Divadla Andreja Bagara v Nitre do 
posledného miesta zaplnená. Hlavným dôvodom bol slávnostný galaprogram, ktorý sa 
konal pri príležitosti 5. výročia mládežníckeho folklórneho súboru Furmani. Súbor vznikol 
v januári 2004 a tvoria ho folkloristi vo veku 16 až 24 rokov, ktorí predtým pôsobili v 
detskom súbore Borinka. Furmani majú tri zložky: tanečnú, spevácku a hudobnú. Mesto 
Nitra na slávnostnom galaprograme zastupovali primátor Jozef Dvonč, spolu s 
viceprimátormi Františkom Balážom a Štefanom Štefekom. Súbor ocenili Ďakovným 
listom primátora Nitry, ktorý prevzal vedúci súboru Marian Hlavatý. Slávnostný 
galaprogram trval viac ako dve hodiny a bol prešpikovaný vynikajúcimi tanečnými, 
hudobnými, ale aj speváckymi výkonmi. 

Tibor Žilka hosťom literárneho klubu 

     Členovia Literárneho klubu Janka Jesenského vo štvrtok 12. februára 2009 hostili 
prof. Tibora Žilku, autora desiatky odborných publikácií, skvelého pedagóga, ktorý 
prednášal na desiatkach univerzít po celej Európe. Hosťa predstavil Igor Hochel, ktorý 
sa priznal, že s Tiborom ho viaže priateľstvo a množstvo spoločných rozhovorov. Tibor 



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 84 

Žilka po absolvovaní UK v Bratislave a UK v Prahe pôsobil ako asistent na Pedagogickej 
fakulte v Nitre. Tu patril k zakladateľom a k prvým členom literárnovedného pracoviska, 
známeho pod názvom Kabinet literárnej komunikácie, kde pôsobil ako vedecko-výskumný 
pracovník. Neskoršie prešiel na Katedru slovenského jazyka a literatúry, kde takmer 20 
rokov prednášal štylistiku. V roku 1972 získal vedeckú hodnosť CSc., v roku 1984 sa stal 
docentom a od roku 1994 je profesorom pre odbor teória a dejiny slovenskej literatúry.  

 
Nitrianske fašiangy priniesli dobrú náladu 

 
     V centre Nitry sa v stredu 24. februára 2009 fašiangovalo. Svätoplukovo námestie 
ožilo typickou fašiangovou náladou už dopoludnia. Zaslúžili sa o to trhovníci a nimi 
pripravená pestrá ponuka pochúťok a ľudovo-umeleckých predmetov, navodzujúcich 
atmosféru dávnych čias. Najväčšou atrakciou však boli tradičné zabíjačkové špeciality, 
ktoré sa tešili pozornosti maškrtných jazýčkov. Každý jeden z fašiangovníkov si bol totiž 
vedomý, že treba dojesť všetky mäsové špeciality – od stredy sa začal prísny 40-dňový 
pôst. Sviatočnú atmosféru navodila aj hudobná skupina Swingless Jazz Ensemble, ktorá 
krátko pred pochodom masiek po pešej zóne, rozospievala fašiangové pódium a priľahlé 
okolie. Na čele sprievodu karnevalových a fašiangových masiek už tradične kráčali 
bubeníci a tamburáši, po nich šli mažoretiek I.NIMA z Centra voľného času Domino, 
potom folklórne súbory Bádičanka, Močenčanka, Tradícia z Nitry – Dražoviec, študenti 
ZUŠ Ateliér Médea, chodúliari, žongléri a mladí umelci zo Súkromného konzervatória 
Nitra. Z pódia na Svätoplukovom námestí sa občanom prihovoril primátor Jozef Dvonč. 
Okrem primátora občanov pozdravil aj prezident SR Ivan Gašparovič, ktorý v tento deň 
zavítal na krátku návštevu Nitry. Nitrianske fašiangy zorganizovalo Mesto Nitra – 
Mestské kultúrne centrum. 

 
Nitrianska skupina Desmod v eurovíznej súťaži Eurosong 

     Nitrianska hudobná skupina Desmod sa tohto roku prihlásila do súťaže Eurovision 
song, ktorú na svojich obrazovkách pripravila Slovenská televízia Bratislava. Na druhej, 
postupovej pozícii v diváckom hlasovaní skončil Desmod so speváčkou Luciou Novákovou a 
pesničkou Posledná minúta. Svoju pieseň, pôvodne určenú do prvého semifinále, 
zaspievali až v poslednej časti, dôvodom bolo zranenie Mária Kollára – Kulyho počas 
generálky na prvý súťažný večer, ktorý spadol z pódia. Kuly mal po páde z pódia otras 
mozgu a v nemocnici si ho ponechali na pozorovanie. Podľa informácie, ktorá zaznela v 
priamom prenose, sa ich súťažná skladba Posledná minúta predstavila v inom 
semifinálovom kole. Zlatý slávik Mário Kolár – Kuly napokon po mediálnej prestrelke zo 
súťaže odstúpil. 

Diskusný večer o Slovenskej republike 
   
     V Ponitrianskom múzeu sa v utorok 17. marca 2009 uskutočnila prezentácia knihy 
Martina Lacka s názvom „Slovenská republika 1939 – 1945“. Na podujatí sa zúčastnili 
Ján Čarnogurský, Anton Hrnko, Ivan Kamenec a Peter Weiss. Súčasťou prezentácie bola 
diskusia na témy: Na ceste k samostatnosti, Vznik nového štátu, Politický systém 
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Slovenskej republiky, Zahranično-politické dimenzie, Hospodársky, sociálny a kultúrny 
život, Riešenie tzv. židovskej otázky, Kríza a zánik Slovenskej republiky. Prezentáciu 
publikácie a diskusný večer pripravili Nitriansky samosprávny kraj, Mesto Nitra, 
Filozofická fakulta UKF v Nitre, Ústav pamäti národa a Historický ústav Slovenskej 
akadémie vied.     

 
Pamiatke obetiam tragického bombardovania Nitry 

 
     Vo štvrtok 26. marca 2009 v Mestskom cintoríne v Nitre slávnostne odhalili pamätné 
tabule, venované obetiam bombardovania Nitry. Pred 64 rokmi pri bombardovaní 
zahynulo 345 civilistov. V dvoch hroboch je pochovaných 50 mužov, žien a detí. Tragická 
udalosť sa stala krátko pred koncom druhej svetovej vojny 26. marca 1945, keď 27 
ruských bombardérov zhodilo na Nitru 166 bômb. Rusi bombardovanie ospravedlňovali 
tým, že sa domnievali, že mesto je obsadené Nemcami. Tí však Nitru opustili deň pred 
náletmi. Červená armáda zničila 350 domov a vážne poškodila mnohé historické pamiatky. 
 

Vyšla anglická verzia knihy „Nitra, slovenské Coventry?“ 
 
      V Obradnej sieni Mesta Nitry 26. marca 2009 slávnostne uviedli do života anglickú 
verziu knihy Štefana Košovana Nitra, slovenské Coventry? s názvom Nitra – The second 
Coventry, ktorá podáva svedectvo o ničivom bombardovaní nášho mesta pred 64 rokmi. 
Na slávnosti sa zúčastnil primátor Nitry Jozef Dvonč, zástupca primátora František 
Baláž, podpredseda Nitrianskeho samosprávneho kraja a poslanec mestského 
zastupiteľstva Ján Vančo a ďalší hostia. O zmapovanie tejto tragickej udalosti sa ako 
jediný zaslúžil Štefan Košovan, ktorý starostlivo prešiel všetky archívy a pred štyrmi 
rokmi podal prvé, knižne spísané svedectvo o tejto tragédii. Bombardovanie Nitry 
prirovnal k anglickému mestu Coventry, kde došlo tiež ku kobercovému bombardovaniu.  
  

V malej galérii Akcent bulharskí umelci 

     Malá galéria Akcent od 27. marca do 21. apríla 2009 ponúkla milovníkom keramiky a 
olejomaľby pôsobivú výstavu Ľubomira Ivanov – Baštatu a Ľubena Petrova pod názvom 
„Ľubo dvakrát inak“. Nitrianskej verejnosti sa naskytla príležitosť obdivovať dielo dvoch 
bulharských umelcov, ktorí žijú a pracujú v susednej Českej republike. Táto výstava bola 
stretnutím dvoch generácii, ktoré majú odlišné myšlienky, estetiku a autorské tvorivé 
invencie.  

Nitrianska hudobná jar 2009 
 

     Oficiálne otvorenie XXXVI. ročníka Nitrianskej hudobnej jari  2009 sa uskutočnilo  
v nedeľu 29. marca 2009 v nitrianskej Synagóge. Prvý koncert patril Komornému 
orchestru Barocco Sempre Giovane pod vedením umeleckého vedúceho Josefa Krečnera, 
ktorý sa špecializuje na uvádzanie skladieb vrcholného baroka. Nitrianskej hudobnej jari 
predchádzala prehliadka detských talentov s názvom Nitrianska hudobná jar ZUŠ J. 
Rosinského, na ktorú organizátori pozvali mladých umelcov z domova a zo zahraničia. V 
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pondelok 23. marca sa predstavili domáci umelci zo Základnej umeleckej školy Jozefa 
Rosinského, v utorok 24. marca účinkovali žiaci ZUŠ Jozefa Kresánka z Bratislavy. 
V stredu 25. marca vystúpili študenti Glasbeny školy z mestečka Radovljica zo Slovinska 
a štvrtkový koncert patril Komornému orchestru Collegia Cantorum. Usporiadateľom 
cyklu koncertov Nitrianskej hudobnej jari bola Základná umelecká škola J. Rosinského v 
Nitre v spolupráci s Mestom Nitra. Vstup na koncerty bol zadarmo.  

 
V Nitrianskej galérii vystavoval Ladislav Schovanec 

 
     Prítomnosť štyroch veľvyslancov v Nitrianskej galérii signalizovalo vo štvrtok 2. 
apríla 2009 otvorenie veľkolepej výstavy francúzskeho maliara českého pôvodu 
Ladislava Schovanca. Na vernisáži sa zúčastnili J. E. veľvyslanec Francúzskej  republiky 
Henry Cuny, J. E. veľvyslanec Švédskeho kráľovstva Mikael Westerlind, J. E. 
veľvyslanec Belgického kráľovstva Alain Cools a J. E. veľvyslanec Švajčiarskej 
konfederácie Josef Aregger. Medzi hosťami bol primátor Nitry Jozef Dvonč a 
predseda Nitrianskeho samosprávneho kraja Milan Belica. Riaditeľka Nitrianskej galérie 
Renáta Niczová netajila radosť z toho, že vo výstavných  priestoroch galérie majú 
príležitosť prezentovať dielo tohto jedinečného a vo svete uznávaného  umelca.  
 

Výstava diel neprofesionálnych autorov 
 
     V piatok 3. apríla 2009 v Krajskom osvetovom stredisku v Nitre otvorili krajskú 
výstavu neprofesionálnej výtvarnej tvorby  pod názvom Výtvarné spektrum. Už po 46-
krát sa nadšenci výtvarného umenia mohli zapojiť do jedinečnej a zároveň jedinej  
súťaže svojho druhu na Slovensku, určenej pre neprofesionálnych  výtvarníkov starších 
ako 15-ročných. Na výstave udelili 11 ocenení a 1 hlavnú cenu súťaže, ktorú získal Pavol 
Bebjak za  originálny a ucelený súbor výtvarného prejavu. Najstarším oceneným bol 78-
ročný Anton Švec z Nitry.  

 
Kráľ Lear vstúpil na dosky nitrianskeho DAB 

 
     V piatok 3. apríla 2009 bola premiéra inscenácie Kráľ Lear. Režisérovi Ondrejovi 
Spišákovi sa podarilo naštudovať dielo, ktoré zaujme najmä náročných divákov. Do 
metafor zahalené myšlienky dávajú súčasníkom mnoho návodov, ako vnímať paradoxy 
dnešnej doby. Uvedením Kráľa Leara sa po Macbethovi a Hamletovi uzatvorila trilógia 
uvedenia veľkých kráľovských hier Williama Shakespeara v netradičných 
interpretáciách na scéne DAB. Hru preložil Ľubomír Feldek, dramaturgiu inscenácie mal 
Daniel Majling. Hlavnú postavu kráľa Leara stvárnil hosťujúci herec Marián Geišberg. V 
ženských úlohách sa divákom predstavili herečky Zuzana Moravcová, Renáta Ryníková a 
Zuzana Porubjaková. 

Výstava venovaná 90. výročiu tragickej smrti M. R. Štefánika 

     V piatok 3. apríla 2009 v Ponitrianskom múzeu v Nitre sprístupnili výstavu Milan 
Rastislav Štefánik vo filatelii. Výstava predstavila zaujímavý doklad o stope, ktorú 
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Štefánikov život i smrť zanechal v prostredí ľudu. Touto výstavou si NSK a Ponitrianske 
múzeum pripomenuli 90. výročie tragickej smrti M. R. Štefánika. Exponáty na výstavu 
zapožičal filatelista, zberateľ, člena Spoločnosti Milana Rastislava Štefánika - Ján 
Maniaček z Nitr, ktorý zo svojich zbierok pripravil zaujímavú kolekciu známok, 
pohľadníc a iných dokumentov, približujúcich život, vedecké, vojenské i politické dielo 
tohto velikána slovenskej politiky.  

Zapojili sme sa do Slovenskej cesty židovského kultúrneho dedičstva 
 
     Mesto Nitra sa od 7. apríla 2009 zapojilo do projektu Slovenská  cesta židovského 
kultúrneho dedičstva, ktoré je súčasťou Európskych ciest židovského kultúrneho 
dedičstva. Na podujatí sa zúčastnil primátor Nitry Jozef Dvonč a riaditeľ Slovenského 
centra židovského kultúrneho dedičstva v Bratislave Maroš Borský. Od tohto dňa je na 
priečelí budovy tabuľa s logom projektu. Mesto Nitra sa týmto aktom oficiálne zapojilo 
do projektu, zásluhou ktorého sa židovské pamiatky postupne integrujú do turistického 
produktu miest. Na pamätnej tabuli, umiestnenej pri vchode do synagógy je uvedené: 
„Neologická synagóga bola postavená v roku 1911 podľa plánov  Leopolda (Lipóta)  
Baumhorna  (1860 – 1932) Budova dnes slúži ako pamätná expozícia holokaustu a centrum 
kultúrnych aktivít mesta.“                                                                                           

 
Sprievodkyňa Mária Danková napísala verše Nitre 

 
     Z vyznania lásky k rodnému mestu, poskladaného do veršov  a starostlivo „položeného“ 
na papier, vznikla utešená zbierka básní, plná vrúcnych citov a jemnocitných myšlienok. 
Knižočka dostala pomenovanie „Verše môjmu mestu“, čím autorka vyjadrila svoje pocity 
k rodnému mestu. Zbierku básní uviedol do života primátor Jozef Dvonč v stredu 15. 
apríla 2009 v nitrianskej Synagóge. Pri „krste“ posypal útlu knižočku chlebom a soľou, 
nezabudol jej zaželať veľa spokojných čitateľov a autorke mnoho tvorivej invencie. 
Knižka Verše môjmu mestu sú druhou autorskou knižkou Márie Dankovej.  
    

Nitrianska kráľovská vínna cesta pripravila Vinum Zoboriensis  

     V sále Ponitrianskeho múzea v Nitre sa 25. apríla 2009 uskutočnil štvrtý ročník 
výstavy vín s názvom Vinum Zoboriensis. Vinohradníci aj vinári s napätím očakávali, aká 
je kvalita  vín z ročníka 2008, ktorý mal značné výkyvy klimatických  pomerov, v júli 
dokonca prepukla infekčná múčnatka, ktorá do značnej miery poškodila kvalitu 
tohtoročnej úrody. Na výstavu bolo prihlásených 135 vzoriek, čo bolo o 73 viac ako pred 
rokom. Titul „Šampión výstavy“ udelili vínu Chardonnay 2008 z Poľnohospodárskeho 
družstva v Dolnom Ohaji. Z 33 červených vín dostali štyri vína zlatú, jedenásť vín  
striebornú a štrnásť vín bronzovú  medailu. Titul  „Šampión výstavy“ si z Nitry odniesli  
víno Alibernet 2008, ktoré vyrobil pestovateľ a vinár Ing. Ladislav Trnovec z Nitry. Na 
výstave sa prezentovalo šesť vzoriek vína „rosé – ružové“, pričom jedna z týchto vzoriek 
dostala  zlatú a štyri vzorky striebornú medailu. Cenu primátora mesta Nitry za najlepšiu 
kolekciu vín získal vystavovateľ VINIDI, s.r.o. Bratislava, ktorý za štyri vzorky vína 
dostal zlatú a za jednu vzorku striebornou medailu.  
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Organový festival ARS ORGANI  
  
     Vznešené tóny organovej hudby, v podaní popredných interpretov, sa niesli 
nitrianskym Kostolom sv. Ladislava počas 2. ročníka medzinárodného organového 
festivalu ARS ORGANI NITRA 2009. Festival otvoril v nedeľu 26. apríla 2009 koncert 
Jeremyho Josepha z Juhoafrickej republiky. Na ďalších koncertoch účinkoval Anders 
Eidsten Dahl z Nórska a David Woodcock z Anglicka, Irénée Peyrot z Francúzska. Druhý 
ročník festivalu ARS ORGANI 2009 zakončilo vystúpenie Nitriansky Márie Plšekovej. 
Festival ARS ORGANI 2009 organizačne pripravilo Mesto Nitra a Cirkevný zbor ECAV v 
Nitre, spoluorganizátormi boli Nitriansky samosprávny kraj a Rehoľa Piaristov v Nitre. 

 

V kine Max uviedli slovenský film Nedodržaný sľub 
 

     V nitrianskom CineMaxe sa za prítomnosti tvorcov a hlavného predstaviteľa 
uskutočnila 28. apríla 2009 nitrianska premiéra nového slovenského filmu s názvom 
Nedodržaný sľub. Ide o silný príbeh židovského chlapca, ktorý bol nakrútený podľa 
skutočnej udalosti. Režisér Jiří Chlumský obsadil do úlohy hlavného hrdinu 16-ročného 
Samuela Spišáka, ktorého otec Michal Spišák pochádza z Nitry. Ide o vnuka zosnulého 
herca, režiséra a bývalého riaditeľa Starého divadla v Nitre Karola Spišáka. Samuel 
Spišák už hral vo filme Obchod so šťastím.  
 

Literárna a výtvarná súťaž Zlaty Dônčovej  
 

     V pondelok  4. mája 2009 v Krajskom osvetovom stredisku v Nitre otvorili krajskú 
výstavu Literárno - výtvarnej súťaže Zlaty Dônčovej. Žiaci sa do tejto súťaže mohli 
zapojiť už po 5-krát. Súťaž  tento rok  prerástla hranice Nitrianskeho samosprávneho 
kraja a oslovila deti a mladých ľudí z Košíc, Tvrdošína, Spišských Vlachov, Zákamenného, 
Popradu a z ďalších obcí a miest našej krajiny. Odborné poroty hodnotili 1045 súťažných 
výtvarných prác a literárnych príspevkov. Tento rok sa tešilo z ocenení 44 detí a žiakov. 
V Krajskom osvetovom stredisku vystavovali 250 výtvarných a literárnych prác zo 121 
škôl. Partnermi súťaže bol Krajský školský úrad Nitra, Mesto Nitra, Literárny klub 
Janka Jesenského, UKF Nitra - Filozofická fakulta, Pedagogická fakulta UKF v Nitre.  
 

Staré divadlo K. Spišáka v Nitre uviedlo premiéru rozprávky Palculienka 
  
     V piatok 7. mája 2009 bola v Starom divadle K. Spišáka premiéra príbehu 
Palculienka. V inscenácii, ktorá vznikla pod režijnou taktovkou Ivana Martinku a v 
dramaturgii Jany Šturdíkovej, účinkovali herci Lucia Korená, Katarína Petrusová, Rudo 
Kratochvíl, Marián Andrísek. Palculienka patrí medzi najstaršie Andersenove rozprávky. 
Inscenácia vznikla s finančnou podporou Mesta Nitry. Na festivale bábkových hier 
v poľskom Toruni získala 8. novembra 2009 táto inscenácia štyri ocenenia. Hra si 
odniesla jednu z dvoch hlavných cien festivalu a Eve Farkašovej udelili cenu za 
scénografiu. Detská porota rozprávke udelila cenu za najlepšie predstavenie pre deti 
a porota festivalu ju odmenila aj Cenou Jána Wilkowskiego. Výnimočnosť Palculienky bola 
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zrejme v tom, že išlo o silnú ľudskú výpoveď, podanú detskému divákovi jednoduchými 
a pritom čarovnými divadelnými prostriedkami. Spolu s hudbou Andreja Kalinku, scénou 
Evy Farkašovej, bábkami Martiny Fintorovej a s hercami sa tvorcom z nitrianskeho 
bábkového divadla podarilo stvoriť akúsi javiskovú báseň. 
 

Prehliadka divadiel a divadelných škôl z krajín Višegrádskej štvorky 
 
     Počas troch dní – od 12. do 15. mája 2009 - sa Nitra stala dejiskom 11. ročníka 
prehliadky divadiel a divadelných škôl z krajín Višegrádskej štvorky. Medzinárodný 
festival s názvom Stretnutie, Setkání, Spotkanie, Találkozás 2009 sa konal po 11-krát v 
Starom divadle Karola Spišáka. Domáci divadelníci na svojej pôde privítali divadelné 
súbory zo štyroch okolitých krajín, ktoré divákom predstavili kultúru krajín 
stredoeurópskeho regiónu. Cieľom nesúťažnej prehliadky bolo prezentovať umeleckú 
alternatívno-bábkovú tvorbu pre deti a mládež, ale aj kontrontovať názory a pocity 
mladých umelcov s bardami divadla. O tom, že toto podujatie má svoje miesto v 
kultúrnom kalendári, svedčí aj skutočnosť, že mladí herci zo všetkých štyroch krajín 
naštudovali spoločné predstavenie. Na prehliadke sa predstavili súbory: Mestské divadlo 
Actores z Rožňavy, Katedra bábkovej tvorby VŠMU v Bratislave, Kald z DAMU Praha, 
Drak z Hradca Králové, Teatr Baj Pomorski z poľskej Torune, Teatr Lalka z Varšavy, 
Márkuszínház z maďarského Péczu, Kompania Theatre Studio z Maďarska a nitriansky 
súbor. Staré divadlo Karola Spišáka uviedlo inscenácie Lakomstory z Londýna a Poondiate 
Vianoce. 

Národná filatelistická výstava Slovensko 2009 

     Slovenskí filatelisti si pripomenuli 40. výročie založenia svojho zväzu. Pri tejto 
príležitosti sa v dňoch 14. až 17. mája 2009 uskutočnila Národná filatelistická výstava 
SLOVENSKO 2009 s medzinárodnou účasťou. Slávnostné otvorenie výstavy poštových 
známok sa uskutočnilo vo štvrtok 14. mája 2009 vo foyeri Divadla Andreja Bagara. 
Súťažné exponáty vystavovali v priestoroch Ponitrianskeho múzea na Štefánikovej 
triede. Návštevníci si mohli pozrieť exponáty slovenských a zahraničných filatelistov 
z Českej republiky, Maďarska, Poľska, Rakúska, Ruska a Srbska. V súťažných 
kategóriách boli vystavené filatelistické exponáty v triedach: národnej, teritoriálnej, 
poštovej histórie, tematickej, mládežníckej filatelie, filatelistickej literatúry 
a jednorámové exponáty. Komisia hodnotiacich porotcov z 98 exponátov, umiestnených 
na 300 výstavných plochách, udelila 27 medailí. Súčasťou filatelistického sviatku bolo 
vyhodnotenie 16. verejnej ankety o titul Najkrajšia slovenská poštová známka, 
príležitostná pečiatka  za rok 2008, ktorú vypísal Zväz slovenských filatelistov a 
Slovenská pošta, a. s.  

Nitra sa zapojila do Noci múzeí a galérií 2009 

     V sobotu 16. mája 2009 bola nitrianska Synagóga sprístupnená verejnosti po 
prvýkrát v rámci podujatia Noc múzeí a galérií 2009, ktoré sa uskutočnilo pri 
príležitosti Medzinárodného dňa múzeí. V Synagóge sa od 13. do 23. hodiny uskutočnili 
prehliadky oživené hudobnými vstupmi hudobného odboru ZUŠ J. Rosinského v Nitre, 
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diváci si mohli vypočuť flautové duo J. Višňovcová a Zuzana Bratová a počas posledných 
nočných prehliadok sa mohli  započúvať do starej hudby v podaní súboru 
MUSICANTICA. Synagógu navštívilo v tento deň 199 návštevníkov, medzi ktorými boli aj 
turisti z Anglicka, Českej republiky i Maďarska. Vďačnému publiku sa predstavilo 
celkovo 28 účinkujúcich. Okrem nitrianskej Synagógy sa do podujatia v meste Nitra 
zapojilo i Ponitrianske múzeum a Slovenské poľnohospodárske múzeum. 

Umelecké diela viseli z okien Nitrianskej galérie 

      Od pondelka 18. mája do nedele 24. mája 2009 sa v Nitre pri príležitosti 
Medzinárodného dňa galérií a múzeí uskutočnil Týždeň Nitrianskej galérie. Pre 
návštevníkov boli pripravené práce v tvorivých dielňach, hudobné koncerty aj výstavy. Pri 
Už hneď prvý deň vzbudili záujem verejnosti a to projektom s názvom Umenie na 
čerstvom vzduchu. Išlo o spoločný výstavný projekt 20 galérií a múzeí výtvarného 
umenia a išlo o to, že kópie vybraných diel zo zbierok NG spustili priamo z okien galérie. 
V utorok sa v rámci koncertného turné Konvergencie po Slovensku uskutočnil  koncert z 
cyklu Galéria hudby. Vystúpili umelci Nora Skuta, Jozef Lupták a Igor Karško. V stredu 
20. mája bola pripravená výtvarná dielňa, v rámci ktorej tvorili hendikepované deti zo 
špeciálnej ZŠ. Súčasťou podujatí boli tiež Večery výtvarných reflexií. Týždeň 
Nitrianskej galérie uzatvorilo Nedeľné hudobné matiné žiakov Tralaškoly. 

Mecenáš nitrianskych spisovateľov Peter Korec podporil vydanie kníh 

     V sieni Ponitrianskeho múzea sa tak 20. mája 2009 spoločne ocitli osobnosti 
kultúrneho, spoločenského, vedeckého, umeleckého, duchovného i športového života – 
Jozef Vladár, Andrej Červeňák, Laco Zrubec, Natália Muránska, Stanislav Háber, Jozef 
Golonka a osobný tajomník kardinála Korca, Peter Tibenský. Na podujatí predstavili nové 
publikácie, ktorých vydanie finančne podporil mecenáš nitrianskych spisovateľov JUDr. 
Peter Korec. Celkovo prispel na vydanie deviatich  kníh: Náš jubilant - J. Chryzostom 
kardinál Korec, Náš jubilant - Prof. PhDr. Jozef Vladár, DrSc., Almanach Nitra 2009, 
Zborník Esteticko - antropologická koncepcia literatúry, Červeňákove Reminiscencie, 
Zrubcove Meditácie, Muránskej Texty a kontexty, Háberove Voňavé milovanie, 
Červeňákove - Vladárove - Zrubcove: Naše/moje najmilšie - a napokon ako bonus navyše 
tretie literárne dielo o živote Jozefa Golonku, ktorý vyrastal v Nitre - Rebel s číslom 9.  
                   
       Študenti UKF naštudovali muzikál Jozef a jeho zázračný farebný plášť 

   

       Na scéne Starého divadla Karola Spišáka v Nitre sa uskutočnila v pondelok 25. mája 
2009 premiéra muzikálu Jozef a jeho zázračný farebný plášť, ktorú nacvičili  študenti 
Katedry hudby Pedagogickej fakulty Univerzity Konštantína Filozofa v Nitre. Diváci si na 
štyroch predstaveniach pozreli muzikál autorskej dvojice Andrew Lloyd Webber a Tim 
Rice (libreto). Študenti na tvorbe muzikálu spolupracovali pod režijným vedením Petra 
Oravca. V  hereckej zložke sa v inscenácii predstvilo v  dvoch alternáciách 35 študentov 
a ďalších 13 študentov hralo v orchestri. V inscenácii účinkovalo aj 13 detí, v živom 
zbore spievalo 17 študentov a v živom detskom zbore spievalo 7 detí. V realizačnom tíme 
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inscenácie v jednotlivých zložkách pôsobilo 18 pedagógov, študentov, pracovníkov 
a externých spolupracovníkov univerzity.  Na realizácii inscenácie spolupracovali aj 
nitrianske kultúrne a vzdelávacie inštitúcie a ich pracovníci. Zmyslom projektu bolo 
nielen uvedenie tohto jedinečného diela, ale aj zviditeľnenie Katedry hudby PF UKF v 
Nitre a Univerzity Konštantína Filozofa v Nitre a hlavne študentov Pedagogiky hudobno-
dramatického umenia – budúcich pedagógov hudobno-dramatických odborov, keďže 
inscenácia je výsledkom ich vytrvalej polročnej tvorivej. Produkcia muzikálu Jozef a 
jeho zázračný farebný plášť bola ojedinelá a na slovenské pomery netradičná, keďže 
tvorcom išlo najmä o zachovanie autenticity muzikálu, tak ako sa uvádza na londýnskej 
scéne - so živým orchestrom a zbormi. Táto študentská  licencia sa odlíšila od komerčne 
produkovaných muzikálov tým, že sa celá hrala „naživo“ a súčasťou predstavenia neboli 
žiadne vopred nahrané playbacky orchestra a zborov, čo vytvorilo jedinečnosť každého 
jedného predstaveni. Bolo to vôbec po prvý krát, čo bola študentská licencia tohto 
muzikálu udelená v strednej Európe. Samotné schválenie licencie trvalo trištvrte roka 
a o jej udelení rozhodovali autori muzikálu Andrew Lloyd Webber a Tim Rice.  

 
Koncert nemeckej kapely Alphaville 

 
     V stredu 27. mája 2009 sa v nitrianskom Amfiteátri uskutočnil veľkolepý koncert 
hudobnej skupiny Alphaville. Ikona osemdesiatych rokov minulého storočia, ktorej 
synthpopové melódie chytili za srdce dnešných tridsiatnikov, zavíta okrem Nitry ešte do 
ďalších dvoch slovenských miest. Milovníci tejto kapely si vypočuli nesmrteľné hity 'Big 
in Japan', 'Forever Young' a  'Sounds Like a Melody'. Na Amfiteátri zazneli aj nové 
piesne z pripravovaného nového štúdiového albumu s názvom 'Catching Rays On Giant'. 
Skupinu prijal aj primátor mesta Nitry Jozef Dvonč.  

Najkrajšie fotografie nitrianskeho regiónu 

    Najstaršia a najväčšia postupová súťaž amatérskej fotografie na Slovensku AMFO, 
vstúpila do svojho 37. ročníka. Jej vyvrcholenie bolo 29. mája 2009 na vernisáži 
v Krajskom osvetovom stredisku v Nitre. Poslaním súťaže bolo vytvárať podmienky pre 
zhodnotenie a vzájomnú konfrontáciu súčasnej fotografickej tvorby a motivovať záujem 
širokej verejnosti o fotografie a tým prispievať k rozvoju amatérskej fotografie nielen 
v Nitrianskom kraji, ale i na celom Slovensku. Do tohto ročníka súťaže sa prihlásilo 123 
autorov s 364 fotografiami a 5 autorov s multimediálnymi prezentáciami. Päťčlenná 
odborná porota vybrala na výstavu 153 fotografií od 85 autorov. Udelila 29 ocenení v 3 
kategóriách podľa veku, rozdelených na čiernobielu fotografiu, farebnú a multimediálnu 
prezentáciu.  

Druhá letná párty na letnom kúpalisku 

     V poradí už druhá letná MLYNY 3media.PARTY otvorila brány nitrianskeho kúpaliska 
v sobotu 30. mája 2009 od 18. hodiny. Organizátorom akcie bolo nitrianske radio.MAX, 
ktoré podporili ďalšie dve nitrianske regionálne médiá - Televízia CENTRAL a okresný 
týždenník MY Nitrianske noviny. Na dvoch pódiách sa postupne predstavili diskotékari 
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LUCCO & KAIDŽAS. Diskotékara LUCCA vybrali preto, že dosiahol najvyššie ocenenia zo 
všetkých slovenských dídžejov v súťažiach - napr. ocenenia Czechoslovakia ITF battle 
scratching, beatjuggling a advancement class, Kaidžas slovenský šampión vo Freestyle 
battle. Ďalej sa predstavili DJ Hajtkovič, Grimaso, Kappa, Fazo a Spank. Špeciálnym 
hosťom bol „najväčší slovenský talent“ z rovnomennej súťaže Slovensko má talent, 
nitrianske tanečné zoskupenie OLD SCHOOL BROTHERS.  
 

Sviatok sv. Urbana v Nitre 
 
     V sobotu 30. mája 2009 sa v Nitre po prvý krát uskutočnil vínny festival pod názvom 
Deň sv. Urbana. Na tomto spoločnom projekte, ktorého hlavným organizátorom je NSK 
sa zúčastňujú Regionálne združenie Váh – Dunaj – Ipeľ, Nitrianska vínna cesta 
a Nitrianska kráľovská vínna cesta. V procesii kráčali folklórne súbory Dolina, Zbežianka 
a Matičiar. Pravú atmosféru vínneho festivalu dotvorili vystúpenia umelcov a študentov 
nitrianskych umeleckých škôl. V kultúrnom programe sa predstavili  herci Divadla A. 
Bagara a Jókaiho divadla v Komárne, ktorí predniesli najznámejšie melódie z muzikálov 
Modrá ruža a Čardášová princezná. Vystúpil aj swingový orchester Swingless  zo SZUŠ 
Heleny Madariovej v Nitre. Oberačkovú náladu navodila cimbalová hudba Furmani, ako aj 
remeselníci a stánky s regionálnymi špecialitami. Zviditeľnením Nitrianskej vínnej cesty 
a Nitrianskej kráľovskej vínnej cesty chceli organizátori podporiť rozvoj agroturistiky 
v kraji.  
 

S Alexandrovcami spieval celý Amfiteáter 
 
     V stredu 3. júna 2009 zažila Nitra jedinečné a neopakovateľné vystúpenie 
legendárneho  ruského súboru Alexandrovci. Už niekoľko hodín pred koncertom sa 
všetky prístupové ulice do Amfiteátra zapĺňali automobilmi a autobusmi všetkých 
štátnych poznávacích značiek. Alexandrovci Nitru nesklamali, pricestovali s najlepším 
repertoárom, aký kedy mali. Po prvýkrát v histórii sa predstavili spoločne s detským 
zborom mladých Alexandrovcov. Chlapci v bledomodrých oblekoch svojím gentlemanským 
vystúpením a speváckym prejavom prebudili u prítomných divákov emócie, ktoré „dostali 
zabrať“ aj pri populárnej Kalinke a zaručene vygradovali pri interpretácii piesne 
„Vstávaj straná naródnaja“. Spolu s Alexandrovcami si ju spievala najmä staršia 
generácia divákov, ktorá text tejto, za srdce chytajúcej piesne, pozná zo školských 
lavíc. Viacerí z divákov si zaspomínali na koncert tohto zoskupenia, ktorí tu v Nitre 
účinkovalo niekedy v 70-tych rokoch 20. storočia.  

 
Višňový sad rozkvitol na scéne Divadla A. Bagara 

 
     Na scéne nitrianskeho Divadla Andreja Bagara rozkvitol v piatok 5. júna 2009 Višňový 
sad Antona Pavloviča Čechova. Premiéra ponúkla večer plný čechovovskej mágie 
a uzatvoril pomyselnú trilógiu uvedenia takzvaných veľkých Čechovových hier z prelomu 
storočí  v DAB, keď po Čajke a Troch sestrách prišiel na rad Višňový sad. Réžiu všetkých 
troch predstavení mal Svetozár Sprušanský.  
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AmfikFest 2009 hudobnou udalosťou roka 
 
     V sobotu 6. júna 2009 sa na nitrianskom Amfiteátri konal nultý ročník rockového 
festivalu AmfikFest. Organizátori pripravili takmer 8-hodinový program, plný hudby, 
dynamických akrobatických a tanečných vystúpení a súťaží o atraktívne ceny. Na 
festivale dominovali najmä nitrianske rockové skupiny, ktoré majú za sebou desiatky 
pódiových vystúpení ako sú DESmod, Gladiátor, Metropolis a Alone. Hosťom bola zlatá 
slávica Zuzana Smatanová, takže účastníci mohli očakávať aj „live“ verziu dnes už 
legendárneho duetu s DESmodom – pieseň Pár dní. Príležitosť vystúpiť dostali aj speváci 
z televíznej súťaže Supestar Barbara Balúchová s dievčenskou skupinou Red Rose 
a Robo Šimko & MassRiot. AmfikFest 2009 svojim vystúpením spestrila kaskadérsko-
akrobatická skupina Team SX  a víťazi Talent 2009 breakdance tanečná skupina Old 
School Brothers. Vrcholom AmfikFestu 2009 bol večerný koncert  skupiny DESmod s 
orchestrom Košickej štátnej opery a baletu tak, ako ich bolo možné vidieť na 
Symphomusiq tour 2008. 

Festival duchovnej hudby Musica sacra 

    V nedeľu 7. júna 2009 zazneli prvé tóny 19. ročníka Medzinárodného festivalu 
sakrálnej hudby Musica sacra. V piaristickom Kostole sv. Ladislava účinkovali interpreti  
zo Slovenska, Česka, Maďarska a Rakúska. Festival otvoril koncert Dámskeho 
komorného orchestra, Speváckeho zboru Nitria a sopranistky Jany Borkovej za účasti 
vzácnych hostí - primátora mesta Nitry Jozefa Dvonča, biskupa Viliama Judáka a 
poslancov mestského a krajského zastupiteľstva. Na ďalších koncertoch sa predstavilo 
Collegium cantorum a sólisti Ensemble Cambiata Wien z Rakúska, organistka Jitka Čudlá 
z Českej republiky, harfistka Adriana Antalová, violončelistka Katarína Kleinová a 
flautistka Silvia Stašková. Diváci si vychutnali jedinečný koncert spirituálov, gospelov a 
historických piesní v podaní Spirituál kvintetu z Českej republiky. V priebehu 
festivalových dní sa nitrianskemu publiku predstavil aj komárňanský komorný orchester 
Comorra a Brigetio z Maďarska spolu so speváckymi zbormi Concordia, Vox femina a 
Zborom Baziliky svätého Štefana v Budapešti. Záverečný slávnostný koncert venovali 
pamiatke sv. Cyrila a Metoda. Cyrilo-metodskú omšu C dur od Michaela Haydna na ňom 
uviedol Štátny komorný orchester Žilina, Spevácky zbor mesta Bratislavy a sólisti 
Katarína Štúrová, Eva Garajová, Ľudovít Ludha a Gustáv Beláček. Sprievodným podujatím 
festivalu bola  výstava o živote a diele Alexandra Moyzesa Na ceste profesionalizmu, 
ktorej slávnostná vernisáž sa uskutočnila 9. júna v nitrianskej Synagóge. 

Úspešný kynecký Guláš cup ´09 
 
     Na Futbalovom ihrisku TJ Slovan Kynek sa v sobotu 19. júna 2009 uskutočnil v poradí 
už 7. ročník populárneho Guláš cupu 2009, na ktorý sa každoročne schádzajú milovníci 
dobrého guláša z celého Slovenska. Pre nepriazeň počasia sa tohto roku nepodarilo 
zlomiť rekord z minulého roka a zo 70 účastníkov sa do súťažného varenia guláša 
zapojilo len 59 družstiev. Hlavnú cenu vo varení amatérskeho gulášu získali Jaroslav 
Zeliska, Miloš Kopecký a Peter Pal. Do gulášu  dávali tri druhy mäsa - hovädzinu, 
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bravčovinu a mäso z jeleňa. Cenu víťaznému tímu odovzdali primátor Nitry Jozef Dvonč 
a viceprimátor Štefan Štefek. Do varenia gulášu sa zapojili aj poslanci VMČ Kynek, 
Párovské Háje Štefan Burda, Miroslav Mikulášik, Štefan Klačko a Ferdinand Vítek. 
Súťaž vo varení amatérskeho gulášu pripravili členovia TJ Slovan Kynek a majiteľ 
miestneho pohostinstva Vladimír Zabák, ktorý nám prezradil, že na budúci rok chcú 
zorganizovať majstrovstvá Slovenska.                               

 
Festival ružového vína a jahôd 

 
    Vrátiť pod Zobor vinársku tradíciu a dať svetu najavo, že aj Nitra je významným 
miestom na vínnej mape, si dali za cieľ organizátori Festivalu ružového vína a jahôd, 
ktorého prvý ročník sa v sobotu 20. júna 2009 uskutočnil v Nitre. Nezvyčajné putovanie 
za vínom po nitrianskych vinárňach a reštauráciách otvoril v sále Ponitrianskeho múzea 
primátor Jozef Dvonč, ktorého enológ Peter Handzuš, označil za patróna podujatia. Do 
Festivalu ružového vína a jahôd sa zapojilo 27 vinárov a 25 reštaurácií.  Záujemcovia si 
na gegustáciu vína zakúpili tzv. vínne pasy za 20 EUR, ktoré obsahovali  obsahoval 
zoznam vinárov a mapku miest, kde mohli záujemci  ochutnať víno a kúpiť si  jahody, 
degustačný pohár, taštičku na pohár a dva kupóny po 5 EUR na nákup vína). 
Gastronomické špeciality z jahôd sa podávali vybraných reštauráciách hotela Zlatý 
kľúčik a v Paladium Bare. Ružové víno ponúkali: Hájovňa u Hoffera na Špitálskej ulici, 
Reštaurácia Friends Park na Špitálskej 2, Staré divadlo kaviareň Tatra, Paládium 
Restaurant & Bar na Štúrovej  71, Pizzéria Wilson, na Wilsonovom nábreží, Reštaurácia 
Vista na Palárikovej 8, Reštaurácia Hofferka na Štefánikovej triede 39, Piano Cafe na 
Farskej 46, Pizzéria Boccaccio na Farskej,  Reštaurácia Patriot na Štefánikovej tr. 22, 
Reštaurácia Izba starej matere na Radlinského 8, Penzion Pribina na Radlinského 15,  
Reštaurácia OKO na Ul. Fraňa Mojtu 6, Donut Cafe na Sládkovičovej 5, Kaviareň Múzeum 
na Štefánikovej tr. 1, Reštaurácia Atrium na Štefánikovej triede 8, Reštaurácia La 
Marina na Kupeckého 2, Wine bar - Dom národných vín na Kupeckého 16, Pub Čudný 
Pohľad na Farskej 10, Hotel Alexander´s na Mostnej 68, Hotel City na Svätoplukovo 
nám. 1, Cafe Corsini na Mostnej 58, Podniková predajňa Víno Nitra na Podzámskej 888, 
Pizzeria Toscana na Dolnozoborskej 8, Hotel Koruna Best Western na Svätoplukovej 2, 
Vináreň Buganka na Panská doline 65, Hotel Zlatý Klúčik na Svätourbanskej 2.   

Vyhodnotili súťaž Čítajte s nami 

     Krajská knižnica Karola Kmeťka v Nitre pripravila aj tohto roku čitateľskú súťaž 
s názvom Čítajte s nami. Deviaty ročník prebiehal od januára do júna tohto roku. Vo 
štvrtok 25. júna 2009 sa konalo vyhodnotenie. Do súťaže sa zapojilo 9 základných škôl – 
na Benkovej ulici, ZŠ kniežaťa Pribinu, ZŠ sv. Svorada a Benedikta, ZŠ na Fatranskej 
ulici a zo ZŠ sv. Marka, ZŠ na  Cabajskej, ZŠ na Nábreží mládeže a ZŠ na Novozámockej 
ulici a zo ZŠ na Tulipánovej ulici. Deti s triednymi učiteľkami od januára pravidelne 
navštevovali knižnicu, požičiavali si knihy, absolvovali knižnično-informačnú výchovu, 
skrátka prešli procesom intenzívnej prípravy čitateľa. Najlepšie výsledky dosiahli ZŠ 
Benkova v kategóriách 2., 3. a 4 ročníkov ZŠ. V kategórii 2. ročníkov sa na 1. mieste 
umiestnili žiaci 2.T triedy ZŠ na Benkovej ulici, vedení triednou učiteľkou Mgr. Máriou 
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Rybanovou, na 2. mieste sa umiestnili žiaci 2.U triedy ZŠ Benkova pod vedením triednej 
učiteľky Mgr. Moniky Urbanovej a 3. miesto získali žiaci 2. A triedy ZŠ sv. Svorada a 
Benedikta pod vedením učiteľky Mgr. Renáty Bírovej. V kategórii 3. ročníkov vyhrali 
žiaci 3.A triedy ZŠ na Nábreží mládeže s triednou učiteľkou Mgr. Andreou Vaškovou. 
V kategórii žiakov 4. ročníkov najlepšie výsledky dosiahli žiaci 4.B triedy zo ZŠ kniežaťa 
Pribinu, ktoré viedla Mgr. Soňa Kubačková. 

Najobľúbenejšími hercami sezóny Eva Pavlíková a Milan Ondrík 

    Najobľúbenejšími hercami Divadla Andreja Bagara (DAB) v Nitre v sezóne 
2008/2009 sa stali Eva Pavlíková a Milan Ondrík. Rozhodli o tom priaznivci divadla, ktorí 
sa zapojili do diváckej ankety. V kategórii herečka skončila na druhom mieste Kristína 
Turjanová, tretia bola Daniela Kuffelová. Prvé tri miesta v kategórii herec ovládli mladí 
herci novej generácie – druhý bol Juraj Hrčka, tretí Peter Kadlečík. Ako hosťujúci 
umelec sa najviac páčil Jozef Dóczy, ako hosťujúca umelkyňa zaujala Zuzana Kanócz. 
Najlepšou inscenáciou sezóny bol muzikál Jozefa Bednárika Adam Šangala, ktorý sa teší 
neutíchajúcemu záujmu divákov už od roku 2003. Druhá najlepšia bola podľa publika 
komédia Testosterón a tretie miesto sa ušlo poslednému muzikálu z dielne Bednárika v 
DAB Modrá ruža. Na ankete sa zúčastnilo 514 divákov. 

Divadlo Andreja Bagara úspešné na festivaloch 

     Divadlo Andreja Bagara vycestovalo s tromi zo štyroch premiér sezóny na javiská 
prestížnych divadelných festivalov. V sezóne 2008/2009 uviedli štyri premiéry – v réžii 
Petra Mankoveckého Okuliare Eltona Johna, v réžii Ľubomíra Vajdičku a Sardinky na 
scénu, prosím! Druhá polovica sezóny sa niesla vo vážnejšom duchu. Premiérovali 
divadelnú klasiku - Kráľa Leara v réžii Ondreja Spišáka a Višňový sad režíroval Svetozár 
Sprušanský. Podľa riaditeľa Jána Grešša aj DAB pocítilo dôsledky ekonomickej a 
hospodárskej krízy. Napriek tomu sú vďační divákom, že im zachovali svoju priazeň. 
Značku kvality sa divadlo snaží udržať uvádzaním zaujímavých titulov a ich kvalitnou 
realizáciou. Za to patrí vďaka dramaturgii divadla, celému umeleckému súboru, 
hosťujúcim režisérom, výtvarníkom a všetkým zamestnancom DAB. Nitrianskym 
divadelníkom sa darí nielen na domácej pôde. Začiatkom sezóny sa s inscenáciou Statky - 
zmätky predstavili na festivale Divadlo 2008 v Plzni, hrou Všetko za národ na 
Medzinárodnom festivale Divadelná Nitra 2008. S Adamom Šangalom v januári 2009 
hosťovali na doskách SND v Bratislave, Okuliare Eltona Johna uviedli v Českých 
Budějoviciach a Testosterón v Martine a Žiline. V marci 2009 hrali v Slovenskom 
národnom divadle Statky – zmätky. Okuliare Eltona Johna uviedli na festivale Slovenské 
divadlo v Prahe, na Zámockých hrách zvolenských a v Martinskom divadle. Muzikál Modrá 
ruža vyviezli na festival Dokořán pro hudební divadlo. Inscenáciu Kráľ Lear uviedli na 
festivale Flora Olomouc. Hru Všetko za národ uviedli v septembri na festivale Divadlo 
2009 v Plzni. S poslednou premiérou sezóny - Višňovým sadom  sa  predstavili doma na 
medzinárodnom festivale Divadelná Nitra 2009. 
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Predstavili výsledky 70-ročnej práce Archeologického ústavu 

     Archeologický ústav Slovenskej akadémie vied v Nitre si začiatkom júla 2009 
pripomenul 70. výročie svojho vzniku. Pri tejto príležitosti výsledky práce slovenských 
archeológov predstavila výstava v Ponitrianskom múzeu. Predstavila všetky dôležité 
lokality, ktoré Archeologický ústav počas 70 rokov skúmal. Výsledky bádania a 
najdôležitejšie lokality dostali samostatnú vitrínu, celý rad lokalít bol prezentovaný len 
formou plagátou. Priaznivci archeológie si mohli pozrieť množstvo šperkov z drahých 
kovov, keramiku, pracovné nástroje či pozlátené plakety z Bojnej, ktoré priniesli dôkaz o 
šírení kresťanstva a písma na našom území ešte pred príchodom vierozvestcov Cyrila a 
Metoda. Výstavu bola sprístupnená počas prvých júlových dní v rámci Cyrilo-metodských 
slávností. Súčasťou výstavy bol odborný seminár o výskumoch na Nitroanskom hrade. AÚ 
SAV zriadilo Predsedníctvo Akadémie uznesením zo dňa 26. októbra 1953 z bývalého 
Štátneho archeologického ústavu, ktorý vznikol 1. marca 1939 v Martine. 

Bohatý program Cyrilo-metodských slávností 

     Cyrilo-metodské slávnosti 2009 otvoril v piatok 3. júla 2009 v Ponitrianskom múzeu 
seminár o dejinách Nitrianskeho hradu a výstava najvýznamnejších objavov slovenskej 
archeológie. Na Nitrianskom hrade a v podhradí na poludnie ožije historické mestečko, 
historický sprievod v dobových kostýmoch prejde cez park, župné námestie až na hrad. 
V Gotickej priekope hradu sa popoludní odohrajú zápasy 1. medzinárodného turnaja v 
stredovekom šerme O meč kráľa Svätopluka, zídu sa na ňom šermiari zo Slovenska, 
Čiech, Ruska, Francúzska aj Talianska. Na pešej zóne ľudí pobaví pouličný happening s 
igricmi, v Synagóge sa zas návštevníci započúvajú do tónov starej hudby na festivale 
Vandrovali hudci. Zimný štadión bude patriť multimediálnemu predstaveniu SĽUK-u. V 
parku sa v rámci Dní Slovanov začne Medzinárodný folklórny festival Slavica fest, večer 
už bude na inú nôtu - zaspievajú Robo Kazík, Marcela Laiferová a Dušan Grúň. Piatok v 
podhradí ukončia historická vlajkovo-hudobno-bubenícka šou a ohňová šou. 

Nitriansky jarmok presunuli z námestia do mestského parku 

     Nitriansky jarmok 2009 tohto roku presunuli na Jesenského ulicu pod hrad. Prihlásilo 
sa naň viac ako 80 remeselníkov z celého Slovenska a z Čiech, ktorí ponúkali výrobky z 
dreva, kože, šúpolia, sklo, keramiku, koberce, obrazy, regionálne špeciality. Koho bohatá 
ponuka jarmoku vyčerpala, mohol sa občerstviť v priľahlých stánkoch. Združenie Ľudové 
remeslá z Komjatnej pri Ružomberku sa na jarmoku prezentovalo ľudovou výrobou – ženy 
predvádzali, ako sa kedysi česal či spriadal ľan, muži sa venovali výrobe vidiel, hrablí, 
črpákov, píšťal či fujár. V parku sa deti, ale aj dospelí, potešili pohybovému predstaveniu 
českého divadla Kvelb. Atraktívnou rekvizitou bola obrovská trojkolka poháňaná 
šliapaním hercov na chodúľoch. Dom umenia Bibiana z Bratislavy malých divákov pobavil 
rozprávkou O škaredom káčatku. Verejnosť mala k dispozícii 10 stánkov s občerstvením, 
na Pivných slávnostiach sa čapovalo sedem značiek piva.  Mesto Nitra sa s dopravcom 
Veoliou Transport dohodli na posilnení spojov do centra mesta. Zriadili „nové" linky 
z Chrenovej, Klokočiny a zo Starého mesta, ktoré budú premávali od 10. hodiny do 
neskorých večerných hodín. 
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Odborníci na tému Dejiny Nitrianskeho hradu 
 
     Dejiny Nitrianskeho hradu vo svetle najnovších archeologických nálezov odkrylo pre 
jeho účastníkov kolokvium, ktoré sa pri príležitosti Cyrilo-metodských slávností 2009 
uskutočnil  v piatok 3. júla 2009 vo Veľkej dvorane Ponitrianskeho múzea v Nitre. Po 
slávnostnom otvorení kolokvia riaditeľom múzea Antonom Števkom sa slova ujal primátor 
Jozef Dvonč, ktorý účastníkov privítal v starobylej Nitre na Cyrilo-metodských 
slávnostiach. Potom sa slova ujal biskup Viliam Judák a predniesol prednášku na tému  Sv. 
Svorad – Ondrej a sv. Benedikt – patróni Katedrály sv. Emeráma v Nitre. Nasledovala 
prednáška Petra Bednára na tému Osemdesiat rokov archeologického výskumu 
Nitrianskeho hradu. M. Šimkovic rozpovedal o Stavebno-historickom výskume      
Nitrianskeho hradu, Z. Poláková o Archeologickom výskume v Katedrále sv. Emeráma a 
M. Samuel o Archeologickom výskume sakristie Katedrály sv. Emeráma. Popoludní od 13. 
hodiny  sa V. Plekanec rozhovoril na tému: Reštaurátorský výskum výtvarnej výzdoby 
Katedrály sv. Emeráma (súčasný stav poznania), J. Medvecký na tému Nové poznatky 
o neskorobarokovej výzdobe interiéru katedrálneho chrámu sv. Emeráma a M.   
Jakubčinová na tému: Urbáre Nitrianskeho biskupstva ako prameň poznania podoby 
hradu. Celodenné kolokvium zavŕšilo slávnostné otvorenie výstavy Najvýznamnejšie 
objavy slovenskej archeológie, ktorú otvorili pri príležitosti 70. výročia založenia 
Archeologického ústavu SAV v Nitre.                                                   

 
Mesto pod Zoborom hostilo Dni Slovanov 

 
     Súčasťou slávností boli aj Dni Slovanov – Slavica Fest, ktoré otvoril v piatok 3. júla 
2009. Na pódiu v Mestskom parku na Sihoti sa divákom postupne predstavili folklórny 
súbor Dolina z Českej republiky, Prijepolskí tamburáši zo Srbska, Goscinec z Bieloruska, 
Železničiar z Chorvátska, Vatra z Ukrajiny a napokon domáci folklórny súbor Ponitran.  
Cieľom medzinárodného folklórneho festivalu SLAVICA FEST bolo posilnenie myšlienky 
slovanstva a prezentácia folklórnych súborov z jednotlivých slovanských krajín a etník. 
Tento rok sa uskutočnil  prvý ročník.  

Biskupský palác sprístupnili verejnosti 

     Súkromnú kaplnku, kde bol dvadsať rokov väznený biskup Nécsey, izbu Márie 
Terézie, čínsky salónik a ďalšie historické vzácnosti, mohli vidieť návštevníci na 
prehliadke Biskupského paláca v sobotu 4. júla  2010. Na Nitriansky hrad v tento deň 
popoludní smerovali stovky záujemcov. Netrpezlivo vyčkávali pred bránou, kým sa dostali 
do 20-členných skupiniek, v ktorých  absolvovali prehliadku s odborným výkladom.  

Silní muži bojovali o Slovanský pohár  
 
     Najsilnejší muži zo štyroch slovanských štátov sa zišli v sobotu 4. júla 2009 pod 
Nitrianskym hradom, aby v rámci Dní Slovanov súťažili o Slovanský pohár silných mužov. 
Silákov z Českej republiky, Ukrajiny, Poľska, Bulharska a Slovenska pozdravil primátor 
Nitry Jozef Dvonč a viceprimátor Štefan Štefek, ktorí im venovali spomienkové 
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predmety. Siláci prevracali 400 kg pneumatiky, nosili 150 kg meče, ťahali kamión a 
dvíhali klady nad hlavu. Víťazom sa stal Ján Šalata z Česka.  
 

Festival dávnej hudby Vandrovali hudci  
 

      Vzácny duchovný rozmer dal tohtoročným Cyrilo-metodským slávnostiam 1. ročník 
Medzinárodného festivalu dávnej hudby Vandrovali hudci. Išlo o podujatie z projektu 
kandidatúry Nitry na získanie titulu Európske hlavné mesto kultúry 2013. Do Nitry 
priniesol hudobné pamiatky z 13. až 18. storočia. Festival vyvrcholil v sobotu večer 4. 
júla 2009 v nitrianskej Synagóge galaprogramom a udelením Ceny „Joculatores nostri“ - 
symbolu dávnej kultúry našich predkov. Cenu odovzdal viceprimátor František Baláž 
básnikovi Viliamovi Turčánymu, prekladateľovi klasickej talianskej, francúzskej 
a antickej poézi, ktorý však na slávnosti chýbal. Cenu namiesto Viliama Turčányho 
symbolicky prevzal riaditeľ DAB Ján Greššo, ktorý poznamenal, že cena mu bude 
odovzdaná predstaviteľmi mesta pri najbližšom osobnom stretnutí. Potom sa už 
priestormi synagógy rozozvučali piesne a spevy francúzskych sefardských židov v podaní 
Troubadours Art Enseble s jedinečnou speváčkou Sandra Hurtado - Rós. V programe 
účinkovali aj členovia Schola Cantorum z Ružomberka a domáca skupina Musicantica, 
z iniciatívy ktorej sa tento festival uskutočnili. 
 

Premiéra opery Šavol 
 
     Na sviatok sv. Cyrila a sv. Metoda, v pondelok 6. júla 2009, mala v Divadle Andreja 
Bagara premiéru pôvodná slovenská opera Šavol. Dielo v podaní Štátnej filharmónie 
Košice urobilo záverečnú bodku za trojdňovými Cyrilo-metodskými slávnosťami. Na 
premiére sa zúčastnili poslanci NR SR Tibor Glenda, Pavol Abrhan a Pavol Hrušovský, 
primátor Nitry Jozef Dvonč, viceprimátori Štefan Štefek a František Baláž, emeritný 
biskup, kardinál Ján Chryzostom Korec, nitriansky sídelný biskup Viliam Judák, mons. 
Marin Srakič, arcibiskup – metropolita a predseda Biskupskej konferencie Chorvátska a 
ďalší hostia. Premiéra opery Šavol bola prvým vystúpením Košickej filharmónie pod 
Zoborom po 30 rokoch. Opera vzišla z pera hudobného skladateľa Víťazoslava Kubičku, 
libreto napísal Teodor Križka, dielo naštudoval dirigent Adrián Kokoš. Sólistami boli 
Peter Cingeľ, Katarína Krčmárová, Mária Eliášová, Matúš Tomko, Peter Ďurovec, Ján 
Kapala a Mária Schlosserová. Dej opery bol prierezom hlavných udalostí v živote sv. 
Pavla. 
                    
                        Známky „Nitra a jej svätí“ získali vo Visegráde striebro 

     Nitran Milan Šajgalík získal striebornú medailu na medzinárodnej filatelistickej 
výstave Hunfila vo Visegráde. Predstavilo sa tu 144 exponátov filatelistov z 12 
európskych krajín. Na výstave sa prezentoval aj exponát s religióznym námetom, ktorý 
reprezentuje filatelistov združených v spoločenstve sv. Gabriela zo Slovenska. Milan 
Šajgalík je členom Klubu filatelistov 52-51 Nitra. Jeho exponát „Nitra and its saints 
(Nitra a jej svätí)“ získal striebornú medailu. Tento exponát v slovenskej jazykovej 
verzi a s bohatým sprievodným textom bol ocenený striebrom aj na vlaňajšej výstave sv. 
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Gabriela v Nitre a striebrom ho ocenili aj na tohtoročnej výstave Slovensko 2009 v 
Nitre, kde bol už v anglickej verzi. Výstava bola aj miestom stretnutia 6 prezidentov 
národných filatelistických zväzov. Zo Slovenska sa na stretnutí zúčastnil Nitran, 
Miroslav Ňaršík, ktorý je  predsedom Zväzu slovenských filatelistov. 

Nitrianske motívy v tvorbe umelcov 17. – 20. storočia 

     V Salóne Nitrianskej galérie otvorili 7. júla 2009 výstavu s názvom Nitrianske motívy 
v tvorbe umelcov 17. – 20. storočia. Výstava sa zamerala nielen na tvorbu 
autorov slovenskej proveniencie, ale i tvorbu niekoľkých zahraničných umelcov, ktorí vo 
svojej komornej maliarskej tvorbe stvárňovali vedutové pohľady na Nitriansky hrad, 
podhradie, mestské zákutia, nitrianske uličky, dvory, dokumentovali aj premeny mesta 
od obdobia 17. storočia takmer do konca 20. storočia. Kurátorkou výstavy bola Marta 
Hučková. Z nitrianskych autorov boli zastúpení: Ľudovít Nyulassy (1811-1882), Karol 
Pongrácz (1872-1930), Gustáv Adolf Schőle (1884-1972), Maximilián Schurmann (1890 – 
1960) a mnohí ďalší maliari. Predstaviteľov slovenskej výtvarnej moderny  prezentovali 
diela Jozefa Kollára (1899-1982), zahraničná tvorba je zastúpená ukrajinským autorom 
Romanosom Vartanovičom Sarkaasjanom. Výstava priblížila stavebný rozmach mesta z 
druhej polovice minulého storočia, ktoré sa postupne menilo na moderné mesto. Výstava 
bola venovaná zakladateľovi Nitrianskej galérie JUDr. Štefanovi Valentovi (1908-2007) 
pri príležitosti 2. výročia jeho úmrtia. K výstave vydali monografickú publikáciu 
„Spomienky na Štefana Valenta (1908 – 2007)“, ktorú napísala kurátorka výstavy Marta 
Hučková a vyšla i vďaka finančnej podpore Mesta Nitry.  

Hlavnú cenu na Akademickom Zvolene získal FS Zobor  

     Za účasti 13 domácich a zahraničných folklórnych súborov sa konal Akademický 
Zvolen 2009 - XIX. medzinárodný festival vysokoškolských folklórnych súborov. Súbor 
Zobor, ktorého zriaďovateľom je SPU v Nitre, sa predstavil folklórnou kompozíciou 
hudby, piesní a tancov pod názvom Na nitrianskej svadbe. S týmto programom získal 
hlavnú cenu a stal sa Laureátom festivalu. Festivalové publikum a odbornú porotu Zobor 
zaujal spracovanými zvykmi po príchode domov zo svadobného obradu v kostole z 
Veľkého Zálužia (Ujlaku) a Lehoty. Autormi choreografií boli Danuša Moravčíková a J. 
Rinčo, hudobnú úpravu mal na starosti Marián Járek a ľudovú hudbu viedol Ondrej 
Debrecéni ml. 

M. R. Štefánik ako cestovateľ a fotograf 

     Výstavu fotografií Milana Rastislava Štefánika s názvom Obrazopis sveta otvorili 
v utorok večer 21. júla 2009 vo výstavných priestoroch nitrianskej Synagógy. Na dosiaľ 
nezverejnených 90 fotografiách si mohli návštevníci pozrieť svet zo začiatku 20. 
storočia tak, ako ho videl Štefánik. Stalo sa tak v deň výročia narodenia tejto 
významnej osobnosti, ktorá je neoddeliteľnou súčasťou česko-slovenských dejín. 
Málokto však vie, že okrem astronómie, diplomacie, vojenstva či politiky sa Štefánik 
zaujímal aj o umenie. Milovníci fotografie obdivovali Štefánikove majstrovské zvládnutie 
dobovej techniky. Laici našli zábery prírody, architektúry, hviezd či pohľady na život 
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obyčajných ľudí z rôznych končín sveta na začiatku 20. storočia. Výstavu pripravilo 
Mesto Nitra, Slovenské národné múzeum v Martine a Slovenské národné múzeum – 
Múzeum Slovenských národných rád v Myjave. 

V Dražovciach si uctili Sviatok nového chleba 
 
      Radosť zo spevu, tanca a snaha o zachovávanie ľudových tradícií dominovali na 
nedeľňajších Slávnostiach nového chleba v Nitre – Dražovciach. Organizátori sa oslavou 
žatvy rozhodli uctiť si náročnú prácu poľnohospodárov, ktorú dnes nahradili výkonné 
kombajny. Presne takto to pri preberaní dožinkového venca definoval Ján Kurej, 
predseda spoločného Poľnohospodárskeho družstva Čakajovce – Dražovce. Slávnosti sa 
začali  sv. omšou v rímskokatolíckom Kostole sv. F. Xaverského. Počas omše spievali 
Folklórne skupiny PUŠELJC a CELJE zo Slovinska, ako aj miestny spevokol Kostola sv. F. 
Xaverského. Program pokračoval prehliadkou miestneho múzea  - Dražovského domčeka, 
kde bola inštalovaná výstava výtvarných prejavov miestnych obyvateľov. Hlavný program 
sa uskutočnil v miestnom kultúrnom dome. Žatevnými a dožinkovými zvykmi sa sviatku 
chleba poklonili folklórne súbory Drienka z Veľkého Zálužia, Nádej z Výčap – Opatoviec 
a Nevädza z Nitry. Povestnou čerešničkou na torte bolo vystúpenie folklórnej skupiny 
Pušeljc a Celje zo Slovinska, ktoré roztlieskali preplnený kultúrny dom.  

Bažant Kinematograf opäť zavítal do Nitry 

      Slovenské aj české filmy ponúkol Bažant Kinematograf na Svätoplukovom námestí 
v Nitre. Od soboty 8. do stredy 12. augusta 2009 si Nitrania pozreli české a slovenské 
filmy U mně dobrý, Tango s komármi, Muzika, Bobule a O rodičích a dětech. do stredy 
12. augusta na Svätoplukovom námestí v Nitre. Premietanie sa začalo po zotmení, 
približne po 21. hodine. Súčasťou premietania filmov bola aj ponuka piva značky Bažant. 

Multipoint s výtvarníkmi 

      Jedenásť zahraničných a päť slovenských výtvarníkov sa zúčastnilo od 10. do 17. 
augusta 2009 v Nitre na medzinárodnom maliarskom sympóziu s názvom Multipoint. Jeho 
náplňou bola téma Nespútané perspektívy. Cieľom projektu, ktorý organizovala 
Súkromná základná umelecká škola Ars Studio v Nitre, bolo vytvoriť dialóg medzi 
umelcami z rozličných kultúr. Účastníci tohto maliarskeho sympózia sa venovali voľnej 
výtvarnej tvorbe v ateliéroch Ars Studia, alebo v exteriéroch v okolí Nitry. Na 
večerných prezentáciách predstavili svoje umelecké diela. Ars Studio v rámci 
týždňového podujatia podporilo  tvorivé aktivity dočasnej medzinárodnej umeleckej 
komunity piatich slovenských výtvarníkov - Petra Pauka, Erika Fehéra, Viliama Šulíka, 
Vlada Stacha, Martina Lacu a jedenásť zahraničných účastníkov z Spojených štátov 
amerických, Nórska, Francúzska, Grécka, Srbska, Litvy a z ďalších krajín. Záverečná 
vernisáž, na ktorej predstavili vytvorené diela, sa uskutočnila 16. augusta 
v novozriadenej galérii Univerzum Univerzity Konštantína Filozofa  na Dražovskej ceste 
v Nitre. 
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Close Harmony Friends spievalo v Kolumbii 

     Hudobné zoskupenie Close Harmony Friends vycestovalo v priebehu augusta 2009 na 
hudobný festival do Kolumbie. V mestečku Medellíno boli jediným zástupcom Európy na 
festivale zborov. Absolvovali spolu sedem vystúpení v troch mestách. Nitrania na 
koncertoch spievali anglický repertoár, pridali slovenskú ľudovku a naštudovanú skladbu 
Rumba od kolumbijského autora, ktorý bol priamo na koncerte.  

Na Chrenovej sa sa rozložili Chrenovské stánky 
 
     Na dva dni - v piatok 21. a v sobotu 22. augusta 2009 - sa otvorili Chrenovské stánky. 
Na návštevníkov čakala bohatá ponuka tradičných jarmočných špecialít, zábavy a dobrej 
nálady. Podujatie, určené v prvom rade pre obyvateľov sídliska Chrenová, otvorili 
mažoretky I. NIMA. Po nich nasledovali Repete hity s Lýdiou Volejníčkovou a Martinom 
Jakubcom, ľudová zábava so skupinou Eminent a s Janissou band, Country skupiny Ranč, 
dychovej hudby Bojnická kapela a napokon zneli Oldies hity pre všetky generácie s DJ 
Martinom.  

Slovenské vína spropagoval 1.ročník WinGastFestu 
 

      Slovenské vína v Nitre propagoval prvý ročník festivalu vína, gastronómie a kultúry 
WinGastFest. Uskutočnil sa v dňoch 21. a 22. augusta 2009 vo vysokoškolskom 
internáte Nitra - bývalom Interhoteli. Cieľom usporiadateľov bolo spropagovať 
slovenské a európske vinárstvo, gastronómiu a kultúru s dôrazom na nadviazanie nových 
obchodných kontaktov v rámci Európy. I tento projekt bol pôvodne jedným z pilierov 
programu kandidatúry nášho mesta na titul Európske hlavné mesto kultúry 2013. Na 
WinGastFeste sa predstavilo 25 vinárov zo Slovenska aj zahraničia, výrobcovia a 
predajcovia komodít z oblasti vinárstva, gastronómie a bielej techniky. Vstupenkou na 
festival bol vínny pas, ktorý umožnil návštevníkovi dvojdňovú degustáciu vín, využitie 
ponuky všetkých vystavovateľov a vstup na kultúrny program. V kultúrnom programe 
vystúpili All Time Jazz Trio, Association Etnique a Jana Orlická, Swingujíci bratři, 
Pacora trio, Swingless Jazz Ensemble.  

Filmy premietali aj v 3D formáte 

     Cinemax v Zábavno-obchodnom centre MAX v Nitre začalo od 27. augusta 2009 
premietať filmy aj v 3D formáte. Jedinečnosť 3D zážitku je založená na sledovaní filmu 
cez aktívne okuliare, ktoré vytvárajú dokonalú ilúziu trojrozmerného priestoru. Divák má 
preto dojem, že sa ocitá priamo uprostred deja, obklopený takmer živými postavami.  
Cinemax uviedlo 9.  septembra slovenskú predpremiéru dlhoočakávaného filmu Jánošík - 
Pravdivá história.  

Kultúra prišla aj do mestskej časti Párovské Háje 
 
     Nitrianske kultúrne leto sa tohto roku pridŕžalo zásady, že kultúra nesmie byť 
výsadou centra, pretože patrí aj na nitrianske sídliská a do mestských častí, ako sú 
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Janíkovce, Párovské Háje a Dražovce. V nedeľu 16. augusta prišla kultúra priamo do 
Kultúrneho domu v Párovských Hájoch. Obyvatelia tejto mestskej časti ocenili, že 
predstavitelia mesta mysleli pri príprave Nitrianskeho kultúrneho leta 2009 aj na ich 
málopočetnú komunitu, pozostávajúcu prevažne zo staršej generácie starousadlíkov. Na 
podujatí s názvom Posedenie pod brezami mesto reprezentoval viceprimátor Štefan 
Štefek, ktorý na stretnutie s občanmi priniesol kyticu kvetov, určenú pre najstaršiu 
občianku Párovských Hájov. V kultúrnom programe vystúpili Folklórny súbor Tradícia 
z Nitry-Dražoviec a výbornú atmosféru dotvorila Dychová hudba Lapášanka.  

 
Janíkovský ohnivák nepokazil ani dážď 

 
      Z Futbalového štadióna v Janíkovciach sa v sobotu 29. augusta 2009 stala veľká 
gulášová vývarovňa. Nie priamo na tráve, ale v jej okolí si po druhýkrát dali stretávku 
všetci milovníci družnej zábavy a ešte lepšej gastronomickej pochúťky – gulášu. Najlepší 
guláš uvarili Lívia Lichnerová, Marián Nemčič a Rozália Sahulčíková, ktorí si dali spoločný 
názov Chili papričky. Guláš navarili z čisto hovädzieho mäsa, použili hovädziu nožinu 
a hovädzie zadné z býka. Súťažilo sa aj o najkrajšie vyzdobený stánok, o najlepšie, resp. 
najkreatívnejšie oblečené družstvo, kde vyhrali krojovaní Ohniváci od Nemčekov 
v zložení: Martin Konc, Magdaléna a Kristína Nemčekové. Pri hodnotení najkrajšej 
výzdoby priedomia si pre ocenenie prišla Michaela Čurgaliová z Leteckej ulice. Medzi 
takmer 50 kuchármi boli aj reprezentanti - poslanci Výboru mestskej časti Chrenová, 
Janíkovce, kde funkciu hlavného šéfkuchára plnil poslanec František Halás. Výdatne mu 
pritom pomáhali predseda VMČ Anton Kretter a poslanec Jozef Belica  a jeden 
z najaktívnejších členov VMČ Jozef Matuška. Poslanecký guláš pozostával z diviny 
a obsahoval všetky špeciality. Do súťaže o najlepší guláš sa zapojili aj členovia mestskej 
polície. Šéfkuchármi boli hneď traja „muži zákona“ Silvester Nitry, Pavol Szabo a 
Miroslav Duchoň. Aj keď nevyhrali, dobrú náladu im to nepokazilo. Ceny najlepším 
kuchárom odovzdal primátor Jozef Dvonč a predsedsa NSK Milan Belica. Popoludní po 
obci premával Nitriansky expres a na ihrisku vystúpila skupina dobových zvyklostí 
ARWEN a country skupina Domovina. Malých návštevníkov zabavil Cirkus PEPELE 
a obdivovateľov si našiel aj sokoliarsky dvor ASTUR. Podvečer mestskú časť Janíkovce 
ožiaril ohňostroj a do tanca vyhrávala hudobná skupina Rytmik. 
 

Klokočina sa sa zabávala na jarmoku 

     

    Pod činžiaky na sídlisko Klokočina sa cez víkend 29. a 30. augusta 2009 už po ôsmy 
raz nasťahovali kolotoče, adrenalínové atrakcie, bufety s občerstvením, šiatre 
predajcov s rozličným tovarom a samozrejme, dobrá nálada. Centrom kultúrneho diania 
sa stal vynovený improvizovaný amfiteáter na Mikovíniho ulici, kam už v piatok 28. 
augusta na slávnostné otvorenie zavítal primátor mesta Jozef Dvonč. Klokočinárom  
poprial dobrú zábavu spoločne s predsedom VMČ Klokočina Miroslavom Bradáčom 
a poslancami: Alexandrou Halmovou, Rudolfom Hlavačkom, Františkom Holým 
a moderátorom Romanom Valkovičom. Klokočinu prehrievalo v piatok podvečer nielen 
horúce slnko, ale aj príjemné voňavé teplo, ktoré  sálalo z objemného kotla. Kým na pódiu 
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vyhrával Swingless jazz ensembl, v útrobách kotliny sa dovárala typická a nefalšovaná 
fazuľová polievka. Šéfkuchármi tejto pochúťky, ktorá sa vraj v klokočinských 
domácnostiach varieva minimálne jedenkrát v týždni, boli mestský poslanec Miroslav 
Bradáč a jeho kolega z výboru mestskej časti Miroslav Murančík. Sobotňajší ranný dážď 
scenár jarmoku trochu pokazil. Večer sa však napriek tomu  podával Klokočinský guláš, 
ktorý bol opäť v réžii mužov – poslancov z Klokočiny. Zahanbiť sa nedali ani ženy – 
poslankyne a členky VMČ, ktoré ukuchtili tzv. babský guláš z hovädziny. Klokočinský 
jarmok sa za osem rokov stal súčasťou rozlúčky s letom a s prázdninami. V piatok večer 
ľudí zabával populárny Profil a imitátor Pavol Janák napodobňoval nedávno zosnulého 
amerického speváka Michaela Jacksona. Piatkový program vyvrcholil nočnou ohňovou šou. 
V sobotu sa Klokočinári zabávali so skupinou Alone, Janissa band a skupinou Taktici. 
Navečer ožili známe tanečné hity v podaní skupiny ABBA revival. V nedeľu sa súťažilo o 
najkrajšiu tekvicovú hlavu „Tekvičák – Klokočinák“ a jarmok vyvrcholil záverečným 
country bálom s Bukasovým masívom a ohňostrojom.  

Hviezdy operného neba na „Hoj, vlasť moja“ 

     Jubilejný 15. ročník benefičného koncertu „Hoj, vlasť moja“ pri príležitosti 
vyhlásenia Dňa Ústavy SR sa uskutočnil v utorok 1. septembra 2010 v Mestskej hale 
v Nitre za účasti vzácnych hostí - prezidenta SR Ivana Gašparoviča, predsedu NR SR  
Pavla Pašku, J. E. Jána Chryzostoma kardinála Korca, poslancov NR SR, predsedu 
Nitrianskeho samosprávneho kraja Milana Belicu, primátora Nitry Jozefa Dvonča, 
nitrianskeho sídelného biskupa Viliama Judáka, viceprimátorov Nitry Štefana Štefeka a 
Františka Baláža, ako aj ďalších vzácnych hostí.  Na úvod koncertu prítomných pozdravil 
primátor Nitry Jozef Dvonč, ktorý zdôraznil význam Ústavy SR pre občanov Slovenskej 
republiky a podčiarkol skutočnosť, že pod Zoborom sa pred pätnástimi rokmi začala 
písať tradícia organizovania slávnostných galakoncertov, ktorými si Nitrania pripomínajú 
historickú udalosť – prijatie Ústavy SR.  V programe sa predstavili spevácke hviezdy 
slovenského operného neba: Jolana Fogašová, Terézia Kružliaková, Iveta Matyášová, 
Katarína Štúrová, Martin Babjak, Peter Dvorský, Ján Galla, Ľudovít Ludha a Orchester a 
zbor Opery SND. Ozneli árie z opier Predaná nevesta, Barbier zo Sevilly, Don Pasquale, 
Carmen, Tosca, Turandot a  Svätopluk. Finančné prostriedky z predstavenia budú 
použité na opravu Nitrianskeho hradu. Organizátormi podujatia bolo Mesto Nitra, 
Nadácia Konštantína Filozofa v Nitre a Opera SND Bratislava. Podujatie finančne 
podporili a tým aj prispeli na opravu Nitrianskeho hradu tieto spoločnosti: Hagard  Hal, 
a.s., Ul. Fraňa Mojtu, Nitra, ICT ISTROCONTI, a.s., Bratislava, Metrostav SK, a. s, 
Bratislava, ProCS, s. r. o., Šaľa, ELLIO, spol. r. o., Nitra, Cesty Nitra a.s., Ivan Blažo – 
IBEX, Močenok, COOP Jednota Slovensko, Bratislava a  Matador, Bratislava. 

Dni európskeho kultúrneho dedičstva predstavili pamiatky regiónu 

     Kultúrne pamiatky nitrianskeho regiónu predstavili verejnosti Dni európskeho 
kultúrneho dedičstva, ktoré sa konali od 5. septembra  do 7. októbra 2009. V rámci „dní“ 
bol v sobotu voľný vstup do expozícií Diecézneho múzea na Nitrianskom hrade, mohla sa 
absolvovať prehliadka areálu hradu s odborným výkladom sprievodcov z Archeologického 
ústavu SAV a Katedry reštaurovania Vysokej školy výtvarných umení v Bratislave. V 
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nedeľu otvorili v Mestskom parku na Sihoti výstavu Tradičná keramika nitrianskeho 
regiónu a v Synagóge organizovalo Mesto Nitra v spolupráci so Židovskou náboženskou 
obcou v Nitre koncert Salónneho orchestra Goldy Meirovej z Maďarska. V  rámci Dní 
európskeho kultúrneho dedičstva sa mohli obyvatelia Nitry bližšie zoznámiť s kaštieľmi 
v Dolnej Malante, Močenku, Mojmírovciach a Horných Obdokovciach. Výstava Kaštiele 
Nitrianskeho kraja v synagóge zmapovala pamiatkovo chránené objekty vo vzťahu k ich 
architektonicko-historickému vývoju, súčasnému stavebno-technickému stavu a spôsobu 
využívania. V Ponitrianskom múzeu bol dňa 15. septembra Deň otvorených dverí. V 
Kostole narodenia Panny Mária v Horných Krškanochsa uskutočnil seminár, venovaný 
prezentácii výsledkov archeologického a stavebno-historického výskumu a 
reštaurátorskej obnove tejto sakrálnej pamiatky so vzácnymi gotickými nástennými 
maľbami. Prehliadku pamiatkových objektov nitrianskeho Vŕšku pripravilo Mesto Nitra v 
spolupráci s Krajským pamiatkovým úradom.  

Podzoborské vinobranie zaplnilo mestský park 
 
     Bohatý kultúrny program Nitrianskeho kultúrneho leta  ukončilo Podzoborské 
vinobranie, ktoré sa uskutočnilo v sobotu 6. septembra 2009 pod záštitou primátora 
mesta Nitry Jozefa Dvonča, v spolupráci s Krajským osvetovým centrom a Nitrianskou 
vínnou cestou.  Po slávnostnom sprievode a požehnaní plodov jesene poprial primátor 
Nitry Jozef Dvonč účasníkom vinobrania príjemné popoludnie. Na podujatí boli prítomní  
aj predseda NSK Milan Belica, viceprimátor Nitry František Baláž, predseda Nitrianskej 
vínnej cesty Pavol Mada, nitrianski mestskí poslanci a iní významní hostia. V rámci 
vinárskej slávnosti sa konala aj výstava tradičnej keramiky, spojená so súťažou 
o najkrajší vínny džbán. V programe sa predstavili folklórne súbory z Drážoviec, Čajkova, 
Kozároviec a ďalších blízkych obcí. V stánkoch boli okrem občerstvenia výrobky z 
maľovaného skla, keramiky a súťažilo sa o najkrajší vínny džbán. Vinobranie bolo spojené 
aj s kampaňou Život bez bariér a ľudia tak mohli finančne prispieť na bezbariérovú 
úpravu bytu telesne postihnutých ľudí. 

 
Odovzdávanie cien záchrancom ľudských životov Modrá hviezda 

 
      Počas slávnostného večera s názvom Modrá hviezda v Divadle Andreja Bagara v 
Nitre v sobotu 12. septembra 2009 odovzdali ceny najlepším a najrýchlejším 
zdravotníkom a lekárom RZP. Laická verejnosť sa dozvedela zaujímavosti zo zákulisia 
záchranárskej profesie, predstavili príbehy, ktoré by sa bez rýchleho zásahu 
záchranárov skončili tragédiou. Celý večer rezonoval na tému - práca a poslanie neustále 
oscilujúce na hranici medzi životom a smrťou. Galavečer moderovali Nitran Vlado 
Vondrák a Janette Štefánková. Záchranársky večer svojím hudobným vystúpením ho 
spríjemnili spevác, hudobné a tanečné skupiny. Vyvrcholením večera bola prítomnosť 
najznámejšieho televízneho záchranára všetkých čias – českého herca Jaromíra 
Hanzlíka, ktorý hral v kultovom českom seriáli Sanitka.  
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Predstavenia Divadelnej Nitry sa hrali v bare aj v posilňovni 

     V dňoch od 25. do 30. septembra 2009 sa stala Nitra dejiskom Medzinárodného 
festivalu Divadelná Nitra. Slovenským divákom sa prvýkrát predstavilo estónske divadlo 
Teater NO99 z Tallina. Do Nitry pricestoval aj známy belgický choreograf a tanečník 
Sidi Larbi Cherkaoui so svojou skupinou z flámskeho divadla Toneelhuis. Súčasťou 
festivalu Divadelná Nitra boli rôzne sprievodné podujatia, ako napríklad  neformálne 
vzdelávanie v oblasti súčasného slovenského a európskeho divadla s názvom Ako na 
divadlo. Pre deti bolo určené podujatie Namiesto prepínania sa poďte hrať s divadlom, 
kde na ne čakalo množstvo filmových a divadelných predstavení, atrakcií, prezentácií 
detských divadelných súborov, počúvanie rozhlasovej hry, výchovný koncert, výtvarné a 
divadelné dielne, ale aj súťaže, hry, tvorivé podujatia a pouličné predstavenia v rámci 
programu Divadelného jarmoku. Aj tento rok bol súčasťou festivalu mimoriadne úspešný 
projekt integračných umeleckých a tvorivých aktivít pre slabozraké a nevidiace deti 
Darujem ti tulipán, ktorý realizovala Asociácia Divadelná Nitra v roku 2008.  

Rekonštrukcia katedrály svätého Emeráma 

     V katedrále svätého Emeráma na Nitrianskom hrade prebiehala posledná, piata etapa 
rekonštrukcie v horného kostola, čím sa uzatvorila rekonštrukcia tohto objektu. Od 
nového roku reštaurátori pokračovali prácami na dolnom kostole. Plánované ukončenie 
celej rekonštrukcie je na rok 2013, ktorý je rokom 1150. výročia príchodu Cyrila a 
Metoda na naše územie. Dôvodom reštaurátorského zásahu bol veľmi zlý stav výzdoby, 
hlavne na severnej stene boli deštrukcie spôsobené zatekaním dažďovej vody. Táto 
stena bola z rovnakého dôvodu opravovaná už aj v 19. storočí. V dolnom kostole je 
rovnaký problém - presakovanie dažďovej vody, poškodené sú už aj fresky. Terajší 
biskup Mons. Viliam Judák sa preto rozhodol, že s deštrukciou týchto vecí treba niečo 
robiť a v roku 2006 za začal globálny reštaurátorský výskum. Pod vrstvami barokovej 
výzdoby sú staršie vrstvy z iných období. Reštaurátori to mohli pozorovať na tých 
miestach, kde to situácia dovolila, napr. pod olejomaľbami. Ich autorom je Gottlieb 
Antonio Galiardi, ktorý pochádzal z komunity talianskych umelcov pôsobiacich na 
rakúskom kráľovskom dvore. Vedúcim reštaurátorského tímu je Vladimír Plekanec. Pri 
reštaurovaní pomáha skupina 15-20 vysoko kvalifikovaných bývalých študentov Vysokej 
školy výtvarných umení v Bratislave. Okrem rekonštrukcií prebehol v celom areáli aj 
archeologický výskum, ktorý by mal ešte pokračovať.  

Výstava diel nitrianskych umelcov Scéna N´89 
 
     Od 17. septembra 2009 sa v reprezentačných sálach Nitrianskej galérie uskutočnila 
výstava s názvom Scéna N´89, ktorej cieľom bolo predstaviť nitrianskej verejnosti 
a návštevníkom medzinárodného festivalu Divadelná Nitra tvorbu súčasných členov 
Združenia výtvarníkov N´89. V tomto roku uplynulo 20 rokov od zrodenia myšlienky 
zoskupiť výtvarníkov, ktorí vtedy žili a pracovali v Nitre a jej regióne. Čoskoro na to 
bolo založené  Združenie N´89 .  Jeho členovia - umelci, ktorí v rámci združenia tvorili 
a vystavovali, sa  významne podieľali  na charaktere a výraze výtvarnej scény Nitry  
v uplynulých dvoch desaťročiach.  
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Múzeum ilúzií a November 1989 
 
     Výstavu dobových dokumentov, fotografií a predmetov spojených s udalosťami roku 
1989 otvorili v piatok 18. septembra 2009 v Ponitrianskom múzeu v Nitre. Múzeum ilúzií 
bolo súčasťou projektu Asociácie Divadelná Nitra s názvom Nitra ´89 – pamäť regiónu. 
Bolo to po prvý raz, čo sa zorganizovalo podujatie s touto témou v takomto rozsahu, 
pretože doteraz sa v Nitre konalo len spomienkové zhromaždenia. Niektoré predmety 
na výstavu zapožičali obyvatelia, hlavnú časť prehliadky však tvorila zbierka 
dokumentov, fotografií a publikácií z obdobia od novembra 1989 do júna 1990, ktorú na 
výstavu zapožičali aktéri Novembra ´89 v Nitre. Výstava mala tri časti – Obdobie 
socializmu, Pred rokom 89 a Rok 89. Časť výstavy, ktorá zachytávala obdobie pred 
novembrom 1989, priniesla dokumenty ako Charta 77. Interaktívnym prvkom výstavy bol 
Slovník pojmov a javov, ktoré rokom 1989 zanikli: perestrojka, päťročnica, iskrička, 
zväzák, pioniersky sľub, disident či Berlínsky múr. Hlavnú časť výstavy tvorili materiály 
z obdobia od novembra 1989 až po november 1990. Zahŕňali dokumenty, dokladujúce 
udalosti v Československu počnúc študentskou demonštráciou 17. novembra 1989 cez 
študentské výzvy a vyhlásenia k verejnosti, založenie hnutia Verejnosť proti násiliu v 
Bratislave a Nitre až po prvé slobodné voľby v júni 1990. Súčasťou výstavy boli všetky 
výtlačky Nitrianskej verejnosti, teda prvých slobodných novín na Slovensku. K ďalším 
vzácnym exponátom patril originál ostnatého drôtu z československo-rakúskej hranice, 
ktorá sa otvorila na Deň ľudských práv 10. decembra 1989.  
 

 Svetového deň turizmu s teplovzdušným balónom  
 
     Na tohtoročné oslavy Svetového dňa turizmu v Nitre sa bude dlho spomínať, pretože 
v piatok 18. septembra 2009 do centra mesta priniesli viacero zaujímavých atrakcií a 
lákadiel. Teplovzdušný balón, kočiar ťahaný párom krásnych koní, jazda turistickým 
vláčikom zadarmo, to všetko spôsobilo, že pešia zóna ožila takmer ruchom veľkomesta. 
Škoda, že vietor vo výškach v piatok dopoludnia nedovolil vzlietnuť teplovzdušnému 
balónu. Bolo ho vidno už z diaľky a na námestie prilákal mnoho zvedavcov. Napokon sa na 
ňom previezli aspoň víťazi súťaže ZŠ. Väčšina atrakcií Svetového dňa turizmu, 
pripravená Mestom Nitra, bola cielene nasmerovaná na najmenších návštevníkov. Pri 
oslavách Svetového dňa turizmu pomáhali študenti Katedry manažmentu kultúry a 
turizmu z Univerzity Konštantína Filozofa v Nitre. Pripravili súťaže pre deti 
a sprevádzali každého, kto sa rozhodol previesť Nitrianskym expresom. Návštevníkov 
zaujal najmä neobyčajný Turistický jarmok. Predstavili sa na ňom školy,  ktoré vyučujú 
cestovný ruch,  Slovenská agentúra cestovného ruchu, partnerské mesto Nitry – 
Kroměříž. Hlavné slovo však mali žiaci šiestich nitrianskych ZŠ, ktorí predstavovali 
turistické atrakcie Nitry a nitrianskeho regiónu. Porotu najviac zaujala prezentácia 
žiakov zo ZŠ na Topoľovej ulici v Nitre s názvom „Vieš, kto je žochár?“ Chlapci si dali tú  
námahu a osobne prešli všetky zaujímavosti Topoľčian a topoľčianskeho regiónu a ešte aj 
na odovzdávanie cien dotiahli za sebou žoch ako symbol „žochárstva“. Ceny výhercom 
odovzdal osobne primátor mesta Jozef Dvonč, ktorý ocenil iniciatívu školákov. 
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Počas Bielej noci otvorené múzeá, galéria aj divadlo 

     Sobotná noc 20. septembra 2009 dostala prívlastok „biela“. Toto sprievodné 
podujatie festivalu Divadelná Nitra otvorilo od 18. hodiny do polnoci priestory 
Nitrianskej galérie, Ponitrianskeho múzea, Synagógy a Starého divadla Karola Spišáka. 
Návštevníci si mohli pozrieť výstavy, sprevádzané lektorským výkladom. Návštevníci 
Synagógy si pozreli stálu expozíciu Osudy slovenských Židov, výstavu grafík Shragu 
Weila, nitrianskeho rodáka žijúceho v Izraeli a tiež výstavu Kaštiele Nitrianskeho kraja. 
O 22. hodine bolo v Synagóge divadelné predstavenie Malé nočné príbehy. Staré divadlo 
Karola Spišáka otvorilo svoje priestory od 23.30 exkurziou ZZ – Zabudnuté príbehy Za 
oponou divadla v réžii Divadelného spoločenstva Le Mon. V Nitrianskej galérii si 
záujemcovia o umenie mohli pozrieť výstavy Nový priestor, nová hra, na ktorej sa 
prezentovala nová generácia scénografov a kostýmových výtvarníkov a Scéna N`89 
tvorbou súčasných členov Združenia výtvarníkov N`89. V Ponitrianskom múzeu boli 
sprístupnené výstavy Najvýznamnejšie výskumy slovenskej archeológie, Nitriansko v 
zrkadle vekov, Živočíchy našich vôd a lesov, Ľudovít Bebjak: Dielo a Múzeum ilúzií. Pešou 
zónou prešiel o 20.00 lampiónový sprievod s hudobným sprievodom Swingless Dixieland 
Jazz Band na vlečke historického traktora. Vyvrcholil na nádvorí pod Nitrianskym 
hradom ohňovou šou. Na Svätoplukovom námestí bola aj počas Bielej noci nomadSPACE – 
Potulná galéria, ktorá premietala krátke videá mladých výtvarníkov na tému Nežnej 
revolúcie. 

Galéria hudby ponúkla koncerty  

      Cyklus komorných koncertov Galéria hudby pokračoval 4. ročníkom v priestoroch 
Nitrianskej galérie na Župnom námestí v Nitre. Poslucháčom sa predstavili Radoslav 
Šašina, Dana Šašinová, Ivan Šiller, Ronald Šebesta, František Király, Milan Osadský, 
Daniel Matej, Július Šoška, Peter Guľas, Dávid Danel, Vojta Přemysl, Stanislav Mucha, 
František Torok, Alexander Lakatoš a Ján Slávik. Koncerty sa konali v Nitrianskej galérii 
každú druhú stredu až do 16. decembra 2009. Prvé hudobné stretnutie bolo 23. 
septembra 2010 o 18. h a predstavilo sa na ňom Duo Šašina. Dvojica umelcov zahrala 
diela Giovanniho, Bottesina, Kupkoviča, Brucha, Prota a Piazzollu. Na druhým koncerte, 7. 
októbra, vystúpil klavirista Ivan Šiller, ktorý interpretoval diela Charlesa Edwarda Ivesa 
a Alvina Currana. Projekt finančne podporilo ministerstvo kultúry. 

Rozdali Divadelné ocenenia sezóny  
 

        Divadelné ocenenia sezóny - DOSKY 2009 odovzdávali v piatok 25. septembra 
v Štúdiu Divadla Andreja Bagara v Nitre. Medzi ich držiteľov sa zaradila herečka Jana 
Oľhová, režisér Pavol Polák, herec Jevgenij Libezňuk, populárny  hudobník Marián 
Čekovský.  DOSKY 2010 odovzdali na úvod 18. ročníka Medzinárodného festivalu 
Divadelná Nitra. Najviac cien, štyri, putovali do Slovenského národného divadla (SND). 
Najväčšie šance mala jeho inscenácia Anna Kareninová, dramatizácia Tolstého románu 
totiž mala v 14. ročníku ankety šesť nominácií. Nakoniec si cenu odniesol jej režisér 
Roman Polák, ktorý už v minulosti získal niekoľko divadelných ocenení sezóny. 
Prekvapením bolo ocenenie pre Jevgenija Libezňuka, oceneného za rolu Lopachina v hre 
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Višňový sad na scéne nitrianskeho Divadla Andreja Bagara. Zo herečiek si ocenenie 
odniesla Jana Oľhová za Saru v hre Mestského divadla Žilina Mobil. Divadelných 
odborníkov tiež zaujalo, ako košické Štátne divadlo zdramatizovalo príbeh zo starej 
gréckej mytológie, Medeu. Z jej troch nominovaných tvorcov však cenu získal len 
hudobník Čekovský za scénickú hudbu. V národnom divadle sa veľmi tešili zo storočnej 
dosky za najlepšiu inscenáciu sezóny. Kritici tak označili inscenáciu Gluckovej opery 
Orfeus a Eurydika v réžii Mariusza Trelińskeho v opere SND, kam odnesú aj cenu za 
najlepšiu scénografiu sezóny pre Borisa Kudličku. SND sa tiež tento rok môže pýšiť aj 
najlepšími kostýmami sezóny, diváci ich môžu vidieť v Anne Kareninovej. Navrhol ich 
výtvarník Peter Čanecký. Za objav sezóny odborníci označili koncept inscenácie A 
budeme si šepkať Kamila Žišku a Zuzany Pálenčíkovej, vytvorili ju pre Slovenské komorné 
divadlo Martin. Tento rok odovzdávanie cien uvideli nielen hostia divadelného festivalu, 
ale v zázname aj diváci Slovenskej televízie. 

Korytnačky témou workshopu Darujem ti tulipán 

     Počas festivalu Divadelná Nitra 2009 sa v piatok 25. septembra 2009 v Synagóge 
uskutočnil druhý integrovaný workshop pre nevidiace, slabozraké a vidiace deti. Deti na 
akcii Darujem ti tulipán tvorili na spoločnú tému, ktorou boli zážitky z  predstavenia na 
námestí. Asociácia Divadelná Nitra sa po minuloročnom úspechu rozhodla vytvoriť 
tradíciu tohto projektu a pokračovať v ňom v rozšírenej podobe aj celoročne. 
Organizátorkou workshopu bola akademická sochárka Elena Kárová. V Synagóge tvorilo 
vyše 50 detí vo veku od 8 do 13 rokov zo ZŠ internátnej na Svrčej ulici a Cirkevnej školy 
sv. Františka z Assisi z Bratislavy a žiaci zo ZŠ kniežaťa Pribinu v Nitre. Zdravé deti sa 
tu zoznámili so svetom. Cieľom projektu Darujem ti tulipán je rozvíjanie prirodzeného 
nadania slabozrakých a nevidiacich detí spolu s vidiacimi deťmi, podporovať tvorivosť, aj 
tiež integráciu postihnutých detí do štandardného prostredia. 

Noviny Nitrianska verejnosť z roku 1989 vyšli znova 

     Remake novín Nitrianska verejnosť z roku 1989 vyšlo pri príležitosti medzinárodného 
festivalu Divadelná Nitra. Festival sa tento rok venuje 20. výročiu prelomových 
novembrových udalostí roku 1989. Nitrianska verejnosť boli prvé slobodné noviny na 
Slovensku, vyšli šesť dní pred celoštátnym periodikom Verejnosť. Vydávala ich 
Verejnosť proti násiliu do novembra 1990, kedy boli prvé slobodné komunálne voľby. 
Obnovené vydanie s rovnakým vizuálnym vzhľadom vyšlo v náklade tisíc kusov. 
Obsahovalo komentáre, spomienky, rozhovory, fotografie z udalostí roku 1989 v Nitre, 
výsledky dotazníka a ankety a úvahy na tému Aký bol rok 1989, čo priniesol a v čom 
sklamal. Ďalšie číslo v rovnakom náklade vyjde v novembri, distribuovať ho budú do škôl a 
kultúrnych inštitúcií. Noviny vyšli v rámci projektu Nitra ´89 – pamäť regiónu, ktorého 
cieľom bolo sviežiť pamäť regiónu.   

                       Umenie City Art Festu v uliciach zaujalo 

     Počas piatku a soboty 2. a 3. októbra 2009 sa v uliciach nášho mesta uskutočnil prvý 
ročník Medzinárodného festivalu CITY ART FEST.  Viac ako 30 umelcov zo Slovenska, 



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 109 

Čiech, Poľska a Rakúska prezentovalo súčasné vizuálne umenie v prepojení s pouličným 
umením street art a grafity priamo do každodenného prostredia ľudí. Podujatia festivalu 
sa uskutočnili v celom meste – jednotlivé umelecké diela si mohli prezrieť na uliciach, v 
parkoch, na námestiach aj medzi domami - na sídliskách. Umelci pri inštalácii artefaktov 
vychádzali zo špecifík Nitry a veľmi citlivo reagovali na rôzne situácie a priestory v 
meste. Návštevníci festivalu si mohli pozrieť graffiti, street art, public art, sochy, 
inštalácie a zúčastniť sa na hepeningoch. Prvý ročník City Art Festu zorganizovala 
Nitrianska galéria, mesto Nitra a občianske združenie Antena.     

Dielo Mariána Prešnajdera v sieni akademika Plesníka 
 
     Súčasťou medzinárodného filmového festivalu Agrofilm bývajú každoročne 
Stretnutia vedy a s umením v Galérii Centra výskumu živočíšnej výroby.  O prepojenie 
filmového umenia s umením výtvarným a vedou sa tohto roku „postaral“ akademický 
maliar Marián Prešnajder, ktorého si v Nitre ctíme aj ako autora jedinečnej opony 
s veľkomoravskou tematikou, v Divadle Andreja Bagara. Diela akad. maliara Mariána 
Prešnajdera sú svedectvom nenápadného, zato systematicky tvoriaceho umelca. Vo 
svojich obrazoch  prináša posolstvá o svete v nás, o človeku a jeho duši, o hľadaní 
ľudskej minulosti a súčasnosti, človečenskej so všetkým za a proti. Jeho obrazy sú 
filozofické meditácie o tom, kto sme, čo sme a kam patríme. Na vernisáži sa zúčastnil 
čestný predseda festivalu Agrofilm Ján Plesník, riaditeľka Agrofilmu Janka Beresecká 
a ďalšie osobnosti politického, spoločenského a kultúrneho života.  

 
Medzinárodný filmový festival Agrofilm 

 
     V Centre výskumu živočíšnej výroby v Nitre sa v dňoch 6. až 9. októbra 2009 
uskutočnil 26. ročník Medzinárodmného filmového festivalu AGROFILM 2006. V piatok 
9. októbra udelili ocenenia najlepším  filmovým snímkam 26. ročníka Medzinárodného 
filmového festivalu AGROFILM. Hlavnú cenu - Cenu vlády SR Magna Mater, získal 
slovenský dokumentárny film Zrodenie lesa. Kópiu vyše 5000 rokov starej sošky Magna 
Mater si z Nitry za tento film odniesla režisérka Jana Sadloňová. Jej dokumentárny 
film mapoval večný kolobeh života na príklade lesného ekosystému. Problematika 
horských lesov formou prirodzenej obnovy – bez zásahov človeka, je spracovaná na 
základe medzinárodne uznávaných odborných výsledkov vedcov z celého sveta. Jednou 
z hlavných myšlienok filmu je bezzásahovosť  v najprísprísnejších chránených územiach, 
čo je zakotvené aj v slovenskej environmentálnej legislatíve. Primátor mesta Nitry 
Jozef Dvonč odovzdal Cenu portugalskému videoprogramu s názvom Budovanie raja. Do 
26. ročníka festivalu bolo prihlásených 127 snímok z 21 štátov celého sveta. Národná 
porota zaradila do súťažného premietania 50 filmov a videoprogramov, ďalších 42 určila 
na informatívne premietanie a 35 snímok vyradila.  

Dni českej kultúry v Nitre 

     Pod záštitou Veľvyslanectva Českej republiky v SR sa v dňoch 8. až 11. októbra 2009 
uskutočnili v Nitre Dni českej kultúry 2009. Otvorenie podujatia patril koncertu 
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Ensemble Lyrique, ktorý sa predstavil v nitrianskej Synagóge prvý večer o 18. hodine.  
V ten istý deň, vo štvrtok 8. októbra sa v Krajskom osvetovom stredisku v Nitre 
uskutočnilo stretnutie Česko-slovenského poznávacieho klubu - fotografická kompozícia, 
ktoré bolo spojené s výstavou fotografií Nitrana, Viktora Štourača. Vo štvrtok večer 
bol vo Valašskom šenku na Mostnej ulici koncert Xaviera Baumaxa - legendárneho 
„buránka“ z Litvínova. Cinemax Nitra ponúkol premiéru českého trileru Normal. Druhý 
deň Dní českej kultúry -  piatok 9. októbra, sa milovníci českého umenia, mohli vybrať 
do Starého divadla Karola Spišáka na koncert Jiřího Zmožka. V sobotu 10. októbra 
priestory nitrianskej Synagógy ponúkli prezentáciu akciu CzechTourismu názvom „České 
kraje zblízka“, ladenú blueagrassom v podaní JAZZ Clubu Kroměříž. Milovníci 
umeleckého slova si potom od 17. hodiny mohli vychutnať autorské čítanie s Kateřinou 
Tučkovou s názvom Vyhnání Gerty Schnirch.  Do Dní českej kultúry sa zapojilo aj 
nákupno-zábavné centrum GALÉRIA MLYNY Nitra, kde  v nedeľu 11. októbra v rámci 
akcie Mlyny bavia deti, vystúpil tanečný klub BREAK BEAT  z partnerského mesta České 
Budějovice. Obdivovatelia Luďka Sobotu si na svoje prišli už v predvečer otvorenia Dní 
českej kultúry 2009 - v stredu 7. októbra v Starom divadle Karola Spišáka. Gurmáni 
a milovníci dobrého jedla využili príležitosť ochutnať niektoré z českých špecialít, ktoré 
ponúkli reštaurácie Átrium, Irish Pub a Patriot restaurant, kde príjemnú náladu navodí 
bluegrass v podaní JAZZ Clubu Kroměříž.  Nitrianske Rádio Max venovalo v týchto dňoch 
vo svojom vysielaní väčšípriestor českej hudbe.  

Výstava fotiek amerického prezidenta Baracka Obamu 
 
     Výstavu fotografií oficiálneho fotografa Bieleho domu Peta Souza otvorili 15. 
októbra 2009 v nitrianskej Malej galérii Akcent. Zachytávali pracovný i súkromný život 
44. amerického prezidenta Baracka Obamu. Výstava bola prvá svojho druhu na Slovensku 
a koná sa so súhlasom autora, ktorý sprostredkovalo veľvyslanectvo USA v Bratislave. 
Výstavu Barack Obama, človek • prezident, ktorá ponúkla viac ako 60 farebných 
fotografií rôznych formátov, otvoril chargé d’ affaires veľvyslanectva USA na 
Slovensku Keith Eddins. Fotografie zachytili Obamove stretnutia so spolupracovníkmi, 
politikmi, rôznymi osobnosťami a občanmi, jeho zahraničné cesty, ale i chvíle oddychu, 
ktoré trávi s rodinou. Výstava ponúka pohľad do zákulisia života v Bielom dome, pričom 
sú tu aj fotografie, ktoré ešte neboli publikované. Pete Souza sprevádza Obamu už od 
jeho nástupu do veľkej politiky. Prvýkrát sa s ním stretol počas jeho prvého dňa v 
Senáte v januári 2005, keď skladal sľub ako demokratický senátor za štát Illinois.  

Prvý nitriansky Montmartre pred Starým divadlom 

     Nitrania mohli kúsok Montmartru zažiť 17.  okóbra 2009 dopoludnia pred Starým 
divadlom Karola Spišáka v Nitre. Počas tejto soboty sa Ulica 7. pešieho pluku na pár 
hodín zmenila a ponúkala atmosféru podobnú parížskym uličkám. V rámci projektu 
Nitriansky Montmartre sa uskutočnilo vystúpenie umelcov rôznych žánrov. Účastníci si 
vychutnali divadelné predstavenia, hudbu i výtvarné umenie. Po prvýkrát mohli vidieť 
ukážky nového projektu súboru Teatro Tatro, ktorý súbor pripravuje pod názvom 
„Zázračný divadelný automat" na Kultúrnu olympiádu do Vancouveru. Najmenším 
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návštevníkom sa predstavilo tradičné bábkové Teatro Carnevalo s neodmysliteľným 
Gašparkom. Na svoje si prišli aj milovníci výtvarného umenia a hudby. Podujatie bolo  
jedným z projektov nitrianskej kandidatúry na titul Európske hlavné mesto kultúry 
a pripravilo ho združenie Teatro Tatro so Starým divadlom v Nitre a nitrianskou 
Tralaškolou. 

Krstom CD sa začal festival Cithara aediculae 2009 

     Krstom cedečka gitarového dua LA BARRE a vystúpením popredných predstaviteľov 
slovenskej kompozičnej a interpretačnej školy klasickej gitarovej hudby Jána Labanta a 
Petra Remeníka, sa v pondelok 19. októbra 2009 začal 27. ročník medzinárodného 
festivalu Cithara aediculae 2009. Hlavný program ponúkol šesť samostatných recitálov 
gitarovej hudby. Na 27. ročník festivalu do Nitry pricestovali poprední hráči i 
skladatelia gitarovej hudby - Bratislavské gitarové kvarteto v zložení Miloš Slobodník, 
Miloš Tomašovič, Radka Krajčová a Martin Krajčo, Andrzej Olewiński z Poľsko, András 
Csáki z Maďarska, Àlex Garrobé zo Španielska. Na záverečnom koncerte si poslucháči 
vychutnali umenie  Pražského kytarového  kvarteta v zložení Marek Velemínský, Václav 
Kučera, Jan Tuláček a Patrick Vacík. Súčasťou festivalu bol maliarsky pohľad na 
Kultúrne leto očami riaditeľa festivalu Pavla Siku. Usporiadateľmi festivalu boli Mesto 
Nitra, Súkromné konzervatórium v Nitre a Nadácia Originál.  

Premiéra hry U Temnej Irmy a Chromej Krásky v Starom divadle 
 
     U Temnej Irmy a Chromej Krásky bol názov inscenácie Starého divadla Karola 
Spišáka v Nitre, ktorej premiéru uviedlo v piatok 23. októbra 2009. Autorské dielo 
režiséra Kamila Žišku prinieslo na divadelné dosky obraz “prekliateho“ Paríža na prelome 
19. a 20. storočia, voňajúceho čiernou kávou, absintom, umením a všadeprítomnou 
chudobou. Tvorcovia toto dielko určili najmä mladej generácii, ktorú spája s mladou 
generáciou konca 19. storočia hneď niekoľko momentov – životný pocit smútku, ktorý 
pramení z toho, že človek zabúda žiť pre súčasnú chvíľu, ako aj konzumácia drog, ktoré 
problémy neriešia, ale naopak, ešte zhoršujú. Alkohol, ópium i kokaín sa nesú hrou 
U Temnej Irmy a Chromej Krásky. V inscenácii účinkovali Danica Hudáková, Lucia 
Korená, Agáta Solčianska, Oľga Schrameková, Katarína Petrusová, Rado Hudec, Rudo 
Kratochvíl, Miloš Kusenda a Roman Valkovič.  

Nový album skupiny Gladiator 

     Album pod názvom Hlavu maj hore vydala koncom októbra 2009 nitrianska rocková 
skupina Gladiator. Je na ňom 11 skladieb - Ako predtým, Neviem ťa nájsť, Hlavu maj 
hore, Hodiny, Poznám ťa naspamäť, Perfektný svet, Stredom vesmíru, Výťah, Dievča, 
Ak sa bez teba zbláznim a Príď, veď vieš kam. Dve skladby z tohto albumu, Neviem ťa 
nájsť a Ak sa bez teba zbláznim boli poslucháčom známe  z vysielania slovenských rádií 
aj z koncertov. Album nahrávali v Bratislave a Šulekove. Skupina Gladiator je na scéne už 
18 rokov. Teší ich podpora fanúšikov. Skupina sa tohto roku vydala na Gladiator & Taktici 
Tour 2009, ktorá sa začala vo  štvrtok 29. októbra 2009 koncertom v Leviciach. V Nitre 
neúčinkovali.  
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Jubilejnú sezónu DAB otvorila komédia Šťastné a veselé 

     Jubilejnú 60. sezónu v nitrianskom Divadle Andreja Bagara odštartovali v piatok 6. 
novembra 2009 v Štúdiu DAB premiérou hry „Šťastné a veselé!“ z pera klasika anglickej  
dramatiky Alana Ayckbourna. Diváci mali v príbehu možnosť nahliadnuť do partnerských 
vzťahov mladšej strednej generácie, ich peripetií a zložitých prepojení, ktoré so sebou 
prinášajú nejedno prekvapenie. Dej tejto tpko-smiešnej komédie ponúka príťažlivé 
príbehy, plné zaujímavých a nečakaných situácií. Súčasťou príbehu boli pocity smútku 
a vnútornej prázdnoty, typické aj pre ľudí, žijúcich v súčasnosti. Príležitosť prejaviť 
svoj komediálny talent dostala herečka Kristína Turjanová ako depresívna Eva 
Turnerová, ktorú podvádza jej manžel – architekt Geoffrey Turner. Hrá ho Matúš 
Krátky. Renáta Ryníková zaujala a  pobavila ako zafektovaná alkoholička Marion 
Brewsterová – Wrightová. Jej manžela hrá Martin Nahálka, stvárňujúci postavu Ronalda 
Brewstera – Wrighta. Daniela Pribullová vytvorila postavu od upratovania závislej pani 
Jane Hopcroftovej a Peter Oszlik sa zhostil roly mimoriadne ambiciózneho Sidneyho 
Hopcrofta.   

Univerzita vydala publikáciu o bulvárnych médiách na Slovensku 
 

     Prierez bulvárnymi médiami za posledné roky ponúkla publikácia Fenomén bulvár na 
Slovensku. Monografia poukázala na bulvárne aspekty z rôznych uhlov - negatívnych i 
pozitívnych. Do života ju uviedla dekanka Filozofickej fakulty Zdenka Gadušová. Autormi 
diela sú Marcel Lincényi a Miroslav Kohuťár. Krst knihy sprevádzal odborný seminár. 
Vystúpil na ňom syn slovenského herca Jozefa Dóczyho a odborník na médiá Jaroslav 
Dóczy, ktorý spomenul aj na to, ako niektoré bulvárne médiá pred časom takmer 
pochovali jeho otca.  

Kniha spomienok Zo starej Chrenovej 
 

     Koncom novembra na 2. stretnutí chrenovských rodákov uviedol do života primátor 
mesta Jozef Dvonč knihu prof. Ing. Imricha Točku, CSc. a kol.  „Zo starej Chrenovej 
veselo i vážne“. Kniha, ktorá vyšla s  finančnou podporou Mesta Nitry a priniesla rad 
zaujímavých príbehov a osudov ľudí z prvej polovice minulého storočia, čiže z obdobia, 
keď na miestach dnešnej modernej Chrenovej ešte stáli rodinné domy obce Chrenová. 
Knihu vhodne dopĺňajú básne chrenovského rodáka Milana Vincza Částu a dobové 
ilustrácie starej Chrenovej z pera Jána Svíteka.  
 

Ľudová hudba Ponitran oslávila 30. výročie 
 
     V piatok 27. novembra 2009 sa uskutočnil galakoncert v Aule na UKF pri príležitosti 
30. výročia účinkovania Ľudovej hudby Ponitran z Nitry. V kapele sa stretli výrazné 
interpretačné osobnosti, ktoré vzťah k ľudovej hudbe pretavili do oživenia gajdošských 
piesní z okolia Pohronského Inovca a nových prístupov v spracovaní a v interpretácii 
hudobného folklóru Ponitria, Tekova a Hontu. Ľudová hudba Ponitran sa tým zaradila 
medzi najvýznamnejšie a najrešpektovanejšie umelecké telesá v kontexte 
celoslovenského folklórneho diania. Už dlhé roky pôsobí samostatne, pričom väčšinu 
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podujatí tvoria koncertné vystúpenia na prestížnych scénach v zahraničí vrátane 
účinkovania pre zahraničné rozhlasové a televízne stanice. Kapela prezentovala 
slovenský hudobný folklór takmer vo všetkých európskych krajinách a v USA. Nahrávky 
ľudovej hudby Ponitran sa stali základom 8 vlastných profilových CD, ako aj celého radu 
CD vydaných v zahraničnej koprodukcii. 30 rokov spoločného muzicírovania je na 
súčasnej slovenskej folklórnej scéne unikátom a tiež svedectvom ľudskej a 
interpretačnej zrelosti „starých“ Ponitrancov. 
 

Slniečko rozdávalo Šľachetné srdcia 

 
     Šľachetným srdciam a skvelému programu patril v piatok 27. novembra 2009 aplauz 
v zaplnenej nitrianskej Synagóge. Nezisková organizácia Centrum Slniečko sa 
benefičným koncertom Nádej deťom poďakovala svojim priaznivcom a oslávila 
desaťročnicu svojej existencie. Modlitbou od Milana Rúfusa uvítala hostí koncertu Eva 
Matejková, ktorá je spolu s Mariánom Slovákom patrónom Centra Slniečko. Nezisková 
organizácia pomáhajúca týraným deťom a ich matkám si v januári budúceho roku 
pripomenie desaťročie svojej existencie, a tak sa mohla prezentovať zaujímavou 
bilanciou. Za ten čas poskytlo krízové centrum pomoc 550 týraným deťom a ich 
matkám. Svoju úlohu v spoločnosti si našla aj detská linka dôvery, ktorá začala 
fungovať v roku 2002. Každý rok sa na ňu obráti so žiadosťou o pomoc vyše osemtisíc 
detí. Za tým všetkým však stojí nielen úsilie pracovníkov Centra Slniečko, ale aj 
dobrovoľná pomoc mnohých ďalších ľudí a spolupráca s organizáciami. Práve im sa 
poďakovala riaditeľka centra Mariana Kováčová ocenením Šľachetné srdce. Odovzdala 
ho desiatim jednotlivcom a tiež zástupcom Strednej odbornej školy Animus, Gymnázia 
sv. Cyrila a Metoda, Gymnázia sv. Jozefa Kalazanského a Nitrianskeho samosprávneho 
kraja. Poďakovanie patrilo aj primátorovi mesta Nitry Jozefovi Dvončovi, ktorý mal 
záštitu nad benefičným koncertom, keďže Mesto Nitra pomáha neziskovej organizácii 
s prevádzkou niektorých zariadení. Súčasťou benefičného koncertu, na ktorom okrem 
Mira Jaroša, Tomáša Bezdedu, Jany Šimkovej a módnej prehliadky Róberta Bartolena,  
bolo aj odovzdávanie finančných darov. Príspevok za nitriansky Rotary club odovzdal 
Marianne Kováčovej Dušan Čellár a dvetisíc eur za Nadáciu Slovenskej sporiteľne 
Jozefa Danová.  

Skupina Desmod získala zlatého Slávika 

     Začalo to v decembri roku 2005, keď Desmod po prvý krát získal bronzovú sošku 
slávika... V piatok 28. novembra 2009 získal už svoju štvrtú zlatú sošku Slávika. Druhé 
miesto v populárnej diváckej ankete patrilo skupine Elán a tretie miesto potešilo ďalšiu 
skoro nitriansku skupinu Gladiator, s lídrom Mikom Hladkým. Desmod napokon v hlasovaní 
získal najviac hlasov zo všetkých interpretov. Lídrom a spevákom kapely je Mário Kollár 
alias Kuli, narodil sa v Nitre. Na výslnie slovenskej populárnej hudby sa dostal aj so 
skupinou Desmod vďaka súťaži Malboro Rock in v roku 1996. Svoj prvý debutový album 
vydali až v roku 2000 pod názvom 001 a pieseň Je mi fajn sa stala jednou z 
najhranejších skladieb v rádiách. V roku 2001 bola skupina nominovaná na cenu Slovak 
Grammy. V roku 2003 získali zlatého Slávika ako Objav roka a Platinovú platňu za predaj 
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albumu Derylov svet. O rok neskôr štyri nominácie na Aurelovi. V roku 2005 získali 
Aurela v kategórii pieseň roka a kapela roka a tiež aj Zlatého Slávika. Prvenstvo si 
obhájili aj v nasledujúcich dvoch rokoch. V roku 2006 vydali svoj piaty album a zároveň 
aj prvé DVD. Medzi ich najväčšie hity patrí duet so Zuzanou Smatanovou Pár dní, V 
Dolinách, Zhorí všetko čo mám, Adrenalín stúpa, Niekto Ti to povie skôr než ja a mnohé 
ďalšie. Pesnička Lavíny je titulnou skladbou seriálu Panelák. Kuly sa stal aj členom 
jednorázovej formácie zoskupenia G8, ktoré preslávil remake skladby Vráť trochu lásky 
medzi nás. V roku 2008 získal strieborného a rok predtým bronzového Slávika v 
kategórii Spevák roka. V ankete OTO v roku 2007 bol ocenený ako Najobľúbenejší 
spevák. 

Peter Michalica predstavil talenty zo ZUŠ J. Rosinského 
 
     V nitrianskej Synagóge sa v piatok 4. decembra 2009 predstavili mladé nitrianske 
talenty. So šarmom ich uviedol Peter Michalica, husľový virtuóz, profesor na Vysokej 
škole múzickým umení a na Janáčkovej univerzite. Na koncerte sa predstavili 11-ročná 
klaviristka Zuzana Šabíková, 17-ročná klaviristka Zuzana Vontorčíková, 17-ročná 
klaviristka Martina Janegová, 18-ročný spevák Matej Benda, 16-roční bratia Ján 
a Matúš Jurčíkovci, ktorí sa venujú štúdiu klasickej gitary, 19-ročný klavirista Rudolf 
Kaliarik, 14-ročný akordeonista Rastislava Jurčík a ďalší akordeonista, dnes už študent 
na Katedre hudby UKF v Nitre, Andrej Pleštinský, ktorý sa hudobne vzdeláva aj v II. 
stupni  ZUŠ J. Rosinského  v Nitre. Nespornú zásluhu na raste talentov majú 
pedagógovia Základnej umeleckej školy J. Rosinského v Nitre Mária Hroncová, Ján 
Konárek, Izabela Lorinczová, Mária Martonová – Kormanová,   Anna Fintová a ďalší. 
  

Mikuláš priniesol do Nitry aj ohňostroj 
 

     Vianočné mestečko na Svätoplukovom námestí v Nitre otvorili v nedeľu 6. decembra 
2009, keď sa centrum mesta premenilo na veľkú mikulášsku slávnosť so všetkým, čo 
k tomu patrí. K originálnemu programu patril aj 15-minútový veľkolepý pyro–muzikálový 
ohňostroj a za účasti primátora Nitry Jozefa Dvonča bol slávnostne rozžiarený 
Vianočný stromček. Na Svätoplukovo námestie prišlo v tento podvečer  takmer 5-tisíc 
ľudí, ktorí ocenili zaujímavý kultúrny program. Tento rok však bolo pre deti negatívnym 
prekvapením, že Mikuláš so sprievodom neprešiel pešou zónou, ale len vystúpil priamo na 
pódium pri divadle.   
 

Premiéra rozprávky Ako šlo vajce na vandrovku 
 

     Vtipnú a hravú inscenáciu na motívy klasickej ľudovej rozprávky Pavla Dobšinského 
Ako šlo vajce na vandrovku pripravilo Staré divadlo Karola Spišáka v Nitre. Vtipný príbeh 
krehkého múdreho malého vajca a jeho veľkých a silných zvieracích kamarátov si 
v Štúdiu divadla si mohli pozrieť v premiére už v piatok 11. decembra 2009, druhá 
premiéra bola v nedeľu 13. decembra 2009. Inscenácia bola zaujímavá nielen svojim 
morálnym posolstvom a napínavým dejom, ale aj hudbou z ľahučkého a inšpiratívneho 
pera Kamila Žišku, hravou a nápaditou scénografiou Zoji Zupkovej a Terezy Mojžišovej a 
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 pohybovou kultúrou Libuši Bachratej. Režijnú taktovku v rukách pevne udržala a nápadmi 
inscenáciu naplnila mladá, no skúsená režisérka Zoja Zupková. 
 

Čaro Vianoc zanechalo u všetkých divákov príjemné dojmy 
 
     Tí, čo si v predvianočnom zhone našli trošičku času a prijali pozvanie na piatok 11. 
decembra 2009 na vianočný koncert s názvom Čaro Vianoc v Nitre do Mestskej haly na 
Dolnočermánskej ulici v Nitre, toto svoje odhodlanie iste neoľutovali. Veď ako uviedla 
moderátorka večera Adriana Domanská - Spoločne zahodíme všedné starosti a spoločne 
si vytvoríme krásny sviatočný večer. Na predvianočnom koncerte srdečne privítala aj 
vzácnych hostí: ministra pôdohospodárstva SR Vladimíra Chovana, poslancov NR SR 
Tibora Glendu, Mariána  Záhumenského a Jozefa Valockého, prednostu Obvodného úradu 
v Nitre Juraja Horvátha, nitrianskeho sídelného biskupa Viliama Judáka  a napokon aj 
hostiteľov -   primátora mesta Nitry Jozefa Dvonča, viceprimátorov Štefana Štefeka a 
Františka Baláža, poslancov Mestského zastupiteľstva v Nitre, prednostu Mestského 
úradu Ľubomíra Martinku a ďalších vzácnych hostí, ktorí merali cestu do Nitry na tento 
krásny program. Vzápätí pozvala na javisko organizátorov - primátora mesta Nitry 
Jozefa Dvonča a Ladislava Švihela. Pri mene Ladislava Švihela zdôraznila, že je to 
človek, bez ktorého by sme sa každoročne nestretali na tomto krásnom podujatí: „Je to 
človek, ktorý všetku svoju lásku, um a zručnosť dal do služieb takýchto krásnych 
koncertov!“ Potom už nasledoval koncert, na ktorom diváci potleskom odmenili a ocenili 
vynikajúce spevácke a hudobné výkony Ľudovej hudby Miroslava Dudíka, Ženskej 
speváckej  skupine Povoja a spevákom Jánovi Babjakovi, Martinovi Babjakovi, Jolane 
Fogašovej, Martine Masarykovej, Darine Lačšiakovej, Kataríne Törökovej, Zuzane 
Adamkovičovej, Žanete Jarabinskej a Jánovi Salayovi. Koncert pripravilo Mesto Nitra.  
 

Strieborný večer Evy Pavlíkovej a jej hostí 
 
     K Vianociam pod Zoborom už neodmysliteľne patrí aj vianočný koncert herečky 
Divadla Andreja Bagara Evy Pavlíkovej. Ten tohtoročný koncert si písal už piate 
pokračovanie. Adventnú nedeľu - 13. decembra 2009, Eva Pavlíková a jej hostia 
ozvláštnili svojím umením. Na koncerte v Synagóge vystúpila spolu s Máriou Eliášovou. 
Nechýbala tradičná sprievodná kapela - Cimbalová hudba Zobor, ktorú Eva Pavlíková 
považuje za svoju rodinu. Spoločným vystúpením už neraz dokázali, že vedia spolu zahrať 
azda všetko od ľudovky až po klasiku. Priestormi Synagógy zneli známe piesne 
z muzikálov, ľudovky, ale aj cigánske rytmy.                                                                                           
 

Do života uviedli zbierku piesní Išiel Janko hore humny 
 
     Krajské osvetové stredisko v Nitre sa v stredu 16. decembra 2009 zmenilo na 
romantický ľudový príbytok zo začiatku 20. storočia. Zavítali doň koledníci z folklórneho 
súboru Furmani, folklórna skupina Vranka a miestna folklórna skupina z Jarku. Po 
krátkom pásme kolied večer vyvrcholil slávnostným aktom. Do života bola uvedená 
zbierka piesní z okolia Nitry s názvom Išiel Janko hore humny, ktoré zozbieral známy 
nitriansky folklorista  Marián Járek a za prispenia sponzorov ju vydalo Krajské osvetové 
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stredisko v Nitre. Na vydaní zbierky piesní sa ďalej podieľali Janka Zákopčánová, Tomáš 
Václavek, krstným otcom knižočky bol Ondrej Debrecéni. Knižka obsahovala výber 100 
piesní a určili ju pre učiteľov hudobnej výchovy a slovenského jazyka.  

Vyšla kniha Rozhovory spoza opony 

     Jedinečnú knižku vydala herečka Eva Pavlíková pri príležitosti 60. jubilea Divadla 
Andreja Bagara v Nitre. V diele Rozhovory spoza opony zachytila interview s najväčšími 
hviezdami, ale aj dnes už s nebohými kolegami z nitrianskej scény. Kniha vznikla 
spracovaním televíznych rozhovorov pre magazín KULTURCLUB v TV Central Nitra, 
ktorý už niekoľko rokov moderuje táto úspešná herečka. Eva Pavlíková v nich 
vyspovedala všetkých známych umelcov, ktorí v divadle začínali a aj dlhé roky pôsobili. 
Neobišla Mariána Slováka, jeho manželku Evu Matejkovú, Jozefa Dóczyho, Evu 
Večerovú, Gabrielu Dolnú, Jozefa Bednárika, Dušana Lencziho, Bibianu Ondrejkovú, Jána 
Grešša, ako aj mladších odchovancov Juraja Hrčku, Milana Ondríka, Zuzanu Kanócz, 
Marcela Ochránka, Martina Nahálku, Kristínu Turjanovú a ďalších. Dnes určite 
najcennejšiu časť knihy tvoria výpovede zosnulých legiend divadla - Milana Kiša, Adely 
Gáborovej a Karola Spišáka. Kniha obsahuje rozhovory so 40 osobnosťami nitrianskeho 
divadla. Knihu spestrili umelecké fotografie hercov, ktorých autorom je Filip Vančo, 
zopár fotiek pochádza z ateliéru nitrianskeho fotografa Henricha Mišoviča.  

Divadlo Andreja Bagara oslávilo 60. výročie založenia 
 
     Jubilejná sezóna Divadla Andreja Bagara vyvrcholila dvojdňovým slávnostným 
galaprogramom, ktorý sa uskutočnil v piatok 18. decembra a v sobotu 19. decembra 
2009. Na výročie uvedenia prvej premiéry vtedajšieho Krajového divadla s názvom Kozie 
mlieko (15. januára 1950) pripravili slávnostnú premiéru predstavenia Kolumbína. 
Dlhoročnú prácu Divadla Andreja Bagara ocenil aj primátor Jozef Dvonč. Divadlu za 
prínos pre slovenské divadelné umenie udelil Cenu mesta Nitra, ktorú prebral riaditeľ 
Ján Greššo. Galaprogram bol určitou formou vďaky pre všetkých tých, ktorí od 
začiatkov až po súčasnosť formovali tvár nitrianskeho divadla. Pozvali minulých aj 
súčasných zamestnancov, hercov, tvorcov a ďalších hostí. Vystúpili v ňom interní herci 
DAB aj herci, ktorí kedysi v nitrianskom divadle pôsobili - Maroš Kramár, Marián Slovák, 
Eva Matejková, Marta Sládečková, Tuli Vojtek, Lenka Barilíková a mnohí ďalší. 
Pripomenuli si aj hercov, ktorí už nie sú medzi nami, no ich priaznivci na nich nezabudli. 
Galaprogram bol zároveň príležitosťou na stretnutie s ľuďmi, ktorí podporujú divadlo 
finančne, materiálne, mediálne i morálne. Ján Greššo  v divadle profesionálne pôsobí od 
roku 1976, riaditeľom je ôsmy rok. Medzi množstvom blahoželaní od kolegov k 60. 
výročiu DAB bol aj list od šéfa Radošinského naivného divadla Stanislava Štepku. K 60. 
výročiu vzniku DAB vyšla umeleckej šéfke súboru Eve Pavlíkovej knižka Rozhovory spoza 
opony. Na galaprograme knihu divadelným prachom pokrstila Eva Ruthová, predsedníčka 
Literárneho klubu Janka Jesenského. Krstná mama knihe zaželala, aby ju ľudia čítali s 
takým oduševnením, s akým autorka robila rozhovory s kolegami.  
     Krajové divadlo v Nitre vzniklo v roku 1949, podľa Andreja Bagara sa volá od roku 
1979. Od roku 1992 hráva v jednej z najväčších a najmodernejších budov na Slovensku s 
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kapacitou takmer 600 miest vo veľkej sále a zhruba 150 v štúdiu. Prvé nitrianske divadlo 
bolo postavené ešte v roku 1883 s kapacitou 360 miest. Budova stála na ploche 
terajšieho divadla až do jej zničenia leteckou bombou v 2. svetovej vojne. Obnovená 
divadelná scéna sa v Nitre vytvorila v budove Národného domu a telocvični TJ Sokol, 
slúžila od decembra 1949 celých 43 rokov. V súčasnosti v tejto budove pôsobí Staré 
divadlo Karola Spišáka. Za 60 rokov existencie DAB uviedlo takmer 400 premiér, na jeho 
čele stálo desať riaditeľov, medzi nimi jediná žena - Hilda Augustovičová, ktorá má 
zásluhy o výstavbu novej modernej budovy na Svätoplukovom námestí. Interné angažmán 
prijalo viac ako 200 hercov, režisérov, výtvarníkov a dramaturgov. 
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   VII. DUCHOVNÝ ŽIVOT 
Biblická olympiáda  

     Dňa 16. apríla 2009 sa priestoroch Kňazského seminára sv. Gorazda konalo diecézne 
kolo 8. ročníka biblickej olympiády. Olympiáda sa po prvýkrát konala podľa nového 
usporiadania diecéz. V kategórii i základných škôl súťažilo 16 družstiev a v kategórii 
stredných škôl 9 družstiev. V prvej kategórii zvíťazilo družstvo z 8-ročného Gymnázia 
sv. Cyrila a Metoda z Nitry. V druhej zvíťazilo družstvo z Piaristického gymnázia Jozefa 
Braneckého z Trenčína. Víťazi z oboch kategórií budú reprezentovať Nitriansku diecézu 
na celoslovenskom kole, ktoré sa uskutoční v polovici mája v priestoroch KBS Zornička 
na Donovaloch. 

Zasadnutie konventu Dunajsko-nitrianskeho seniorátu 

     V sobotu 23. mája 2009  Nitre zasadal dištriktuálny konvent Dunajsko-nitrianskeho 
seniorátu Západného dištriktu Evanjelickej cirkvi a. v., do ktorého patrí 32 cirkevných 
zborov. Pozvanie na zasadnutie dostal aj zástupca mesta Nitry, viceprimátor František 
Baláž a tiež podpredseda Nitrianskeho samosprávneho kraja a poslanec Mestského 
zastupiteľstva v Nitre Ján Vančo, ktorí sa zúčastnili na slávnostnej časti konventu. 
Biskup Západného dištriktu ECAV Milan Krivda na vysvetlenie, prečo sa konvent koná 
práve v Nitre, uviedol, že majú zaužívanú tradíciu, že každoročne sa konvent koná v inom 
senioráte. Keďže v západnom dištrikte máme 8 seniorátov, podľa prirodzenej rotácie 
nás tohto roku pozval Dunajsko – nitriansky so sídlom v Nitre, kde je zborovým farárom 
Mgr. Ivan Eľko. Pretože pán farár Eľko je súčasne seniorom Dunajsko – nitrianskeho 
seniorátu, tak sa aj dištriktuálny konvent koná v nitrianskom evanjelickom kostole. Ako 
hosť do Nitry zavítal generálny biskup ECAV na Slovensku Miloš Klátik. Program 
konventu pripravovali dištriktuálny biskup s bratom dištriktuálnym dozorcom. Deň 24. 
mája je nedeľou po vstúpení Ducha a nitransky kostol je zasvätený práve Duchu 
Svätému.  

Permanentná formácia kňazov Nitrianskej diecézy 

    V týždni od 22. do 26. júna 2009 sa v Kňazskom seminári svätého Gorazda uskutočnila 
permanentná formácia kňazov Nitrianskeho biskupstva. Pozvánku na toto podujatie 
dostalo takmer 150 kňazov mladších ako 60 rokov. Organizátori z kapacitných i 
pastoračných dôvodov formáciu rozdelili do dvoch trojdňových turnusov. Okrem 
duchovnej časti - spoločne slávenej liturgie sa kňazi zúčastňovali aj na odborných 
prednáškach, ktoré boli venované niektorým aktuálnym témam ako napríklad informácie 
o projektoch Diecéznej katolíckej charity v Nitre po minuloročnej reorganizácii hraníc 
biskupstva, rady ohľadom hospodársko-ekonomických záležitostí spravovania farnosti, 
prednáška bola venovaná aj niektorým otázkam z oblasti bioetiky a z liturgiky. Kňazi 
z obidvoch turnusov sa spoločne stretli aj s diecéznym biskupom Viliamom Judákom i s 
pomocným biskupom Mariánom Chovancom. Podľa moderátora permanentnej formácie 
kňazov Nitrianskej diecézy Pavla Brzého, cieľom takýchto stretnutí je „prehĺbenie 
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poznatkov z jednotlivých oblastí teologického poznania, ale aj pastoračnej praxe, 
prerokovanie aktuálnych problémov pastorácie a tiež upevnenie bratského spoločenstva 
diecézneho presbytéria“. 

Arcibiskup Philippe Barbarin z Lyonu navštívil Nitru 

     Francúzsky kardinál Philippe Barbarin v sobotu 4. júla 2009 sa na svojej púti do 
Levoče zastavil v Nitre, aby si uctil svätých spolupatrónov Európy – svätých 
Cyrila a Metoda a aby pozdravil emeritného biskupa kardinála Jána Chryzostoma 
kardinála Korca a diecézneho biskupa Viliama Judáka. V súvislosti so sviatkom svätých 
slovenských vierozvestov Cyrila a Metoda povedal, že keď ich  Ján Pavol II. vyhlásil za 
spolupatrónov Európy, akoby chcel európskym národom odkázať, aby neboli zamerané iba 
na svojich národných svätcov, ale aby sa pozerali na príklady svätosti aj z iných častí 
starého kontinentu i ostatného sveta. Kardinál Barbarin ocenil ambíciu kléru Nitrianskej 
diecézy, zorganizovať na budúci rok, v rámci Roka kňazov, púť do Arsu.  
 

Cyrilo–metodská púť bola opäť na Nitrianskom hrade  
 

     V starobylej Nitre v nedeľu 5. júla 2009 vyvrcholili oslavy svätých Cyrila a Metoda 
národnou púťou pod Nitrianskym hradom. Slávnostnú svätú omšu pod holým nebom 
celebroval arcibiskup Mons. Marin Srakić, predseda Biskupskej konferencie Chorvátska, 
ako koncelebranti boli prítomní: kardinál Ján Chryzostom Korec, apoštolský nuncius 
Mons. Mario Giordana, arcibiskup bratislavskej arcidiecézy Mons. Stanislav Zvolenský, 
nitriansky biskup Mons. Viliam Judák, nitriansky pomocný biskup Mons. Marián Chovanec 
a ďalší biskupi, kňazi, diakoni, rehoľníci a veriaci. Na začiatku bohoslužby nitriansky 
biskup Mons. Viliam Judák predstavil prítomným svätých Cyrila a Metoda ako mužov, 
ktorí dokázali spojiť kresťanstvo a kultúru, keď povedal, že kresťanstvo svojou 
inkulturáciou je vždy kultúrotvorné. Práve tieto duchovné aktivity sa stali základom 
trvalého cyrilo-metodského hodnotového dedičstva, pôsobiaceho formatívne a pozitívne 
nielen v dejinách Slovákov, ale aj v dejinách iných národov strednej a juhovýchodnej 
Európy. Arcibiskup Mons. Marin Srakić počas homílie okrem iného zdôraznil, že svätí 
Cyril a Metod sa pričinili o identitu slovanských národov tým, že pracovali na poli jazyka, 
viery a kultúry. Na bohoslužbe sa zúčastnil aj prezident Slovenskej republiky Ivan 
Gašparovič, poslanci Európskeho parlamentu, Národnej rady Slovenskej republiky, 
podpredseda vlády, predstavitelia štátnej správy i samosprávy, rektori univerzít. 

 
Kňazská vysviacka 

 
     Kňazskú vysviacku prijali z rúk biskupa Viliama Judáka noví kňazi v piaristickom 
Kostole svätého Ladislava v Nitre. Spolu s nimi druhý stupeň kňazstva prijal aj 25-ročný 
Ľuboš Kováč z rehole Piaristov. Nitriansky biskup počas vysviacky hovoril aj o poslaní 
kňaza v dnešnej dobe. Hlavný svätiteľ pripomenul novokňazom, kto má stáť v centre ich 
života a aké hodnoty im majú byť blízke. Pred koncom svätej omše prijal biskup Viliam 
Judák od novokňazov požehnanie a hneď na to pozdravil ich rodičov. Deň predtým prijali 
v tom istom kostole piati absolventi 5. ročníka Kňazského seminára svätého Gorazda 
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a Teologického inštitútu v Nitre diakonát. Prvý stupeň vysviacky im udelil pomocný biskup 
a generálny vikár Marián Chovanec. 

Kardinál Ján Chryzostom Korec 58 rokov biskupom 
 

     Služobne najstarší slovenský biskup bol vysvätený tajne biskupom Pavlom Hnilicom v 
čase stupňujúceho prenasledovania Cirkvi na Slovensku vtedajšou komunistickou štátnou 
mocou. Hoci bol kardinál Korec biskupom od roku 1951, verejne mohol vykonávať svoju 
službu až od roku 1990. Ako biskup, jezuita a robotník počas budovania komunizmu však 
neúnavne tajne pracoval medzi mládežou, rodinami, rehoľníkmi. Počas náboženskej 
neslobody tajne vysvätil 120 kňazov, verejnosti doma i v zahraničí sa prihováral svojimi 
knihami. Za svoju vernosť Cirkvi bol osem rokov vo väzení. Od 6. februára 1990 bol 
nitrianskym diecéznym biskupom, v roku 1991 prijal z rúk pápeža Jána Pavla II. 
kardinálsky purpur. Od roku 2005 je emeritným biskupom. 

 
Púť na Skalke k patrónom Nitrianskeho biskupstva 

     Patrónov Nitrianskej diecézy, svätých Andreja a Svorada a Beňadika, si v dňoch 17. 
a 19. júla 2009 uctili na pútnickom mieste na Skalke pri Trenčíne. Program púte sa začal 
presne na sviatok svätých pustovníkov svätou omšou a procesiou na Kláštor na Veľkej 
Skalke. Na druhý deň pokračoval okrem iného krížovou cestou, mládežníckym programom 
a nočnou svätou omšou, ktorú koncelebrovali novokňazi Nitrianskeho biskupstva. Púť 
vyvrcholila v nedeľu 19. júla slávnostnou svätou omšou, ktorej predsedal banskobystrický 
biskup Mons. Rudolf Baláž. Na tomto posvätnom mieste často počas bohoslužieb 
zaznievalo benediktínske heslo „Ora et labora“, ktorým sa svätí Andrej Svorad a Beňadik 
riadili. Podľa slov miestneho farára Stanislava Strapka, „práca bez modlitby je 
nepožehnaná práca“. Pútnické miesto pozostáva z Malej a Veľkej Skalky. Na staršej – 
Malej Skalke stál kostol ku cti svätého Beňadika už v 13. storočí. Vo Veľkej Skalke sa 
okrem iného nachádza aj vchod do pôvodnej jaskyne, kde žili svätí Andrej Svorad a 
Beňadik (11. storočie). Pozostatky svätcov – patrónov Nitrianskej diecézy - sú uložené v 
spoločnom relikviári v katedrále – bazilike svätého Emeráma v Nitre.  

Tradičná Mariánska púť na Kalvárii 

     Na priestranstve pred kostolom nanebovzatia Panny Márie na Kalvárii v Nitre sa 
v sobotu a nedeľu 15. a 16. augusta 2009 konala tradičná Mariánska púť, na ktorej sa 
zúčastnili početné davy veriacich. Program púte sa začal 15. augusta podvečer svätou 
omšou v maďarskom jazyku. Po nej nasledovala hlavná svätá omša celého dňa. Celebroval 
ju nitriansky pomocný biskup a generálny vikár Mons. Marián Chovanec. Vyvrcholením 
programu druhého dňa i celej púte bola pontifikálna svätá omša, ktorú na poľnom oltári 
celebroval nitriansky biskup Mons. Viliam Judák. V kázni hovoril aj o tom, aby sa 
kresťania vedeli postaviť ku každodennému životu a ponukám tohto sveta zodpovedne. 
Ak od základu nedôjde k ozdraveniu duší, potom nie sú takéto štrukturálne analýzy ničím 
iným, iba prázdnym kresťanským zvykom. Je preto potrebné znova objaviť realizmus 
kresťanskej existencie, je potrebné nájsť Ježiša Krista uprostred dneška. Nitrianska 
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Kalvária je veľmi starobylé miesto. Prvá správa o kostole Panny Márie v Nitre sa 
nachádza v listine uhorského kráľa Belu IV. z roku 1248, ktorým dáva Nitre mestské 
práva. Podľa zasvätenia kostola volali ho už vtedy Vrch Matky Božej. Nitriansky biskup 
Ján Gustíni (1764-1777) zaviazal obyvateľov Nitry listinou z 20. decembra 1765, aby sa 
každoročne 15. augusta uskutočnila procesia na sviatok Nanebovzatia Panny Márie pod 
vedením mestského farára. Biskup Gustíni zaviedol tiež zvyk, ktorý sa zachováva 
doteraz, že slávnostné bohoslužby na Kalvárii vedie nitriansky. 

Veni Sancte katechétov Nitrianskej diecézy 
 
     V Nitre sa 1. septembra 2009 uskutočnilo diecézne stretnutie katechétov. Hlavným 
bodom programu bola svätá omša „Veni Sancte“ v katedrále - Bazilike svätého Emeráma, 
ktorú celebroval nitriansky biskup Mons. Viliam Judák. V príhovore po evanjeliu 
prítomným učiteľom náboženstva pripomenul, aby si uvedomovali svoju vznešenú službu, 
ktorú vykonávajú. Po svätej omši v priestoroch Kňazského seminára svätého Gorazda 
nasledovala prednáška, meditácia a spoločný pracovný obed. V Nitrianskom biskupstve 
aktívne pracuje 220 laických katechétov. Ich celodiecézne stretnutie na začiatku 
školského roka 2009/2010 bolo prvé svojho druhu v reorganizovanej diecéze a má sa 
každoročne opakovať. 
 

Letný tábor čínskych kňazov zavítal do Nitry 
 
     Do Nitry prišla 2. septembra 2009 skupina 80 kňazov, bohoslovcov a rehoľníkov z 
Číny, ktorí sa na svoju duchovnú službu pripravujú v niektorých štátoch západnej a 
strednej Európy. Ich putovanie po slovenských mestách (Spišská Kapitula, Nitra, 
Bratislava) organizujú pátri verbisti z Misijnej kongregácie Božieho slova z Nemecka v 
rámci 16. Letného tábora – China workshop. Keďže cirkev v Číne prežíva podobný osud 
ako kresťania v bývalom Československu pred rokom 1989, bol veľký záujem zo strany 
čínskych duchovných stretnúť sa so zástupcami Katolíckej cirkvi u nás. Do Nitry, ktorá 
je kolískou kresťanstva na Slovensku, zavítali aj kvôli záujmu spoznať cyrilo-metodské 
dedičstvo. V meste pod Zoborom ich privítal nitriansky biskup Mons. Viliam Judák, ktorý 
v ich spoločenstve predsedal svätej omši. V Španielsku, vo Francúzsku, v Taliansku, 
Nemecku, v Írsku, Belgicku, vo Švajčiarsku a v Poľsku sa v súčasnosti formuje okolo 300 
čínskych duchovných. Tí sa vrátia do rodnej Číny, aby šírili Kristovo evanjelium medzi 
miestnymi obyvateľmi. V Číne žije okolo 5 miliónov katolíkov, pre nové kňazské povolanie 
je k dispozícii 15 kňazských seminárov. Budúci rok sa ďalší letný tábor China workshop 
uskutoční v Taliansku. 
 

Desiate výročie vysviacky pomocného biskupa Chovanca 
 
     Nitriansky pomocný biskup a generálny vikár Mons. ThDr. Marián Chovanec je 10 
rokov biskupom. Narodil sa 16. septembra 1957 v Trenčíne, kňazskú vysviacku prijal 17. 
júna 1989. V roku 1994 získal doktorát posvätnej teológie. Na biskupa bol konsekrovaný 
v Nitre 18. septembra 1999. Odvtedy je nitrianskym pomocným biskupom a titulárnym 
biskupom maxitenským, od 1. marca 2003 aj generálnym vikárom. Od roku 2000 zastáva 
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úrad generálneho sekretára Konferencie biskupov Slovenska. V rámci Konferencie 
biskupov Slovenska vedie subkomisiu pre náuku viery. V Nitrianskom biskupstve sa okrem 
iného dlhodobo venuje práci s katechétmi a s cirkevnými školami. Prednáša dogmatiku na 
Teologickom inštitúte v Nitre. Biskup Chovanec na deň svojej konsekrácie na biskupa 
spomína ako na „krásny a veľký deň“. A dodáva: „Dedičstvo svätých bratov Cyrila a 
Metoda v Nitre vtedy opäť špeciálne ožilo“. 

 
V kňazskom seminári sa začal nový školský rok 

 
     V Nitrianskom Kňazskom seminári svätého Gorazda sa 18. septembra 2009 
slávnostnou svätou omšou a imatrikuláciou prvákov začal nový akademický rok. Za účasti 
pomocného biskupa Mons. Mariána Chovanca, generálneho vikára Žilinskej diecézy Mons. 
Ladislava Stromčeka, dekana Bohosloveckej fakulty v Bratislave Mons. Mariana Šurába, 
pedagógov a bohoslovcov sa tak v meste pod Zoborom začal 20. rok obnoveného 
Kňazského seminára. Na svoje budúce kňazské povolanie sa v ňom pripravuje 28 
bohoslovcov pre Nitrianske biskupstvo a 20 bohoslovcov pre Žilinskú diecézu. Svätú 
omšu celebroval pomocný biskup a generálny vikár Nitrianskej diecézy Mons. Marián 
Chovanec. V príhovore po evanjeliu hovoril o hodnote služobného kňazstva. Akademický 
rok v Kňazskom seminári Nitre vyvrcholil v júni 2009 diakonskými a kňazskými 
vysviackami. 

 
Posvätenie oltára v katedrále svätého Emeráma 

 
     Za účasti emeritného trnavského pomocného biskupa Mons. Dominika Tótha, 
predstaviteľov nitrianskej kapituly kanonikov a niekoľko desiatok veriacich posvätil 22. 
septembra 2009 nitriansky diecézny biskup Mons. Viliam Judák nový oltár vo svojom 
katedrálnom chráme – Bazilike svätého Emeráma. Umiestnený je v Hornom kostole 
chrámu. Spolu s obetným stolom pribudla v presbytériu aj nová ambona a oltárny kríž. 
Nový kamenný pevný oltár zodpovedá charakteristike historického prostredia, v ktorom 
sa nachádza, ale aj obnovenej pokoncilovej liturgii. Interiér Horného kostola katedrály 
dostáva nový šat, obnovený bol hlavný oltár, fresky na stenách, baldachýn nad 
biskupským stolcom. Pribudli aj zreštaurované kanonické štalumy. Práce na hornej lodi 
biskupského chrámu ukončili do konca roka. 

Kostol sv. Gorazda na Klokočine má dva nové zvony 

     Rímskokatolícky kostol svätého Gorazda na najväčšom nitrianskom sídlisku Klokočina 
dostal v nedeľu 4. októbra 2009  dva nové zvony. Počas slávnostnej svätej omše ich 
požehnal diecézny biskup Viliam Judák. Veriacim pripomenul, že zvon má zvolávať ľudí do 
Božieho chrámu, ale má aj rozbíjať temnotu hriechu a viesť k Bohu. Zvony umiestnili na 
vežu kostola k doterajšiemu jednému zvonu po dokončení rekonštrukcie. Hlahol všetkých 
troch zvonov veriaci počuli už počas tohtoročných Vianoc. Väčší zo zvonov, vážiaci 340 
kilogramov, zasvätili Panne Márii. Je na ňom zobrazený reliéf Nanebovzatej Panny Márie 
s dieťaťom Ježišom a text Oroduj za nás svätá Božia Rodička, aby sme sa stali hodní 
Kristových prisľúbení. Druhý zvon s hmotnosťou 150 kilogramov je zasvätený úcte k 
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svätému Jozefovi a je na ňom časť známej modlitby K tebe sa utiekame svätý Jozef vo 
svojich súženiach. Farnosť zaplatila za zvony 320-tisíc českých korún, čo je 2.572 eur. 
Peniaze pochádzali z milodarov veriacich. 

Biskup V. Judák celebroval omšu za svojich predchodcov 
 
     Nitriansky biskup Mons. Viliam Judák 2. novembra 2009 celebroval v krypte pod 
katedrálou – Bazilikou svätého Emeráma v Nitre zádušnú svätú omšu za svojich 
predchodcov, ktorí ako biskupi viedli starobylú diecézu. Na bohoslužbe bol prítomný aj 
pomocný biskup a generálny vikár Mons. Marián Chovanec, riaditeľ Biskupského úradu v 
Nitre Mons. Štefan Vallo a niekoľko ďalších veriacich. Hlavný celebrant na začiatku 
svätej omše vyzval k modlitbe za duše biskupov, ktorí ako pastieri stáli na čele diecézy. 
V biskupskej krypte na Nitrianskom hrade sú pochované významné osobnosti 
náboženského života ako napríklad arcibiskupi Karol Kmeťko († 1948) a Eduard Nécsey 
(†1968). Zatiaľ posledný bol v nej pochovaný, pred 21 rokmi, nitriansky biskup Ján 
Pásztor († 1988). 
 

Výročie posvätenia katedrály 
 

     Veriaci v Nitrianskom biskupstve si 20. novembra 2009 pripomenuli  výročie 
posvätenia katedrálneho chrámu. Zasvätený je svätému mučeníkovi Emerámovi a jeho 
história je spojená s prvým kresťanským chrámom v stredovýchodnej Európe, ktorý dal 
v roku 829 postaviť v Nitre knieža Pribina. Nitrianska katedrála je sídlom biskupstva, 
ktoré jestvovalo už v roku 880. Katedrála – bazilika na Nitrianskom hrade je zložená z 
troch kostolov. Nitrianska katedrála je počas celého roka navštevovaná mnohými 
pútnikmi a turistami z domova i zo zahraničia. Tohto roku bola aj v centre pozornosti 
archeológov, ktorí tu vykonali archeologický výskum. Hoci pozostatky veľkomoravského 
kostola nenašli, podarilo sa im odkryť murivo pravdepodobne z 11. storočia, asi z kostola, 
ktorý sa spomína v legende o sv. Andrejovi Svoradovi a Beňadikovi. Katedrála prešla v 
minulosti mnohými prestavbami a zmenami, súčasnú podobu nadobudla v prvej polovici 18. 
storočia. Interiér katedrály v Nitre je v súčasnosti reštaurovaný, práce by mali byť 
hotové v roku 2013, teda k 1150. výročiu príchodu sv. Cyrila a Metoda na naše územie.  

 
Podpis dohody o spolupráci medzi UKF a Nitrianskym biskupstvom 

 
      Nitrianske rímskokatolícke biskupstvo a Univerzita Konštantína Filozofa v Nitre 
podpísali 2. decembra 2009 dohodu o spolupráci. Dokument nadväzuje na 
predchádzajúce obdobie, keď sa darili mnohé spoločné projekty. Dohoda počíta 
predovšetkým s duchovným vedením študentov, ktoré môže vhodne dotvárať ich vzťahy 
a prostredie v ktorom sa pripravujú na svoje budúce povolanie. Rektor univerzity 
Konštantína Filozofa v Nitre Libor Vozár pokladá doterajšiu spoluprácu obidvoch 
inštitúcií za veľmi plodnú a úspešnú. Univerzita Konštantína Filozofa v Nitre, ako bývalá 
Vysoká škola pedagogická, začala na Slovensku ako prvá vzdelávať budúcich učiteľov 
náboženstva, v tomto zámere vysokoškolského vzdelávania pokračuje dodnes. 
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Stretnutie organistov Nitrianskeho biskupstva 
 
     V Kňazskom seminári svätého Gorazda v Nitre sa 5. decembra 2009 uskutočnilo 
stretnutie organistov Nitrianskeho biskupstva. Išlo o prvé stretnutie takéhoto 
charakteru po minuloročnej reorganizácii diecézy. Na podujatí išlo o predovšetkým o 
zmapovanie aktuálneho stavu, čo sa týka počtu i odbornosti organistov v jednotlivých 
farnostiach. Na tomto pilotnom stretnutí sa prítomní oboznámili s víziou zodpovedných 
za liturgiu, čo sa týka poslania a činnosti organistu a s dostupnou literatúrou. Vyplnením 
príslušného dotazníka umožnili biskupstvu vyhodnotiť stav a určiť témy ďalších 
stretnutí v blízkej budúcnosti. Diecézne stretnutie organistov sa skončilo svätou omšou. 
 

Rozposlanie koledníkov Dobrej noviny 
 
     Asi päťsto mladých ľudí zo všetkých dekanátov Nitrianskej diecézy zaplnilo v nedeľu 
13. decembra 2009 Katedrálu svätého Emeráma v Nitre, aby urobili prvý krok v ďalšom 
ročníku koledníckej akcie Dobrá novina. Počas svätej omše ich totiž nitriansky biskup 
Mons. Viliam Judák slávnostne rozposlal ako „misionárov Božej dobroty a lásky“, aby išli 
všade tam, kde ich zavolajú a aby šírili zvesť o tom, „že Ježiš Kristus prišiel medzi nás 
ako stelesnená láska a že prišiel pre každého z nás“. Koledníci ako prvému zavinšovali 
požehnané vianočné sviatky nitrianskemu biskupovi. O niekoľko dní budú plniť svoje 
dôležité poslanie takmer vo všetkých farnostiach tejto partikulárnej cirkvi. 
 

Požehnanie Betlehemského svetla v Nitre 
 
     V katedrále – Bazilike svätého Emeráma na Nitrianskom hrade bolo v nedeľu 13. 
decembra 2009 požehnané Betlehemské svetlo. Obrad vykonal počas svätej omše 
nitriansky biskup Mons. Viliam Judák za prítomnosti zástupcov slovenských skautov, 
ktorí ho následne roznesú po celom Slovensku, aby si ho mohol každý priniesť do svojho 
príbytku. Tak ako po minulé roky bude Betlehemské svetlo prinesené do nemocníc, 
ústavov, penziónov, detských domovov, charitných zariadení, azylových domov či 
hospicov. Nitriansky biskup Mons. Viliam Judák pri jeho požehnaní pripomenul, že tak 
ako sa pred mnohými storočiami šírilo evanjelium z Nitry do širokého okolia, tak „teraz 
sa znova akoby nadviaže a pokračuje v tomto úsilí, aby sa svetlo evanjelia, radostná 
zvesť o narodení Ježiša Krista, dostala práve odtiaľto ku všetkým“. Betlehemské svetlo 
tento rok v rodisku Ježiša Krista zapálil 13-ročný rakúsky chlapec Binder a pri špeciálnej 
ekumenickej bohoslužbe vo Viedni ho 12. decembra 2009 odovzdal celej Európe. 
Slovenskí skauti prinášajú toto svetlo pokoja a vianočnej radosti všetkým ľuďom dobrej 
vôle už 20 rokov. 

Vianočná omša nitrianskeho biskupa 
 
     V Bazilike – katedrále svätého Emeráma v Nitre celebroval 25. decembra 2009 
slávnostnú vianočnú svätú omšu nitriansky biskup Mons. Viliam Judák. Na bohoslužbe boli 
prítomní okrem desiatok veriacich aj pomocný biskup a generálny vikár Mons. Marián 
Chovanec a kanonici miestnej kapituly. Mons. Viliam Judák hovoril o Ježišovi Kristovi ako 
o pravom Bohu a pravom človeku. Pripomenul že kresťania by mali chrániť „kresťanské 
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hodnoty i vianočné tajomstvo, uchrániť si Krista, uchrániť si vzájomné vzťahy v 
rodinách, v kresťanských spoločenstvách, uchrániť Vianoce v takom pravom zmysle, 
ktoré presahujú aj okruh niekoľkých sviatočných dní“. Nitriansky biskup Viliam Judák 
vyzval veriacich, aby sa aj cez nich rodil Boh do tohto sveta. V závere homílie vyzval 
prítomných veriacich, aby očistili Vianoce a medziľudské vzťahy, aby Kristus bol tou 
pravou hodnotou, aby bol alfou a omegou v ich živote a aby jeho narodenie bolo tým 
najsvetlejším bodom v histórii nielen celého ľudstva, ale aj v živote každého z nich. 
 

Zreštaurovali interiér hornej lode katedrály   
 
     Na sklonku roka 2009 bola zavŕšená obnova interiéru Horného kostola Baziliky – 
katedrály svätého Emeráma na Nitrianskom hrade. Práce v tejto časti chrámu trvali dva 
a pol roka. Reštaurátorom na čele s architektom Vladimírom Plekancom sa podarilo 
obnoviť hlavný oltár Krista Spasiteľa z prvej polovice 18. storočia. Reštaurované boli aj 
maľby na kupolách, vrátane vzácnej fresky na klenbe presbytéria s motívom 
nanebovzatia Panny Márie od rakúskeho umelca Gottfrieda Galiartiho. Vo svojej kráse sa 
ukázali aj steny presbytéria, ktoré zdobia olejomaľby ako napríklad Poklona troch kráľov 
a Ježišov krst. Obnovené boli mobiliáre - biskupský sedes s baldachýnom, štalumy pre 
kanonikov. V presbytériu pribudol pevný obetný stôl, nová ambona a oltárny kríž. V roku 
2010 by mali práce na obnove interiéru katedrály pokračovať v dolnej časti chrámu.  
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VII. ŠKOLSTVO A VZDELÁVANIE 
Deň otvorených dverí na UKF v Nitre 

     Vo štvrtok 12. februára 2009 sa na všetkých piatich fakultách Univerzity 
Konštantína Filozofa v Nitre uskutočnil Deň otvorených dverí. Záujemcovia o štúdium sa 
touto formou mohli oboznámiť so systémom výučby na jednotlivých fakultách a pozreli 
si výučbové, výskumné, technologické a knižničné priestory fakúlt. Okrem informácií o 
študijných programoch, podmienkach prijímacieho konania a dôležitých termínoch, sa 
študenti mohli dozvedieť o možnostiach semestrálneho študijného pobytu študentov v 
zahraničí, o spolupráci katedier s domácimi a zahraničnými inštitúciami a uplatnení 
absolventov študijných programov. Návštevníci Dňa otvorených dverí si prezreli  
pracoviská na Fakulte prírodných vied, Fakulte sociálnych vied a zdravotníctva, Fakulte 
stredoeurópskych štúdií,  Filozofickej fakulte a na Pedagogickej fakulte UKF v Nitre.  

Mliečna desiata na školách 

      Na troch základných a jednej strednej škole, a to na Gymnáziu svätého Jozefa 
Kalazanského v Nitre, si môžu žiaci zakúpiť ochutené mlieko priamo z automatu. 
Finančne túto akciu podporuje ministerstvo školstva aj Európska únia. Automaty sa 
inštalujú zadarmo len do škôl, ktoré navštevuje minimálne 300 žiakov. V Nitre takéto 
automaty nájdete aj v Základnej škole na Beethovenovej ulici, na Dražovskej ceste a na 
Tulipánovej ulici. Za ochutené 2 dl mlieko dieťa zaplatí 24 centov. V ďalších desiatich 
školách  

   Vedenie Mesta Nitry ocenilo prácu učiteľov 

    V priestoroch nitrianskej Synagógy sa v stredu 25. marca 2009 uskutočnil slávnostný 
program pri príležitosti Dňa učiteľov. Ďakovný list primátora Jozefa Dvonča dostalo 26 
pedagógov, ktorí pôsobia na základných školách a školských zariadeniach. Primátor mesta 
Nitry Jozef Dvonč vyjadril presvedčenie, že spolupráca medzi mestom Nitra, základným 
školami a rodičmi bude aj naďalej na dobrej úrovni. 

Veľvyslanec Francúzskej republiky navštívil UKF 

      Vo štvrtok 2. apríla 2009 navštívili Univerzitu Konštantína Filozofa v Nitre Henry 
Cuny, mimoriadny a splnomocnený veľvyslanec Francúzskej republiky na Slovensku, 
Jacques Bortuzzo, atašé pre lingvistickú a kultúrnu spoluprácu a Rachid Makhloufi, atašé 
pre univerzitnú, vedeckú a odbornú spoluprácu. Stretli sa s Liborom Vozárom, rektorom 
univerzity, Evou Malou, prorektorkou pre medzinárodné vzťahy, Zdenkou Gadušovou, 
dekankou Filozofickej fakulty UKF v Nitre a Evou Švarbovou, vedúcou sekcie 
francúzskej filológie na Katedre romanistiky Filozofickej fakulty. Ich rozhovory sa 
niesli v znamení doterajšej, ale aj budúcej spolupráce medzi UKF a francúzskymi 
univerzitami. Po stretnutí s rektorom mal veľvyslanec prednášku pre študentov UKF 
v Študentskom domove Nitra pod názvom „Európske hodnoty“. 
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Úspešní študenti zo stavebnej priemyslovky 

     Vo štvrtok 2. apríla 2009 sa v Nitre konal 31. ročník krajského kola súťaže SOČ. 
Popredné miesta obsadili aj študenti Strednej priemyselnej školy stavebnej v Nitre.  
Študent Lukáš TUREK - 4.D obsadil 1. miesto v súťažnom odbore 14 - Tvorba učebných 
pomôcok, didaktické technológie. Pekné 2. miesto obsadili aj študenti Samuel Schlarmann 
- 3.A a Marek Štank - 3.A v súťažnom odbore 10 - Stavebníctvo, architektúra, dizajn. 
Obe práce si vybojovali aj postup na celoslovenské kolo súťaže SOČ. 

Španielsky veľvyslanec priniesol študentom štipendiá 

     Na jednodňovú návštevu Nitry pricestoval vo štvrtok 2. apríla 2009 veľvyslanec 
Španielskeho kráľovstva na Slovensku José López Jorrin. V sprievode zástupcu 
vedúceho misie a 1. tajomníka veľvyslanectva  Iago Gil Aquado a pridelenca pre vzdelanie 
Luisa Pardiňasa Béjara. Ich ďalšie kroky viedli ku kardinálovi Jánovi Chryzostomovi 
Korcovi, ktorý je pre nich stelesním boja Slovenska proti diktatúre. Ďalším cieľom 
vzácnej návštevy bolo bilingválne nitrianske Gymnázium na Párovskej ulici, kde 
zástupcovia Španielskeho veľvyslanectva v Bratislave ocenili 4 vynikajúcich študentov 
pridelením štipendií v hodnote 600 eur.  Finančné ocenenie dostali za školské výsledky a 
mimoškolské aktivity počas minulého školského roka. Tieto štipendiá bývajú študentom 
prideľované každoročne, v súlade s medzinárodnou dohodou a legislatívou pre 
prideľovanie štipendií Ministerstva školstva Španielskeho kráľovstva. 

 
Dni hispánskej kultúry 

 
      V dňoch 29. až 30. apríla 2009 sa na Univerzite Konštantína Filozofa konali Dni 
hispánskej kultúry. Na úvod programu mohli návštevníci ochutnať tradičné španielske 
jedlá. Neskôr si pozreli ukážky španielskych filmov, ktoré budú doplnené o interpretačný 
a informačný lektorský úvod. Súčasťou hispánskych dní bol aj tanečný workshop, na 
ktorom lektorka Cristina Tovar Bayón v tvorivej dielni "sevillanas" predstavila tradičnú 
západoandalúzsku hudbu a tanec. Na svoje si prišli aj milovníci španielčiny, pretože mali k 
dispozícii niekoľko lektorov, s ktorými zábavnou formou absolvovali rýchlokurz 
španielčiny. Jednotlivé časti programu sa konali v Univerzitnom tvorivom ateliéri v 
Študentskom domove UKF na Ulici Boženy Slančíkovej. Organizátormi podujatia boli 
Občianske združenie Artéria, Katedra romanistiky UKF a Ústav literárnej a umeleckej 
komunikácie. Tohtoročné nulté Dni hispánskej kultúry sú pilotným podujatí, na ktoré má 
nadviazať väčšia akcia na budúci rok. 

Nitrianske univerzitné dni vyvrcholili majálesom pod holým nebom 

     Štyritisíc študentov oboch nitrianskych univerzít sa zabávalo v stredu 6. mája 2009 
pod holým nebom. Najväčšia masová akcia v Nitre býva tradičným študentským 
vyvrcholením Nitrianskych univerzitných dní. Už siedmy ročník zorganizovali spoločne 
obe nitrianske školy - Univerzita Konštantína Filozofa a Slovenská poľnohospodárska 
univerzita. Majáles je podujatie staršie ako Nitrianske univerzitné dni. Je to stará 
tradícia, podľa ktorej sa začiatkom mája organizujú veselice. Na majáles pritiahli tisícky 
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mladých ľudí hudobné skupiny Para, Polemic a Vidiek. Okrem hudobníkov sa najmä chlapci 
tešili na súťaž Miss mokré tričko.  
 

Na Nitrianskej lutne 2009 zažiarili talenty 
 
     V stredu 13. mája 2009 sa rozozvučali tóny už 9. ročníka hudobno-interpretačnej 
súťaže Nitrianska lutna. Obnovená podoba Nitrianskej lutny je určená pre žiakov 
základných umeleckých škôl do veku 25 rokov a súťažilo sa v piatich kategóriách. 
Z nitrianskych žiakov získali medaily Šimon Hrmo, Monika Froncová, Samira Hammadová, 
Marcel Gajdoš, Lucia Balážová z Tralaškoly Nitra, Martin Matej Svoreň zo ZUŠ H. 
Madariovej, Romana Uhlíková zo ZUŠ H. Madariovej, Kristína Uhlíková zo ZUŠ H. 
Madariovej. Na Nitrianskej lutne odovzdali aj Ceny za úspešnú pedagogickú prípravu. 
Tieto získala  Mária Hrnčiarová a Katarína Jablokovová. Ceny za korepetíciu prevzali 
Milan Pacovský, Magdaléna Benešová, Zuzana Melichárková a Katarína Čermáková.   
    Hudobno-interpretačná súťaž Nitrianska lutna vznikla v sedemdesiatych rokoch 20. 
storočia z iniciatívy hudobného skladateľa Bartolomeja Urbanca, ktorý v tom čase žil 
a pôsobil v Nitre. Pôvodne bola táto spevácka súťaž určená pre žiakov prvého stupňa 
nášho hudobného školstva (vtedajších Ľudových škôl umenia). Neskôr sa okruh 
súťažiacich rozšíril aj na iné nástrojové obsadenie. Nitrianska lutna zanikla v roku 1989. 
Jej tradíciu obnovila Základná umelecká škola Jozefa Rosinského v Nitre pred deviatimi 
rokmi ( v r. 2000). Tento ročník Nitrianskej lutny opätovne dokázal, že hudobné umenie 
na slovenských umeleckých školách je na vysokej úrovni a na umeleckých školách je 
obrovský potenciál nadaných a talentovaných mladých umelcov, ktorých vedú snaživí a 
 

Talentiáda ako darček k MDD 
 
     Mestská hala na Dolnočermánskej ulici bola 1. júna 2009 dopoludnia svedkom 
vydareného programu, zostaveného z toho najlepšieho, čo dokážu žiaci nitrianskych 
základných umeleckých škôl a Centra voľného času Domino. Malým divákom – žiakom ZŠ, 
sa na úvod prihovorili primátor mesta Jozef Dvonč a viceprimátor Štefan Štefek 
a zaželali im príjemný Medzinárodný deň detí. Umelecky nadané deti, navštevujúce 
záujmovo-umelecké krúžky, sa svojim rovesníkom predstavili v dvoch po sebe idúcich 
vyše 1,5-hodinových programoch. Účinkovali žiaci ZUŠ Jozefa Rosinského, Súkromnej 
ZUŠ H. Madariovej, Ateliéru Médea, Tralaškoly a CVČ Domino. V tomto prvom  ročníku 
podujatia išlo o to, aby ďalšie deti videli a poznali možnosti trávenia voľného času 
napríklad aj pôsobením v tanečných a speváckych krúžkoch. Prvý ročník Talentiády bol 
darčekom mesta Nitry pre deti nitrianskych základných škôl.  
 

Celoslovenské finále súťaže Poznaj slovenskú reč 
 
      Gymnázium na Golianovej ulici v Nitre hostilo od 11. júna 2009 účastníkov 29. ročníka 
celoštátnej súťaže pod názvom Poznaj slovenskú reč. Na slávnostnom otvorení súťaže sa 
zúčastnil aj primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, ktorý pedagógov a víťazov súťaže prijal 
v Obradnej sieni mesta Nitry.  Do Nitry pricestovali žiaci z južných častí Slovenska - zo 
samosprávnych krajov Košice, Banská Bystrica, Trnava, Bratislava a Nitra. V prvej 
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kategórii súťažilo 15 žiakov, v druhej kategórii 12, tretia a štvrtá kategória zahŕňa 
dovedna 15 žiakov. Hovorí sa, že nie je rozhodujúce akým jazykom človek hovorí, ale 
rozhodujúce je to, čo povie. Týmito slovami otvoril trojdňovú celoštátnu súťaž 
prednosta Krajského školského úradu Vladimír Ďuga. Celoslovenské finále súťaže Poznaj 
slovenskú reč malo 4 kategórie. Súťažia žiaci 4. ročníka ZŠ, žiaci 8. ročníka, gymnáziá 
a stredné odborné školy a napokon stredné odborné školy. Na otvorení sa hovorilo aj 
o tom, že tejto jazykovej súťaži ministerstvo pripisuje mimoriadny význam, pretože je 
odrazom toho, ako sa na školách s vyučovacím jazykom maďarským pristupuje k výučbe 
slovenského jazyka, ktorý nie je rodnou rečou žiakov.  
       

V ZŠ na Beethovenovej ulici otvorili detské dopravné ihrisko 
 
     V Základnej škole na Beethovenovej ulici v Nitre v piatok 12. júna 2009 otvorili 
detské dopravné ihrisko, ktorého výstavbu podporila Nitrianska komunitná nadácia v 
rámci programu Bona via. Na slávnostnom podujatí sa zúčastnil aj zakladateľ fondu Bona 
via, Andrej Sitkey. Vďaka tomuto programu sa podarilo podporiť celkom 5 projektov 
sumou 1 436,08 € (43 263,35 Sk). Bona via je špeciálny grantový program, zároveň fond, 
ktorý je zameraný na dopravnú výchovu detí a mládeže a zlepšenie bezpečnosti na 
cestách. Od roku 2005 sa mohlo v rámci programu podporiť 24 projektov sumou 5 
814,52 € (175 168,22 Sk). 

Výstava Umenie hrou 
 
     Druhý ročník vzdelávacieho projektu Umenie hrou vyvrcholil v stredu 17. júna 2009 v 
Salóne Nitrianskej galérie. Vzdelávací projekt Umenie hrou brázdil základné, umelecké a 
špeciálne školy už od októbra 2008. Námetmi detských obrazov bolo 10 umeleckých diel 
od renomovaných slovenských autorov. Výstava Umenie hrou predviedla okolo 95 
najlepších detských prác, ktoré vybrala odborná porota. Vernisáž výstavy druhého 
ročníka projektu Umenie hrou sa uskutočnila 23. júna, na ktorej odmenili najlepších 
malých umelcov. 
  

V školách zaviedli diétne stravovanie 

     Na Základných školách na Beethovenovej a Topoľovej ulici v Nitre sa v školskej 
jedálni mohli stravovať aj deti s predpísanou diétou diabetickou, šetriacou alebo 
bezgluténovou. V prieskume zistili, že v školách je 16 detí so špeciálnymi diétami, z tohto 
počtu má 6 detí diabetickú diétu, šetriacu diétu 7 a bezgluténovú diétu 3 deti. Školské 
jedálne varili deťom s diétami osobitné jedlá. Rodičia si priplatili len za nákup 
špeciálnych potravín podľa cenových pásiem stanovených ministerstvom školstva. 
Požiadať o túto službu mohli po predložení lekárskeho vyjadrenia. Aj po zavedení 
takéhoto varenia zostane naďalej možnosť, aby rodičia nosili deťom jedlo do školy. 
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Deti prázdninovali aj v mestských táboroch 
 
      Deti v Nitre mohli tráviť letné prázdniny aj v mestských denných táboroch, ktoré 
organizovalo Centrum voľného času Domino v Nitre. Turnusov bolo osem, začínali sa 6. 
júla a končili 28. augusta 2009 a trvali vždy päť pracovných dní. Každý z táborov ponúkal 
osobité spektrum záujmových činností, ktoré boli určené pre deti od 6 do 12 rokov. 
Tábory boli špecializované, čo hovoril aj samotný názov: Malí výmyselníci, Slniečko, 
Bambuľkovo, Kamaráti, Slniečko II, Motýlik, Vševedko a Dúhový svet. V rámci nich si 
deti mohli vyskúšať jazdu na koňoch, výlety do prírody, navštíviť ranč, kúpalisko, alebo  
plaváreň. V priestoroch Domina sa hrali spoločenské hry, športovali, tancovali, kreslili si, 
tvorili divadelné bábky alebo hrali sa na počítačoch. Poplatok za jeden päťdňový turnus 
predstavoval 25 eur. V cene bol započítaný obed, pitný program, vstupenky a cestovné. 
Denné tábory vítali najmä pracujúci rodičia, ktorí svoje dieťa do takéhoto tábora 
prinesú ráno a po práci si ho vyzdvihnú. 

                    Na SPU vznikol odbor zameraný na kone a jazdectvo 

      Slovenská poľnohospodárska univerzita v Nitre začala vychovávať odborníkov v 
oblasti chovu koní a jazdectva. Fakulta agrobiológie a potravinových zdrojov pripravila na  
akreditáciu nový bakalársky študijný program Hipológia, zameraný na chov a využitie 
koní. Študenti začnú študovať hipológiu od septembra 2010. Študijný program vychádzal  
z veľkého záujmu študentov o predmet jazdectvo a chov koní v minulých rokoch. 
Študenti majú povinné jazdectvo, naučia sa manažovať a vytvárať najvhodnejšie 
podmienky pre chov koní. Katedra špeciálnej zootechniky SPU v súčasnosti koordinuje 
činnosť univerzitného jazdeckého strediska v Nitre a vzorkovnice chovu koní vo 
Vysokoškolskom poľnohospodárskom podniku v Kolíňanoch a je gestorom predmetov chov 
koní, jazdectvo pre začiatočníkov a jazdectvo pre pokročilých. Vo vzorkovnici chovu koní 
študenti spoznávajú technológie a samotný chov koní. V jazdeckom stredisku sa v prvej 
etape zaoberajú základmi práce s koňmi, ošetrovaním, jazdením a zapriahaním. Druhá 
etapa je zameraná na manažovanie športových koní, prípravu tréningových plánov a výcvik 
koní. Zároveň majú študenti možnosť zúčastňovať sa na pretekoch a získať licenciu 
jazdca či kvalifikáciu trénera. Jazdecké stredisko vzniklo pred 12 rokmi a v súčasnosti 
je v ňom desať koní z celkového počtu 22, ktoré vlastní SPU.  

Prezident SR vymenoval vysokoškolských profesorov 

     Prezident Slovenskej republiky Ivan Gašparovič odovzdal 1. júla 2009 menovacie 
dekréty 41 novovymenovaným profesorom vysokých škôl. Náš najvyšší predstaviteľ v 
príhovore zablahoželal celospoločenskému uznaniu, ktorého sa im dostalo menovaním. V 
príhovore nevyhol ani kritickým slovám zameraným na kvalitu nášho vysokoškolského 
vzdelávania. Z rúk prezidenta Slovenskej republiky si prevzali vymenovacie dekréty 
vysokoškolskí profesori z nitrianskych univerzít: doc. Ing. Marián Brestič, CSc. v odbore 
fyziológia plodín a drevín, doc. Ing. Bohuslav Čermák, CSc. v odbore výživa, doc. Ing. Ján 
Gaduš, PhD. v odbore poľnohospodárska a lesnícka technika, doc. MUDr. Anna Líšková, 
PhD. v odbore verejné zdravotníctvo, doc. JUDr. Ľudmila Novacká, CSc. v odbore 
medzinárodné podnikanie, doc. Ing. Vladimír Pačuta, CSc. v odbore špeciálna rastlinná 
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produkcia, doc. Dr. Ing. Richard Pospišil v odbore všeobecná rastlinná produkcia, doc. 
Ing. Anna Streďanská, PhD. v odbore krajinárstvo, doc. Ing. Magdaléna Valšíková, PhD. v 
odbore záhradníctvo.  

                   Malí študenti prevzali titul Academicus Nitriensis Jr.  

      V piatok 10. júla 2009 vyvrcholilo slávnostnou promóciou aj desaťdňové štúdium 
malých vysokoškolákov – žiakov základných škôl vo veku 10 až 14 rokov, zapísaných do 
Nitrianskej letnej univerzity. Na promócii v aule UKF im udelili certifikát s titulom 
Academicus Nitriensis Jr. Na slávnostnom akte sa zúčastnil primátor mesta Nitry Jozef 
Dvonč, predseda NSK Milan Belica, rektor SPU Mikuláš Látečka a rektor UKF Libor 
Vozár. Myšlienky zriadenia Nitrianskej letnej univerzity vznikla na pôde Univerzity 
Konštantína Filozofa v Nitre, ktorá sa v spolupráci s Mestom Nitra rozhodla už po 
druhýkrát zorganizovať pre prázdninujúce deti takúto hravú formu kontaktu 
s vysokoškolským prostredím. Aj vybrané témy predstavovali súčasť pestrej ponuky 
študijných programov oboch nitrianskych univerzít. Aktivity, rozdelené do 10 
tematických okruhov, každej téme bol venovaný jeden deň. Deti sa venovali štúdiu 
angličtiny, nemčiny, technike, myšlienke európanstva,  chovateľstvu, pestovateľstvu, 
informatike, ekológii, záchranárstvu a potravinárstvu. Nitriansku letnú univerzitu  
slávnostne otvorili v stredu 1. júla slávnostnou imatrikuláciou v aule Slovenskej 
poľnohospodárskej univerzity v Nitre.  
 

 ZUŠ Jozefa Rosinského v nových priestoroch 
 

     Mladí nitrianski umelci a pedagógovia budú mať pre svoju prácu vytvorené vynikajúce 
podmienky. Dňa 2. septembra 2009 boli slávnostne otvorené nové priestory 
zrekonštruovanej Základnej umeleckej školy Jozefa Rosinského v Nitre, ktorá odteraz 
bude sídliť v priestoroch bývalej Základnej školy na Vajanského ulici. Na slávnostnom 
otvorení a prehliadke rekonštruovaných priestorov sa zúčastnili primátor Nitry Jozef 
Dvonč, viceprimátori Nitry František Baláž a Štefan Štefek, riaditeľka ZUŠ J. 
Rosinského Alena Vaňová, nitrianski mestskí poslanci a iní významní hostia. Okrem fasády 
je škola kompletne zrekonštruovaná. Sú tam nové okná, strecha, vymaľované  steny, 
elektroinštalácie. Mesto Nitra rekonštruovalo budovu z vlastných nákladov, suma 
vynaložená na rekonštrukciu je v hodnote 1.2 milióna eur. V Nitre je päť základných 
umeleckých škôl. ZUŠ J. Rosinského získala výborné priestory, ktoré jej umožnia 
konkurovať týmto školám. Rekonštrukcia stála mesto 1,2 milióna eur. Na škole sa vyučujú 
štyri odbory: hudobný, tanečný, výtvarný a literárno-dramatický. Škola oslavuje tento 
rok 80. výročie od svojho založenia. Ponúka kvalitu, profesionalitu, osobný prístup, čo 
dokumentujú mimoriadne úspechy žiakov tejto ustanovizne na slovenských 
a medzinárodných súťažiach. Štúdium na tejto škole je dostupné pre všetky vrstvy 
obyvateľstva, a to už od piatich rokov veku. Základná umelecká škola doposiaľ sídlila na 
troch miestach: na Damborského ulici, na Ulici  J. Vuruma a na Baničovej ulici.    
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Mesto Nitra získalo certifikát za slovenský rekord 

     Mesto Nitra dostalo certifikát za slovenský rekord, ktorý utvorili žiaci nitrianskych 
základných škôl 9. septembra 2009 na Amfiteátri, v rámci podujatia Eurotalent 2009. 
Najväčší detský spevácky zbor bol zložený z 320 detí, žiaci zaspievali dve piesne: 
Materinská reč a Tečie voda od Zobora, dirigentkou bola Mária Mišunová. Veľký podiel 
na vytvorení rekordu má Útvar školského úradu, ktorý koordinoval a usmerňoval 
spoluprácu so 14 nitrianskymi základnými školami, ktoré patria pod zriaďovateľskú 
pôsobnosť mesta Nitry. Rekord je zapísaný v Slovenskej knihe rekordov, certifikát je 
ocenením obetavej práce všetkých  účastníkov.  

Víťazi súťaže Eurotalent 

     Na nitrianskom Amfiteátri bolo dňa 9. septembra 2009 slávnostné vyhodnotenie 
najúspešnejších súťažiacich výtvarného kola súťaže Eurotalent. Odborná komisia vybrala 
69 najlepších prác žiakov nitrianskych základných škôl, ktoré boli počas letných prázdnin 
vystavené v Krajskom osvetovom stredisku v Nitre. Návštevníci tejto ustanovizne 
rozhodli o nasledovnom poradí: 1. miesto – Denis Lackovič zo ZŠ na Krčméryho ulici, 2. 
miesto – Dominika Černáková zo ZŠ Dražovskej ulici, 3. miesto Maroš Jaroš – zo ZŠ na 
Cabajskej ceste. Najtalentovanejší žiaci dostali od Mesta Nitry hodnotné ceny, ktoré im 
osobne odovzdal primátor mesta Nitry Jozef Dvonč. Nitrianskym základným školám sa 
podaril na nitrianskom Amfiteátri husársky kúsok. Spevácky zbor, zložený z 302 detí 
nitrianskych základných škôl vytvoril ustanovujúci rekord počtu účastníkov v detskom 
speváckom zbore. Deti zaspievali dve piesne: Materinská reč a Tečie voda od Zobora. 
Rekord sa podarilo vytvoriť najmä vďaka Útvaru školského úradu, ktorý koordinoval a 
spolupracoval s nitrianskymi základnými školami. Do prípravy rekordu sa zapojilo 
všetkých 14 nitrianskych základných škôl, ktoré patria pod zriaďovateľskú pôsobnosť 
mesta Nitry. Odborným koordinátorom prípravy podujatia bola Mária Mišunová, ktorá 
tento veľký spevokol dirigovala. Rekord zapísali do Slovenskej knihy rekordov. 

                 Učebné pomôcky pre žiakov prvých ročníkov ZŠ 

     Pri príležitosti otvorenia nového školského roka  2009/2010 boli primátorom mesta 
Nitry Jozefom Dvončom odovzdané knihy a balíčky s učebnými pomôckami pre všetkých 
žiakov 1. ročníka základných škôl na území Nitry. V rámci skvalitnenia výchovno-
vzdelávacieho procesu v kľúčových vzdelávacích predmetoch bola v tomto  roku 
z rozpočtu mesta Nitry vyčlenená čiastka na učebné pomcky vo výške 46 100 eur. Na 
skvalitnenie stravovania žiakov v školských jedálňach boli vyčlenené finančné 
prostriedky vo výške  34 390 euro na zakúpenie strojového a technologického 
zariadenia. V spolupráci so základnými školami sa začalo s realizáciou projektu Bezpečná 
škola, zameraného na prevenciu a predchádzanie detských úrazov v nitrianskych 
základných školách a tiež v domácom prostredí. 
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          Stredné školy s novými názvami 
 
      Od 1. septembra 2009 sa zmenili názvy niektorých stredných odborných škôl 
v zriaďovateľskej pôsobnosti Nitrianskeho samosprávneho kraja. Tieto školy požiadali o 
pridelenie prívlastkov, aby sa nimi dali odlíšiť od iných stredných odborných škôl, ktoré 
sú často na tej istej ulici a verejnosť má problém rozlíšiť ich. Prívlastok dostala aj 
Stredná odborná škola polytechnická na Dvorčianskej ulici 629 v Nitre a Stredná 
odborná škola potravinárska na Cabajskej 6 v Nitre. Nadobudnutím účinnosti vyhlášky č. 
282/2009 Z. z. o stredných školách sa počnúc 1. septembrom zmenili názvy 
zdravotníckych škôl - vracajú sa im pôvodné zaužívané názvy - stredná zdravotnícka 
škola a nie stredná odborná škola zdravotnícka. V školskom roku 2009/10 sa 
experimentálne overovali študijné odbory v rámci projektu: Tvorba nových vzdelávacích 
programov v odbornom vzdelávaní pre potreby automobilového priemyslu II, ktorý má 
prebiehať na aj na Strednej odbornej škole, Cintorínska 4, Nitra. Ďalšie experimentálne 
overovanie študijných odborov začali vyučovať na Strednej odbornej škole na Cabajskej 
ulici nový odbor a to kontrolór potravín. 

Najkrajší školský areál ma ZŠ na Nábreží mládeže 

     Mesto Nitra vyhlásilo ešte začiatkom apríla súťaž pre základné školy, o Najkrajší 
školský areál. Prioritným cieľom tejto súťaže bolo jarné vyčistenie areálov základných 
škôl, s dôrazom na realizáciu nových výsadieb zelene. Školy súťažili od 15. apríla do 15. 
mája 2009. Odborná komisia v zložení Ľudmila Šterdasová, Terézia Vencelová, Ján Jech, 
Štefan Lančarič a Rudolf Ronec napokon v dňoch 25., 27. a 28. mája 2009 uskutočnili 
obhliadky všetkých školských areálov. Zistili, že všetky areály boli vyčistené, pokosené a 
upravené. Prvé miesto patrilo ZŠ na Nábreží mládeže, druhé ZŠ Na Hôrke a na treťžom 
mieste sa umiestnili dve školy - ZŠ na Škultétyho ulici a  ZŠ na Krčméryho ulici. 
Výsledky súťaže vyhlásili a súťažiacich odmenili v stredu 9. septembra 2009 v rámci 
vyhlásenia Eurotalentu 2009 na nitrianskom Amfiteátri. 

                           Začiatok roka na SPU v znamení jubileí dvoch fakúlt 
 
     Začiatok nového  akademického roka  sa niesol v znamení významných jubileí dvoch 
fakúlt univerzity, 50. výročia založenia Fakulty ekonomiky a manažmentu a 40. výročia  
existencie Technickej fakulty. Uplynulý akademický rok sa niesol v znamení 
prebiehajúceho procesu akreditácie slovenských vysokých škôl. Komplexná akreditácia 
SPU v Nitre za obdobie rokov 2002 – 2007 bola ukončená 30. júna 2009. Akreditačná 
komisia  pritom vyslovila Slovenskej poľnohospodárskej univerzite v Nitre uznanie za 
splnenie piatich zo šiestich kritérií, stanovených Ministerstvom školstva. Osobitne 
ocenila výstupy z vedeckovýskumnej činnosti, finančný príjem z výskumných grantov 
a výchovu doktorandov. V týchto činnostiach patrí SPU v Nitre podľa akreditačnej 
komisie k najlepším univerzitám na Slovensku. Škola mala problémy so splnením šiesteho 
kritéria, to znamená, počtu študentov na prepočítaný počet profesorov, docentov a 
zamestnancov s akademickým titulom PhD., s čím mala problémy väčšina vysokých škôl na 
Slovensku.  
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   Abrahámoviny Ekonomickej fakulty SPU  

     Slávnostným zasadnutím vedeckej rady Fakulty ekonomiky manažmentu SPU v Nitre 
sa začali oslavy 50. výročia založenia jednej z najstarších fakúlt Slovenskej 
poľnohospodárskej univerzity, známej pod starším názvom Prevádzkovo-ekonomická 
fakulta. Súčasťou osláv bolo dekorovanie štandardy FEM a symbolická promócia prvých 
absolventov fakulty. Medzi ocenenými boli aj primátor Nitry Jozef Dvonč. Od svojho 
vzniku fakulta vychovala 15 440 absolventov, ktorí svojimi odbornými a ľudskými 
kvalitami reprezentujú svoju fakultu na rôznych  manažérskych a iných, rovnako 
náročných funkciách v celej našej republike, ale aj v zahraničí. Fakulta vznikla v roku 
1959 a do vienka získala orientáciu na poľnohospodárske ekonomické a manažérske vedy. 
V súčasnom období je jednou z najväčších zo šiestich fakúlt Slovenskej 
poľnohospodárskej univerzity a jednou z uznávaných ekonomicko-manažérskych fakúlt 
v SR. 50-ročnú tradíciu fakulty charakterizujú jednotlivé vývojové etapy, v rámci 
ktorých prešla hlbokými vnútornými zmenami. Pôvodná PEF sa pri svojom vzniku 
konštituovala na základe dvoch katedier bývalej Zootechnickej fakulty. Išlo o Katedru 
ekonomiky poľnohospodárstva a Katedru organizácie socialistických poľnohospodárskych 
podnikov. V roku 1997 sa pôvodná PEF transformovala na dnešnú FEM, ktorá bližšie 
vystihuje jej vzdelávacie pôsobenie. Od svojho vzniku fakulta vychovala 15 440 
absolventov, ktorí svojimi odbornými a ľudskými kvalitami reprezentujú svoju fakultu na 
najrôznejších manažérskych a iných, rovnako náročných funkciách v celej našej vlasti, 
ale aj ďaleko v zahraničí.   

Nový akademický rok na SPU 
 

     Nový akademický rok otvorila v piatok 18. septembra 2009 Slovenská 
poľnohospodárska univerzita v Nitre. V novom akademickom roku sa chce univerzita 
zamerať na efektívne využitie finančných prostriedkov získaných z Európskej únie, na 
inováciu vzdelávacieho procesu a zvyšovanie podielu aktivizujúcich foriem výučby. 
Projekty, ktoré spolufinancuje únia, sú v celkovej hodnote 10,3 milióna eur. Univerzita 
bude tiež pokračovať v príprave výučby jedného študijného programu v anglickom jazyku 
na prvom a druhom stupni štúdia na všetkých fakultách. Významnou investičnou akciou 
školy je rekonštrukcia Slovenskej poľnohospodárskej knižnice, zateplenie obvodových 
konštrukcií pavilónu Fakulty ekonomiky a manažmentu a prístavba multimediálnej sály 
z eurofondov. V uplynulom akademickom roku univerzita vyhovela 54 percentám žiadostí 
o ubytovanie v študentských domovoch. Sociálne štipendium v celkovej výške 1 122 540 
eur poberalo 646 študentov. Zo štátneho rozpočtu získalo 1 754 študentov motivačné 
štipendium spolu 333 930 eur za vynikajúce plnenie študijných povinností alebo výborný 
výsledok v oblasti výskumu, vývoja, umeleckej alebo športovej činnosti.  
 

     Škola zameraná na prírodu pomôže problémovým deťom 
 
     Priblížiť prírodu deťom si dala za cieľ Materská a základná škola s názvom Deti 
prírody, ktorá v nitrianskej mestskej časti Kynek, funguje od septembra 2009. 
Základnú školu plánujú otvoriť o rok. Školy sú určené nielen bežným “panelákovým” 
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deťom, ale aj deťom s poruchami reči, pozornosti a správania ako je emocionálna 
deprivácia so známkami neuroticizmu, alebo problémy pri nadväzovaní kontaktov. 
Venuje sa im bude špeciálna pedagogička. Autorkou projektu je Iveta Gažíková, ktorá 
tvrdí, že súčasná generácia detí vyrastá v panelákoch a mnohé nemajú žiadny kontakt s 
prírodou. Sama hovorí, že stretla sa aj s tým, že desaťročné dieťa nevedelo, čo to je 
les, ďalšie kreslilo fialové kravy. Do škôlky prihlásili 10 detí, kapacita je však až 30 
detí. Využívať môžu 1,5 hektárový areál, ktorého súčasťou je vonkajšia aj krytá 
jazdiareň s koňmi aj poníkom. Uprednostňujú pobyt vonku, deti majú svoje zvieratká, o 
ktoré sa starajú – ovečky, zajačiky, koníky, psíka. Na jar si budú sadiť kvietky, ovocie 
a zeleninu. Na materskú školu od septembra 2010 nadviaže základná škola s rovnakým 
zameraním. Bude mať ročníky jedna až štyri, v každom by mala byť jedna trieda po 20 
detí. V ďalšom roku by potom mali pribudnúť aj ročníky päť až deväť. Rodičia budú 
môcť byť so svojimi deťmi priamo na vyučovaní. V areáli je aj slovanská osada, ktorá 
pozostáva z dvoch domov – zemnice a polozemnice a malého ZOO kútika. Je to 
autentická rekonštrukcia obydlí Slovanov, vybudovaná pod odborným dohľadom 
Ponitrianskeho múzea. Každý rok ju navštívi okolo 3 000 detí z materských a 
základných škôl, býva tu netradičné vyučovanie dejepisu.  
 

Technická fakulta SPU vyučuje odborníkov už 40 rokov  
 

     Za účasti významných osobností verejného, kultúrneho a politického života sa na 
Slovenskej poľnohospodárskej univerzite v Nitre konali v stredu 30. septembra 2009 
oslavy, pri príležitosti 40. výročia vzniku bývalej Mechanizačnej, v súčasnosti 
Technickej fakulty na SPU v Nitre. Na oslavách sa, okrem iných významných osobností, 
zúčastnili minister hospodárstva SR Ľubomír Jahnátek, predseda NSK Milan Belica, 
primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, rektor SPU  Mikuláš Látečka, rektor UKF  Libor 
Vozár, dekan Technickej fakulty SPU Vladimír Kročko a iní významní hostia. Technická 
fakulta má od roku 1969 vyše 7 000 absolventov, ktorí sú žiadaní na pracovnom trhu už 
počas svojho vysokoškolského štúdia. V roku 2009 si podalo na Technickú fakultu 
prihlášku 1001 študentov, čo je oproti roku 2007 nárast o vyše 400 prihlášok absolventov 
stredných škôl a gymnázií. Jubilujúca fakulta sa zapája do rôznych vedeckých projektov 
doma i v zahraničí. Technická fakulta na SPU má osem katedier, Multimediálne centrum 
a Oddelenie dopravnej  výchovy a služieb.   

Univerzita Konštantína Filozofa oslávila 50. výročie vzniku 

     Univerzita Konštantína Filozofa v Nitre si tento rok pripomenula 50. výročie svojho 
založenia. Pri tejto príležitosti sa v dňoch 5. až 9. októbra 2009 uskutočnili oslavy. V 
rámci sa konalo slávnostné zasadnutie vedeckej rady univerzity. Vedenie sa stretlo s 
absolventmi Pedagogickej fakulty, konal sa tiež slávnostný koncert a otvorená bola  
výstava, ktorá pripomenula históriu univerzity. Študenti oslávili „narodeniny“ školy 
Októberfestom, na ktorom vystúpili hudobné skupiny, pôsobiace na pôde univerzity, ako 
aj na celoslovenskej scéne. Mohli sa tiež zapojiť do rôznych súťaží, do futbalového a 
tenisového turnaja medzi študentmi. História Univerzity Konštantína Filozofa siaha do 
roku 1959, kedy vznikol Pedagogický inštitút. Ten fungoval štyri roky a potom začala 
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svoju dvadsaťosemročnú činnosť samostatná Pedagogická fakulta (1964 – 1992), ktorá 
sa neskôr zmenila na Vysokú školu pedagogickú (1992 – 1996) s troma fakultami 
(humanitná, pedagogická a prírodovedná). Dnešný názov škola používa od 23. októbra 
1996.  Dejinnú retrospektívu univerzity tvorili jednotlivé etapy polstoročného 
vysokoškolského vzdelávania v Nitre: od štvorročného pôsobenia Pedagogického inštitútu 
(1959 – 1963) cez dvadsaťosemročnú činnosť samostatnej Pedagogickej fakulty (1964 – 
1992), krátke obdobie včlenenia do zväzku Nitrianskej univerzity (1. 7. – 11. 12. 1992) až 
po jej premenu na Vysokú školu pedagogickú (1992 – 1996) s troma fakultami (humanitná, 
pedagogická a prírodovedná) a následnú zmenu názvu na Univerzitu Konštantína Filozofa 
v Nitre (od 23. 10. 1996).  

                   Základná škola na Krčméryho ulici má 50 rokov  
 
      Na slávnostnej akadémii vo štvrtok 14. októbra 2009 si žiaci, súčasní a bývalí 
pedagógovia pripomenuli 50 rokov od otvorenia Základnej školy na Krčméryho ulici v 
Nitre. Škole prišiel zablahoželať viceprimátor Nitry František Baláž. Dnes ju navštevuje 
takmer 187 žiakov, no v minulosti patrila s počtom vyše tisíc žiakov, medzi väčšie 
nitrianske školy. V análoch školy majú zapísané mená úspešných absolventov, ktorí sa 
zviditeľnili na verejnosti, ako napr. riaditeľ DAB Ján Greššo, futbalista Miroslav Stoch, 
riaditeľ Ústavu pamäti národa Ivan Petranský, vedúci lekár Oddelenia záchrannej 
zdravotnej služby Fakultnej nemocnice v Nitre Ján Murgaš, riaditeľ Špecializovanej 
nemocnice sv. Svorada Zobor Štefan Petríček, umelecký vedúci súboru Close Harmony 
Friends Mário Fančovič, sólista Opery SND Peter Mikuláš, tanečníci zo súťaže Let‘s 
Dance, súrodenci  Ivana Surovcová a Tomáš Surovec. Školskú budovu odovzdali do 
užívania 1. októbra 1959. V tom čase škola si žiaci odnášali vysvedčenia s názvom: 
Jedenásťročná stredná škola Nitra na Sopóciho ulici a do školy sa muselo chodiť  11 
rokov. Na jej čele bol v tom čase riaditeľ Karol Valerach, zástupcom bol Karol Rafaj 
a Emil Šandrik. Súčasnou riaditeľkou školy je Alena Zemková. Aj dnes sa škola môže 
pochváliť vynikajúcimi žiakmi, ktorí robia dobré meno svojej škole, vyhrávajú súťaže 
a olympiády.  

Na SPU udelili čestné doktoráty 

     V aule Slovenskej poľnohospodárskej univerzity v Nitre sa vo štvrtok 15. októbra  
2009 uskutočnilo slávnostné zasadnutie Vedeckej rady SPU, na ktorom udelili tituly 
doctor honoris causa trom významným osobnostiam z Českej republiky, Poľskej republiky 
a Maďarska. Držiteľmi čestných titulov sa stali rektor Mendelovej poľnohospodárskej a 
lesníckej univerzity v Brne Jaroslav Hlušek, rektor Poľnohospodárskej univerzity 
Hugona Kollataja v Krakove Janusz Zmija a dekan Fakulty ekonomiky a sociálnych vied 
Univerzity sv. Štefana v Gödöllö  László Villányi. Čestné tituly im boli udelené za ich 
profesionálnu činnosť, výsledky vo vedeckovýskumnej a pedagogickej práci a za to, že sú 
nositeľmi a aktívnymi realizátormi myšlienok vzájomnej spolupráce a priateľstva v rámci 
stredoeurópskeho vzdelávacieho priestoru. Jaroslav Hlušek je zakladateľom vedeckej 
školy v oblasti agrochémie a výživy rastlín. Janusz Zmija je medzinárodne uznávaný 
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odborník zaoberajúci sa problematikou ekonomiky a manažmentu v poľnohospodárstve a 
László Villányi je významným odborníkom v oblasti agrárnej ekonomiky. 

       Kapacita vysokoškolskách internátov nestačí 

      Po lete mesto zaplnili vysokoškoláci. Na oboch nitrianskych univerzitách ich študuje 
viac ako 22-tisíc. Do Nitry prišlo študovať aj asi 4400 prvákov. Na Univerzitu 
Konštantína Filozofa zapísali 2102 prvákov a na Slovenskú poľnohospodársku univerzitu 
2341. Pridali sa tak k ďalším študentom, ktorí už na univerzitách študujú. UKF ich má 
celkovo 12 206 (z toho 8115 denných) a na SPU je 9450 študentov (6717 denných). 
Najväčší záujem je na UKF už tradične o Filozofickú fakultu, na ktorú si prihlášky 
podávalo najviac ľudí spomedzi všetkých fakúlt na Slovensku. Najmenej študentov je na 
Fakulte stredoeurópskych štúdií. Záujem na UKF je hlavne o marketingovú komunikáciu 
a reklamu, psychológiu, sociálnu prácu, žurnalistiku, sociológiu, cudzie jazyky, manažment 
turizmu, pedagogiku a prekladateľstvo. Na SPU mali najväčší záujem o štúdium na 
Fakulte agrobiológie a potravinových zdrojov a na Fakulte ekonomiky a manažmentu. SPU 
má po komplexnej akreditácii 40 bakalárskych, 31 inžinierskych a 20 doktorandských 
študijných programov. Univerzita Konštantína Filozofa ponúkala v novom akademickom 
roku 2009/2010 aj nové odbory: aplikovanú informatiku na magisterskom stupni, sociálne 
a misijné služby pre rómske komunity na bakalárskom stupni, aplikovanú sociálnu prácu na 
magisterskom stupni a editorstvo a vydavateľskú prax na bakalárskom stupni. UKF 
dokáže ubytovať 32 % žiadateľov o ubytovanie, SPU asi 59 %. UKF má k dispozícii 1544 
lôžok vo svojich dvoch internátoch, ďalších 510 lôžok majú dohodnutých na 
stredoškolských internátoch a v ubytovni Reformovanej kresťanskej cirkvi. SPU má 
ubytovanie pre 2800 študentov. Ceny za ubytovanie sa v tomto školskom roku nemenili.  

Do užívania odovzdali Študentský domov UKF 

      Študenti Filozofickej fakulty UKF v Nitre dostali po niekoľkomesačnej prestavbe  
bývalého hotela Nitra nové učebne a mediálne centrum. Bývalý Interhotel Nitra, ktorý 
bol pýchou Nitry a pomáhal napĺňať ubytovacie kapacity najmä počas výstav a veľtrhov 
na výstavisku Agrokomplex, momentálne slúži ako študentský domov a sídlo niekoľkých 
katedier UKF. Je však otázne, či sú študenti a prednášajúci skutočne s novými 
priestormi spokojní. V utorok 20. októbra 2009 sa uskutočnila slávnostná kolaudácia 
druhej etapy prestavby Študentského domova Nitra na Ulici B. Slančíkovej. Tento 
absolvoval trojročnú rekonštrukciu, ktorú museli trpieť študenti študijných odborov 
žurnalistika a politológia. Rekonštrukcia spoločenskej časti ŠD Nitra pre potreby 
vzdelávania FF sa uskutočnila výlučne zo zdrojov UKF. Celkovo sa na rekonštrukciu 
použilo 1,23 mil. eur. Rekonštrukciou vznikli vzdelávacie priestory pre viac ako 600 
študentov a tiež kancelárie pre učiteľov. Priestory sú variabilné, umožňujú organizovanie 
konferencií a spoločenských akcií, vrátane plesov. 

Stravovanie v materských školách spestrili ovocné šťavy 

     Vytváraniu zdravých stravovacích návykov pomáha aj obohatenie jedálneho lístka 
ovocím a zeleninou, financovanou zo zdrojov EÚ Zdravú stravu. Súčasťou stravy, 
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podávanej v nitrianskych materských školách, sa stali ovocné šťavy z jabĺk, hrušiek ako 
aj mrkvy. Zdravé nápoje zvíťazili nad presladenými nápojmi, z ktorých sa deťom kazia 
zúbky a rastie váha. Programom Školské ovocie a zelenina sa tak v MŠ snažia zlepšiť 
stravovacie návyky detí a znížiť výskyt obezity. Správa materských škôl sa dohodla s 
pestovateľmi ovocia na dodávke pasterizovanej šťavy s dreňou., ktoré od 15. novembra 
2009 zaradili deťom do jedálnych lístkov ako nápoj za hlavným jedlom. Deti však tento 
nápoj nepijú v 100-perc. koncentrácii, ale riedené pomerom 1:1. Dbajú na to, aby bola 
dôkladne prepočítaná kalorická, ako aj výživová hodnota podávaného nápoja, pretože 
musia byť splnené odporúčané výživové dávky pre vekové kategórie detí, navštevujúce 
MŠ. Správa materských škôl pripravuje pre všetky MŠ v Nitre spoločný jedálny lístok a 
to je veľká výhoda. Dezi spočiatku odmietali zeleninové jedlá. Trvalo tri roky, kým ich 
postupne naučili na zdravšiu stravu. Mäso a mäsové pokrmy nevysmážajú na oleji, pečú 
ich v rúre na masle na plechu. K špecialitám, ktoré si deti obľúbili, patrí rybí nákyp so 
šunkou a syrom, rybie karbonátky.  

ZŠ na Dražovskej premenovali na ZŠ kráľa Svätopluka 

     Slávnostnému pomenovaniu školy predchádzal súhlas s návrhom o zapožičaní čestného 
názvu pre ZŠ na Dražovskej ceste v Nitre, ktorý udelili poslanci Mestského 
zastupiteľstva v Nitre ešte 19. marca 2009 na zasadnutí MsZ. Až po súhlase 
zriaďovateľa, ktorým je Mesto Nitra, sa rozkrútila tortúra, ktorú muselo vedenie školy 
zvládnuť, aby mohol prísť deň „D“. Týmto dňom bol 13. november 2009. V nitrianskej 
Synagóge sa pri tejto slávnostnej príležitosti zišli vybraní žiaci, učitelia a vzácni hostial 
ktorí boli svedkami vzácnej udalosti.  Pre prívlastok kráľa Svätopluka sa „zoborská“ škola 
rozhodla z dôvodu, že chce medzi svojimi žiakmi rozvíjať myšlienku hrdsti na naše dávne 
dejiny. Vo svojich priestoroch zriadili stálu expozíciu, dokumentujúcu dejiny Veľkej 
Moravy, ale aj súčasnoť mestskej časti Zobor.   

     Súčasťou slávnosti, na ktorej sa zúčastnil aj primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, bol 
tiež kultúrny program, ktorého hlavnou osou bola legenda o kráľovi Svätoplukovi a jeho 
troch synoch. Po kultúrnom programe sa všetci presunuli do školy, kde nasledoval 
slávnostný akt odhaľovania tabule na priečelí školy primátorom Nitry Jozefa Dvonča a 
riaditeľky školy Ľudmily Jakabovej. Listinu o zapožičaní čestného názvu riaditeľke školy 
odovzdal Vladimír Ďuga, prednosta Krajského školského úradu v Nitre. 

Policajti, hasiči a záchranári predvádzali deťom ukážky svojej práce 

     Zvýšiť povedomie detí a mladých ľudí o bezpečnosti na cestách bolo cieľom 
Európskeho dňa bezpečnosti cestnej premávky v Nitre. V Mestskej hale na 
Dolnočermánskej ulici  čakali v pondelok 16. novembra 2009 na deti zo základných škôl 
v Nitre ukážky poskytovania prvej pomoci, vyslobodzovania osôb z havarovaného vozidla 
a tiež prezentácia špeciálnej techniky dopravného inšpektorátu, záchranného zboru a 
mestskej polície. Najväčšiemu záujmu sa tešilo mobilné dopravné ihrisko, kde malých 
vodičov usmerňovali dopravné značky, ale aj policajti. Deti si mohli pozrieť prezentáciu 
modernej hasičskej a záchranárskej techniky, sledovať ukážky poskytovania prvej 
pomoci, ktoré realizoval Slovenský červený kríž – územný spolok Nitra a Falk, Záchranná 
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a.s., z Košíc, ktorá má svoju pobočku aj v Nitre. Hlavnými organizátormi podujatia boli 
Krajský úrad pre cestnú dopravu a pozemné komunikácie v Nitre, Nitriansky 
samosprávny kraj, Mesto Nitra, Krajské riaditeľstvo Policajného zboru SR, Krajský 
dopravný inšpektorát Nitra inšpektorát v spolupráci s Hasičským a záchranným zborom 
a Mestskou políciou v Nitre.  

 
Gymnázium na Golianovej ulici oslávilo 90. výročie 

     Deväťdesiat rokov od svojho založenia oslávilo koncom novembra 2009 Gymnázium na 
Golianovej ulici v Nitre. Okrúhle jubileum si škola pripomenula na benefičnom koncerte a 
študentskou akadémiou, po ktorej zaspievala skupina Desmod. Medzi  absolventmi je 
veľa známych osobností. Najstarším absolventom školy bol zakladateľ Nitrianskej 
galérie JUDr. Štefan Valent, ktorý maturoval v roku 1927, dnes je ním zrejme JUDr. 
Jozef Prokeš starší. Z ďalších absolventov treba spomenúť súčasného ministra dopravy 
Českej republiky Gustáva Slamečku, riaditeľa odboru gymnázií Ministerstva školstva SR 
Ladislava Haasa, súčasného šéfredaktora denníka Pravda Juraja Porubského. V laviciach 
tejto školy sedeli aj bývalý primátor Nitry a niekdajší  podpredseda vlády SR Jozef 
Prokeš,  novinár Mikuláš Gál, známi nitrianski lekári Turba, Pleva, Kunský, Ravinger, Bakoš 
a mnohé ďalšie známe osobnosti. Program koncertu v Divadle Andreja Bagara mal názov 
Zo školskej kroniky a niesol sa v znamení spomienok bývalých i súčasných absolventov a 
pedagógov. Listovanie v kronike prelínali vystúpenia žiakov a príhovory hostí, ktorým 
riaditeľka Marta Rácová udeľovala pamätné listy a plakety školy. Škola vznikla v roku 
1919 a zriadila ju nová vláda na území Slovenska.  Dostala  názov  Československé štátne 
reálne gymnázium Tomáša Červena v Nitre. Gymnázium na Golianovej ulici je 
nástupníckou školou a hlási sa k tradíciám svojho predchodcu. 

Slávnostné otvorenie zrekonštruovanej MŠ v Janíkovciach  
     Zrekonštruovanú Materskú školu na Okružnej ulici v Nitre - Janíkovciach odovzdali 
do užívania vo štvrtok 10. decembra 2010. Na otvorení sa zúčastnil primátor Nitry Jozef 
Dvonč, viceprimátor Nitry Štefan Štefek a mestskí poslanci. Pásku prestrihol primátor 
Jozef Dvonč a riaditeľka tejto inštitúcie Mária Frťalová. Kompletná rekonštrukcia tohto 
predprimárneho zariadenia stála 431 520 eur, úrad vlády SR prispel sumou 35-tisíc eur. 
Momentálne navštevuje škôlku 48 detí, od januára 2010 má počet stúpnuť na 70 detí.     
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IX. ŠPORT 
Srb Petar Kurčubič novým trénerom FC Nitra 

     Novým lodivodom futbalového tímu slovenskej najvyššej súťaže Corgoň ligy (CL) 
2008/09 FC Nitra sa od soboty 3. januára 2009 stal Srb Petar Kurčubič. 
Štyridsaťsedemročný kouč, ktorý pod Zobor prišiel zo srbského klubu ČSK Čelarevo. 
V Nitre podpísal polročnú zmluvu s opciou na ďalších 12 mesiacov. Asistentom hlavného 
trénera aktuálne 11. mužstva CL 2008/09 sa stal Cyril Stachura. Petar Kurčubič je 
skúsený odborník a má za sebou zaujímavú trénerskú dráhu. Nitrania sa preň rozhodli 
z dôvodu, že nie je zaťažený slovenským prostredím. Generálny riaditeľ FC Nitra Jozef 
Petráni od nového kormidelníka požadoval posun v tabuľke o niekoľko priečok vyššie. 
Prvý tréning pod taktovkou nového trénera začal 5. januára, keď Nitrania naštartovali 
zimnú prípravu na jarnú časť najvyššej futbalovej súťaže. Petar Kurčubič počas svojej 
kariéry viedol tímy FK Nový Sad, FK Obilič, FK Radnički, FK Mladost, macedónske 
mužstvo Pobeda Prilep, azerbajdžanský klub Olimpik Baku. Potom sa vrátil do domácej 
súťaže, kde pôsobil v FK Banat a napokon v ČSK Čelarevo. 

Basketbalistky víťazkami Stredoeurópskej ligy 
 
     Basketbalistkám INPEKU UKF Nitra sa počas víkendu 23. a 24. januára 2009 podaril 
husársky kúsok. Vo finále Stredoeurópskej ligy zdolali presvedčivo Valosun Brno 86:67. 
Finálovým triumfom dosiahli svoj najväčší klubový úspech. Po prvej vyrovnanej štvrtine 
zobrali hráčky Nitry opraty zápasu do vlastných rúk a súpera zmietli z palubovky. O 
osude zápasu rozhodli druhá a tretia štvrtina, ktoré basketbalistky Nitry vyhrali o 17, 
resp. o 11 bodov. Najlepšou strelkyňou Nitry bola Šujanová, ktorá zaťažila konto súpera 
36 bodmi, úspešné boli aj Wiliamsová 18 bodov a Kalafútová, ktorá dala 11 bodov.  
Nitrianske basketbalistky prezentovali počas celého turnaja kvalitnú defenzívu, 
podporenú efektívnou ofenzívou, preto zaslúžene vyhrali Stredoeurópsku ligu 
basketbalistiek. Na treťom mieste skončili Karlove Vary, štvrtý skončil Prešov. 
 

Medaila pre Lenku Földesiovú na ME juniorov a kadetov 
  
     Kadetka Lenka Földesiová, členka Karate Clubu Farmex Nitra na 36. majstrovstvách 
Európy juniorov a kadetov v sobotu 30. januára 2009 získala v športovom zápase zlatú 
medailu v kumite v kategórii do 47 kg. Tento výkon sa jej podaril hneď v úvodný súťažný 
deň šampionátu. 
 

Majstrovstvá v streľbe 

     V Mestskej hale na Klokočine sa počas prvého februárového víkendu v dňoch 6. až 8. 
februára 2009 uskutočnili Medzinárodné majstrovstvá SR v streľbe. Na 18. ročníku 
GRAND PRIX SLOVAKIA súťažili strelci v streľbe zo vzduchovej pušky a vzduchovej 
pištole. Cenu primátora mesta Nitry odovzdal predseda organizačného výboru a poslanec 
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Mestského zastupiteľstva v Nitre Štefan Klačko strelcovi s najhodnotnejším výkonom, 
ktorým sa stal Pavol Kopp z Bratislavy, s nástrelom 583 bodov, z maximálneho počtu 600 
bodov. 18. ročník GRAND PRIX SLOVAKIA zorganizoval Slovenský strelecký zväz, 
Ministerstvo školstva SR, K ZTŠČ SR Nitra a ŠSK na Beethovenovej ulici v Nitre. 
Podujatie podporilo aj Mesto Nitra  a to bezplatným prenájmom Mestskej haly na 
Klokočine.  

Najúspešnejší športovci mesta Nitry za rok 2008 
 
     V priestoroch nitrianskej Synagógy sa v piatok 20. marca 2009 uskutočnilo 
slávnostné ocenenie najúspešnejších športovcov mesta Nitry, za rok 2008. Ceny 
odovzdávali primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, viceprimátor mesta Nitry Štefan 
Štefek a poslanec MZ Štefan Klačko. Na slávnostnom odovzdávaní boli taktiež prítomní 
predseda NSK Milan Belica a rektor SPU Mikuláš Látečka.  Ceny boli udelené v 11 
kategóriách. V Kategórii juniori mentálne postihnutí boli ocenení Romana Trizňová, 
moderná gymnastika, Zuzana Vavreková, unifikovaná moderná gymnastika a Martin 
Buzalka, športová gymnastika. V Kategórii seniori mentálne postihnutí prevzali ocenenie 
Gizela Billíková, moderná gymnastika a Ivan Ružička, športová gymnastika. U juniorov s 
telesným postihnutím mesto Nitra výborne reprezentoval stolný tenista Michal Hatiar, u 
seniorov s telesným postihnutím bol najúspešnejší lukostrelec Miroslav Kačina. 
     V Kategórii jednotlivci juniori bolo ocenených 11 nitrianskych talentovaných 
športovcov. Ocenenie za výborné výkony dostali juniori Matúš Babiak, box, Erik Čaládi, 
hokej, Ivana Dermeková, moderná gymnastika, Lucia Kokavcová, stolný tenis, Tomáš 
Kružliak, atletika – hod kladivom, Matúš Mikuš, futbal, Veronika Privalincová, atletika-
chôdza, Erika Salanciová, volejbal, Martina Tulipánová, hádzaná, Matej Urík, karate a 
Viktor Viskup, karate, ktorý sa stal najúspešnejším juniorom Nitry za rok 2008. Medzi 
„dospelými športovcami“ boli výborné najmä výkony Márie Czákovej, atletika-chôdza, 
Mateja Gašaja, atletika - hod diskom, Dametriho Hilla, basketbal, Pavla Hlavačku, box, 
Tomáša Chrenka, hokej, Gabriely Kubátovej, basketbal, Petry Máčalovej, moderná 
gymnastika, Michaely Pochabovej, tenis, Filipa Prešinského, karate, Martina Tótha, 
futbal a Moniky Višňovskej, karate. Najúspešnejším seniorom Nitry za rok 2008 sa stal 
Pavol Hlavačka. V juniorských kolektívoch boli úspešné družstvá FC Nitra, futbal - starší 
dorast, ŠG Nitra, volejbal, ŠG Stavbár Nitra, atletika, VK Ekonóm Nitra, volejbal. V 
seniorských kolektívov bolo ocenených päť tímov, a to, BK INPEK UKF Nitra, basketbal, 
BOX Club Stavbár Nitra, box, FC Nitra, futbal, Karate Klub Farmex Nitra, karate, ŠG 
Nitra, volejbal.  Najúspešnejšími trénermi za rok 2008 sa právom stali Ľubomír 
Martinka, basketbal, Rudolf Farmadin, karate, Ján Hukel, volejbal, Róbert Končál, 
karate a Zuzana Tlstovičová, volejbal. Udelené boli dve Ceny primátora mesta Nitry, 
prvú z nich dostal tréner telesne postihnutej mládeže Pavol Elgyutt, druhú cenu si 
prebral dlhoročný tréner atletickej mládeže z ŠG Stavbár Nitra Marián Páleník. 
Osobitné ocenenie primátora mesta Nitry dostali výborní juniorskí reprezentanti v 
minikárach Jakub a Filip Ovečkovci. 
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Otvorili nové priestory v Korčuliarskej aréne 

     V Korčuliarskej aréne, ako sa mladšia sestra hlavnej nitrianskej plochy nazýva, 
pribudli nové priestory. Vznikol tu nový komplex, určený pre hokejovú mládež, 
krasokorčuliarov i verejnosť. V nedeľu 29. marca 2009 tento komplex slávnostným 
prestrihnutím pásky otvoril primátor mesta Nitra Jozef Dvonč. O sprievodný program 
sa postaral krasokorčuliarsky klub HK Nitra Kraso a na spomínanej akcii sa zúčastnili aj 
riaditeľ HK Ardo Nitra Marián Lukáčik, generálny manažér Ľubomír Dobrý a člen 
predstavenstva Dušan Repa. V priebehu niekoľkých mesiacov pribudne v Korčuliarskej 
aréne nová tribúna, či mantinely. Primátor Nitry Jozef Dvonč povedal, že mesto malo 
dlhodobý záujem na tom, aby sa vedľajšia plocha upravila. Mestu sa podarilo získať 3 
milióny Sk  z Úradu Vlády SR a poslanci rozhodli doplniť túto sumu o ďalších 4,7 milióna. 
Riaditeľ HK Ardo Nitra Marián Lukáčik sa vyjadril, že za výdatnej pomoci mesta a vlády 
SR sa  v priebehu troch mesiacov zrealizovala na vedľajšej ploche prístavbu, ktorá bude 
slúžiť pre verejnosť, krasokorčuliarov, firmy a mládežnícke tímy. Pribudol tu bufet, 
ktorý bude v plnej prevádzke každý deň a sú tu šatne pre dve hokejové mužstvá,, 
krasokorčuliarov a šatňa pre verejnosť. 

Nitran Matej Tóth prekonal 22-ročný rekord! 

     Chodecké preteky v Dudinciach potešili divákov mimoriadne kvalitnými výkonmi dvoch 
atlétov. Na 28. ročníku Dudinskej päťdesiatky, chodeckých pretekoch so štatútom EAA 
sa o ne postarali Francúz Yohan Diniz a Nitran Matej Tóth. Víťazom mimoriadne 
rýchlych pretekov sa stal v traťovom rekorde pretekár z krajiny galského kohúta Yohan 
Diniz, za ním finišoval na druhom mieste v slovenskom rekorde Matej Tóth. Nitriansky 
chodec pri svojej premiérovej päťdesiatke zašiel čas 3:41:32 h, čím prekonal 22-ročný 
rekord Pavla Szikoru o 48 sekúnd. Matej Tóth sa stal majstrom Slovenska. 

Mimoriadne valné zhromaždenie HK Nitra 

     Mimoriadne valné zhromaždenie HK Nitra v utorok 7. apríla 2009 potvrdilo záujem 
akcionárov o dôstojné účinkovanie klubu spod Zobora v budúcej sezóne. Na valnom 
zhromaždení bol prítomný aj primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, ktorý deklaroval, že mu 
záleží na hokejovej reprezentácii mesta. Doslovne uviedol, že hokej je pre Mesto Nitra 
najdrahším športom, no napriek tomu má mesto záujem, aby boli všetky športoviská 
riadne spravované. Marek Ďuran je presvedčený o tom, že najdôležitejším partnerom 
hokejového klubu je Mesto Nitra, lebo zimný štadión je v jeho vlastníctve. Do 
predstavenstva hokejového klubu vstúpil Ján Pandora so zámerom aktívne využiť 
nadobudnuté vedomosti a skúsenosti. Výsledkom mimoriadneho valného zhromaždenia je 
nové zloženie orgánov akciovej spoločnosti. Vo funkcii predsedu predstavenstva HK 
Nitra bol potvrdený Marián Lukáčik, ďalšími členmi predstavenstva sú Ján Plandora a 
Dušan Repa. Predsedom Dozornej rady je Jozef Chrenko, jej ďalšími členmi sú Miroslav 
Pupák a poslanec MsZ v Nitre Marek Ďuran. V sezóne 2008/2009 skončili hokejisti 
Nitry na desiatom mieste, čím sa vyhli baráži. V skupine play-out, v ktorej bojovali 
mužstvá o dve posledné miestenky do play-off, skončili hokejisti Nitry za Banskou 
Bystricou, Martinom a Žilinou. Najlepším hráčom Nitry bol počas uplynulej sezóny Tomáš 
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Chrenko, ktorý dal 28 gólov a pridal 33 asistencií. Nitra, podobne, ako v minulej sezóne 
doplatila na slabšie výsledky, silnejší súperi boli neraz nad jej sily. V budúcej sezóne 
plánuje nitriansky klub posilniť omladený káder skúsenými a kvalitnými hokejistami. V 
novej sezóne 2009/2010 už Nitru nepovedie majster sveta z roku 1996 Jiří Kučera. 
Nový tréner Nitry na nadchádzajúcu sezónu ešte nebol známy. Ak sa Nitra v novej 
sezóne, čo len trochu priblíži k forme zo sezóny 2005/2006, kde získala bronzové 
medaily, nitrianski fanúšikovia budú opäť vypredávať Nitra Arénu. 

Vyhodnotili najlepších športov Nitrianskeho kraja za rok 2008 

 
     V Starom divadle Karola Spišáka vládla v piatok 16. apríla 2009 slávnostná atmosféra. 
Za účasti predsedu Nitrianskeho samosprávneho kraja Milana Belicu, vedúcej odboru 
školstva, mládeže, športu a kultúry Úradu NSK Heleny Psotovej a ďalších hostí boli 
ocenení najlepší športovci Nitrianskeho kraja. V prvej kategórii jednotlivcov juniorov si 
ocenenie prevzali: Nitran Viktor Viskup z Karate klubu Farmex, reprezentant SR, ktorý 
získal 1. miesto na Majstrovstvách SR seniorov. Taktiež obsadil 1. miesto na ME juniorov 
a kadetov a bol účastníkom MS. V kategórii jednotlivcov seniorov z Nitry zabodoval 
Pavol Hlavačka z Box club Stavbár Nitra, reprezentant SR a majster SR v boxe, 
najtechnickejší boxer SR, ktorý získal 3. miesto v kvalifikácii na OH do Pekingu ( z 46 
štátov Európy) a stal sa víťazom všetkých zápasov v nadnárodnej lige. V kategórii 
juniorských kolektívov ocenení:  II. lige v súťaži starších žiakov stredoslovenskej 
skupiny starší dorastenci z FC Nitra.  V kategórii kolektívnych športov – seniorov bolo 
ocenené družstvo futbalistov FC Nitra - muži ,,A mužstvo“, ktorý získal historické 3. 
miesto v najvyššej slovenskej futbalovej súťaži Corgoň liga v sezóne 2007/2008. V 
kategórii zdravotne oslabených športovcov boli ocenení: Nitrianka Gizela Billíková – 
„ARABESKA“ – absolútna víťazka pohára v modernej gymnastike na Národnej súťaži 
v modernej a športovej gymnastike, ktorá získala 1. miesto s Máriou Billíkovou na 
Letných špeciálnych olympijských hrách v Atlante (USA) a obsadila s ňou 1. miesto na 
Festivale Rhythmic gymnastics v USA. V kategórii združenia technických športov boli 
ocenení aj tréner Rudolf Farmadín z Karate klubu Farmex Nitra, ktorého zverenec 
Viktor Viskup získal titul majstra Európy a jeho žiaci získali 1. miesto na Majstrovstvách 
SR družstiev v karate. Čestnú cenu za celoživotný prístup získali aj Marián Páleník – 
dlhoročný funkcionár a tréner atletickej mládeže v ŠG Stavbár Nitra. 
 

Na letisku sa konal Pribina cup 2009 
 
     Na letisku v Nitre - Janíkovciach si od soboty 10. apríla do nedele 19. apríla 2009, aj 
vďaka vynikajúcemu počasiu a poveternostným podmienkam, užívali veľký sviatok 
nadšenci bezmotorového lietania. Ide najväčšie preteky v bezmotorovom lietaní na svete 
– 9. ročník Pribina cup. Na súťaži sa zúčastnilo 152 špičkových pilotov z 19 krajín sveta, 
ktorí lietali v troch kategóriách. V klubovej triede súťažili staršie vetrone, ktoré by na 
vrcholových súťažiach nemali šancu na úspech. V kategórii do 15 metrov, ktorá bola 
kombinovaná s výkonnými dvojmiestnymi vetroňmi sa konali rýchlostné prelety, čiže 
každý deň bola vyhlásená trať a pilot, ktorý ju obletel najrýchlejšie, zvíťazil. Celkovým 
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víťazom sa stal súťažiaci v každej triede s najväčším počtom bodov za celé súťažné 
obdobie. Tento rok patrili medzi hlavných favoritov traja majstri sveta a štyria majstri 
Európy. 

Voľnoštýliari v Nitre o slovenské tituly 

     V Mestskej hale na Klokočine sa 18. apríla 2009 konal šampionát SR v zápasení vo 
voľnom štýle, pri príležitosti 100. výročia vzniku zápasenia v meste pod Zoborom. 
Prezentované boli publikácie o najúspešnejších nitrianskych zápasníkoch, ktorými sú 
bronzoví medailisti z LOH v Moskve – Dan Karabín a Július Strnisko. Práve Július 
Strnisko nečakane opustil nitriansku športovú verejnosť v minulom roku, čo je pre 
nitrianske zápasenie nenahraditeľná strata. Majstrovstvá SR slávnostne otvoril primátor 
mesta Nitry Jozef Dvonč, ktorý borcom poprial veľa úspechov pri súbojoch na 
žinenkách. Súboje na šampionáte sledoval aj viceprimátor mesta Nitry Štefan Štefek. 
Majstrovstiev SR v zápasení vo voľnom štýle sa zúčastnilo 55 borcov z 13 klubov. V 
kategórii do 55 kg vyhral Arhisti Kosthnyan, do 60 kg Peter Obžera, do 66 kg Martin 
Klimčák, do 74 kg Dušan Babrnák, do 96 kg Jozef Jaloviar, do 120 kg Soslan Gaglojev. Z 
nitrianskych borcov bol najúspešnejší v kategórii do 96 kg Peter Francúz, ktorý 
vybojoval bronzovú medailu.  Reprezentačný tréner Slovenskej republiky zápasníkov 
Rodion Kertanti k úrovni majstrovstiev dodal, že úroveň majstrovstiev bola iba 
priemerná, nakoľko chýbali špičky. David Musuľbes a Kachaber Chubežty sa nezúčastnili 
pre zdravotné problémy, ďalší reprezentant Róbert Ollé sa zranil a bude sa musieť 
doliečovať. Do majstrovstiev sveta, ktoré sa na jeseň uskutočnia v Belgicku, je však ešte 
dostatok času, aby sme sa dali do poriadku a kvalitne sa pripravili na náročné boje o 
medaily. 

Mladšie žiačky BKM Junior UKF Nitra najlepšie na Slovensku! 

     V priestoroch Základnej školy Na Hôrke sa v pondelok 20. apríla 2009 uskutočnil 
záverečný turnaj Majstrovstiev SR, v kategórii mladších minižiačok. Turnaj slávnostne 
otvoril primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, spoločne s riaditeľkou tejto základnej školy 
Danou Halajovou. Primátor mesta Nitry Jozef Dvonč poprial mladým basketbalistkám 
presnú mušku a taktiež im zaželal príjemný pobyt v Nitre. Trojdňový turnaj nakoniec 
zaslúžene vyhrali basketbalistky BKM Junior UKF Nitra. Počas celého turnaja podávali 
konštantne vynikajúce výkony, ich defenzíva a ofenzíva bola spomedzi šestice mužstiev 
najlepšia. Na druhom mieste skončili basketbalistky zo Starej Turej, bronz putoval na 
východ Slovenska, do Košíc. Na turnaji súťažili žiačky s dátumom narodenia 1997 a 1998. 
Nitra opäť potvrdila, že prácu s talentovanou mládežou má výborne koncepčne 
prepracovanú. 

Kučera skončil 

     Hoci sezóna 2008/09 sa ešte oficiálne neskončila, v nitrianskom klube sa už zaoberali 
ďalšou. Po valnom zhromaždení, ktorého výsledkami boli personálne zmeny vo vedení 
klubu predstúpili predstavitelia HK Ardo Nitra pred médiá, aby o svojich blízkych 
plánoch informovali aj verejnosť. Aj za účasti primátora mesta Jozef Dvonča sa k slovu 
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dostal riaditeľ a predseda predstavenstva Marián Lukáčik, člen predstavenstva Dušan 
Repa a staronová tvár Ján Plandora. Ten sa z pozície člena dozornej rady  vrátil do 
klubového predstavenstva. V ňom nahradil Vladimíra Danišku, ktorý na svoj post 
abdikoval z pracovných a osobných dôvodov. Riaditeľ HK Marián Lukáčik sa poďakoval 
pánovi Daniškovi za prácu v predstavenstve, ako aj za prácu s mládežou. Na jeho miesto 
v predstavenstve bol zvolený Ján Plandora, ktorý bude mať na starosti oblasť 
marketingu  a obchodu, Dušanovi Repovi ostáva na starosti prevádzka zimného štadióna 
v mojej kompetencii ostáva športová činnosť klubu. Keďže v dozornej rade klubu sa po 
presune Jána Plandoru uvoľnilo jedno miesto, klub ho ponúkol mestu Nitra, a tak sa 
novým členom dozornej rady stal poslanec mestského zastupiteľstva Marek Ďuran.  

Kladivári Lomnickí úspešní na univerzitnom šampionáte 

     Marcel Lomnický dosiahol už svoje druhé významné univerzitné víťazstvo v USA. 
Dvadsaťjedenročný Nitran, ktorý študuje na univerzite Virginia Tech v Blacksburgu, 
pridal k halovému titulu v hode bremenom v konferencii ACC (Atlantic Coast Conference) 
aj zlato v hode kladivom. Na univerzitnom šampionáte ACC v Coral Gables dňa 18. apríla 
2009 v areáli Miamskej univerzity dosiahol v druhej sérii výkon 70,73 m a zvíťazil s viac 
ako 13-metrovým náskokom pred Travisom Whitfieldom.  Bronzový z juniorských MS 
2006 a ME 2007 do 22 rokov zaostal za svojím osobným rekordom z minulého roka o 
necelé dva metre. Lomnického víťazná séria: 69,73 - 70,73 - 69,44 - 69,24 - 70,46 - 
70,08. V Coral Gables si solídne počínala aj Lomnického mladšia sestra Nikola. Halový 
bronz v hode bremenom na šampionáte ACC si 20-ročná Slovenka, ktorá študuje na 
univerzite v Clemsone a je členkou jej atletického tímu Clemson Tigers, teraz v súťaži 
kladivárok vylepšila na striebro výkonom 60,26 m z posledného pokusu. Za víťaznou 
Doroteou Habazinovou zaostala o 3,49 m. Lomnickej séria: 54,87 - 57,31 - x - 59,64 - 
57,73 - 60,26.  

Mladšie žiačky BKM Junior UKF Nitra majsterkami SR 

     Na záverečnom turnaji o majstra Slovenska nenašli premožiteľa a bez zaváhania 
kráčali víťazne celým turnajom. Svojou peknou hrou zaplnili telocvičňu ZŠ Na Hôrke a v 
skvelej atmosfére potvrdili v nedeľu 24. apríla 2009 proti Abovii Košice, že im titul 
právom patrí. Od začiatku sa zahryzli do súpera a postupne zvyšovali svoj náskok až do 
záverečnej sirény. Získali vôbec prvý titul v histórii klubu basketbalového klubu BKM 
Junior UKF Nitra. Poháre a ceny odovzdával prezident SBA Rudolf Petrovský. Zaslúžili 
sa oň hráčky: D. Šablatúrová, M. Ščurková, T. Sailerová, M. Dudášová, S. Bochnovičová, 
E. Dobošová, V. Fehérová, E. Oláhová, N. Prepelicová, Li. Dubeňová, Ž. Molnárová, N. 
Martišková, P. Škublová, B. Malecká, A. Antalová. Družstvo vedú trénerka M. Sailerová. 

 Peter Tichý vytvoril v Nitre olympijský rekord 
 
     Peter Tichý (ŠKP Čadca) si v Nitre 25. apríla 2009 vybojoval titul Majstra Slovenska 
v behu na 100km na ceste výkonom 7h:22m:01s. Tichého žiaľ zradil žalúdok a vytúžená 
7-hodinová hranica nepadla. Napriek tomu mu rozhodcovia na 6h medzičase namerali 
84,392km čo je nový Slovenský a traťový rekord v 6-hodinovom behu.  
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Taekwondisti získali 5 medailí 
 
     Taekwondisti ITF UKF Nitra sa v apríli 2009 zúčastnili v slovinskom meste na 
medzinárodnom turnaji Sun Open 2009, na ktorom si sily zmeralo viac ako 240 
súťažiacich zo siedmich štátov. Pod vedením trénerského tandemu Ivan Kiko a Peter 
Bocán sa predstavilo kvarteto Nitranov. Taekwondisti získali 5 medailí: M. Morávek, A. 
Škrovinová a F. Madleňák. 

Úspešné nitrianske fitnesky 
  
     Mestská hala hostila v sobotu 26. apríla 2009 súťaž vo fitnes detí. Nitrianske 
fitnesky, ktoré vedie trénerka Lívia Matušová. Organizátormi súťaže bol GymGol klub 
Nitra a SAKST privítali takmer 100 detí z celého Slovenska. Domáce fitnesky opäť 
potvrdili, že patria k najlepším v republike. Súťažilo sa v piatich kategóriách . 
V najmenšej do 8 rokov Kristínka Kutnárová skončila na 10.mieste. Kategóriu 9 až 10-
ročných vyhrala Alžbeta Hulínová, Liliana Lorinczová skončili na 5. mieste a Kristína 
Giertlová  na 8. mieste. medzi 11 až 12-ročnými zvíťazila Vanesa Lisziová sa Zdenka 
Halgašová skončila na 4. mieste. medzi 13 až 15-ročnými vyhrala Petra Foldesiová a Petra 
Borotová bola ôsma. V kategórii dorastencov Leona Bučeková obsadila 4. miesto. 
Absolútnou víťazkou s najlepším počtom bodov sa stala Vanesa Lisziová.   

Hokejisti začali prípravu s novým trénerom Oremusom 

     Novým trénerom hokejistov HK ARDO Nitra sa od 4. mája 2009 stal  Peter Oremus, 
ktorý spolu s Jánom Faithom priviedol v práve skončenej sezóne Skalicu k druhému 
miestu v Slovnaft extralige. Nitra hľadala ambiciózneho trénera, ktorý vie pracovať s 
mladými hráčmi, dokáže ich zapracovať do tímu k skúseným hokejistom a nebojí sa 
tvrdej práce. V Nitre majú silné hokejové ročníky s rokom narodenia 1989 až 1991, 
ktoré chcú maximálne využiť pri tvorbe nového mužstva. Nitrania sa v sezóne 2008/09 
neprebojovali do play-off a museli bojovať v skupine o záchranu, kde nakoniec obsadili 
10. miesto. Peter Oremus, ktorému sa po troch rokoch skončila v Skalici zmluva, má za 
sebou pôsobenie na lavičke skalickej juniorky aj seniorského tímu. Šuriansky rodák, 
ktorý začínal s hokejom v Nových Zámkoch, sa výrazne presadil práve v Nitre, kde 
odohral svoje prvé tri extraligové sezóny. 

V Prahe trojité zlato basketbalistiek 

     Veľkonočný víkend priniesol krásne chvíle mladým basketbalistkám Nitry. Pekný 
úspech dosiahli hráčky BKM Junior UKF Nitra v Prahe na basketbalovom festivale Euro  
Easter Basket 2009. Predstavili sa štyri tímy spod Zobora – v kategóriách G98, G97 a 
G90 Nitrianky zvíťazili a v G95 získali tretie miesto. Víťazné ťaženie družstva G98 
nedokázal nik ohroziť, takže už v nedeľu bolo jasné, kto si odnesie pohár. Potom v 
zápase o bronz s dánskym Amagerom zvíťazili nitrianske G95-ky. Na Veľkonočný 
pondelok čakali na výpravu BKM Junior UKF dva vrcholy. Tím G97 musel víťazstvom nad 
Kyjovom potvrdiť svoje ambície na celkové prvenstvo. Zápas mal plne vo vlastnej réžii, 
ale napriek tomu nič ešte nebolo isté. Zlatú istotu prinieslo až víťazstvo Proseku nad 
dánskym Amagerom, a tak sa mohli nitrianske nádeje radovať. Ukázalo sa, že najkrajší 
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zápas, ktorý zahrali na turnaji proti Proseku, bol aj najdôležitejší a právom v ňom 
zvíťazili. Potom už všetci utekali do druhej haly, kde nitrianske G90-ky bojovali s 
Dánkami o prvenstvo. Nitra obsadila 1. miesto v zložení: Zaťková, Koniarová, 
Jakubeková, Dobošová, Ščurková, Škublová, Šablatúrová, Dubeňová, Sailerová, 
Fehérová, Martišková, Oláhová, Bochnovičová, Molnárová, Babánová, Antalová, 
Prepelicová, Malecká. 

   Historický úspech starších dorasteniek Univerzitného dámskeho klubu ŠG  

    Ako prvé slovenské družstvo v tejto kategórii dokázali zvíťaziť na 18. ročníku 
jedného z najväčších mládežníckych turnajov na svete Prague Handball Cup. V 
konkurencii 400 družstiev z 22 krajín Európy, Afriky a Ameriky, rozdelených do ôsmich 
kategórií, odohrali zverenkyne trénera Slavomíra Vargu a asistenta Vladimíra Sviteka 
počas uplynulých veľkonočných sviatkov deväť zápasov a vo všetkých zvíťazili. 
Vrcholným zážitkom bol finálový duel v zaplnenej Letenskej aréne proti obhajcovi Slavii 
Praha. Sebavedomé Nitrianky viedli počas celého zápasu a úspešne odolali aj 
záverečnému tlaku súpera, ktorý už len znižoval na konečných 16:14. Tento nevšedný 
úspech je dielom celého kolektívu, ktorého oporou boli počas celého turnaja brankárka 
Medveďová, kapitánka Červenová, spojky Demajová, Vargová, Kisová, pivotka Lenčéšová 
a krídelníčka Krajčovičová. V obrane bola pilierom Danišová, do zranenia sa darilo 
Königovej a v záverečných zápasoch zabrala aj Tulipánová. Darilo sa aj družstvám 
starších žiačok pod vedením trénerky Vargovej a mladších žiačok trénerky Libovej, 
ktoré sa prebojovali zo skupín až do štvrťfinálových baráží. V Superpohári o 
najúspešnejší klub podujatia skončil UDHK ŠG s 50 bodmi na výbornom piatom mieste. 

Basketbalistky v Play Off tretie 
 
     Nitrianske basketbalistky získali tretie miesto v súťaži Play Off žien. Zopakovali tak 
medailový  úspech z roku 2007 a vylepšili si vlaňajšiu štvrtú priečku. Nitrianky sa 
predstavili takmer v kompletnej zostave. Rozhodujúcou pasážou stretnutia bol začiatok 
druhého polčasu, keď si hosťky vyprodukovali za 4 minúty dvojciferný náskok a ten si do 
konca zápasu udržali.     

Nitrianski basketbalisti majstri SR 

     Nitrianski basketbalisti získali v sobotu 16. mája 2009 prvé miesto v slovenskej 
basketbalovej extralige. V piatom rozhodujúcom zápase zdolali obhajcu titulu Pezinok 
97:93, po polčase 41:43. Basketbalisti spod Zobora ukázali v rozhodujúcom play-off 
zápase bojovnosť, srdce, odvahu ale aj nesporné športové umenie. Nitrania v 25. minúte 
prehrávali 49:59, ale zlepšeným výkonom a spresnením streľby dokázali výsledok otočiť. 
Bol to zápas, ktorý mnohonásobne prevyšoval kvalitu basketbalovej infraštruktúry na 
Slovensku. Nitra dlhé roky nepatrila medzi basketbalové mestá. Až keď na jeseň roku 
2002 po neúspešných voľbách zutekal zo dňa na deň z majstrovského Pezinka 
nemenovaný financmajster, presunuli sa tréner, niektorí hráči, vysúvacie tribúny, 
hlásateľ aj športové nadšenie pod Zobor. Nitra triumfovala len o chlp, no všetci sa 
zhodli, že zaslúžene. Medzi hlavných ťahúňov patril Američan Eugene Lawrence, ktorý 
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hral prvú sezónu v Európe. Rozhodujúcim momentom tohto duelu bola pasáž zápasu, keď 
hráčom Pezinka absolútne odišla streľba a prehrali ju 0:14. Ani záverečné trojkové 
preteky nezmenili nič na fakte, že titul získala zaslúžene AX SPU Nitra. Radosť mal 
najmä tréner AX SPU Nitra Ľubomír Urban. 

Na Kalvárii majstrovstvá SR v triale  
 
     Pod záštitou primátora mesta Nitry sa v sobotu a nedeľu 23. a 24. mája 2009 na 
nitrianskej Kalvárii uskutočnili Medzinárodné majstrovstvá Slovenska v triale. Na 
náročnej, 1,5-km dlhej trati, súťažilo v 4 kategóriách približne 60 jazdcov zo Slovenska, 
Maďarska, Rakúska a ďalších európskych krajín.  Úspešní jazdci prevzali víťazné trofeje 
z rúk primátora Jozefa Dvonča. Viceprezident slovenskej motocyklistickej federácie 
Peter Osúch a prezident Motoklubu Nitra Viliam Halmeš sa primátorovi mesta Jozefovi 
Dvončovi poďakovali za ústretovosť a podporu. Vďaka tomu získal  nitriansky Motoklub 
nové technické priestory a za nové depo a nitrianska Kalvária v súčasnosti spĺňa kritériá 
na zorganizovanie európskeho  šampionátu.                                
 

Slovenky vyhrali v Nitre nad Bulharskom  
 
     Slovenské basketbalové reprezentantky zvíťazili vo štvrtok 28. mája 2009 v 
medzištátnom zápase v Nitre nad Bulharskom vysoko 89:52. O svojom triumfe rozhodli 
už v prvom polčase, keď si vybudovali 19-bodový náskok, v druhom dejstve svoju prevahu 
ešte zvýraznili. Pre zverenky americkej trénerky Pokey Chatmanovej to bola jedna z 
troch generálok na blížiace sa ME v Lotyšsku. V piatok nastúpili Slovenky opäť proti 
Bulharkám, ale už o 13.00, teda v čase úvodného duelu na ME proti Ukrajine. To bude 
teda faktická generálka na finálový turnaj, hoci formálne tento štatút prináleží 
nedeľňajšiemu súboju o 13.00 s Izraelom.  

Zomrel Štefan Szalay, symbol nitrianskeho volejbalu  

     Nitriansky volejbal prišiel v piatok 29. mája 2009 o svojho najvernejšieho syna. Vo 
veku nedožitých 75 rokov dotĺklo srdiečko Štefanovi Szalayovi. Rodák z Komárna 
obetoval celý svoj život športu v Nitre, práve s jeho menom sú spojené najvýraznejšie 
úspechy mužského volejbalu v meste pod Zoborom. Ako tréner doviedol v šesťdesiatych 
rokoch TJ Sláviu VŠP do najvyššej celoštátnej súťaže. „Pišta“, ako ho všetci prezývali, 
nedokázal prežiť deň bez pohybu. Šport miloval, najviac ho ale v detstve opantala hra 
pod vysokou sieťou. Volejbalový fanatik so zmyslom pre akýkoľvek humor prehry 
neznášal, ale vždy vedel uznať kvality súpera. Vysokou odbornosťou, precíznosťou a 
hlavne korektným ľudským prístupom si získal nespočetné množstvo priateľov. Unikátna 
bola jeho klubová vernosť Nitre, veď na vrcholovej úrovni strávil s menšími prestávkami 
v jednom klube takmer polstoročie. „Štefan bol stále plný elánu. Spoznali sme sa pred 
dvadsiatimi piatimi rokmi na kurzoch trénersko-metodickej komisie. Bol správny, 
komunikatívny, férový chalan, ktorý nikdy zábavu nepokazil. Je až neskutočné, aké 
množstvo volejbalistov vychoval, ide o niekoľko generácií. Úctu a rešpekt mu prejavovali 
všetci,“ spomína na vysokoškolského doktora pedagogiky terajší tréner nitrianskych 
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volejbalistov Peter Kalný. Bez Szalaya by dnes mužský volejbal v Nitre neexistoval. 
Absolvent Fakulty telesnej výchovy a športu na Karlovej univerzite v Prahe si vyskúšal aj 
zahraničie, keď v Kristových rokoch trénoval v Kuvajte národné mužstvo i mládež. Na tú 
kládol veľký dôraz, lebo v nej videl budúcnosť. Od roku 1973 pracoval veľmi aktívne v 
klube Ekonóm SPU Nitra ako koordinátor mládeže. Szalay je držiteľom viacerých 
trénerskych ocenení či ceny primátora Nitry za celoživotný prínos pre rozvoj športu. 
Spoločne s manželkou Katarínou vychoval tri deti, dcéry Mirka, Karin a syn Peter môžu 
byť na tata právom pyšní. Štefana na jeho poslednej ceste na cintoríne na Cabajskej 
ceste odprevádzalo nemálo kamarátov a známych. Asi to tak chcel osud, že volejbalový 
mág symbolicky poslednýkrát vydýchol práve na športovisku na pôde univerzity, kde 
strávil viac ako polovicu svojho života. 

Bxeri Nitry zlatí 

     V Dubnici sa konala Veľká cena Slovenska, tradičný medzinárodný turnaj v boxe, za 
účasti pretekárov zo štyroch krajín. BC Stavbár Nitra mal na Považí stopercentnú 
úspešnosť. Tomáš Vaňo (do 57 kg) vyhral turnaj tretí rok po sebe, vo vyraďovacích 
kolách porazil aj maďarského reprezentanta. Prekvapenie sa zrodilo vo váhe do 91 kg - 
Sandro Dirnfeld zdolal päťnásobného majstra Čiech Viktoru 11:4 na body. V superťažkej 
kategórii Štefan Slíž obhájil triumf z minulého roka. Pästiar KO BC Galanta Tibor Varga, 
ktorý boxuje extraligu za Nitru, zasa vyhral kategóriu do 75 kg. Najbližší víkend sa 
uskutočnia majstrovstvá Slovenska juniorov v Slovenskom Novom Meste, týždeň na to 
bude BC Stavbár boxovať v Malackách proti spojenému tímu troch klubov z troch krajín. 

Galád staronovým trénerom FC Nitra 

     Staronovým trénerom futbalistov FC Nitra sa vo štvrtok 4. júna 2009  stal Ivan 
Galád. Vo funkcii strieda Srba Petara Kurčubiča, ktorý s tímom spod Zobora obsadil v 
nedávno skončenom ročníku Corgoň ligy až predposlednú 11. priečku. Predstavenstvo FC 
Nitra na svojom zasadnutí rozhodlo, že neuplatní opciu v zmluve s trénerom Kurčubičom, 
ktorého pôsobenie v Nitre sa tak končí súťažným ročníkom 2008/2009. Galád naposledy 
pôsobil v prvoligovom Trenčíne, s ktorým však nepostúpil do najvyššej súťaže.  Dohodli sa 
s ním na dvojročnej spolupráci s jednostrannou opciou klubu na ďalší ročník.  

Matej Tóth piatykrát majstrom 

     Víťazom jubilejného 40. ročníka Záhoráckej dvadsiatky v sobotu 6. júna 2009 v 
chôdzi sa v Borskom Mikuláši stal už piaty raz v rade Matej Tóth. Nitriansky rodák si 
zároveň vybojoval aj piaty titul majstra Slovenska za sebou. Dvadsaťšesťročný Tóth aj 
v ťažkých klimatických podmienkach dokázal, že má v tomto roku výbornú formu a 
suverénne vyhral systémom štart-cieľ za 1:27:03 h. Druhému v poradí nadelil takmer 
štyri minúty. V mládežníckych kategóriách bojovali aj chodci z ŠG Stavbár Nitra. V 
kategórii žiakov na 3 km sa na 6. priečke umiestnila Karin Maťašovská časom 17:42. 
Medzi juniormi na 10 km skončil David Remjar časom 52:41 v rámci mítingu na 4. mieste, 
no na M-SR juniorov získal striebro. V kategórii junioriek na 5 km došla Veronika 
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Privalincová druhá a tá istá priečka jej patrí aj v šampionáte. Ešte na druhom kilometri 
viedla, no po kolízii s divákom spadla a len silou vôle dokončila pre ňu smolné preteky. 

Nitriansky športový aerobik sa predviedol na domácej pôde 

     Nedeľa 7. júna 2009 v Nitre bola zasvätená športovému aerobiku, atraktívne 
súťažné podujatie pritiahlo do haly Olympia mnoho zvedavcov na druhé kolo Pohára 
federácií v športovom aerobiku. Celkovo štyri kolá rozložili na dve súťaže, konajúce sa za 
riekou Moravou a dve na Slovensku. Jedno z nich pripadlo práve Nitre. V spolupráci s 
Českou aerobikovou federáciou sa rozhodli priblížiť divákom takýto druh športu, ako je 
aerobik. Na palubovke sa predstavilo približne 200 súťažiacich v rôznych vekových 
kategóriách. Trénerka KŠA Nitra Natália Solárová očakávala od svojich zverenkýň i 
medaily. Zo senioriek potešila Ivana Khandlová, ktorá bola medzi Slovenkami najlepšia. 
Dievčatá z Nitry sa pripravujú na jesennú kvalifikáciu na majstrovstvá Európy, súťaž 
pod Zoborom im v tom určite dopomohla. Výsledky KŠA Nitra - seniorky: 5. I. Khandlová, 
l juniorky: 9. N. Kovalinková, ml. žiačky: 10. L. Adlerová, 11. K. Kendrová, 16. R. 
Mikulášiková, stepy - seniorky: 1. KŠA Nitra (A. Halmová, J. Maniačková, V. Hlavačková, 
M. Kráľovičová, Z. Raffajová, V. Gajdošová), stepy - juniorky: 1. KŠA Nitra (I. Khandlová, 
A. Blašková, A. Halmová, V. Cintulová, M. Rigóciová, N. Kovalinková). 

Mária Czaková na Európskom pohári tretia  

     Slovenské chodkyne prekvapili v nedeľu 7. júna 2009 senzačným tretím miestom v 
súťaži družstiev na 8. ročníku Európskeho pohára v chôdzi vo francúzskom Metz, keď 
skončili za favorizovaným Ruskom a Španielskom.  Trio Zuzana Malíková (Šurany), Mária 
Gáliková (B. Bystrica) a Mária Czaková (ŠG Stavbár Nitra) vybojovalo pre Slovensko 
historické umiestnenie. Pre 20-ročnú Czakovú je to najväčší úspech po 10. mieste na ME 
juniorov z roku 2007. Mária študuje trénerstvo na UMB v Banskej Bystrici, pripravuje sa 
pod vedením dvojice Matej Spišiak - Martin Pupiš. Jej bronz je tretí vzácny kov z 
vrcholných podujatí po doterajších dvoch individuálnych medailách kladivára Marcela 
Lomnického. Práve Európsky pohár mal byť akousi generálkou pred vrcholom sezóny, 
ktorým budú júlové ME do 23 rokov v litovskom Kaunase.  

Kajské kolo Hľadáme nového Plachého 
 
     Víťazmi nitrianskeho krajského kola postupovej bežeckej súťaže Hľadáme nového 
Jozefa Plachého 2009, ktoré sa uskutočnilo 16. júna 2009 na štadióne Stavbár Nitra, sa 
v behu dievčat na 600 m s časom 1:46,6 stala Veronika Zrasťáková zo Základnej školy 
Topoľčianky a v behu chlapcov na 1000 m s časom 3:12,0 vyhral Patrik Garai zo ZŠ 
Murgašova v Šali. Súťaž družstiev vyhrala ZŠ Topoľčianky pred Športovým Gymnáziom 
Nitra a ZŠ s vyučovacím jazykom maďarským, Modrany. V celoštátnom finále súťaže 
Hľadáme nového Jozefa Plachého 2009, ktoré sa uskutoční v Dubnici nad Váhom v 
septembri, náš kraj okrem víťazov budú reprezentovať aj mladí športovci, ktorí sa 
umiestnili na druhom a treťom mieste: v kategórii dievčat 2. Ivona Miklóšová (1:48,1) zo 
ZŠ Rybník a 3. Barbara Bakóová (1:48,9) zo ZŠ Bátorové Kosihy; v kategórii chlapcov 2. 
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Robert Csóka (3:13,7) zo ZŠ s vyučovacím jazykom maďarským Modrany a 3. Martin 
Guštara (3:22,8) zo ZŠ, Bethlena, Nové Zámky. 
 

Deň otvorených dverí v FC Nitra 

     Predstavitelia slovenského klubu FC Nitra pripravili vo štvrtok 18. júna 2009 pre 
svojich fanúšikov už tradičný Deň otvorených dverí. Tento deň spestrili deťom svojou 
prítomnosťou aj dvaja odchovanci nitrianskeho futbalu a v súčasnosti hviezdy 
zahraničných líg a slovenskej reprezentácie - stredopoliar anglického FC Chelsea 
Miroslav Stoch a brankár tureckého Ankarasporu Štefan Senecký. Okrem nich sa na 
tejto akcii zúčastnili aj viacerí hráči súčasného kádra FC Nitra - Miroslav Barčík, Ján 
Štajer, Ľuboš Kolár, Lukáš Hroššo, Roman Sloboda, Martin Chudý či Ján Harbuľák, ktorí 
ochotne rozdávali podpisy mladým nádejam najpopulárnejšieho športu. Pre deti pripravili 
rôzne hry, či už na rozvoj pohybu, techniky alebo iných zručností. V prvom rade išlo o to, 
aby si naši malí návštevníci pohybom užili pobyt u nás a zahrali si hru, ktorá ich baví 
najviac – futbal. Takmer 150 mladých nádejných futbalistov a futbalistiek dostalo na 
pamiatku zo štvrtkovej návštevy diplomy a iné darčeky.  

Športovali telesne a mentálne postihnuté deti 
 
     Približne 50 telesne a mentálne postihnutých detí a mládeže sa v sobotu 19. júna 
2009 zúčastnilo v Spojenej škole na Mudroňovej ulici na 3. ročníku Športového dňa, 
ktorý pripravil Mikuláš Németh v spolupráci so Slovenským zväzom  telesne postihnutých 
– ZO na Kollárovej ul. 4 v Nitre. Súťažiace deti a ich rodičov, ktorí so svojimi potomkami 
zdieľajú ich neľahký životný osud, prišiel pozdraviť primátor Nitry Jozef Dvonč, ktorý 
deťom zaželal hodne športových úspechov a radosti z pohybu. Napriek tomu, že 
športovému dňu počasie neprialo a súťažilo sa vo vnútorných priestoroch školy, súťaž 
mala vynikajúcu atmosféru.                                                               

Šimon Žáčik majstrom Slovenska v aquatlone 

     Na letnom kúpalisku v Mestskom parku na Sihoti sa v nedeľu 21. júna 2009 uskutočnil 
už 8.  ročník Nitrianskeho aquatlonu. Preteky boli zároveň majstrovstvami Slovenska 
mužov, žien, veteránov, juniorov a junioriek. Pod organizačnou hlavičkou ŠK Delfín Nitra 
súťažilo na trati spolu 102 pretekárov. Chýbal len Richard Varga, ktorý bol na ME do 23 
rokov, kde skončil na 10. mieste. Riaditeľom pretekov bol Pavol Peciar. V ostrosledovanej 
mužskej kategórii triumfoval A. Orlický z Trnavy, ktorý potvrdil svoje kvality. Napriek 
tomu, že z bazéna vyšiel druhý, na trati sa mu podarilo náskok svojho súpera zmazať a v 
cieli sa mohol tešiť z prvenstva. Radosť prežíval v cieľovej rovinke aj Nitran, najlepší 
junior Šimon Žáčik. Najlepším juniorom bol Š. Žáčik (SMTA Nitra). 

Týždeň olympizmu v Nitre 

     Týždeň olympizmu začal v meste pod Zoborom, podobne, ako v minulých rokoch v 
druhej polovici júna. Podujatie, ktorého hlavným organizátorom bolo Mesto Nitra, sa 
konalo od 21. júna do 27. júna 2009. Prioritou a hlavným cieľom Týždňa olympizmu bolo 
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zapojenie všetkých kategórií občanov Nitry do športových a telovýchovných aktivít. V 
Nitre, počas tohto týždňa budú športovali deti z materských škôl a svoju prvú olympiádu 
absolvovali  aj nitrianski seniori, ktorí súťažili so seniormi z partnerského mesta 
Kromĕříž. Ďalej sa v Nitre konal slovenský šampionát žiakov v aquatlone, tenisový a 
stolnotenisový turnaj, turnaj v kolkoch, Beh olympijského dňa, Školu otvoreného športu a 
futbalový turnaj v malom futbale, pokračovala aj Nitrianska školská liga, žiaci súťažili v 
troch športoch: hádzanej, volejbale a futbale.  

Športová olympiáda detí materských škôl 

     V priestoroch Športovej haly Olympia sa v stredu 24. júna 2009 uskutočnil 12. 
ročník Športovej olympiády detí z Materských škôl v Nitre. Podujatie slávnostne otvoril 
primátor mesta Nitry Jozef Dvonč, ktorý deťom poprial veľa úspechov v ich športových 
zápoleniach. Na slávnostnom otvorení sa zúčastnil viceprimátor mesta Nitry Štefan 
Štefek, prednosta Obvodného úradu v Nitre Juraj Horváth a riaditeľka Správy 
materských škôl v Nitre Kvetoslava Mikulová. Deti súťažili v troch disciplínach, ktorými 
boli člnkový beh, skok do diaľky a obojručný hod loptou. Každá škôlka mala štvorčlenné 
družstvo. Podujatie sa uskutočnilo v rámci Týždňa olympizmu, ktorého hlavným 
organizátorom je mesto Nitra. Hlavnou prioritou Týždňa olympizmu v meste pod 
Zoborom je zapojenie všetkých vekových kategórií do športových aktivít. Táto priorita 
je zatiaľ stopercentne splnená, športujú všetky vekové kategórie, od detí z materských 
škôl, až po seniorov. 

Stümpel cup Junior 2009 
 
     Od piatka 26. júna do nedele 28. júna 2009 sa Nitra Aréna stala dejiskom Stümpel 
Cupu Junior 2009. Táto súťaž je právom považovaná za najprestížnejší hokejbalový 
turnaj na Slovensku. Na 3-dňové zápolenie pricestovalo pod Zobor 17 juniorských 
družstiev z regiónu západného Slovenska, aby v 3 kategóriách zabojovali o najcennejšiu 
trofej. Na slávnostnom otvorení šampionátu sa zúčastnil primátor Nitry Jozef Dvonč, 
ktorý po boku riaditeľa Správy športových a rekreačných zariadení mesta Nitry Miloša 
Dovičoviča,  mladým hráčom zaželal veľa športových úspechov. Organizátor turnaja 
Juraj Bubák venoval primátorovi Jozefovi Dvončovi špeciálny stümpelovský dres. 
Primátor zas mladým hráčom prisľúbil, že najlepšiemu hráčovi venuje hokejku. Oproti 
minulým ročníkom sa zmenilo aj miesto konania šampionátu. Stümpel Cup sa druhý raz v 
histórii sťahoval - z ihriska za Dominom na vedľajšiu ľadovú plochu Zimného štadióna 
pod Zoborom. Tenisovú loptičku nahradila „oranžová“, s ktorou sa hrá hokejbal už 
niekoľko rokov na najvyšších fórach. Ťahákom je nielen Stümpel team, ale aj  množstvo 
ďalších mužstiev, v ktorých sa už tradične objavujú mnohé zaujímavé mená z ľadových 
plôch. Pätnásť tímov rozdelili do piatich skupín po tri mužstvá. V A. kategórii sa 
stretávajú žiaci 3. až 5. ročníkov ZŠ, v B. kategórii žiaci 6. a 7. ročníkov ZŠ, do C. 
kategórie boli zaradení žiaci 8. a 9. ročníkov a dorastenci. Rozhodcovský tím tvoria Ján 
Čaprnka, Daniel Konc, Martin Moravec, Dušan Nevin a Marián Vizi.  
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I. ročník Športovej olympiády seniorov 

     V Mestskej hale na Klokočine v rámci Týždňa olympizmu otvorili 26. júna 2009 
historicky I. ročník Športovej olympiády seniorov. Do súťažného zápolenia sa zapojili aj  
seniori z partnerského Kroměříža pod vedením predsedu ich klubu Vladimíra Koutského. 
Podujatie slávnostne otvoril primátor Jozef Dvonč, ktorý dôchodcom zaželal mnoho 
športových úspechov. Iniciátorkou tohto jedinečného podujatia bola poslankyňa MsZ 
a predsedníčka JDS MO č. 1. Oľga Csákayová. Seniori súťažili na viacerých mestských 
športoviskách – v bazéne mestského kúpeľa, na atletickom štadióne a hrali šachy.  Na 
slávnostnom otvorení boli prítomní obaja viceprimátori Štefan Štefek a František Baláž, 
zástupkyňa starostu mesta Kroměříž Jarmila Číhalová, podpredseda NSK a poslanec MsZ 
Ján Vančo, poslanci MsZ Renáta Kolenčíková a Štefan Klačko. 

 5. ročník Nitrianskej školskej ligy 

     V jubilejnom 5. ročníku Nitrianskej školskej ligy zápolilo 50 družstiev z 15 
základných škôl v ôsmich druhoch športu - futbal, basketbal, volejbal, hádzaná, 
minihádzaná, prehadzovaná, vybíjaná a bedminton. Na vyhodnotení v Mestskej hale v 
pondelok 27. júla  2009 dekorovali najúspešnejšiu školu - po tretíkrát sa ňou stala ZŠ 
Škultétyho, tento krát vyhrala pred ZŠ na Fatranskej ulici a ZŠ na Tulipánovej ulici. 
Organizátorom projektu je Slavomír Varga. Súťaže školskej ligy sa začínajú vždy na 
jeseň, nasleduje jarná časť a záverečné boje, ktoré sa uskutočňujú vo finálovom týždni 
v rámci Dňa olympizmu, kde sa bojuje o konečné umiestnenie. Zážitkom pre deti bolo aj 
samotné odovzdávanie cien. Prevziať medailu z rúk športovcov ako Štefan Senecký, 
Miroslav Stoch, Miroslav Štefanka, Tomáš Chrenko a Rastislav Solár je pre mládež 
nezabudnuteľnou chvíľou. Ceny odovzdával aj primátor mesta Nitry Jozef Dvonč. 
Celkové poradie škôl: 1. ZŠ Škultétyho 119, 2. ZŠ Fatranská 81, 3. ZŠ Tulipánová 76, 4. 
ZŠ Nábrežie mládeže 54, 5. ZŠ Beethovenova 44, 6. ZŠ Topoľová 43, 7. ZŠ sv. Svorada 
a Benedikta 36, 8. ZŠ Cabajská 32, 9. Gymnázium Golianova 27, 10.-11. ZŠ Benkova a ZŠ 
Na Hôrke po 20, 12. ZŠ Zobor 15, 13. ZŠ sv. Gorazda 11, 14. ZŠ sv. Marka  

      ME v bezmotorovom lietaní odštartovali v Nitre 
 
     V meste pod Zoborom odštartovali v nedeľu 28. júna 2009 za účasti 23 krajín 
Majstrovstvá Európy v bezmotorovom lietaní. Podujatie bude trvať takmer dva týždne 
a vyvrcholí 11.júla vyhlásením výsledkov. Letci budú súťažiť v troch kategóriách: 15 
metrovej triede, 18 metrovej triede a v Open triede. Podujatie bolo  slávnostne 
otvorené na Svätoplukovom námestí v Nitre, majstrovstvá otvorili riaditeľ šampionátu 
Vladimír Foltín a viceprimátor mesta Nitry Štefan Štefek. Viceprimátor mesta Nitry 
Štefan Štefek. Riaditeľom pretekov bol Vladimír  Foltín. Letcom bolo k dispozícii letisko 
v mestskej časti Janíkovce, kde bývali v kempe. Pred oficiálnym otvorením majstrovstiev 
letci navštívili Divadlo Andreja Bagara v Nitre. V Nitre súťažili aj pretekári z Chile, či 
Austrálie. Svoje umenie po slávnostnom otvorení predviedli Očovskí bačovia, ich 
ekvilibristiku ocenili zahraničné výpravy mohutným aplauzom.  
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Hlavným trénerom Nitry Ivan Galád 

     Hlavným trenérom FC Nitra v tejto sezóne je Ivan Galád, asistentom trénera je Ivan 
Vrabec, kapitánom mužstva sa stal Róbert Rák. Tí skôr narodení si ale spomenú, že pod 
Zoborom už pôsobil. Tréner Ivan Vrabec sa narodil v Šali, pochádza však z Galanty, kde 
futbalovo vyrastal až do seniorského veku. Za sebou má bohatú hráčsku kariéru. Koncom 
80-tych a začiatkom 90-tych rokov si dokonca zahral najvyššiu futbalovú súťaž. Najskôr 
obliekal dres ZŤS Petržalka, neskôr bratislavského Interu a napokon aj Plastiky Nitra. 
Načrel i do exotickým končín, keď pôsobil v Singapure, Kuvajte či v Rakúsku. U našich 
juhozápadných susedov v tíme FC Nikitch napokon ukončil hráčsku kariéru a vydal sa na 
trénerskú púť. 

Diskokilometer 2009 

     Beh pre registrovaných aj neregistrovaných mužov a ženy, známy pod názvom 
Diskokilometer, sa konal v sobotu  27. júna 2009. Pod záštitou AC TJ Stavbár 
a neziskovej organizácie Čakanka sa bežalo na štadióne AC TJ Stavbár Nitra už po 29. 
krát. Diskokilometer má niekoľko zaujímavých zvláštností, ktorými sa odlišuje od iných 
športových podujatí tohto typu.  Prvou je, že pretek sa nesústredí len na dospelých 
bežcov, ale prebúdza záujem o beh u najmladšej generácie. Rodičia s najmenšími 
ratolesťami môžu symbolicky prejsť dráhu 81 m a takto otvoriť bežecké podujatie. Hoci 
hlavnou disciplínou je beh na 1000 m, tí malí, chlapci aj dievčatká, si svoje sily vyskúšali 
na dráhe dlhej 200 m a 600 m a mohli prežívať nezabudnuteľné chvile radosti 
z víťazstva, pocit, že čosi dokázali, prekonali. Do histórie 29. ročníka Diskokilometra sa 
zapísali títo bežci: Neregistrovaní dorastenci: Denis Danáč  (2 : 53,76), Neregistrovaní 
muži do 35 rokov: Peter Gibala ( 3 : 14,64), Neregistrovaní muži nad 35 rokov: Jaroslav 
Baťo  (3 : 13,62), negegistrovaní muži nad 45rokov: Štefan Gibala ( 3 : 23,32), 
Neregistrovaní muži nad 55 rokov: Justín Illéš ( 3 : 37,64).  Diskokilometra sa zúčastnili 
aj ženy a v kategórii neregistrovaných žien nad 35 rokov na stupni víťazov stála 
Ľubomíra Čajková časom  -  4 : 43,32.  

Nitran Kružliak bronzový na MS „17“ 

     Na VI. majstrovstvách sveta atlétov do 17 rokov v talianskom Bressanone dosiahol 
skvelý úspech kladivár Tomáš Kružliak, ktorý si v silnej konkurencii vybojoval bronzovú 
medailu výkonom 72,17 m. Pre slovenskú atletiku je to tretia medaila na šampionáte tejto 
vekovej kategórie v histórii. V premiérovom vydaní v roku 1999 v Bydgoszczi skončila 
výškarka Renata Medgyesová druhá, v roku 2007 v Ostrave si Alexandra Štuková 
vybojovala bronz a ďalší mimoriadne cenný bronz pridal teraz v Bressanone Kružliak. 
Nitriansky kladivár sa hneď od prvej série usadil na druhej priečke za Číňanom Čen 
Hong-qiu, ktorý si zlepšil osobný rekord 5-kilovým náčiním na 74,93 m. Kružliak sa potom 
veľmi snažil, s výnimkou tretej série zakaždým prekonal hranicu 71 metrov, ale Čena už 
neohrozil. Z tucta finalistov jedine Kružliak hodil päťkrát za 70 metrov (séria: 72,17 - 
71,73 - 69,57 - 71,38 - 71,26 - 71,94). Tomáš Kružliak potvrdil aj vo finále MS do 17 
rokov skvelú tohtoročnú fazónu. V závere júna na stredoškolskom šampionáte SR 
dosiahol výkon 75,93 m, ktorý ho posunul na prvú priečku svetových tabuliek. Okrem 
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toho na všetkých ďalších pretekoch prekonal 70-metrovú hranicu (71,78 m na mítingu v 
Halle, 72,56 m v Nitre na medzištátnom stretnutí, 72,34 na M-SR dorastu v Nových 
Zámkoch, 70,22 m v kvalifikácii a 72,17 m vo finále MS „17“ v Bressanone). Tréner Miloš 
Gašaj sa zaslúžil v Bressanone už o tretiu slovenskú kladivársku medailu z vrcholného 
podujatia.  

Slovakmanom Nitran Michal Kulich 

     Víťazom majstrovstiev Slovenska v dlhom triatlone (3,8 km plávanie - 180 km 
cyklistika - 42,195 km beh) Slovakman 2009 so štartom v Šuranoch a cieľom v Nitre, 
ktoré sa konali 18. júla 2009, sa stal Michal Kulich z ŠK Delfín Nitra. Trať zvládol za 
8:51:02 h. O takmer 5 minút pomalší bol Karol Džalaj zo Žiliny, bronz si vybojoval Andrej 
Orlický z Trnavy. Najrýchlejšou ženou z tria štartujúcich bola Češka Gabriela Loskotová, 
ktorá na zdolanie tejto extrémnej trate potrebovala 10:09:22 h. Celkovo sa na podujatí 
predstavilo 89 jednotlivcov a 102 ďalších pretekárov v súťaží družstiev.  

Lomnickému sa na európskom šampionáte nedarilo 

     Slovenskému kladivárovi Marcelovi Lomnickému sa na VII. európskom šampionáte 
atlétov do 22 rokov, ktorý sa konal 19. júla 2009 v litovskom Kaunase, nepodarilo obhájiť 
bronz z predchádzajúcich majstrovstiev starého kontinentu pred dvoma rokmi v 
Debrecíne. Atlét Stávbára ŠG Nitra skončil vo finále výkonom 70,59 m z poslednej 
šiestej série na 6. mieste. Na medailu bolo potrebných aspoň 72,32 m. Z titulu 
európskeho šampióna sa napokon tešil Bielorus Jurij Šajunov kvalitným pokusom 78,16 m, 
ktorým doslova deklasoval konkurenciu. Lomnický, ktorého osobný rekord z vlaňajška je 
72,66 m, mal sériu 69,86 - 69,05 - 67,53, - 68,24 - 69,94 - 70,59. Lomnický dosiahol 
druhé najlepšie umiestnenie slovenského atléta na tohtoročných ME do 22 rokov, v 
sobotu bola v ženskom kladive jeho sestra Nikola piata. Slováci dosiahli celkovo tri 
umiestnenia v najlepšej osmičke, Katarína Berešová skončila na 10 000 m ôsma. Atléti 
tak splnili svoj predšampionátový cieľ - získať jedno umiestnenie do 6. a dve do 12. 
miesta. Výsledky - ME do 22 rokov v atletike v Kaunase: Muži: Kladivo: 1. Šajunov 
(Bielor.) 78,16, 2. Pozdňakov (Rus.) 72,42, 3. Ziegler (Nem.) 72,32, ... 6. Lomnický (SR) 
70,59.  

Súťaž mentálne postihnutých v gymnastike  

     Druhý medzinárodný ročník súťaže mentálne postihnutých v modernej a športovej 
gymnastike sa uskutočnil v Športovej hale Olympia v Nitre 24. júla 2009. Svoje sily si 
zmeralo 24 športovcov zo Slovenska, Česka, Nórska a USA. Najmladšou (exhibičnou) 
cvičenkou bola 4-ročná Laura Vanková z Nitry, najstaršou 51-ročná Eva Kaňáková z 
českého klubu Horalky. Porotcovia udelili 87 medailí a 13 pohárov. Hlavným rozhodcom 
bola technická riaditeľka modernej gymnastiky v celosvetovom ústredí špeciálnych 
olympiád Cindy Bickmanová. Nitrianska Arabeska (Slovenská spoločnosť pre rozvoj 
špeciálnej gymnastiky, športu a tanca mentálne postihnutých) bola jediným zástupcom 
SR na tejto súťaži, zápolení sa zúčastnilo 14 jej členov. Niekoľko členov Arabesky sa o 
rok v júli plánuje zúčastniť Gymnaestrády v Anglicku a ak sa kvalifikujú, v roku 2011 aj 
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svetových letných špeciálnych OH v Grécku. Štyri zlaté, jednu striebornú medailu a 
pohár za najvyššiu priemernú známku získala aj 26-ročná Gizka Billíková z Výčap-
Opatoviec. Na súťaž trénovala dva mesiace. Minulý rok v Atlante získala Gizka so 
sestrou Máriou na dvoch súťažiach (gymnastickom festivale Severnej Ameriky a 
svetových letných špeciálnych OH) 12 zlatých medailí. Súťaž v Nitre zorganizovalo 
Slovenské hnutie špeciálnych olympiád (člen európskeho športového programu tréningov 
a súťaží pre deti a dospelých s mentálnym postihnutím) spolu s nitrianskou Arabeskou 
(Slovenskou spoločnosťou pre rozvoj špeciálnej gymnastiky, športu a tanca mentálne 
postihnutých). 

Nitriansky volejbal pod vedením Michala Cehulu 

    Po siedmich rokoch vo funkcii výkonného riaditeľa VK Ekonóm SPU Nitra skončil 
Anton Baláška. Za jeho éry sa klub skonsolidoval, postúpil do extraligy a v slovenskom 
rebríčku sa každým rokom šplhá sa kúsok vyššie. Rozbehli trpezlivú prácu s vlastnými 
odchovancami a študentami. Riaditeľa Antona Baláška tešilo, že vybudovali kompletnú 
pyramídu mládežníckych družstiev. Medzi najväčšie úspechy posledných rokov zaradil 
účasť mužov vo finále pohára či zisk titulu majstrov Slovenska juniorov v roku 2008. Na 
výročnej konferencii klubu bol zvolený nový výkonný riaditeľ. Vysokoškolský pedagóg 
Michal Cehula (65) je volejbalovej verejnosti známy ako dlhoročný úspešný hráč a 
tréner. Jeho príchodom sa klubová filozofia nemení, vo VK Ekonóm SPU budú pokračovať 
vo výchove mládeže. Klub vedie tréner Kalný, ktorý chce A-mužstvo udržať v popredí 
extraligy, tak ako tgomu bolo v minulej sezóne. Pri mládeži pokračujú tréneri Hukel 
(juniori), Kuťka (kadeti) a Andová (žiaci), zastrešovať ich bude šéftréner Kalný. 

Súrodenci Lomnickí v prvej šestke na ME 22 

     Súrodenci Lomnickí dosiahli najlepšie umiestnenia z ôsmich slovenských atlétov na 
majstrovstvách Európy do 22 rokov v litovskom Kaunase. Kladivárka Nikola Lomnická 
(odchovankyňa ŠG Stavbár Nitra - študentka Clemson Univerzity v USA) obsadila piate 
miesto. Svoje náčinie hodila do vzdialenosti 61,49 m. Jej brat Marcel pôsobí tiež za 
morom na univerzite Virginia Tech Blacksburg. V Kaunase sa mu nepodarilo obhájiť bronz 
z predchádzajúcich ME 2007 v Debrecíne. Atlét Stavbára ŠG Nitra skončil vo finále 
výkonom 70,59 m zo šiestej série na 6. mieste. Na medailu bolo potrebných aspoň 72,32 
m. Lomnický, ktorého osobný rekord z vlaňajška je 72,66 m, aj tak dosiahol druhé 
najlepšie umiestnenie slovenského atléta na tohtoročných ME do 22 rokov, za sestrou 
Nikolou. Keď pred dvoma rokmi skončil tretí v Debrecíne, hodil svoj vtedajší osobný 
rekord 72,17 m. Chodkyňa Mária Czaková (ŠG Stavbár Nitra) obsadila v pretekoch na 20 
km časom 1:41:47 h 14. miesto z dvadsiatky zúčastnených. Zverenkyňa dvojice Pupiš - 
Spišiak za svojím tohtoročným osobným rekordom zaostala o 68 sekúnd.  

Chodec Matej Tóth úspešný na svetovom atletickom šampionáte 
 
     Nitriansky chodec Matej Tóth si v auguste 2009 výborne počínal na svetovom 
atletickom šampionáte v Berlíne.  Na dvadsaťkilometrovej trati skončil na deviatom 
mieste, v druhom najlepšom čase kariéry – 1:21:13 h. Vyhral 22-ročný Rus Valerij Borčin 
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1:18:41 h, druhý skončil Číňan Wang Hao 1:19:06 h a tretí Mexičan Eder Sanchez 1:19:22 
h.  Tento rodák spod Zobora si vylepšil svoje maximum z MS Osaky 2007 o päť priečok. 
26-ročný slovenský reprezentant začal pomalšie, postupne však v berlínskej horúčave 
stupňoval tempo a výsledkom bol najlepší výsledok jeho kariéry. Matej Tóth tento 
výsledok dokonca radí pred šieste miesto z európskeho šampionátu v Göteborgu 2006, 
pretože v Berlíne skončil spomedzi chodcov zo starého kontinentu štvrtý. Vo veľkej 
horúčave skončil na výbornom desiatom mieste v čase 3:48:45, zvíťazil Rus Sergej 
Kirdiapkin. Nitriansky rodák na atletickom šampionáte v Berlíne nesklamal, naopak, 
potvrdil, že patrí medzi špičkových svetových atlétov.   

Nitrianske kvarteto boxerov získalo zlato 
 
     Cez víkend 29. a 30. augusta 2009 sa uskutočnil v Dubnici nad Váhom medzinárodný 
turnaj mužov GP Slovakia za účasti 4 krajín – Slovensko, ČR, Rakúsko a Maďarsko. 
Nitrianske farby hájili štyria pästiari: Tomáš Vaňo (do 57kg), Tibor Varga (do 75 kg), 
Sandro Dirnfeld (do 91kg) a v superťažkej váhe Štefan Slíž. Všetci štyria zverenci 
trénera Tibora Hlavačku získali zlato! Tomáš Vaňo si poradil v semifinále Maďarom 
Notigátom a vo finále porazil Filipa Baráka reprezentujúceho ČR. Tibor Varga, člen klubu 
KO BC Galanta, ale v extralige štartujúci za Nitru porazil v dramatickom finále Vardana 
Besaljana (ČR). V kategórii do 91. kg triumfoval Sandro Dirnfeld, ktorý nastúpil vo finále 
proti skúsenému a úspešnému reprezentantovi ČR Lukášovi Viktorovi. 

 
O Pohár primátora v šachu 

 
     Krajské osvetové stredisko v Nitre bolo dejiskom druhého ročníka šachového turnaja 
o Pohár primátora mesta Nitra, ktorý sa hral zároveň ako otvorené majstrovstvá 
Nitrianskeho kraja v rapid  šachu pre rok 2009.  Víťazom sa stal Andrej Vereš 
z Dubnice nad Váhom, ktorý vyhral nad Ábelom z Piešťan a tretie miesto si vybojoval 
Milan Maroš z Nitry, ktorý zároveň vybojoval titul majstra kraja. ďalšie miesta v rámci 
kraja patrili Petrovi Martiškovi a Martinovi Ondrušovi, obaja z NŠK Nitra. Zo žien bola 
najlepšia Jana Kahancová z Dun. Stredy. Turnaj otvoril Ľubomír Martinka, prednosta 
Mestského úradu v Nitre, ktorý cenu odovzdal Martinovi Ondrušovi, ktorý sa pripravuje 
na MS v Argentíne . 
 

Nitra oslávila storočnicu futbalu 
    
     Štadión FC Nitra v sobotu 5. septembra 2009 privítal na vyvrcholení osláv storočnice 
klubu na svojom trávniku nielen hviezdy súčasného nitrianskeho futbalu, ale aj 
odchovancov, ktorí sa po rokoch opäť vrátili na trávnik domácej Nitričky. Medzi 
jednotlivými exhibíciami vystúpili osobnosti ako Zdenka Predná, Dara Rolins, Tina, Robo 
Opatovský, skupina Gladiator a Kmeťoband. Súčasťou programu boli aj ukážky z 
populárneho muzikálu Príbeh ulice. Moderátorom podujatia bol Martin Nikodým. Pre 
fanúšikov bola pripravená veľkoplošná obrazovka, na ktorej po 20.30 h sledovali 
futbalové stretnutie Slovensko – Česko. Na vedľajšom trávniku bol pre najmenších 
účastníkov pripravený detský kútik.  Počas celého roka prebiehali rôzne akcie, ktoré síce 
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neboli zamerané iba na oslavu storočnice, ale každým podujatím si pripomínali rok, ktorý 
je významným v histórii klubu. Vznikol presne pred sto rokmi, i keď vtedy s iným názvom, 
ale jeho pokračovateľom je FC Nitra. Na hlavnom ihrisku 5. septembra už od 13. h 
divákov zabávali futbalové exhibície, v ktorých sa ako súperi stretli herci a významné 
osobnosti Nitry, hokejisti a osobnosti Televízie Markíza.  
      V tomto „mini“ turnaji zvíťazila vo finále TV Markíza, keď zdolala Hercov 3:0. Potom 
sa na trávnik dostali aj Starí páni Nitry proti Česko-slovenským internacionálom, v 
ktorom sa tešili z víťazstva Starí páni. Celý zápas komentoval Karol Polák. Vrcholom 
exhibícii mal byť zápas FC Nitra – Sparta Praha, no niekoľkonásobný český majster 
svoju účasť na poslednú chvíľu ospravedlnil. Preto si hráči A-mužstva zmerali sily 
s Hviezdnymi odchovancami FC, ktorí podľahli 2:3.  
     Počas osláv organizátori vyhlásili aj niekoľko významných ocenení. Najlepší hráč 
histórie sa stal Ľubomír Moravčík, najstarší hráč Eduard Farman (81 rokov), najdlhšie 
pôsobiaci tréner Vladimír Puche a najstarší aktívny funkcionár Pavel Klenko. Za sto rokov 
klub zažil futbalovú slávu, ale aj trpké sklamania. Medzi najväčšie futbalové úspechy 
patrí obsadenie 2. miesta v československej lige 1961/62 a o rok na to postu finalistu 
Stredoeurópskeho pohára. V sezóne 2007/2008 zasa 3. miesto v slovenskej lige a účasť 
v pohári Intertoto. Najväčšou domácou návštevnosťou bol zápas v sezóne 1971/72 proti 
Spartaku Trnava (2:2), keď na tribúne bolo viac ako 18-tisíc fanúšikov. 

 
Od 1. septembra nitriansky hokej pod značkou HC K CERO Nitra 

    Presne 1. septembra 2009 podpísal prokurista dovtedajšieho hokejového klubu Ardo 
Nitra Ján Plandora zmluvu o vstupe nového generálneho partnera nitrianskeho hokeja do 
klubu. Stal sa ním K CERO. Majiteľ firmy Roman Cerulík predstúpil vzápätí pred médiá 
spoločne s primátorom Nitry Jozefom Dvončom a predsedom predstavenstva Mariánom 
Lukáčikom. Spoločnosť  K CERO prišla do nitrianskeho hokejového klubu ako generálny 
reklamný partner, pričom nevstúpila do riadenia, ani do exekutívy klubu. K CERO, ktoré 
nikdy neskončilo v najvyššej súťaži horšie ako na štvrtej. Rozpočet pre sezónu 2009/10 
je zatiaľ pokrytý na 80 %, pričom ďalšie sponzorské príspevky sú v štádiu rokovania. Po 
stretnutí predstaviteľov klubu s médiami, viacerými partnermi klubu a členmi 
občianskeho združenia HK Nitra sa hráči HK K CERO Nitra stretli na domácom ľade s 
Duklou Trenčín. Prípravný zápas nitrianskych hokejistov pod novým názvom priniesol 
doslova gólové predstavenie v znamení šťastného čísla 7. 

Štefan Huňady novým tajomníkom oblastného futbalového zväzu 

     Oblastný futbalový zväz v Nitre v Nitre mal od 1. septembra 2009 nového sekretára. 
Dlhoročný futbalový činovník Štefan Huňady pôsobil vo funkcii presne 13 rokov a 5 
mesiacov. Ešte predtým  pracoval ako tajomník TJ Tesla Vráble, manažér FC Nitra 
(1993-1997) a bol tiež členom Rady SFZ. Do zaslúženého dôchodku sa rozhodol odísť 
najmä zo zdravotných dôvodov. Jeho nástupcom sa stal Vladimír Lyžičiar, ktorý sa stal 
víťazom výberového konania.  
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Na športovom gymnáziu Olympijské športové centrum 

     Prvý deň školského roka na Športovom gymnáziu v Nitre mal  mimoriadnu atmosféru. 
Päťsto študentov a pedagogický zbor privítali vzácnych hostí na čele s podpredsedom 
vlády SR a ministrom školstva Jánom Mikulajom, predsedom NSK Milanom Belicom 
a prezidentom Slovenského olympijského výboru Františkom Chmelárom. Na slávnosti  sa 
zúčastnil aj futbalový internacionál Ľubomír Moravčík, ktorý je pre študentov školy 
príkladom úspešného športovca. Športové gymnázium sa dostalo medzi 10 slovenských 
stredných škôl, kde boli zriadené Centrá olympijskej prípravy. Ministerstvo na tento cieľ 
vyčlenilo 2,5 milióna eur. Hlavným cieľom je vychovávať na najvyššej úrovni mladé 
športové talenty v olympijských športoch - tu v Nitre so zameraním na volejbal, stolný 
tenis a atletika a pritom sú úspešnými reprezentantmi SR. Riaditeľ školy Jaroslav Maček 
previedol vzácnych hostí po škole, ukázal im športoviská a zároveň predostrel ďalšie 
plány vedenia školy ohľadom vybudovania ďalších športovísk. Minister Ján Mikulaj spolu 
s Milanom Belicom slávnostným prestrihnutím pásky uviedli do užívania novú posilňovňu, 
ktorú si škola vybudovala z mimorozpočtových zdrojov. Riaditeľ školy ocenil 
najúspešnejších športovcov - žiakov školy T. Kružliaka, D. Páleníka, L. Foldešiovú, S. 
Lukáčovú , A. Medveďovú a J. Vargovú. 

Sandro Dirnfeld na MS najdhšie v ringu 

     Na 15. majstrovstvách  sveta v boxe amatérov v talianskom Miláne sa predstavil aj 
mladý nitriansky boxer z BC Stavbár Nitra Sandro Dirnfeld. Prvé víťazstvo zaznamenal 
vo štvrtok 3. septembra 2009 v dueli 1. kola kategórie do 91 kg, keď  vyhral nad 
Arménom Ananikjanom a postúpil medzi 32 najlepších borcov. Súperom tohto 20-
ročného pästiara BC Stavbár Nitra v boji o účasť v osemfinále bol v nedeľu 6. 
septembra Magamedau z Bieloruska, ktorý Nitrana porazil 6:8 na body. Talentovaný 
nitriansky boxer sa však do osemfinále medzi 16 najlepších borcov  nekvalifikoval.  

Basketbalistky Inpeku vedie Vukičevič 

     Hráčky Inpeku začali na jeseň 2009 pod vedením nového trénera Željka Vukičevič 
predligovú prípravu. Dievčatá trénovali veľmi dobre, zaberali každý deň dvojfázovo. 
Robili kombinovane fyzickú prípravu, techniku, individuálnu a kolektívnu taktiku. V kádri 
basketbalistiek prišlo po sezóne k výrazným odchodom. Minulosťou je pre klub 
kormidelník Pavol Horička a tiež tri skúsené hráčky. Česká krídelníčka Edita Šujanová a 
rozohrávačky Timea Sujová, Gabriela Kubatová budú v kádri určite chýbať. Prezidentom 
klubu je Milan Kreškóci. Tréner Vukičevič má na starosti tri roky slovenskú 
reprezentačnú mládež, klub spod Zobora sa mu zapáčil na prvý pohľad.  

Mužský basketbal pod novým názvom BK SPU Nitra  
 
     Úradujúci majster mužskej basketbalovej extraligy doplĺňal káder na nastávajúcu 
sezónu, ktorá začala 26. septembra 2009. Po odchode kapitána Andreja Červenku do 
českého Děčína a najlepšieho hráča uplynulej sezóny Ewgena Lawrenca do Prostějova, 
hľadali zástupcovia klubu z pod Zobora adekvátne náhrady. V tíme zostal Stanislav 
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Votroubek, ktorý pôvodne avizoval odchod. Ostal aj 3-násobný najlepší pivot slovenskej 
extraligy Dametri Hill. Po ročnej anabáze sa z Komárna do Nitry vrátil Peter Seman. 
Spolu s ním prišiel aj Filip Lehman. Pozíciu rozohrávača obsadil 19-ročný Nemec s 
poľskými koreňmi Dennis Czepczynski, ktorý pôsobil v nemeckom Braunschweigu. 
Najnovšou a pravdepodobne aj najvýraznejšou posilou je bieloruský reprezentant 
Konstantin Jafremov. Tento 23-ročný krídelník, ktorý obliekal v minulosti dresy 
Vitalurgu Minsk a Grodna bol v Nitre zatiaľ na dvojtýždňovej skúške. Nitrania v novej  
sezóne pôsobia pod názvom BK SPU Nitra. Novinkou novej sezóny je pravidlo o 
nasadzovaní cudzincov. Hráči z krajín Európskej únie nebudú považovaní za legionárov a 
cudzinci z iných štátov môžu byť na palubovke naraz najviac traja. Aktuálny káder BK 
SPU Nitra pre sezónu 2009/2010 tvoria - Dametri Hill (USA), Stanislav Votroubek (ČR), 
Ľuboš Pohánka, Roman Vido, Branislav Tomek, Ladislav Stojanov, Juraj Hašan, Filip 
Lehman, Peter Seman, Richard Körner, Dennis Czepczynski (Nem.), Konstantin Jafremov 
(Biel.) 

Boxeri Nitry už len krok od ligového triumfu 

     Pästiari BC Stavbár Nitra hostili v sobotu  26. septembra 2009  vo svojom ringu 
boxeristov Dubnice. Zverenci trénera Tibora Hlavačku vyprevádzali Považanov zo 
športovej haly Olympia na Chrenovej večer so zdrvujúcou porážkou, ktorá sa však dala 
čakať. Nitrianski boxeri súpera predčili výkonnostne o niekoľko tried. Vyrovnané zápasy 
ponúkli iba boje do 64 a 67 kg, kedy súperi mojich pästiarov tesne zvíťazili. Najstarší 
borec v ringu Gábriš porazil najmladšieho Bagina.  

Minikáristi Ovečkovci zbierajú trofeje 
 
     Minikárová sezóna pretekov pre rok 2009 sa skončila pre bratov Ovečkovcov Jakuba 
(9) a Filipa (16) z klubu Red Bull fan Teamu Nitra úspešne. Mladší z bratov Jakub 
dosiahol v tohtoročnej sezóne nasledovné výsledky: druhé miesto na M SR, vyhral 
Slovenský pohár a bol tretí v medzinárodnej súťaže Pohár víťazov pohárov. Starší Filip 
vyhral Európsky pohár (súťaž pretekárov zo SR a ČR), k tomu pridal 1. miesto v súťazi 
Pohárov víťazov pohárov, 4. miesto v M SR a 4. miesto v Slovenskom pohári. Aj v tomto 
roku bratia Ovečkovci šírili dobré meno Nitry v súťažiach po Slovensku, ako aj na 
medzinárodných súťažiach v Čechách, kde sú veľmi uznávanými športovcami vo svojich 
kategóriách za volantmi minikár.  

 
Matej Tóht vyhral Chodeckú Nitru 2009 

 
    Matej Tóth zvíťazil na päťkilometrovej trase, časom 19:53 min., aj na 
medzinárodných chodekých pretekoch Chodecká Nitra 2009, ktoré sa konali na pešej 
zóne v Nitre v rámci podujatia Nitriansky fond zdravia.  Ceny mu odovzdal primátor 
mesta Nitry Jozef Dvonč, prednosta Obvodného úradu Juraj Horváth a poslanec MsZ 
v Nitre Milan Burda. Na pretekoch štartovali chodci zo Srbska, Maďarska, Českej 
republiky a domáci pretekári.  V súťaži žien bola Mária Czaková zo Stavbára ŠG Nitra 
druhá časom 25:20 min.  



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 161 

Žiaci ŠG Stavbár majstrami Slovenska v atletike 
 
     Žiaci ŠG Stavbár Nitra vyhrali atletické majstrovstvá Slovenska družstiev v Dubnici. 
Uvádzame výsledky do 3. miesta. Výsledky - 150 m: 3. Kadiš 19,12, 300 m: 1. Schneidgen 
38,61, 3. Blanár 40,86, 600 m: 1. Schneidgen 1:34,97, 3. Blanár 1:38,59, 100 m prek.: 1. 
Šuba 15,08, 3. Greguš 15,46, 200 m prek.: 1. Šuba 28,77, 2. Greguš 29,90, 1500 m prek.: 
1. Šoky 5:35,38, guľa: 2. Šrank 12,99, disk: 2. Šrank 42,42, 3. Holica 39,64, oštep: 1. 
Šrank 52,97, 3 km chôdza: 3. Bieleš 18:07,98, 4x60 m: 3. Ondruš, Morvay, Čerešňa, Kadiš 
33,53, 4x300 m: 1. Šimor, Bieleš, Šuba, Schneidgen 2:50,07. Družstvá - žiaci: 1. Nitra, 2. 
Skalica, 3. Dubnica, atď. 

Nitrianski atléti v Škandinávii 

     V sobotu 16. októbra 2009 sa uskutočnil 45. ročník najmasovejšieho krosového behu 
na svete pod názvom Lidingöloppet. Preteky na malebnom ostrove Lidingö v blízkosti 
hlavného švédskeho mesta Štokholmu pritiahli tento rok rekordných 35 141 bežcov. Pod 
záštitou veľvyslanca SR Petra Kmeca vo Švédsku malo Slovensko po prvýkrát v histórii 
zastúpenie v dvoch mládežníckych kategóriách: 14 a 15-roční žiaci. V náročnej 
medzinárodnej konkurencii sa nestratili atléti Základnej školy Nábrežie mládeže v Nitre. 
V kategórii 15-ročných sa na 6-kilometrovej hornatej trati umiestnil Lukáš Privalinec na 
32. mieste, časom 24:22 a medzi 14-ročnými na tej istej trati dobehol Teodor Szabo na 
33. mieste, časom 25:22. Slovensko malo zastúpenie aj v hlavnej ženskej kategórii. Na 
trati 10 km si veľmi dobre viedla Dagmar Svoreňová (učiteľka ZŠ Nábrežie mládeže) 
časom 51:13 obsadila vo svojej vekovej kategórii 29. miesto. Slovenské farby 
reprezentovali aj veľvyslanec SR vo Švédsku Peter Kmec (30 km), jeho manželka Monika 
(10 km) a dcéra Lucia (3 km). 

Boxeri vyhrali Pohár prezidenta SABA 
 
     Počas troch dní - od 23. do 25. októbra  2009 - sa v Slovenskom Novom Meste konali 
oslavy 90. výročia organizovaného boxu na Slovensku. Hlavným bodom programu okrem 
rôznych ocenení pre bývalých či súčasných činovníkom boxu bol prestížny turnaj 
družstiev pod názvom „Pohár prezidenta Slovenskej asociácia boxerov amatérov“.  Na 
turnaji sa zúčastnili extraligové oddiely MŠK Vranov n/T, BCS Nitra, domáci Agent 007 
Slov. Nové Mesto a spojený tím Galanty a Dubnice n/V. V piatkových vyraďovacích 
zápasoch určil los nitrianskym pästiarom za súpera boxerov Vranova n/T. Zverenci 
Tibora Hlavačku nenechali nikoho na pochybách a Vranovčanov sfúkli z ringu pomerom 
bodov 18:4. Za Nitru bodovali: René Rajko, Roman Tatarka, Tomáš Vaňo, Matúš Babiak, 
Miroslav Čepko, Pavol Hlavačka, Tibor Šabík, Sandro Dirnfeld a Štefan Slíž. V ďalšom 
zápase zvíťazilo Slovenské Nové Mesto nad družstvom Dubnica/Galanta 14:8. V 
sobotňajšom boji o 3.miesto uspeli proti Vranovu Dubničania spojení s Galantou, no oveľa 
väčšiu pozornosť pútalo nedeľňajšie finále. V búrlivej atmosfére sa odohrali tvrdé boje, 
v ktorých si zaslúžené víťazstvo v pomere 12:10 vybojovali pästiari Stavbára! Za Nitru 
bodovali: Dávid Zold, Tomáš Vaňo, Pavol Hlavačka, Tibor Varga, Sandro Dirnfeld a 



KRONIKA MESTA NITRY 2009   

 

 162 

Štefan Slíž. Nitra tak opäť potvrdila svoju dominanciu a okrem extraligového titulu, 
ktorý má dve kolá pred koncom Tokaj extraligy už istý, získala aj tento prestížny pohár. 

      Noc bojovníkov 

     V nitrianskej Športovej hale Olympia sa v nedeľu 1. novembra 2009 uskutočnilo 
podujatie pod názvom Noc bojovníkov. V desiatich zápasoch MMA, K1 a v thaiboxe sa 
predstavili profizápasníci z Chorvátska, Bosny a Hercegoviny, Poľska, Maďarska, 
Holandska, Česka a Slovenska. Cenný triumf si odniesol aj domáci zástupca - v kategórii 
Low kick o titul Profesionálneho majstra Európy sa z víťazstva a titulu radoval slovenský 
reprezentant Erik Kozstanko, ktorý zdolal Nermina Haliloviča z Bosny a Hercegoviny. V 
jednom z vrcholov večera Nitrianskej noci bojovníkov sa predstavili v zápase Eva Lišková 
z Českej republiky a Paulina Suska z Poľska v kategórii MMA. Vyrovnaný zápas sa 
napokon skončil nerozhodne. V osmičke top Slovákov sa predstavil ako jediný Nitran 
doposiaľ v profiokruhu MMA neporazený Matúš Mečár. Veľkolepá bojová šou ponúkla až 
dvanásť zápasov v štýle MMA, K-1, low kick a v thaiboxe. Medzi povrazmi mali prácu aj 
záchranári, tí čakali pozorne pod ringom už v rukaviciach. Dvakrát museli kriesiť 
bojovníkov po tvrdom údere, ošetrovali tiež tržné rany. Bol to naozaj „krvák", no svoju 
prácu zvládli na jednotku. Sťažovať sa nemohol nikto, program bol vyplnený aj počas 
prestávky. Exhibíciu pripravili Le parkoure z SX teamu. Diváci mohli vidieť aj premiéru 
novej judo šou Frist J a vystúpenie Old School Brothers.  

Majstrovstvá sveta kadetov a juniorov 
 
     V pondelok 16. novembra 2009 sa vrátila z Maroka slovenská reprezentácia z 
vrcholného mládežníckeho podujatia tohto roka. Medzi členmi výpravy boli aj naši 
zverenci Simona Lacová a Ľuboš Meňuš. Simone sa nepodarilo prejsť prvým eliminačným 
kolom, kde narazila na reprezentantku Anglicka. Viac sa darilo Ľubošovi, ktorý zasiahol 
do bojov o medaile. V prvom kole narazil na Škóta Macaulayja, ktorého zdolal 4:2. V 
druhom kole porazil Estónca Vladytshenka 1:0. Tretie kolo sa mu žial v eliminácii 
nepodarilo vyhrať a podľahol Egypťanovi Sharabymu. Ten v ďalších kolách nezaváhal a 
postúpil do finále, čím poskytol aj nášmu pretekárovi šancu bojovať o bronz. V repasáži 
sa situácia vyvinula tak, že prvé kolo absolvoval pretekár Nemecka a Slovinska. Víťaz - 
Nemec Rockstroh sa stal ďalším súperom „Kejka“. V tomto zápase išlo o veľa keďže 
víťaz postúpil do boja o medailu. Nakoniec ho Ľuboš vyhral v pomere 6:2 a dostal sa do 
zápasu o bronz. V ňom nastúpil proti starému známemu Holanďanovi Dekkerovi. Žiaľ, v 
posledných sekundách zápasu spravil „Kejko“ taktickú chybu, ktorá rozhodla o držiteľovi 
medaile a tak sa náš zverenec musel zmieriť so zemiakovou medailou... S odstupom času, 
kedy zármutok z prehry o tretie miesto pominul si uvedomujeme, že i tento výsledok na 
vrcholnom svetovom podujatí, kde sa zúčastnilo spolu 1144 pretekárov z 82 krajín 
je veľkým úspechom. 
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IX. MIMORIADNE UDALOSTI 
Kauza vraždy medičky Cervanej znovu na súde 

      Nitran Milan Andrášik, odsúdený za vraždu medičky Ľudmily Cervanovej,  zostal v 
leopoldovskej väznici. Súd zamietol Andrášikovu žiadosť o podmienečné prepustenie. 
Ďalšieho obžalovaného Miloša Kocúra pustili na slobodu na podmienku. Obaja Nitrania si 
odsedeli tri štvrtiny z 15-ročného trestu, ktorý dostali za vraždu spred vyše tridsiatich 
rokov. Za vraždu medičky bolo pôvodne odsúdených sedem Nitranov. Andrášik a Kocúr si 
za bývalého režimu odsedeli 9,5 roka. Potom boli rozsudky zrušené a oni žili šestnásť 
rokov na slobode. V decembri 2006 Najvyšší súd potvrdil vinu šiestich Nitranov. Kocúr a 
Andrášik dostali 15 rokov, trest si museli dosedieť. Kocúr sa prihlásil 18. decembra 
2006 v Ústave na výkon väzby v Nitre. Na druhý deň tak urobil aj Andrášik, medzitým 
však polícia po ňom vyhlásila celoštátne pátranie. Hneď po nástupe na výkon trestu začal 
Andrášik držať protestnú hladovku, museli ho previezť do väzenskej nemocnice. 

Otca so synom odsúdili za vylúpenie banky a cestovky 

      
     Senát Okresného súdu v Nitre 3. apríla 2009 za vinných z lúpežného prepadnutia 
banky a cestovnej kancelárie v Nitre Rudolfa U. a jeho syna Mareka z Lúčnice nad 
Žitavou. Rudolfa odsúdil za lúpež na deväť rokov väzenia, Mareka za lúpež, nedovolené 
ozbrojovanie a obchodovanie so zbraňami na desať rokov a šesť mesiacov. Trest si 
odpykajú vo väznici s najnižším stupňom stráženia. Rozsudok ešte nie je právoplatný, 
obaja so voči nemu odvolali. Ich obhajca v záverečnej reči uviedol, že neexistuje 
dôkaz, ktorý by potvrdzoval, že banku a cestovku vylúpili práve títo muži a žiadal ich 
oslobodenie spod obžaloby. Otec so synom podľa obžaloby vylúpili Unibanku a cestovnú 
kanceláriu Hechter v Nitre ešte v roku 2005. V apríli si z cestovnej kancelárie odniesli 
20 646 eur, v decembri z banky 7 700 eur. Policajti ich vypátrali po tom, čo ich po 
prepade sledoval bankový úradník a zapísal si štátnu poznávaciu značku auta. Muži 
zákona ich prekvapili doma, keď pozerali televíziu. Našli peniaze aj pištoľ. Syn sa v 
prípravnom konaní priznal a skutky popísal, potom už obaja všetko popierali. V čase 
lúpeže vraj síce boli v Nitre, pracovník banky ako kľúčový svedok si ich však pomýlil s 
niekým iným. Rudolf tvrdí, že nájdené peniaze získal legálne – stávkovaním. Celkovo 
takto podľa svojich slov získal až 132 775 eur. Spis predtým študoval iný sudca, pre 
jeho dlhodobú práceneschopnosť ho však pridelili ďalšej sudkyni. Kým tá naštudovala 
spis, uplynul čas na väzobné stíhanie obžalovaných. Stíhaní sú preto na slobode.  

Troch mužov obvinili z lúpeží 

     Herne v Nitre a Vrábľoch lúpežne prepadli. Polícia obvinila troch mužov. Maskovaný 
lupič s nožom si najskôr vynútil peniaze v herni na sídlisku Klokočina v Nitre. Barmanka 
mu dala 2700 eur. O niekoľko dní neskôr sa stala lúpež aj vo Vrábľoch. Páchateľ si 
najskôr našiel zámienku a prišiel do herne, kde skontroloval situáciu. Potom prišiel jeho 
komplic - s kuklou na hlave a nožom v ruke. Pristúpil k barmanovi a pýtal buksu. Lupič si 
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odniesol aj mincovník. Pri úteku sa mu časť mincí vysypala na chodník. Potom nastúpil do 
naštartovaného auta, ktoré ho čakalo pred herňou. Po ceste medzi Novou Baňou a Nitrou 
vyhodili páchatelia mincovník, tepláky aj čiernu bundu. Už krátko po druhej lúpeži boli 
obvinení traja muži - 35-ročný Marek, 19-ročný Juraj a 18-ročný Ondrej. Hrozí im 
trest odňatia slobody na 7 až 12 rokov. 

Krajský súd zrušil rozsudok nad obvineným prednostom Železničnej stanice 

 
      Krajský súd v Nitre zrušil rozsudok okresného súdu, ktorý 2. februára 2009 
odsúdil bývalého prednostu železničnej stanice v Lužiankach Karola K. na 9 rokov a dva 
mesiace. Uznal ho vinným zo zločinu sexuálneho násilia a prečinov prechovávania 
detskej pornografie, ohrozovania mravnej výchovy mládeže a ohrozovania mravnosti. 
Zároveň prikázal okresnému súdu ďalšie dokazovanie v prípade zločinu sexuálneho 
násilia. Prokuratúra vinila Karola K. z toho, že násilím žiadal orálny sex od 18-ročného 
Petra J., ktorý k nemu dobrovoľne chodil do kancelárskych priestorov stanice spolu s 
ďalšími dvoma mladíkmi, 14-ročným Jurajom B. a 16-ročným Dávidom V. Prednosta 
tento trestný čin, teda sexuálne násilie, poprel, k ostatným skutkom sa priznal.  

Polícia zadržala muža, ktorý predával drogy mladým ľuďom 

      Polícia zadržala 23-ročného muža, ktorý údajne distribuoval drogy mladým ľuďom v 
Nitre. Marihuanu a pervitín si k nemu chodili kupovať 16 až 18-roční mladíci. Pri domovej 
prehliadke na Dlhej ulici v Nitre našli policajti plastovú striekačku s pervitínom. 
Vyšetrovateľ muža obvinil z nedovolenej výroby omamnej a psychotropnej látky, jedu a 
prekurzora. Nitranovi hrozí trest odňatia slobody na 4 až 10 rokov. 

V nemocnici hospitalizovali ženu s podozrením na prasaciu chrípku 

     V stredu 28. apríla 2009 oznámil hlavný hygienik SR, že na Slovensku sú dvaja ľudia, 
u ktorých je podozrenie, že si mohli zo zahraničia „priniesť“ vírus chrípky, ktorý sa 
doteraz nazýval prasací a od tohto dňa (28. 4. 2009) sa mu hovorí neznámy chrípkový 
vírus. Jeden prípad zaznamenali v Bratislave, druhý v Nitre. Hlavný hygienik Rovný 
uviedol, že prípad v Nitre je už hospitalizovaný. Minister zdravotníctva Richard Raši 
povedal, že na Slovensku ešte nie je žiadny potvrdený prípad chrípky neznámeho vírusu a 
hospitalizácia je len preventívna. Takto by sa podľa ministra postupovalo pri každom 
prípade „cestovateľskej anamnézy“. V nitrianskej nemocnici hospitalizovali mladú ženu 
zo Šale. Do Nitry ju priviezli sanitkou v stredu ráno 27. apríla 2009. Prvé výsledky 
rýchlej diagnostiky sú negatívne. Žena sa vrátila z USA. So zdravotnými ťažkosťami ju 
k obvodnej lekárke priviezla sanitka. Po prevoze do Nitry bola hospitalizovaná, 
momentálne sa čaká na výsledky vyšetrení. Ambulanciu, v ktorej ju vyšetrila lekárka, po 
jej odchode dezinfikovali. 
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Nový český minister Slamečka je rodákom z Nitry 

     Český minister Gustáv Slamečka pochádza z Nitry. Stal sa šéfom rezortu dopravy 
úradníckej českej vlády. Nový český minister dopravy Gustáv Slamečka, narodený 5. júla 
1959 v Nitre, žije v Čechách od roku 1996. Dodnes má slovenské občianstvo, komunikuje 
po slovensky a pri športe fandí Slovákom. Pravidelne sa vracia do rodnej Nitry, kde má 
mamu, sestru a malú neter. Ministrova sestra Marína učí na nitrianskej základnej škole. 
Ľudia z Nitry si na Gustáva Slamečku spomínajú ako na dobrého chlapca, ktorý nemal 
problémy so školou ani so správaním. Jeho triednou učiteľkou bola Eva Malecká z 
Gymnáziu Eugena Gudernu (maturoval v roku 1978). Nový český minister Gustáv 
Slamečka vyštudoval Vysokú školu ekonomickú v Banskej Bystrici. Neskôr získal 
v Čechách a Spojených štátoch amerických titul MBA. Študoval aj v Austrálii, v Lýbii 
robil dva roky tlmočníka. V rodnej Nitre pracoval v Jednote a na obchodnej inšpekcii, 
potom získal miesto na ministerstve spravodlivosti, na inštitúte aproximácie práva. 
V roku 1996 sa presťahoval do Čiech, kde odštartoval kariéru v pražskej pobočke 
holandskej banky. V máji 2007 sa stal riaditeľom Štátneho fondu dopravnej 
infraštruktúry, vo februári 2009 námestníkom ministra dopravy, od 8. septembra 2009 
bol ministrom dopravy.  

Dvojročné dvojčatá vypadli z okna na 5. poschodí 

     Rodinná tragédia sa stala v nedeľu večer 14. júna 2009 na nitrianskom sídlisku 
Klokočina. Dvojročné dvojčatá vypadli z okna na piatom poschodí. Chlapček ešte večer 
zomrel, o život jeho sestričky bojovali v bratislavskej nemocnici. Dve telíčka spadli z 
približne 18-metrovej výšky na betón. Vedľa nich ležala sieťka proti hmyzu, ktorú 
vytlačili z okna. Damiánko a Deanka boli doma spolu so šesťročným bratom a otcom, 
mama bola v práci. Otec bol v kúpeľni a pripravoval im kúpanie, detičky zostali na chvíľu 
samé v detskej izbe. Vyliezli na parapetnú dosku, vytlačili sieťku proti hmyzu a obe 
vypadli. To, že dvojčatá vypadli, mu prišiel povedať šesťročný syn. Dievčatko našťastie 
pád prežilo. Chlapčeka chceli vrtuľníkom previezť do Bratislavy, no už to nestihli, 
pretože zraneniam podľahol.  

Obžalobu prečítali až 13 rokov po rekordnej bankovej krádeži 

     Od rekordnej krádeže v nitrianskej banke prešlo už vyše trinásť rokov. Súd bol 
úspešný až na dvadsiaty pokus. Proces v kauze rekordnej bankovej krádeže, ktorá sa 
stala pred vyše trinástimi rokmi, sa konečne začal. Dňa 17. júna 2009 bola prečítaná 
obžaloba. Krajský súd v Nitre v minulosti vyše dvadsaťkrát odročil pojednávanie, 
pretože sa najmä obžalovaní, ktorých je šesť, a ich obhajcovia ospravedlnili. V tento deň 
prišli štyria, no vypovedať odmietli. Ostatní súhlasili, aby sa konalo v ich neprítomnosti. 
Predvolaní boli aj dvaja svedkovia - poškodení, ktorí však neprišli. Pojednávanie bolo 
vytýčené na celý týždeň. Krádež sa stala v nitrianskej pobočke VÚB v januári 1996. 
Zlodeji odniesli vyše 173 miliónov korún. Obžalovaných je týchto šesť mužov: Bohuš S., 
Igor S., Gustáv I., Pavol K., Július B. a Viliam M. Je medzi nimi aj vtedajší člen bankovej 
ochrany a jeho brat - bývalý nitriansky policajt.  Obžaloba bola na nitriansky krajský súd 
podaná ešte vo februári 2000.  Naposledy sa odročovalo, pretože údajne Igor S. dostal 
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ráno črevnú virózu a Pavlovi K. sa cestou na súd pokazilo auto. Predseda senátu vtedy 
avizoval, že podľa nového trestného poriadku (platí od 1. apríla) môže zobrať 
obžalovaných do väzby. Rekordná krádež v banke sa mala stať v noci. Zlodeji podľa 
obžaloby vyradili z prevádzky elektronické signalizačné zariadenie a zobrali kľúče od 
trezorovej miestnosti. Tašky plné peňazí vyniesli služobným vchodom, zamkli a kľúče 
vrátili na pôvodné miesto. 

Brat zabil brata - dvojča 

     Brat zabil svojho brata - dvojča. Tragédia sa stala v nedeľu večer 15. júla 2009 na 
Ulici Ľ. Okánika v Nitre. Nebohý 35-ročný Erik tu býval spolu s družkou v podnájme. 
S bratom Norbertom sa pohádali na chodbe pred bytom, bolo krátko pred 19. hodinou. 
Krik počuli aj susedia. Norbert pravdepodobne v hneve a s vysokou hladinou alkoholu 
v krvi bodol brata nožnicami. Zasiahol mu krk a hrudník. Keď bolo po hádke, Norbert 
zabúchal na dvere - Erikovej družke povedal, aby otvorila. Naskytol sa jej strašný 
pohľad, jej partner ležal v kaluži krvi. Hoci hneď volali záchranku, zraneniam podľahol. 
Muž, ktorý zabil svojho brata, vraj neušiel. Na mieste činu ho zadržala polícia. Vypočuť 
ho však nemohla. Mal v sebe údajne až 2,56 promile alkoholu. Vyšetrovateľ začal trestné 
stíhanie vo veci zločinu zabitia. Páchateľovi hrozí trest odňatia slobody na 9 až 12 rokov. 

Na festivale Pohoda, kde sa zrútil stan, boli aj Nitrania 

     Na 13. ročníku festivalu Bažant Pohoda, ktorý sa konal od štvrtka 16. do nedele 19. 
júla  2009 na letisku v Trenčíne, sa zúčastnilo aj niekoľko desiatok ľudí z Nitry. Búrka 
spojená s prudkým vetrom a prietržou mračien v sobotu 18. júla tragicky zasiahla 
najväčší slovenský multikultúrny festival Pohoda. Krátko pred 16. hodinou sa zrútil stan 
nad tretím najväčším pódiom festivalu, O2 aréna. Tragédia si vyžiadala jeden ľudský 
život. Z Pohody sa už nevráti 29-ročný Slovák z Piešťan. Traja návštevníci boli  
hospitalizovaní vo veľmi vážnom stave. Celkovo vo viacerých nemocniciach v okolí 
hospitalizovali 52 osôb. V priebehu koncertu za pár sekúnd silný nárazový vietor zhodil 
O2 arénu. Stĺpy narážali do ľudí, bolo tam viacero zranených. Ľudia takmer ihneď začali 
vo veľkých skupinách opúšťať festival.  

     Pôvodne pokojná evakuácia sa pod vplyvom udalostí i ďalšej prudkej búrky menila na 
panické vypratávanie priestoru. Ľudia utekali z areálu. Veci si narýchlo balili do 
igelitových vriec a tie ťahali za sebou po zemi. Množstvo stanov polámal prudký vietor. 
Na miesto dorazila polícia a uzavrela areál. Kto vyšiel von, už sa nazad nedostal. Keďže 
bezpečnostná služba uzavrela miesto nehody a postupne vypratávala celý areál, nemohli 
sa návštevníci dostať bežnou cestou k svojim autám, odstaveným na druhom konci 
letiska. Obchádzali preto celý priestor rozbahnenými a rozmočenými poľami. Vo 
Fakultnej nemocnici v Nitre prijali na traumatologickom oddelení jednu pacientku so 
zranením chrbtice. Z Trenčína ju previezli vrtuľníkom, má množstvo vážnych zranení. 
Utrpela otras mozgu, zlomeninu čeľuste, pomliaždenie pľúc, zlomeninu desiateho, 
jedenásteho a dvanásteho hrudného stavca, zlomeninu spánkovej kosti, očnice, tržné 
rany na hlave a v oblasti ľavého oka, pomliaždenie očnej gule. Zasiahol ju reflektor 
v hlavnom stane, ktorý sa zrútil pod nápormi nárazového vetra. 
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Skrachovala nitrianska cestovná kancelária Tomi Tours 

      Cestovná kancelária Tomi Tour so sídlom v Prahe vyhlásila v piatok 17. júla 2009 
úpadok. Túto skutočnosť nahlásila cestovka Union poisťovni s tým, že pre nesolventnosť 
v zmysle zákona o zájazdoch vyhlasuje úpadok. Táto skutočnosť sa týkala aj slovenskej 
odbočky cestovnej kancelárie (CK) Tomi Tour, s. r. o., Nitra. Obe CK sa dostali do 
finančných problémov a neboli schopné uhradiť záväzky voči svojim klientom 
a dodávateľom služieb. Pretože obe CK mali uzatvorené platné poistné zmluvy pre prípad 
úpadku s Union poisťovňou v SR, všetky oprávnené nároky klientov voči CK Tomi Tour 
uhradila poisťovňa, ktorá vyzvala poškodených klientov CK Tomi Tour, aby sledovali 
webové stránky www.unionsk.cz a www.union.sk. Union poisťovňa naďalej vyzýva všetkých 
klientov CK Tomi Tour v Prahe a Nitre, ktorí už majú zakúpený zájazd u tejto CK, ale 
dosiaľ na dovolenku nevycestovali, aby si na základe poistných podmienok písomne 
vzniesli u Union poisťovne nárok na poistné plnenie, a to najneskôr do 30 dní od termínu, 
kedy mal byť zájazd skončený. 

Slovenským mužom roka sa stal Peter Menky z Nitry 

     Nitran Peter Menky (23-ročný) z Nitry sa stal Mužom roka SR. Študent a model 
získal tento titul v piatok večer na súťaži v českom Náchode. Účastníci finálového 
večera museli absolvovať voľnú disciplínu a promenádu v spodnej bielizni. Hodnotil sa aj 
rozhovor s porotou, ktorá mala tradične niekoľko desiatok členov z radov známych 
osobností. Noví nositelia titulu Muž roku získali rôzne ceny, napríklad víkendové pobyty. 
Pôvodne avizovaný zájazd do Dubaja nedostanú, pretože cestovná kancelária, ktorá ho 
mala poskytnúť, začiatkom augusta ohlásila úpadok. Do tohtoročného ročníka súťaže, 
ktorá je obdobou ženských súťaží krásy, sa prihlásilo 805 mladých mužov. Zhruba 
štvrtina bola zo Slovenska. Vo finále sa stretlo po osem súťažiacich z Česka a Slovenska. 
Súťaž bola určená pre mladých mužov od 20 do 32 rokov. Vlani sa víťazom českej časti 
stal 27-ročný Miroslav Jech z Českých Budějovíc.  

Nitrianka Ivana Surovcová ako kráľovná Mária Anna Španielska 

    Bratislava prežila 7. septembra 2009 pestrý korunovačný „retro“ víkend. Do 
slovenskej metropoly už siedmy rok po sebe znovu na chvíľu privial stredovekú 
atmosféru. Mestom sa pohybovali uhorskí panovníci, šľachtici, kráľovskí bojovníci, 
trubadúri, remeselníci v dobových kostýmoch. A sledovali ich tisíce nadšených divákov. 
Kráľovnú Máriu Annu Španielsku korunovali v bratislavskom Dóme sv. Martina 14. 
februára 1638. Sídelný biskup (herec František Kovár) kladie na halvu korunu manželke 
Ferdinanda III., ktorú stvárnila tanečníčka Ivana Surovcová. Vyvrcholením trojdňového 
podujatia bola včerajšia slávnostná korunovácia Márie Anny Španielskej z roku 1638. 
Kráľovnú tentoraz stvárnila profesionálna tanečnica Ivana Surovcová. Po boku jej stál 
herec Filip Tůma, ktorý hral jej manžela, uhorského panovníka Ferdinanda III. Inak aj 
syna vlani korunovaného Maroša Kramára, alias Ferdinanda II. Obrad korunovácie v úlohe 
sídelného biskupa tradične viedol herec František Kovár. Podujatie sa tentoraz 
sústredilo výhradne na Hviezdoslavovo námestie. Siedmy ročník znovuoživených 
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korunovačných slávností, ktorých cieľom je postupne predstaviť korunovácie všetkých 
19 kráľov a kráľovien korunovaných v starom Prešporku. 
 

Ďalšia kauza tunelovania nebankových subjektov na súde 
 
     Ďalšiu kauzu tunelovania nebankových subjektov 23. septembra 2009 otvoril 
Špecializovaný trestný súd v Pezinku. V prípade Družstva vzájomnej pomoci, ktoré malo 
centrálu v Nitre, si na lavicu obžalovaných sadol Karol J. a 14 spoluobžalovaných, všetci 
sú stíhaní na slobode. Medzi skutkami, ktoré im prokuratúra pripisuje, je trestný čin 
podvodu spolupáchateľstvom a neoprávnené podnikanie. Podľa obžaloby v rokoch 1997 
až 2002 spôsobili 1 931 ľuďom škodu takmer 500 tisíc €. Prokurátor navrhol vypočuť 
20 svedkov. Pojednávanie bolo s prestávkami naplánované do 13. októbra. Obvinený bol 
Karol J. z Nitry, ktorý bol predsedom predstavenstva Družstva vzájomnej 
pomoci.Družstvo klientom sľubovalo za vklady až 30-percentný výnos. Vyplácanie peňazí 
sa v roku 2002 zastavilo. Vklady od občanov prijímali obžalovaní formou zmlúv o pôžičke 
a sľubovali im veľké výnosy, k čomu využívali klamlivú reklamu v médiách. Ak ich uznajú 
vinnými, hrozí im trest dva až osem rokov.  

                              Nahlásil bombu u exekútorov 

     Na linku 158 zavolal 24. septembra 2009 neznámy muž. Oznámil, že na Kmeťkovej 
ulici v Nitre sa nachádza bomba. Anonym ktorý volal z telefónnej búdky na Dlhej ulici, do 
telefónu uviedol, že jeho spolubývajúci má v úmysle budovu vyhodiť do vzduchu. Polícia 
preverovaním zistila, že na uvedenej adrese sa nachádza exekútorský úrad. Na miesto 
boli okamžite vyslané policajné hliadky,  kriminalisti, pyrotechnici a psovodi, ktorí 
následne uzatvorili celý objekt. Po  prezretí  bolo zistené, že bomba sa v uvedenej 
 budove nenachádza. Polícia začala trestné stíhanie vo veci prečinu šírenia poplašnej 
správy, za ktorý v prípade dokázania viny hrozí páchateľovi trest odňatia slobody na 5 
rokov. 
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  X. POČASIE A PRÍRODNÉ POHROMY 
     JANUÁR. Prvý novoročný deň – piatok, 1. januára 2009 - bol zamračený 
s predzvesťou snehu. Zato na druhý deň, 2. januára, sme sa zobudili do krásneho 
slnečného, zato mrazivého dňa. Na starý sneh z minulého roka, ktorý napadol na Štedrý 
deň 2008 podvečer, sa začal ďalší sneh sypať už v nedeľu 4. januára večer. Poriadna, 
desaťcentimetrová snehová pokrývka,  nasnežila v pondelok 5. januára. Do pondelka do 
rána ho napadlo toľko, že meškali autobusové spoje. Pondelok, 5. januára bol vlastne 
prvým „normálnym“ pracovným dňom nového roka, najmä, ak vezmeme do úvahy, že piatok 
2. januára bol život kvôli zavádzaniu eura do života, viac-menej pribrzdený. Prvé dni 
nového roka nás prekvapil nástup chladnejšieho počasia, keď ortuť teplomera postupne 
klesla až na mínus 18 stupňov a v sobotu 10. januára na mínus 20 stupňov Celzia. 
V nedeľu, 11. januára, v noci mrazy poľavili na mínus deväť, ale rieka Nitra zostala 
v niektorých úsekoch zamrznutá. Snehová pokrývka vo výške asi 10 cm sa však udržala. 
V stredu 14. januára, od 7. hodiny rannej začal padať mrznúci dážď. Nepriaznivé 
počasie kulminovalo okolo obeda, keď sa chodníky a cesty zmenili na jedno veľké klzisko. 
Od stredy rána, 7. januára 2009, k nám netiekol ruský plyn a tak sme len tŕpli, dokedy 
bude trvať takáto mrazivá zima. Plynová kríza zasiahla uprostred mrazivej zimy viac ako 
18 európskych štátov, pričom niektoré z nich, vrátane Slovenska, sú úplne závislé na 
plyne z Ruska. Aj keď sa nám zdalo, že mráz je na toto ročné obdobie primerane silný, 
takéto počasie je pre január typické. Je prirodzené, že v januári klesá teplota v noci až 
pod -20 st v tých najchladnejších lokalitách a že sa aj v nížinách vyskytujú mrazy pod -
10 st. Len si možno na takéto počasie už nepamätáme. Nočné mrazy sa začali zmierňovať 
a denná teplota sa dostala nad nulu už v druhej polovici januára. Len škoda, že nastal 
inverzný charakter počasia. Nitra, ktorá je nížine, bola zahalená do hmly a do nízkej 
oblačnosti. V pondelok 19. januára nás nepríjemne prekvapil silný vietor. Teplota vzduchu 
stúpla na plus 3 stupne cez obed a sneh sa začal postupne roztápať. V stredu 21. januára 
už po ňom nebola ani stopa. Koniec januára sprevádzalo pomerne „teplé“ počasie s 
teplotami cez deň okolo 5 stupňov Celzia a s nočnými teplotami okolo 0 až mínus jeden 
stupeň Celzia. V sobotu 31. januára sme sa zobudili do zasneženého dňa. Teplota vzduchu 
sa počas dňa udržiaval na nula stupňoch, a tak sa sneh v priebehu dňa roztopil.  

      FEBRUÁR. Prvý februárový deň, v nedeľu, 1. februára, sa teplota vzduchu 
pohybovala okolo nuly stupňov. Ďalší víkend bolo príjemné, skoro jarné počasie so slnkom 
zaliatymi dňami a teplotou plus 12 stupňov Celzia. Ďalšia zmena počasia prišla v utorok 3. 
februára. Krátko po 13. hodine začalo husto snežiť a v dôsledku počasia sa zhoršila . Už 
okolo 16. hodine sa v meste začali tvoriť kolóny a zápchy. Mesto nebolo prejazdné ani 
nie kvôli hustej kašovitej vrstve snehu, ale najmä pre nezodpovedných vodičov kamiónov. 
najhoršia bola cesta cez Mlynárce a Kynek, neprejazdná bola aj cesta popod Zobor. 
Paralyzované bolo celé mesto, doprava sa zastavila. Kamióny boli zapadnuté a skrížené. 
Sneh sa znovu v priebehu dvoch dní roztopil. Druhá – a poriadna - snehová nádielka prišla 
v utorok 10. februára 2009. Sneh sa sypal nepretržite niekoľko dní a znovu spôsobil 
dopravný kolaps. snehom boli zasypané chodníky aj miestne komunikácie, chodci sa 
brodili neodpratanými chodníkmi, automobily sa pomaly posúvali po ujazdenom snehu.      
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     MAREC. V nedeľu 1. marca sme namerali plus 10 stupňov Celzia. Sneh, ktorý napadal 
od utorka 10. februára až do konca februára, sa v priebehu soboty 28. februára a nedele 
1. marca, opäť roztopil. V pondelok 2. marca sme už len kde-tu mohli vidieť malé snehové 
mapy, ktoré zostali na trávnikoch a na okrajoch ciest a chodníkov. Druhý marcový týždeň 
môžeme označiť za maximálne daždivý. Neprešiel jeden deň, aby v jeho priebehu aj 
niekoľkokrát nezapršalo. Zaznamenali sme dokonca dni, keď po malom záblesku slnka sa 
v priebehu niekoľkých minút zatiahlo a spustil sa riadny lejak. V týždni od 9. do 15. 
marca pršalo každý deň, okrem soboty 14. marca, ktorá bola bez dažďa. Tento deň bol 
určite najslnečnejší a poskytol nám patričnú dávku teplých lúčov, na ktoré bol začiatok 
tohto roka nanajvýš skúpy. Počas ďalších dní ranné teploty vystúpili maximálne na 2 až 4 
stupne. Cez deň sa teplota vzduchu pohybovala okolo 8 stupňov. V týždni od 16. do 20. 
marca sme zaznamenali nočné teploty s mínusovými hodnotami (-2 až -3 stupne Celzia).  
Prvý jarný deň - v piatok 20. marca, bolo cez deň chladno a pofukoval chladný vietor. 
V sobotu 21. marca – mimochodom, bola to volebná sobota – bol krásny slnečný deň 
s teplotou plus 11 stupňov. Zato v nedeľu už bolo zamračené. V pondelok 23. marca fúkal 
sporadicky nárazový vietor, ktorý v nárazoch dosahoval rýchlosť 50 až 70 m/sek. V 
sobotu 28. marca nás po celotýždňovom chladnom období potešilo príjemné už jarné 
počasie. Meteorológovia varovali 24. marca pred silným vetrom na severe a západe 
krajiny. Výstraha prvého stupňa platila aj pre Nitru a celý západ Slovenska a Podunajskú 
nížinu. Vietor v nárazoch dosahoval rýchlosť 17 až 25 metrov za sekundu. U nás sa 
našťastie v dôsledku silného vetra nič hrozné neudialo. Počasie v utorok 24. marca ľudí 
prekvapilo. Cez obed padali drobné snehové krúpy o priemere asi 7 mm. Popoludní o 16. 
hodine sa Nitrou prehnala veterná búrka, sprevádzaná hustým snežením. Snežilo aj 
v nočných hodinách, krátko pred polnocou. Do stredy rána mrzlo a teplomer ukazoval 
mínus štyri stupne. Stredajšie ráno bolo slnečné a bezveterné. V sobotu 28. marca bol 
príjemný a teplý, aj keď dosť veterný deň. Teplota na obed vystúpila na 16 stupňov. 
Zato v nedeľu cez naše územie prechádzal studený front, ktorý priniesol prehánky 
a popoludní vytrvalý dážď. Znovu sa ochladilo.   
 
     APRÍL. V stredu 1. apríla prišiel opäť teplý front. Poobede teplota vystúpila na 14 
stupňov a len dopoludnia trochu popršalo. Vo štvrtok sme už pozorovali, že ľudia vyzliekli 
zimné kabáty a nahradili ich koženými kabátmi a poltopánkami. Zdá sa že klasické štyri 
ročné obdobia, aké deti celé generácie kreslia na hodinách výtvarnej výchovy, budú mať 
v nasledujúcich rokoch zrejme odlišné farby. Cez víkend 4. a 5. apríla 2009 nás 
prekvapili priam letné teploty, ktoré vystúpili nad 20 stupňov Celzia. Ľudia využili tieto 
dni na odpočinok v prírode, na vychádzky popri rieke, ale aj na jarné práce v záhradkách. 
V teplom a slnečnom počasí, ktoré 5. apríla 2009 vládlo na našom území, vystúpila u nás 
po prvý krát v roku teplota vzduchu nad 25°C. V nedeľu 5. apríla 2009 bol prekonaný 
teplotný rekord z roku 1972, keď bolo 22,6 stupňov a v nedeľu sme zaznamenali 23,8 
stupňov. Príjemne teplo bolo aj v pondelok 6. apríla. Teplo bolo však na celom našom 
území, pričom boli na mnohých meteorologických staniciach prekonané teplotné rekordy 
platné pre 5. apríla. Počasie v tomto čase bolo väčšinou o 4 až 7 stupňov teplejšie než 
obvyklý stav v tomto období. Aj počas veľkonočných sviatkov - 10. až 13. apríla 2009 - 
padali rekordy a teploty boli vysoko nad dlhodobým priemerom. Ortuť teplomera sa v 
porovnaní so sledovanými údajmi z minulých rokov vyšplhala v priemere o sedem stupňov 
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Celzia vyššie. Na viacerých miestach vystúpila teplota vzduchu na 20 až 25 stupňov 
Celzia, v sobotu a nedeľu na juhozápade Slovenska aj na vyššie hodnoty. V sobotu padali 
u nás 20-ročné teplotné rekordy. Najteplejšie bolo v Hurbanove, kde namerali 26,2 
stupňa Celzia, čo je o 1,7 stupňa viac ako v roku 1989. Teplotné rekordy padali počas 
veľkonočnej soboty aj na viacerých ďalších miestach – okrem Nitry aj v Bratislave, 
Piešťanoch, Lučenci, Sliači, Žiline a Poprade. V priebehu dňa sa miestami tvorili prehánky 
a búrky. Nielen počas veľkonočných sviatkov, ale aj počas nasledujúcich dní padali 
teplotné rekordy. V Nitre bolo 10. apríla 2010 nameraných 25,4 stupňa, čím bol 
prekonaný rekord z roku 1967.  O teplotných rekordoch sa hovorilo aj 16. apríla 2010, 
keď v Nitre, ako jedinej stanici na Slovensku, v tento deň namerali 22,7 stupňa, čo bola 
najvyššia teplota nameraná od roku 1984. Podľa Slovenského hydrometeorologického 
ústavu, boli tieto maximá sú o 7 až 10 stupňov vyššie, ako bývajú normálne hodnoty 
typické pre toto obdobie. Takéto teploty sú príznačné až pre prelom mája a júna. Od 30. 
marca až do 17. apríla nezapršalo, ale bolo ustálené a pekné počasie. Aprílového rozmaru 
sme sa dočkali v piatok 23. apríla 2009, kedy sa nad územím kraja prehnala silná búrka s 
krupobitím.  
 
     MÁJ. Počasie v máji roku 2009 bolo veľmi teplé a mimoriadne suché. Pôde chýbala 
vlaha a nepršalo min. do polovice mesiaca. Chladnejšie dni sme zaznamenali 6. a 7. mája, 
keď sa ochladilo na 12 stupňov cez deň. Cez víkend 9. a 10. mája sa nad našou oblasťou 
rozprestrela tlaková výš s teplotami aj nad 25 stupňov. Traja zamrznutí, od 12. do 14. 
mája, priniesli opäť ochladenie. Ranné teploty vystúpili na 12 stupňov, cez deň sme 
zaznamenali niečo okolo 20 stupňov. Ochladenie a prehánky v podobe dažďa prišli až vo 
štvrtok 14. mája, keď teplota klesla na 14 stupňov cez deň.  Nie je síce bežné, aby 
teploty počas niekoľkých dní lietali hore - dole o viac než desať stupňov, čo sa dialo 
v májových dňoch. Kým ešte vo štvrtok 14. mája 2009 bolo u nás len okolo 10 stupňov 
Celzia, počas nasledujúcich dní - v piatok 15. mája, teplota počas dňa vystúpila na 19 až 
24 stupňov Celzia. Ešte predpoludním bola veľká oblačnosť a občasný dážď, ale 
popoludní sme zaznamenali občasné prehánky. A hoci sa v sobotu 16. mája oteplilo až na 
26 stupňov Celzia, z oblačných mrakov padali dažďové kvapky, so sprievodným znamením 
búrok v podobe hromov a bleskov. Teplota v nedeľu 17. mája zostala na rovnakej úrovni, 
ako predchádzajúci deň, prehánky sa však vyskytli už len ojedinele. Aj obloha sa mierne 
vyjasnila. Po dlhotrvajúcom, niekoľkodňovom suchu, nás v noci z utorka na stredu, z 11. 
na 12. mája 2009, okolo 3. hodiny rannej, prekvapila búrka, sprevádzaná silným 
nárazovým vetrom. Výdatný dážď zmáčal vysmädnuté záhrady, parky a polia. V utorok 
12. mája 209 bolo ráno jasno, popoludní sa zamračilo, ale ďalší dážď neprišiel.  V stredu 
13. mája nás zasiahol studený front, najvyššia denná teplota dosiahla 19 stupňov. Aj 
ďalšie dni mája priniesli viac oblačnosti, častejšie zrážky v podobe prehánok, či 
občasného dažďa. Denná teplota výrazne poklesla na hodnoty len na 20 stupňov. 
Otepľovať sa začalo len veľmi pomaly. Kým počas víkendu 23. a 24. mája si niektorí 
otužilci vyskúšali aj vodu v prírodných jazerách, nadchádzajúce dni nás však prinútili 
opäť siahnuť aj po dlhých rukávoch. nasledujúce dva dni sa oteplilo na 28 stupňov. Už 
v stredu 27. mája však nastala radikálna zmena v počasí a zaskočil nás teplotný skok 
smerom nadol. Slnečné lúče nahradila veľká oblačnosť a na mnohých miestach dážď, 
prehánky, či búrky. Okrem dažďových kvapiek  padali aj riadne krúpy. Po dlhotrvajúcom 
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suchu sa v piatok 29. mája o 10.47 h konečne rozpršalo. Prudký lejak zmáčal vysušené 
ulice a trávniky.  Ochladilo sa však na teploty, na aké sme zvyknutí v apríli. V priebehu 
niekoľkých hodín sa v nedeľu ochladilo na 13 stupňov cez deň a teploty v noci poklesli na 
8 stupňov Celzia. Pršalo aj v nedeľu podvečer 31. mája a v pondelok 1. júna.  
 
     JÚN. Po suchom apríli a máji prišli júnové prehánky a búrky. Začiatok júna bol 
celkom teplý, ale počasie počas ďalších júnových dní bolo premenlivé. Teploty sa 
pohybovali medzi 20 až 25 stupňami. V týždni, od pondelka 15. do piatku 19. júna, bolo 
príjemne teplo, v piatok horúco s teplotami nad 30 stupňov. V sobotu v ranných hodinách 
nás zasiahol príliv studeného vzduchu, vplyvom ktorého teplota vzduchu klesla ráno na 14 
stupňov. Leto sa miešalo s vysokými teplotami, prehánkami a búrkami. Zaznamenali sme 
prudké poklesy teplôt a to až 30 stupňové. Napríklad v piatok 19. júna 2009 bolo večer 
sparno a teplota 27 stupňov. V priebehu noci sa po soboty do rána ochladilo na 17 
stupňov cez deň. Celú sobotu bolo zamračené a fúkal chladný vietor.  Chladno pretrvalo 
až do nedele 21. júna – prvého letného dňa, večer sa vyčasilo a začalo svietiť slnko. 
Pršalo fakticky od 9. júna, kedy je podľa pranostiky Medarda. Podľa hlásenia 
Slovenského hydrometeorologického ústavu v Bratislave v týždni od začiatku júna do 
konca napršalo podľa meraní v stanici SHMU v Nitre - Janíkovciach 60 mm zrážok. 
Napríklad v sobotu 27. júna pršalo celý deň a v nedeľu 28. júna pršalo dopoludnia. 
Navečer sa ukázalo slniečko. V českej republike a na východnom Slovensku boli prietrže 
mračien, búrky a záplavy. Silná búrka sa Nitrou prehnala v utorok 30. júna popoludní 
okolo 16. hodiny.  
 
     JÚL. Prvý prázdninový deň priniesol neznesiteľné horúčavy – až 32 stupňov. 
Teplota v noci dosahovala 15 stupňov Celzia. Podobné počasie bolo aj počas Cyrilo-
metodských slávností ktoré sa konali od piatka 3. júla do nedele 5. júla 2009. Pre 
niektorých by sa dalo charakterizovať ako chladné počasie, pre iných možnosť 
vydýchnuť si. Nasledujúce dni priniesli o niečo nižšie denné teploty. Kým v uplynulých 
dňoch sa nezriedka vyšplhala teplota aj na 30 stupňov Celzia. Denné teploty 19. júla sa 
pohybovali okolo 24 stupňov Celzia. Skutočné leto prišlo do našich končín v druhej 
polovici 29. týždňa, presne od stredy 15. júla 2009, keď sa ortuť v teplomer vyšplhala na 
34 stupňov. Takéto počasie trvalo tri dni, až do soboty 18. júla, keď popoludní dorazil na 
naše územie studený front s búrkovou činnosťou. V priebehu dvoch hodín sa ochladilo zo 
spomínaných 34 stupňov na 14 stupňov. U nás nebol dážď ani vietor silný, zato 
v Trenčíne, kde sa konal festival Pohoda mal tragické následky. Vplyvom vetra sa zrútila 
strecha najväčšieho stanu, pod ktorým sa konal koncert a tento pád stanu mal tragické 
následky.  V piatok 17. júla sme zaznamenali ďalší tropicky horúci deň. Maximálna teplota 
sa opäť dostala až nad 32 stupňov. S horúčavami prišli aj búrky a s nimi prívalové zrážky 
s úhrnmi 30 až 60 mm a nárazy vetra s rýchlosťou 16 - 22 m/s. Po sobotňajšej búrke 18. 
júla 2009 sa popoludní ochladilo z 32 na 14 stupňov. Aj v nedeľu sa počasie držalo oveľa 
chladnejšie ako prechádzajúce dni.  V ďalších dňoch sa počasie vrátilo do letného 
normálu. Nebolo horúco, ale príjemne teplo s teplotou 25 stupňov – v pondelok 20. júla 
2009, popoludní mierne spŕchlo. Vo štvrtok 23. júla 2009 sme zažili mimoriadne horúci 
deň s teplotou 35 stupňov. Lekári ľudia vyzývali na dodržiavanie pitného režimu, apelovali 
aby sa počas obeda zdržiavali v tieni. V noci zo štvrtku na piatok, okolo 23. hodiny, 
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zasiahla naše územie mimoriadne silná víchrica, ktorá vyvracali stromy, lámala konáre 
a strhávala elektrické vedenie. Dážď našťastie nebol až taký výdatný. Najväčšie škody 
boli na Záhorí, kde boli domácnosti bez elektriky až do soboty.  

     AUGUST. Po horúcom prvom augustovom víkende 2. a 3. augusta 2009 
meteorológovia zahlásili na utorok 4. augusta 2009 dažďové prehánky. Ich predpovede 
sa naplnili a už v noci na utorok prišla na naše územie tlakový níž s dažďom, ktorý aspoň 
čiastočne ochladil vzduch. Noci boli veru riadne horúce – tropické, s teplotami 25 
stupňov. Pršalo aj v utorok 4. augusta, ale teplota vzduchu neklesla. Po prechodnom 
ochladení cez víkend 24. augusta, ktoré nám priniesol studený front, sme sa dočkali 
návratu slnečného letného počasia s maximálnou dennou teplotou v nížinách Slovenska 
postupne až nad 30 °C. Pozvoľna sa zvyšovala aj nočná teplota, ktorá bola dokonca 
miestami pod 10 stupňov Celzia. Nenaplnili sa ani porekadlo, ktoré hovorí, že „Na sv. 
Bartolomeja slnko už toľko nehreje“, pretože v tomto roku sme 26. augusta namerali v 
Nitre 36,2 °C.  

     SEPTEMBER. Skončili sa prázdniny a razantne sa zmenilo aj počasie - ochladilo sa. 
Prišli chladné ráno a dažde. za studeným frontom prišlo menej zrážok, ale vysoký tlak a 
studený vzduch natečený v karpatskej oblasti spôsobili, že rána boli veľmi chladné.  
Začiatkom prvej dekády sme museli počítať s prízemnými mrazíkmi. Cez deň sa vzduch 
síce oteplil na 17 až 22, ale ráno sa čoraz častejšie objavovala hmla, ktorá už 
nezadržateľne ohlasovala jeseň. V septembri sa síce ešte vyskytli dni, keď bolo teplo 
s teplotami 27 až 30 stupňov, ale koncom septembra ranné teploty klesli na 8 až 10 
stupňov. Podľa meteorológov takáto teplá jeseň na našom území nebola od roku 1871.       

     OKTÓBER. Prvý októbrový víkend sa niesol pod taktovkou polooblačnej až oblačnej 
oblohy a do taktu ojedinele spadli aj dažďové kvapky. Denné teploty vystúpili na  
príjemných 15 až 20 stupňov. Taký teplý október, kto bol tohtoročný, sme v našich 
končinách už dávno nemali. Príjemne hrejúce slnečné lúče, teploty až 25 stupňov, 
dievčatá v šortkách a krátkych tričkách. Obrázok typický pre letné mesiace či 
dovolenkové destinácie sme si užívali v prvých októbrových dňoch. Na depresívne 
daždivé jesenné počasie sme celkom zabudli. Naopak, aj v októbri sa tešili zo skoro 
letných dní, pretože na Slovensku v týchto dňoch panovalo na október extrémne teplé 
počasie. Napríklad v Nitre bolo v utorok 6. októbra 2009 teplejšie ako v juhoeurópskych 
metropolách Aténach a Ríme. Kto chcel zažiť teplo ako v Madride, nemusel letieť 
niekoľko stoviek kilometrov do hlavného mesta Španielska. Počasie počas prvých 
októbrových dní bolo naozaj teplotne nadnormálne. Podľa meteorológov išlo o 
pokračovanie teplého a najmä suchého počasia zo septembra. Tento bol na Slovensku o 2 
až 3 stupne teplejší než je dlhodobý priemer. Takisto zrážok bolo na toto ročné obdobie 
ako šafranu, pretože na väčšine územia spadlo iba 5 až 30 percent dlhodobého priemeru 
zrážok, čo hodnotili, ako výnimočne málo. V stredu 7. októbra 2009 bolo tiež veľmi 
teplo. Prílev teplého vzduchu vyvrcholil na Slovensku vo štvrtok 8. októbra. Prekonané 
boli aj dlhodobé teplotné rekordy. Tie sú pre tento deň stanovené na 21 až 26 stupňov. 
Ochladilo sa až v piatok 9. októbra, výraznejšie však ortuť na teplomere išla dole až 
začiatkom ďalšieho týždňa – od 12. októbra. Opaľovať sa síce už nedalo, ale zimné 
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kabáty a vetrovky ešte dlho zostali v skriniach. Nádherné slnečné počasie 7. októbra 
2009 na Slovensku a teda aj v Nitre, lámalo rekordy. Spôsobil to teplý vzduch od 
juhozápadu za teplým frontom, ktorý prešiel cez naše územie v ranných a dopoludňajších 
hodinách. Rekordy boli prekonané na šiestich z desiatich meteorologických staníc, 
konkrétne aj v Nitre, kde bol prekonaný rekord z roku 1966 s 26,6 stupňa Celzia. Náhla 
zmena počasia prišla v pondelok 12. októbra, keď lialo ako z krhly celé dopoludnie. 
Teplota pod nulou a prízemný mráz bol v utorok 20. októbra 2009. Vo štvrtok sa trochu 
oteplilo, ráno o 7.00 h bolo 9 stupňov, na obed teplota vystúpila na 14 stupňov.  

     NOVEMBER. Tento mesiac bol priemerne chladný a daždivý a tak sme ani 
nezaznamenali žiadne výkyvy.  
 
     DECEMBER. Prvé dni decembra boli neveľmi studené. V nedeľu 13. decembra skoro 
celý deň poletoval sneh a keďže teplota vzduchu bola pod nulou, udržal sa slabý poprašok 
snehu. V utorok 8. decembra bolo celý deň bolo zamračené a pršalo pri teplote 4 stupne. 
Najstudenší deň bol pondelok 14. decembra, keď v noci mrzlo a teplota o 6.00 h 
dosahovala mínus 5 stupňov. December sa zaradil medzi zrážkovo najbohatšie decembre 
na Slovensku.  Mimoriadne výrazné boli úhrny zrážok, ktoré napadli tesne pred 
sviatkami, alebo priamo na Vianoce. Okrem toho, padali tesne po vlne mrazov, čo 
znamenalo, že ich väčšia časť odtekala po zamrznutom povrchu. 
     Celkovo možno konštatovať, že rok 2009 bol rokom extrémov. Najvýraznejšie sa na 
nich podpísali silné búrky v júli, sprevádzané prudkými zmenami teploty a silným vetrom. 
Napríklad 18. júla v priebehu troch hodín klesla teplota z 32 na 13 °C, 23. júla zasa na 
Záhorí dosiahli maximálne nárazy vetra rýchlosť 140 km za hodinu. 
Aj keď rok 2009 patril medzi najteplejšie, nemohli sme sa radovať z ustáleného a 
prívetivého počasia, ktoré by pripomínalo stredomorskú klímu - prívetivé a veľmi teplé 
počasie bolo, paradoxne, v apríli.  
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